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Αθήνα, σήµερα στις 29 Νοεµβρίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.18’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 30 Νοεµβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. H µε αριθµό 410/27-11-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παναγιώτας Βράντζα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Η κατακόρυφη πτώση της τιµής του
πρόβειου γάλακτος και ο πραγµατικός κίνδυνος για τη φέτα». 

2. Η µε αριθµό 399/24-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Ατε-
λή και αποσπασµατικά τα αποτελέσµατα της Κυβέρνησης για τα
Ψηφιακά Οργανογράµµατα». 

3. Η µε αριθµό 367/21-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων
στον Οδικό άξονα Προµαχώνας-Σέρρες-Λιµάνι Θεσσαλονίκης
είναι καταστροφική για το Νοµό Σερρών». 

4. Η µε αριθµό 465/27-11-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Έως πού
θα φτάσει η ασυδοσία και η κάλυψη από την συγκυβέρνηση της
εγκληµατικής δράσης ακροαριστερών συµµοριών στα πανεπι-
στήµια;». 

5. Η µε αριθµό 473/28-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους ερ-
γαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου «Ευρώπη». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 400/24-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Α-
νοµβρία και ελλείψεις στις υποδοµές άρδευσης µειώνουν δρα-
µατικά το εισόδηµα των ελαιοκαλλιεργητών». 

2. Η µε αριθµό 403/24-11-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ

κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Βιωσιµότητα του Ειδικού Λογαριασµού Επικούρησης Προσωπι-
κού Εθνικής Τράπεζας (ΛΕΠΕΤΕ)». 

3. Η µε αριθµό 394/22-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις καταστρο-
φές από πληµµύρες στη Δυτική Αττική και την αναγκαία αντι-
πληµµυρική προστασία στον Νοµό Αττικής. 

4. Η µε αριθµό 476/28-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχε-
τικά µε τις ελλείψεις σε προσωπικό και εξοπλισµό στο Δασαρχείο
Αµφιλοχίας.

5. Η µε αριθµό 475/28-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Διασφάλιση της αποκλειστικής ευθύνης του κράτους για
την καθολική και ισότιµη παροχή δηµόσιων, δωρεάν σύγχρονων
και ασφαλών σχολικών κτιρίων, νοσοκοµείων, δικαστικών και άλ-
λων δηµοσίων κτιρίων, καθώς και των θέσεων εργασίας και των
άλλων εργασιακών δικαιωµάτων των εργαζοµένων στην εταιρεία
«ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» (ΚΤΥΠ ΑΕ)». 

6. Η µε αριθµό 470/27-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗ-
ΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Η θέση του Υπουργείου Εξωτερικών για την δήθεν δια-
κρατική συµφωνία µε την Σαουδική Αραβία». 

7. Η µε αριθµό 304/15-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Η επένδυση στο Ελληνικό κιν-
δυνεύει να ακυρωθεί: εβδοµήντα πέντε χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας και 8,2 δισ. ευρώ θα πάνε χαµένα, εξαιτίας των τεχνα-
σµάτων της Κυβέρνησης». 

8. Η µε αριθµό 261/10-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε το ζή-
τηµα της οδικής σύνδεσης της Δράµας µε την Εγνατία οδό και
τους κάθετους άξονες. 

9. Η µε αριθµό 293/13-11-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Κίνδυνος υπολειτουργίας Μουσείου και Αρχαι-
ολογικού τόπου Δελφών». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
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νονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 182/5-10-2017 ερώτηση του Βουλευτή Δράµας

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς την Υπουρ-
γό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου για επανεξέταση
του πλαισίου οικονοµικής ενίσχυσης των δοµών κοινωνικής
φροντίδας από τους ίδιους τους ωφελούµενους. 

2. Η µε αριθµό 415/16-10-2017 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, σχετικά µε τη µοριοδότηση µελών µονογονεϊκών οικογε-
νειών στις διαδικασίες πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ και στις προκη-
ρύξεις του ν.2643/1998. 

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον ίδιο Υ-
πουργό ή Υφυπουργό θα συζητηθούν η µία µετά την άλλη.

Πριν ξεκινήσουµε, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το
Σώµα.

Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Εσωτερικών, Οικονοµικών, Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εσωτερικών και Υγείας κατέθεσαν στις 27-11-2017
σχέδιο νόµου: «Μέτρα θεραπείας ατόµων που απαλλάσσονται
από την ποινή λόγω ψυχικής ή διανοητικής διαταραχής και άλλες
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών και
άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 23ης Νοεµβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών. 

Αυτονόητο είναι ότι µόλις ανέβει στο Βήµα ο πρώτος εισηγη-
τής ανοίγει η ηλεκτρονική εγγραφή και θα κλείσει µόλις κατέβει
από το Βήµα ο κ. Κουµουτσάκος και θα δούµε πόσοι συνάδελφοι
θα εγγραφούν. Επί της αρχικής αυτής πρόβλεψης, υπάρχει κά-
ποια αντίρρηση; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν έρθετε στην Αί-

θουσα, το συζητούσαµε µε συναδέλφους. Μέσα στη δύσκολη
περίοδο που περνάµε, είναι ένα σχέδιο νόµου µε περιεχόµενο
και αντικείµενο πάρα πολύ σοβαρό και έξω από την πολιτική σύγ-
κρουση. Είναι µία πολύ καλή ευκαιρία το Σώµα να πάρει έναν
δρόµο ήρεµο, για να συζητήσει ένα θέµα που συνδέεται µε την
ιστορία του τόπου, αλλά και το µέλλον του. 

Ήρθαν τροπολογίες. Οι τροπολογίες αλλάζουν το επίπεδο της
συζήτησης, κύριε Πρόεδρε. Και δεν αναφέροµαι στο διαδικα-
στικό θέµα, σχετικά µε το ότι κατατίθενται τελευταία στιγµή. Όχι!
Η τροπολογία του Υπουργείου Άµυνας κατατέθηκε χτες το βρά-
δυ στις 20.00’. Δεν βάζω αυτό το θέµα. Αυτά τα θέµατα τα έχου-
µε κουβεντιάσει χίλιες φορές. Βάζω άλλο θέµα. 

Επειδή το θέµα του σχεδίου νόµου αυτό καθ’ εαυτό χρειάζεται
ειδική προσοχή και όχι αντιπερισπασµό στις συζητήσεις, θα πρό-
τεινα να σπάσετε σήµερα τη διαδικασία στα δύο. Δηλαδή, η πρώ-
τη και η κύρια συζήτησή µας να είναι για το σχέδιο νόµου και οι
οµιλίες µας να αφιερωθούν σε αυτό και το απόγευµα ή, εν πάση
περιπτώσει, όταν τελειώσει αυτός ο πρώτος κύκλος, να αφήσετε
χρόνο για τη συζήτηση των τροπολογιών. 

Οι τροπολογίες, ειδικά αυτή που έρχεται από το Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης, θα µας χωρίσουν εδώ για άλλα θέµατα. Είναι
αναπόφευκτο να γίνει αυτό. Όµως δεν πρέπει να δείξουµε λιγό-
τερο σεβασµό από τον απαιτούµενο στο κυρίως θέµα του σχε-
δίου νόµου. 

Ζητάω από όλα τα κόµµατα να δεχτούν αυτή τη διαδικαστική
παρατήρηση, να ευθυγραµµιστούµε όλοι µαζί σε αυτή τη λογική
και να αφιερωθούµε στο πρώτο µέρος της συζήτησης αποκλει-
στικά στο σχέδιο νόµου των δύο Υπουργείων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε. Έχετε τον λόγο επί του ίδιου θέµατος.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εγώ είχα σκοπό να πάρω τον
λόγο, γιατί πληροφορούµαι, αφού µπήκα στην Αίθουσα, ότι η Κυ-
βέρνηση πρόκειται να καταθέσει ουσιαστικές τροπολογίες επί
του σώµατος του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εννοείτε πέραν αυ-
τών που έχουν κατατεθεί; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πέραν αυτών που έχουν κατα-
τεθεί, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δηλαδή, καινούργιες;
Γιατί το Προεδρείο δεν έχει ενηµερωθεί για τέτοιο πράγµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Υπάρχουν αλλαγές επί των βα-
σικών διατάξεων του ίδιου του νοµοσχεδίου, τις οποίες δεν γνω-
ρίζουµε. Ο Υπουργός θα τις ανακοινώσει τώρα. Αντιλαµβάνεστε
λοιπόν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουµουτσάκο,
µε συγχωρείτε, αλλά αυτές δεν είναι τροπολογίες. Αυτές είναι
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες θα δούµε τώρα τι περιλαµ-
βάνουν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι αλλαγές, νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες θα γίνουν τώρα. Μέχρι που µπήκαµε σε
αυτή την Αίθουσα µάς ήταν άγνωστες και θα πρέπει να συζητή-
σουµε επ’ αυτών, οι οποίες είναι ουσιαστικές, όπως αντιλαµβά-
νοµαι από αυτά για τα οποία µόλις µε ενηµέρωσε ατύπως ο
Υπουργός. Εποµένως, και εδώ έχουµε µια πολύ ξαφνική αλλαγή
του περιεχοµένου. 

Κατά τα λοιπά, όσον αφορά τις τροπολογίες, συµφωνώ µε την
προσέγγιση του κ. Λοβέρδου. Δεν µπορεί για τόσο σοβαρά ζη-
τήµατα να µπλέκονται όλα µαζί. Εν πάση περιπτώσει, θα περιµέ-
ναµε για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο να είχαµε εγκαίρως
ενηµερωθεί για τις αλλαγές που προτίθεται να κάνει η Κυβέρ-
νηση και όχι να τις µαθαίνουµε αφότου µπαίνουµε στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου για να συζητήσουµε. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε θα ήθελα τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει ο ένας εκ

των δύο. 
Ορίστε, κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτον, σε σχέση µε τις τροπολογίες -όχι παραδόξως- θα

συµφωνήσω µε τους συναδέλφους. Τροπολογίες ασχέτου αντι-
κειµένου έχουµε πει ότι είναι καλό να µην υπάρχουν και ει δυνα-
τόν να περιοριστούν. Εφόσον αυτό κάποιες φορές δεν είναι
εφικτό, είναι σηµαντικό να υπάρχουν εδώ οι Υπουργοί και να τις
υποστηρίζουν. Το ένα είναι αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υποχρεωτικά δεν θα
εισαχθούν, αν δεν έρθουν οι αρµόδιοι Υπουργοί.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Φυσικά. Συµφωνούµε απόλυτα,
κύριε Πρόεδρε. 

Δεύτερον, όσον αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, θα ήθελα
να πω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που γίνονται νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, ακόµα και αυτού του είδους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι ουσιώδεις. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Συµφωνώ ότι είναι ουσιώδεις, είναι

σηµαντικές και προτείνω, εφόσον ο κύριος Υπουργός τις αναγ-
γείλει, να τις κρίνουµε ουσιαστικά, µε βάση, δηλαδή, το περιεχό-
µενό τους. Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται. Το Υπουργείο
έκρινε ότι είναι αναγκαίες, το Υπουργείο έκρινε ότι είναι σηµαν-
τικές για την ουσιαστικότερη λειτουργία του Ινστιτούτου Βενε-
τίας. Πρέπει να τις ακούσουµε και να τις αξιολογήσουµε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Γρέγος έχει τον

λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Είναι πάγια τακτική και αυτής της Κυβέρνησης να καταθέτει
τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια. Το κάνει συνέχεια. Είχαµε
παρακαλέσει και στην επιτροπή να µην κατατεθούν άσχετες τρο-
πολογίες. 

Εδώ µιλάµε για πάρα πολύ σοβαρές τροπολογίες, όπως αυτή
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, αλλά και άλλες, όπως αυτή που
αφορά την κάλυψη αναγκών στο Γενικό Νοσοκοµείο Θήρας. Αυ-
τή η κατάσταση πρέπει να σταµατήσει. Το καταγγέλλουµε για
άλλη µια φορά και ελπίζουµε κάποια στιγµή να σταµατήσει αυτό
το πράγµα. 

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Τάσσος έχει τον

λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Είναι συνηθισµένη πρακτική να έρχονται

άσχετες τροπολογίες κάθε φορά. Το καταγγέλλουµε για άλλη
µια φορά. Βέβαια, δεν ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό, αν θα υπάρχει
κάποιο αποτέλεσµα. 

Τώρα, όσον αφορά την πρόταση που έκανε ο κ. Λοβέρδος,
πραγµατικά έχει µια λογική, γιατί δεν έχουµε κι εµείς χρόνο να
µελετήσουµε αυτές τις τροπολογίες. Θα πρέπει να µας δοθεί
λίγος χρόνος για να τις µελετήσουµε.

Εποµένως, συµφωνούµε µε την πρόταση που έχει κάνει ο κ.
Λοβέρδος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μαυρωτά, έχε-
τε τον λόγο.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Πρώτα απ’ όλα, να συµφωνήσω κι
εγώ σχετικά µε τις τροπολογίες που είναι άσχετες µε το νοµο-
σχέδιο και αφορούν άλλα Υπουργεία ότι θα πρέπει να έρθουν
εδώ οι αρµόδιοι Υπουργοί να τις υποστηρίξουν, να ακούσουµε
τι περιέχουν και να κρίνουµε.  

Σε ό,τι αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όπως λέει και το
όνοµα, νοµοτεχνικές βελτιώσεις έχουµε να κάνουµε όταν υπάρ-
χουν κάποια ήσσονος σηµασίας ζητήµατα, τα οποία αλλάζουµε.
Ξέρουµε ποια είναι η έννοια και η ουσία του νοµοσχεδίου. Με
αυτήν έχουµε προετοιµαστεί, µε αυτήν έχουµε έρθει εδώ πέρα. 

Εάν ήθελε η Κυβέρνηση να κάνει αυτές τις αλλαγές, θα µπο-
ρούσε µετά την ακρόαση των φορέων στις επιτροπές να κάνει
αυτές τις αλλαγές, ώστε να µπορέσουµε να προετοιµαστούµε µε
βάση αυτές τις αλλαγές. Τώρα, το να έρχονται αιφνιδιαστικά την
τελευταία στιγµή νοµοτεχνικές βελτιώσεις που αλλάζουν ουσιω-
δώς το περιερχόµενο του νοµοσχεδίου, δεν νοµίζουµε ότι συνά-
δει µε καλές κοινοβουλευτικές πρακτικές.  

Εδώ είµαστε να τις δούµε, να ακούσουµε τι έχουµε να πούµε
και να προετοιµαστούµε ξανά µετά για να µπορέσουµε να υπο-
στηρίξουµε ή να µην υποστηρίξουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι δύο άλλα, ξε-

χωριστά πράγµατα. Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις γίνονται πάντα
στην ολοµέλεια και στις επιτροπές, βεβαίως, προς το τέλος, αν
υπάρξουν. 

Εποµένως, να δούµε τι θα γράφουν. Γιατί έχω δει νοµοτεχνικές
και νοµοτεχνικές. Έχω δει νοµοτεχνικές που αλλάζει µία φράση
κι έχω δει -κι έχετε δει κι εσείς- νοµοτεχνικές τρεις σελίδες. Είναι
άλλο το ένα κι άλλο το άλλο. Να τις δούµε. Ο Υπουργός θέλει,
µάλιστα, πριν ξεκινήσουµε την τυπική διαδικασία, να τις παρου-
σιάσει, ώστε να τις έχετε εξαρχής στα χέρια σας.  

Τώρα σε ό,τι αφορά την πρόταση του κ. Λοβέρδου, εγώ δεν
µπορώ να αλλάξω την πρόταση της Διάσκεψης των Προέδρων.    

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το Σώµα να αποφασίσει, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αν βάλουµε το
Σώµα µε βάση τις κοινοβουλευτικές πλειοψηφίες, ξέρουµε το
αποτέλεσµα. Πάω σε κάτι πιο πρακτικό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ συµφώ-
νησε.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Δεν συµφώνησα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν συµφώνησε

η κυβερνητική πλευρά. Δεν το ακούσατε. Είπε «δεν είναι καλό να
κατατίθενται, αλλά…».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εδώ είναι η

συνάδελφος. Εγώ αυτό κατάλαβα. Αν έχω καταλάβει λάθος, θα
της ξαναδώσω τον λόγο. 

Κάνω, όµως, µία πρόταση πρακτική: Να µιλήσουν όχι µόνο οι
Κοινοβουλευτικοί και οι εισηγητές, αλλά και οι οµιλητές, όσοι το
επιθυµούν, γιατί κάποιος µπορεί να θέλει να µιλήσει en bloc
εξαρχής. Όποιος όµως δεν θέλει, θα κάνουµε τώρα χρήση του
δικαιώµατος των δευτερολογιών, που είναι για τους αγορητές
περίπου επτά λεπτά και για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους έξι και τρία. Και κρατήστε τη δευτερολογία και οι εισηγη-
τές, όσοι θέλουν, και οι Κοινοβουλευτικοί, όσοι θέλετε, να ασχο-
ληθείτε µε τις τροπολογίες.

Εποµένως, µπορούµε να ξεκινήσουµε και αποφασίζουµε οµο-
φώνως ότι όποιος επιθυµεί θα κάνει πλήρη χρήση του δικαιώµα-
τος της δευτερολογίας και οι Κοινοβουλευτικοί και της τριτολο-
γίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πάρα πολύ σωστά. Νοµίζω ότι εκφρά-

ζει αυτό που θέλαµε να πούµε.
Ωστόσο, πρέπει να ενηµερωθεί όλο το Προεδρείο ότι όταν θα

φύγετε εσείς…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το παραδώσω, κύ-

ριε Λοβέρδο.
Κατ’ αρχάς αυτά γράφτηκαν επισήµως στα Πρακτικά. Είναι

οµόφωνη απόφαση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή, όµως, η συζήτηση παίρνει µε-

ρικές φορές µια βιαστική τροπή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κατάλαβα τι

λέτε.
Από τη στιγµή που το αποφάσισε οµοφώνως η Ολοµέλεια, τε-

λείωσε το θέµα τυπικά και ουσιαστικά. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τις νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις. Δεν βάζω χρόνο. Υποθέτω ότι είναι εύλογος για να τις πα-
ρουσιάσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Προ-
φανώς. Δεν θα κάνω την αγόρευσή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω για
τον γόνιµο διάλογο που έχει γίνει στις επιτροπές. Ο διάλογος
αυτός µας επέτρεψε -θεωρώ ότι µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
οι οποίες κατατίθενται- να συµφωνήσουµε για την προαγωγή και
ανάπτυξη της λειτουργίας του µοναδικού νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου, το οποίο έχουµε στο εξωτερικό και το οποίο προ-
άγει την έρευνα στις βυζαντινές και µεταβυζαντινές σπουδές.

Ωστόσο, επιτρέψτε µου να πω κάποια πράγµατα για το αιφνι-
διαστικά που είπατε. Όταν είχε τελειώσει η ακρόαση των φο-
ρέων, προανήγγειλα και είπα στην επιτροπή -γιατί θεωρώ ότι το
αιφνιδιαστικά είναι κάπως τραβηγµένο- ότι ο σκοπός θα παρα-
µείνει ο ίδιος. 

Μία νοµοτεχνική βελτίωση, λοιπόν, αφορά τον σκοπό του ιν-
στιτούτου, γιατί εκφράστηκαν επιφυλάξεις ότι θέλουµε να αλλά-
ξουµε τη µορφή του ιδρύµατος και θέλουµε να το κάνουµε κάτι
άλλο. Άρα η πρώτη νοµοτεχνική βελτίωση αφορά την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 1 η οποία είχε προαναγγελθεί µέσα στην
επιτροπή -την ανέφερα, ήσασταν εκεί, την ακούσατε, δεν αιφνι-
διάζεστε- όπου ο σκοπός του ινστιτούτου παραµένει ο ίδιος. Ο
σκοπός του ινστιτούτου αποτελεί η προαγωγή των βυζαντινών
και µεταβυζαντινών σπουδών. Και στο πλαίσιο του σκοπού αυτού
το ινστιτούτο µπορεί να κάνει εκείνα τα πράγµατα.

Το δεύτερο που είχα προαναγγείλει και είχα πει, ήταν ότι θα
πάρουµε υπ’ όψιν µας πάρα πολύ τις απόψεις των φορέων, αλλά
και των Βουλευτών που εκφράστηκαν µέσα στην επιτροπή σε
σχέση µε το πώς προτείνεται ο Πρόεδρος για το Ινστιτούτο Βε-
νετίας. 

Όλοι είχατε εκφράσει –είχε εκφραστεί και από την Κυβέρνηση,
άλλωστε αυτός ήταν ο λόγος- να υπάρχει το κοµµάτι του Προ-
έδρου, ο οποίος βεβαίως είναι υπεύθυνος για όλα, αλλά θα είναι
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πανεπιστηµιακός και θα προάγει έτσι το επιστηµονικό έργο του
ινστιτούτου. Και τονίσατε την ανάγκη να υπάρχει καθοριστική
συµµετοχή της πανεπιστηµιακής κοινότητας. 

Αυτό γίνεται µε δύο νοµοτεχνικές. Η µία είναι ότι οι εκπρόσω-
ποι στην εποπτική επιτροπή του Υπουργείου Παιδείας είναι πα-
νεπιστηµιακοί πρώτης και δεύτερης βαθµίδας, γιατί εκφράστη-
καν και διαφορές για το ποιος να είναι και τι να είναι. Θα το πά-
ρετε σε πέντε λεπτά στα χέρια σας. 

Και το δεύτερο είναι ότι η εποπτική επιτροπή θα βγάζει µια τρι-
µελή επιτροπή -η οποία θα είναι ειδική πάνω στο αντικείµενο- και
θα κάνει τη δηµόσια πρόσκληση ενδιαφέροντος για τη θέση του
Προέδρου. Θα την κάνει αυτή η τριµελής επιτροπή. Θα κάνει όλη
τη διαδικασία. Η επιτροπή αυτή θα εισηγείται στην εποπτική,
όπου η πλειοψηφία εκεί είναι ακαδηµαϊκοί. Και η εποπτική επι-
τροπή θα προτείνει στους δύο Υπουργούς το ποιος θα είναι ο
Πρόεδρος. 

Το τρίτο, αφορά τη δυνατότητα την οποία είχατε πει σε σχέση
µε τον Πρόεδρο, να βοηθιέται δηλαδή στο έργο του από επιστη-
µονικό συµβούλιο. Είχαµε πει στην αρχή, στην αιτιολογική έκ-
θεση, να γίνει η αλλαγή. Γίνεται τώρα. Στο τέλος του άρθρου 8
προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής: «Για την υποστήριξη στον
σχεδιασµό του επιστηµονικού και ερευνητικού έργου του ινστι-
τούτου, καθώς και στη διαδικασία επιλογής των υποτρόφων και

φιλοξενούµενων, δύναται στον οργανισµό να προβλέπεται η συγ-
κρότηση άµισθου επιστηµονικού συµβουλίου, να ορίζεται η σύν-
θεση αυτού καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη
λειτουργία του.». 

Ουσιαστικά οι τρεις αυτές σηµαντικές αλλαγές είχαν προαναγ-
γελθεί. Δεν αποδέχοµαι, λοιπόν, το αιφνιδιαστικά, γιατί ειπώθη-
καν µέσα στην επιτροπή διά στόµατος δικού µου. Και θεωρώ ότι
οι άλλες αλλαγές δεν είναι τόσο σηµαντικές. Δεν χρειάζεται να
τις αναπτύξω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταθέστε τες, κύριε
Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κατα-
θέτω στα Πρακτικά αυτά τα τρία ουσιαστικά για τα οποία και
εσείς οι ίδιοι και όλα τα κόµµατα είχατε εκφράσει επιφύλαξη
στην επιτροπή. Νοµίζω ότι µε αυτές τις βελτιώσεις ικανοποιούµε
και εσάς και τους φορείς που ήρθαν. Και µπορούµε να προχω-
ρήσουµε, κύριοι συνάδελφοι.

Καταθέτω, λοιπόν, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Και υπάρχει
και µια δήλωση ότι η Κυβέρνηση θα έχει ακριβώς αυτές τις πέντε
και µόνο τροπολογίες. Δεν θα κατατεθεί καµία άλλη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

2396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Κου-

µουτσάκο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ζητώ τον λόγο επί της διαδικα-

σίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η διαδικασία έχει λυ-

θεί. Συµφωνήσαµε οµοφώνως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όπως ακούσατε, κύριε Πρό-

εδρε, δεν είναι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά ουσιαστικές αλ-
λαγές. Έχουν περάσει δεκαπέντε ηµέρες από τη συνάντηση και
τη συζήτηση µε τους φορείς. Μην λέει η Κυβέρνηση ότι δεν είναι
αιφνιδιαστικά. Έχουν µεσολαβήσει δύο εβδοµάδες από τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, τελει-
ώσαµε, ας ξεκινήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ξυδάκη, τι θέ-

λετε, για ποιο θέµα ζητάτε τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Επί της διαδικασίας. Οι νοµοτεχνικές

βελτιώσεις, κατά την εκτίµησή µου και είναι και εξ αντικειµένου,
ενσωµατώνουν τις πολλές παρατηρήσεις που ακούστηκαν στην
επιτροπή. Αυτό είναι, δεν είναι τίποτα παραπάνω. Καλό είναι να
µιλήσουµε επί της ουσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είπε ο Υπουργός
αυτό. Ας τις πάρουν στα χέρια τους οι συνάδελφοι και θα εκτι-
µήσουν αν είναι αυτό που είπε ο Υπουργός και εσείς ή αν είναι
αυτό που είπε ο κ. Κουµουτσάκος. Όµως πρώτα να τις πάρουν
να τις διαβάσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Βασι-
λικών Ευβοίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κυρία Μαρία Τριανταφύλλου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-

πουλε, όταν υπάρχει Πρόεδρος, µην απευθύνεστε στον Υπουρ-
γό. Τώρα ανεβαίνει η συνάδελφος. Θα σας δώσω τον λόγο µετά,
πριν ανέβει ο κ. Κουµουτσάκος. Καθίστε, είστε παλιός συνάδελ-
φος. Ο Προεδρεύων σας δίνει τον λόγο.

Τον λόγο έχει η κυρία Μαρία Τριανταφύλλου.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους τους συναδέλφους
Πράγµατι το σηµερινό νοµοθέτηµα αφορά σε ένα ιστορικό

ίδρυµα και ακριβώς για αυτό είναι µεγάλη η ευθύνη µας για την
ποιότητα της θέσπισης. Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας είναι ένα ιστορικό ίδρυµα
και εποµένως πρόκειται για ιστορική παρέµβαση. Αξίζει να δώ-
σουµε λίγο από τον χρόνο µας για να πούµε λίγα λόγια για το Ιν-
στιτούτο της Βενετίας, αν και η ιστορική του πορεία και κυρίως
η προσφορά του πράγµατι δεν µπορούν να αποτυπωθούν µέσα
σε λίγες κουβέντες, σε έναν περιορισµένο χρόνο.

Μόνο τυχαία δεν είναι η ίδρυση και η λειτουργία του ινστιτού-
του στη νύφη του Αδρία, στη Βενετία. Ακολουθεί τον δρόµο πολ-
λών Ελλήνων διανοουµένων, φορέων του αναγεννητικού πνεύµα-
τος της παλαιολόγιας αναγέννησης, αυτής της ύστερης βυζαν-
τινής περιόδου κατά την οποία ενώ έφθινε η βυζαντινή αυτοκρα-
τορία παρατηρούνταν µια ζωηρή στροφή προς τη µελέτη της
αρχαιοελληνικής γραµµατείας, µια αναζωογόνηση του φιλοσο-
φικού στοχασµού, η ανάδειξη του ουµανισµού. Ακολουθεί τον
δρόµο των αυτοεξόριστων στη δύση, στην Ιταλία, βυζαντινών
διανοούµενων, που φεύγοντας από την Κωνσταντινούπολη µετά
την πτώση της το 1453 µετέφεραν χειρόγραφα, εικόνες, δείγ-
µατα του βυζαντινού πολιτισµού.

Κατά την Ελένη Γλύκατζη – Αρβελέρ, η Βενετία αποτελεί το
παράθυρο της βυζαντινής τέχνης στη δύση και η βυζαντινή Ιταλία
αποτελεί ανέκαθεν τον χώρο των ανταλλαγών και όχι µόνο τριγ-

µών, που οδηγούν πρέσβεις και αντιπροσωπείες στην Κωνσταν-
τινούπολη.

Η ιδέα σύστασης του ινστιτούτου περιλαµβάνεται σε µια µορ-
φωτική συµφωνία που υπεγράφη στις 21 Σεπτεµβρίου του 1948
µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας. Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Σπουδών συστάθηκε µε τον ν.1766/1951 και
αποτελεί το µοναδικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που διαθέτει
η Ελλάδα στο εξωτερικό. Μετά από τέσσερις µήνες ρυθµίστηκαν
το νοµικό και οικονοµικό καθεστώς του ινστιτούτου και ιδιαιτέ-
ρως η διάθεση των περιουσιακών στοιχείων και απαιτήσεων της
ορθοδόξου ελληνικής κοινότητας της Βενετίας.

Όπως είπαµε, στα χρόνια που πέρασαν το Ινστιτούτο Βενετίας
έχει να παρουσιάσει πάρα πολύ σηµαντικό έργο. Γιατί, λοιπόν,
προτείνουµε σήµερα αυτό το νοµοθέτηµα; Γιατί το συζητήσαµε
στις επιτροπές; Γιατί έγινε η διαβούλευση; Και κυρίως, ξαναλέω,
γιατί το προτείνουµε;

Μια σειρά από παθογένειες και δυσλειτουργίες που διαγνώ-
στηκαν σε σχέση µε το Ινστιτούτο Βενετίας ήταν η αιτία για το
σηµερινό νοµοθέτηµα. Ακούσαµε µε προσοχή όλους τους φο-
ρείς στην επιτροπή. Παρά τις ενστάσεις και τις διαφωνίες που
εξέφρασαν, όσες και όπως εκφράστηκαν εκεί, είπαν πως χρει-
άζεται αναδιάρθρωση της λειτουργίας του ινστιτούτου.

Το είπα και στην επιτροπή. Όλες οι τοποθετήσεις των φορέων
ήταν σηµαντικές. Κρατώ την τοποθέτηση της κ. Άννας Ψαρούδα
- Μπενάκη, που µίλησε για την ανάγκη µιας διοικητικής και δια-
χειριστικής αλλαγής. Είπε ακριβώς: «Να καταργηθεί το διοικητικό
και διαχειριστικό πρόβληµα». 

Παρ’ όλο που δεν αποτυπώθηκαν στην επιτροπή αυτά τα προ-
βλήµατα, εξειδικευµένα και µε συγκεκριµένο τρόπο, πρέπει να
αναφέρουµε ότι η εσωστρέφεια, οι δυσλειτουργίες οικονοµικής
διαχείρισης, η ανεπαρκής και –θα έλεγα καλύτερα- η µη αποτε-
λεσµατική επιµέλεια και έλεγχος των εγκαταστάσεων των περι-
ουσιακών στοιχείων, η επικάλυψη και κυρίως η σύγχυση αρµο-
διοτήτων µεταξύ των διάφορων οργάνων διαχειριστικής εποπτι-
κής, η ανεπαρκής συντήρηση και φύλαξη ιστορικών κειµηλίων
είναι µερικές µόνο από τις αιτίες που καθήλωσαν τα τελευταία
χρόνια τη λειτουργία του Ινστιτούτου Βενετίας. 

Το Ινστιτούτο Βενετίας κινδυνεύει σήµερα σοβαρά. Εποµένως,
έχουµε ευθύνη να συµβάλλουµε στη διοικητική του ανανέωση
και να θωρακίσουµε νοµοθετικά τη δυνατότητα για αναδιάρ-
θρωση της λειτουργίας του, την αδήριτη, κυρίως, ανάγκη για λο-
γοδοσία, διαφάνεια και χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση. Γι’
αυτό κιόλας –θα το πούµε και στα άρθρα- προκρίνεται η θέση οι-
κονοµικού διευθυντή. Πάνω απ’ όλα, πρέπει να ενισχύσουµε, να
υπερασπιστούµε τον ακαδηµαϊκό, µορφωτικό και ερευνητικό του
ρόλο. 

Τι προβλέπει αυτό το νοµοσχέδιο; Στα δώδεκα άρθρα του απο-
τυπώνεται µορφολογικά και ουσιαστικά η προσπάθεια για καλύ-
τερη διοίκηση, µα, πάνω απ’ όλα, διαφαίνεται η µέριµνα να διατη-
ρηθεί σαν µια συνεκτική κανονικότητα. Η λέξη κανονικότητα
ακούστηκε αρκετές φορές στην επιτροπή ως αδήριτη ανάγκη να
επανέλθει στην κανονικότητα το ινστιτούτο. 

Πάνω απ’ όλα, λέω λοιπόν ότι θα έπρεπε να διαφαίνεται αυτή
η µέριµνα, να διατηρηθεί δηλαδή σαν µια συνεκτική κανονικό-
τητα ο πρωταρχικός πνευµατικός και µορφωτικός πυρήνας του
ινστιτούτου. Πρέπει να διαφυλαχθεί πάνω απ’ όλα ως κόρη
οφθαλµού η πνευµατική αυτοτέλεια και η ακαδηµαϊκότητα. 

Με το άρθρο 1 ορίζεται ο σκοπός και όχι οι σκοποί του ινστι-
τούτου, όπως πράγµατι υπήρχε στον αρχικό σχεδιασµό. Σκοπός,
λοιπόν, του Ινστιτούτου Βενετίας είναι η προαγωγή των Βυζαντι-
νών και Μεταβυζαντινών σπουδών. 

Εδώ, θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση. Αν το Υπουργείο ήθε-
λε, αν θέλαµε ουσιαστικά να αλλάξουµε τον σκοπό, µπορούσαµε
να το κάνουµε. Ο σκοπός δεν υπήρχε στη διακρατική συµφωνία.
Μπήκε µε τον νόµο ίδρυσης του Ινστιτούτου Βενετίας. Με νόµο
µπήκε, µε νόµο θα µπορούσε και να βγει. Θα µπορούσε να αλ-
λάξει. 

Ωστόσο, ήταν ορθές οι παρατηρήσεις φορέων, αλλά και Βου-
λευτών και άρα ο ιδρυτικός νόµος του Ινστιτούτου Βενετίας θα
πρέπει να ορίζεται ξεκάθαρα, έτσι όπως ορίζεται και αποτυπώ-
νεται στον νόµο πλέον. Αυτό κάνει το πρώτο άρθρο του νοµο-
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σχεδίου. 
Θα πρέπει να πούµε, όµως, ότι ο σκοπός του Ινστιτούτου εν

είδει εργαλείων, όπως ακριβώς πήρατε µπροστά σας και τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, µπορεί να ενισχύεται. Στο πλαίσιο αυτού
του σκοπού, το ίδιο το ινστιτούτο αναδεικνύει τις εν γένει ιστορι-
κές, φιλολογικές και άλλες συναφείς πτυχές του ελληνικού πο-
λιτισµού, παρέχει εκπαιδευτικά προγράµµατα, διαχειρίζεται το
αναλογικό και ψηφιακό αρχειακό υλικό, καθώς και άλλα πολυ-
µέσα που διαθέτει, διασυνδέεται µε αναγνωρισµένα ελληνικά και
διεθνή εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα κ.λπ., προβαίνει σε
διεθνείς εκδοτικές δραστηριότητες και αξιοποιεί µε ενδεδειγµένο
τρόπο το µουσειακό του υλικό. Είναι σηµαντικό αυτό, µιας και
ακούσαµε από τον Υπουργό ότι δυστυχώς είναι σχεδόν µηδαµινή
η επισκεψιµότητα σήµερα του µουσείου. 

Άρα θα έλεγα ότι αυτή η νοµοτεχνική βελτίωση είναι πάρα
πολύ σηµαντική, ακριβώς γιατί πραγµατικά ακούσαµε –καλά κά-
ναµε κι έτσι έπρεπε- τις απόψεις Βουλευτών, αλλά και φορέων.
Ο σκοπός µένει ο ίδιος, έτσι ακριβώς όπως ήταν όταν είχε ιδρυ-
θεί το ινστιτούτο. Από την άλλη, όµως, αυτός ο σκοπός διανθίζε-
ται από µια σειρά από άλλα προγράµµατα κ.λπ..

Θέλω να πω το εξής, παραµένοντας στο άρθρο 1. Με την πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 1 αποτυπώνονται οι τρόποι για την εκ-
πλήρωση των παραπάνω σκοπών. Παρέχει βέβαια υποτροφίες,
όπως γινόταν και πριν σε ερευνητές που είναι πτυχιούχοι ελλη-
νικού ή οµοταγούς αλλοδαπού ιδρύµατος, αλλά προστίθεται το
εξής: «Καθώς και η φιλοξενία σε επισκέπτες-ερευνητές κατά τα
οριζόµενα στον οργανισµό».

Με την παράγραφο 4 ξεκαθαρίζεται πως το ινστιτούτο υπάγε-
ται στη γενική εποπτεία του Υπουργείου Εξωτερικών και όσον
αφορά την εκπαιδευτική του δραστηριότητα στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Ο εκπαιδευτικός και µορφω-
τικός ρόλος του Ιδρύµατος είναι, λοιπόν, προφανές ότι παραµέ-
νει. 

Συστήνεται εποπτική επιτροπή, η οποία είναι πενταµελής. Και
εδώ θα πρέπει να πούµε -και είναι πάρα πολύ σηµαντική η αλ-
λαγή που έγινε- ότι µιλάµε για καθηγητές, τουλάχιστον από την
πλευρά του Υπουργείου Παιδείας, Α’ και Β’ βαθµίδας. Όλες αυ-
τές οι αλλαγές που γίνονται αντιλαµβάνεστε ότι έχουν ως στόχο
την υπεράσπιση και την τόνωση της ακαδηµαϊκότητας και των
ακαδηµαϊκών κριτηρίων.

Θέλω να σας πω ότι το νέο σχήµα της εποπτικής επιτροπής
καταδεικνύει τη σοβαρότητα µε την οποία σχεδιάζει τη συνέχιση
της λειτουργίας του ινστιτούτου η πολιτεία και ειδικότερα την
προσήλωσή της στα κριτήρια της λογοδοσίας, της διαφάνειας,
της ευελιξίας και της ανανέωσης που έχει ανάγκη το ίδρυµα.
Πρέπει να πούµε ότι η θητεία είναι τριετής. Επίσης, εδώ πρέπει
να πούµε ότι είναι ασυµβίβαστη η ιδιότητα του µέλους της επο-
πτικής µε την ιδιότητα του διατελέσαντος σε θέση οργάνου διοί-
κησης ή προσωπικού του ινστιτούτου. Είναι σηµαντικό νοµίζω να
ακουστεί και αυτό. 

Πάµε στο άρθρο 4, που κατ’ αρχάς καθορίζονται οι αρµοδιό-
τητες, οι ευθύνες και ο τρόπος εκλογής του προέδρου του ινστι-
τούτου. Εδώ έγινε πάρα πολύς λόγος για το πώς θα έπρεπε να
εκλέγεται ο πρόεδρος του ινστιτούτου. Το είπε και ο Υπουργός
πριν ότι είναι απαραίτητο να είναι ένα πρόσωπο εγνωσµένου κύ-
ρους, αφού θα ελέγχει και θα συντονίζει τις δράσεις του ινστι-
τούτου. 

Είναι απαραίτητο, επίσης, ο πρόεδρος του ινστιτούτου να έχει,
ακριβώς για τον σκοπό τον οποίο θα επιτελέσει, αυξηµένα ακα-
δηµαϊκά κριτήρια, γιατί ο πρόεδρος ασκεί τη γενική διεύθυνση,
αλλά και τη µορφωτική. Είναι σηµαντικό αυτό να το πούµε. Ρυθ-
µίζει την εσωτερική λειτουργία του οργανισµού κάνοντας καθετί
το αναγκαίο γι’ αυτό το σκοπό. 

Έγινε, λοιπόν, πάρα πολύ κουβέντα γι’ αυτό και θα πρέπει να
πούµε ότι προκρίθηκε εδώ µε αυτήν την νοµοθετική βελτίωση
που έχετε πάρει όλοι στα χέρια σας από τον Υπουργό, ότι θα
πρέπει να υπάρχει µια τριµελής επιτροπή, εν είδει εκλεκτορικού
σώµατος θα έλεγα, η οποία θα αποτελείται αµιγώς από ακαδη-
µαϊκούς και η οποία µε µια απλή πλειοψηφία θα προτείνει στην
εποπτική επιτροπή, η οποία εποπτική επιτροπή µε τη σειρά της
θα προτείνει στον Υπουργό τον Πρόεδρο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι ακαδηµαϊκούς;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Από ακαδηµαϊκούς Α’ και Β’ Βαθ-

µού. Αυτό νοµίζω το ξεκαθαρίσαµε και είναι µια ασφαλιστική δι-
κλείδα. Κάνει καλά και το επισηµαίνει ο κ. Δαβάκης. 

Είναι σηµαντικό να µπουν ακαδηµαϊκοί Α’ και Β’ βαθµίδας ύσ-
τερα από ενδελεχή συζήτηση. Πραγµατικά έτσι έπρεπε να γίνει.
Το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι αποτυπώνει αυτήν την πρόταση πάρα
πολλών Βουλευτών, θα έλεγα όλων των Βουλευτών -δεν νοµίζω
ότι υπάρχει καµµία διαφωνία σε αυτό- αλλά νοµίζω και των φο-
ρέων.

Άρα, λοιπόν, για να προχωρήσω κάπως γρήγορα γιατί βλέπω
ότι ο χρόνος περνάει, ξαναλέω ότι ο διορισµός του προέδρου γί-
νεται µέσα από αυτή τη διαδικασία ύστερα από πολύ διαβού-
λευση και προτάσεις και σωστά άλλαξαν κάποια σηµεία τα οποία
υπήρχαν στην πρώτη νοµοθέτηση. 

Πρέπει να πω ότι δεν υπάρχουν πολλές άλλες νοµοθετικές
ρυθµίσεις σε αυτά τα τρία σηµεία τα οποία έδωσε ο Υπουργός.
Θέλω να σταµατήσω, όµως, στη δυνατότητα να υπάρχει µια επι-
στηµονική επιτροπή η οποία θα βοηθάει, θα είναι αρωγός στο
έργο του προέδρου. 

Ήταν µια πρόταση την οποία είχε διατυπώσει ο κ. Κουµουτσά-
κος. Εγώ είχα θέσει κάποια πρακτικά ζητήµατα, τα οποία µπο-
ρούν πραγµατικά πολύ εύκολα να λυθούν και ενσωµατώνεται στο
άρθρο 8 η πρόταση αυτή του κ. Κουµουτσάκου. 

Θέλω να µιλήσω λίγο ακόµα για την επιλογή του προέδρου.
Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι είναι σηµαντικό η επιλογή του προ-
έδρου να γίνεται σεβόµενη τα ακαδηµαϊκή κριτήρια και είναι ση-
µαντικό, επίσης, να µην υπάρχει απευθείας ανάθεση. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό αυτό. Νοµίζω ότι το ανοιχτό της διαδικασίας,
αλλά µέσα στα ακαδηµαϊκά πλαίσια, είναι σηµαντικό ότι προκρί-
νεται σήµερα. 

Θα έλεγα ότι µε αυτές τις αλλαγές, δηλαδή µε τις νοµοθετικές
βελτιώσεις που κατέθεσε ο Υπουργός, η πρόταση του νοµοσχε-
δίου κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Γίνεται µια ειδική αναφορά στην παράγραφο 6 για τη διενέρ-
γεια απογραφής κινητής και ακίνητης περιουσίας του ινστιτού-
του από τον πρόεδρό του, εντός εύλογης χρονικής διορίας, µε
σκοπό τη βέλτιστη δυνατή αξιοποίησή της.

Θα πρέπει να πούµε ότι συστήνεται µε το άρθρο 5 διαχειρι-
στική επιτροπή στην έδρα του ινστιτούτου, η οποία θα είναι αρ-
µόδια για την οικονοµική διαχείριση του ιδρύµατος. Αυτή είναι
επιτροπή είναι τριµελής και άµισθη. Μέλη της επιτροπής ορίζον-
ται ο πρόεδρος του ινστιτούτου, ο Έλληνας πρέσβης στη Ρώµη
και ο πρόεδρος της ελληνικής ορθόδοξης κοινότητας της Βενε-
τίας. 

Είναι εξόχως σηµαντική η αποστολή αυτού του οργάνου. Είναι
κρίσιµο στοίχηµα της νέας νοµοθετικής προσπάθειας η ορθή οι-
κονοµική διαχείριση της περιουσίας του ινστιτούτου. Στην επι-
τροπή αυτή θα συµµετέχει χωρίς δικαίωµα ψήφου και ο οικονο-
µικός διευθυντής του ινστιτούτου. 

Με το άρθρο 6 συστήνονται οι θέσεις του προσωπικού του ιν-
στιτούτου. Δεν χρειάζεται να τις πω. Τις είπαµε πολύ αναλυτικά
στην επιτροπή. 

Με το άρθρο 7 γίνεται ιδιαίτερη αναφορά στους πόρους του
ινστιτούτου. Αναφέρεται ρητά ότι είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο.
Είπα και στην επιτροπή, αλλά πρέπει να πω και σήµερα ότι είναι
ξεχωριστής σηµασίας να µπορεί ένας τέτοιος οργανισµός µε
τόσο µεγάλη περιουσία να στέκεται οικονοµικά αυτοδύναµος.
Αυτό θα αποτελούσε, κατά την άποψή µας, ένα έξοχο παρά-
δειγµα του τι σηµαίνει ένας πολιτιστικός και πνευµατικός πυρή-
νας σε µια ξένη χώρα να µπορεί να αυτοδιοικείται. 

Μάλιστα, θα έλεγα ότι αν πετύχει αυτή η προσπάθεια, ίσως να
µπορέσουµε να σκεφτούµε και άλλα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου της Ελλάδας στο εξωτερικό, όπως στα Βαλκάνια, στη
Μέση Ανατολή και αλλού. 

Φθάνοντας στο τέλος, θέλω να πω το εξής. Περιγράφεται µε
το σηµερινό νοµοσχέδιο ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό θε-
σµικό πλαίσιο, που ανταποκρίνεται στις συνθήκες της σηµερινής
εποχής. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό -το είπα στην επιτροπή, το
ξαναλέω και τώρα- να ενισχύσουµε ουσιαστικά το Ινστιτούτο Βε-
νετίας, ώστε να γίνει ένας θύλακας γνώσης του βυζαντινού πο-

2402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λιτισµού και της σύνδεσής του στο άρµα της ελληνικής και παγ-
κόσµιας ιστορίας.

Ας µην το αφήσουµε να ερηµώσει. Ας µην αποτελέσει σηµείο
και σηµάδι του πεπτωκότος ελληνικού γένους, αλλά να γίνει,
όπως είπα και στην επιτροπή, ένα ορόσηµο και ένα οδόσηµο για
την ιστορική ελληνική πολιτιστική πραγµατικότητα. 

Σε µια σύγχρονη πραγµατικότητα, σε µια σύγχρονη εποχή µε
κυρίαρχα στοιχεία τη σχετικότητα, τη ρευστότητα, την αντιφατι-
κότητα, αλλά και τη συνθετότητα, νοµίζω ότι έχουµε πραγµατικά
ανάγκη να ενισχύουµε τέτοια ινστιτούτα και κυρίως να ενι-
σχύουµε την ιστορική µνήµη, αλλά και τη συνέχεια της ιστορικής
µνήµης και πραγµατικότητας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευ-
τικός από το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Γιώργος Κουµουτσάκος έχει τον λόγο ως εισηγητής από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Συζητάµε σήµερα για την τύχη, το παρόν και το µέλλον του πιο

σηµαντικού πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας έξω από τα σύ-
νορά της. Το Ίδρυµα Βυζαντινών Μελετών της Βενετίας είναι ένα
ιστορικό ίδρυµα. Έχει εξήντα χρόνια σπουδαίας διαδροµής. 

Και δεν φανταζόταν ποτέ κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι ακόµα και σε αυτή τη συζήτηση θα είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε µεθοδεύσεις και χειρισµούς. Διότι αυτά τα οποία κατατί-
θενται σήµερα, ως νοµοτεχνικές τροπολογίες, δεν είναι τόσο
αθώα και τόσο απλά. Πρόκειται για ουσιαστική αλλαγή του κει-
µένου, που µέχρι χθες το βράδυ, µάλλον µέχρι πριν περάσουµε
αυτή την πόρτα, γνωρίζαµε όλοι.  

Είπε η Υπουργός και η εισηγήτρια ότι αυτές βασίζονται στη
γνώµη που εξέφρασαν οι φορείς, αλλά και τα κόµµατα στις συ-
ζητήσεις στην επιτροπή. Πότε; Πριν δεκαπέντε ηµέρες. 

Εάν ήταν τόσο απλά τα πράγµατα, εύλογα αναρωτιέται κανείς
γιατί χρειάστηκαν δεκαπέντε ηµέρες για να έρθουν τώρα, πέντε
λεπτά πριν ανέβω στο Βήµα και να κοινοποιηθεί στον εισηγητή
της Μειοψηφίας τι ακριβώς αλλάζει ο Υπουργός. Βεβαίως, η ει-
σηγήτρια της Πλειοψηφίας το γνώριζε. Εάν αυτό δεν είναι παρω-
δία κοινοβουλευτικής συζήτησης, τότε τι είναι;

Όµως πάµε τώρα στην ουσία. Από τις συζητήσεις και τις διευ-
ρυµένες συνεδριάσεις µε εκπροσώπους της ακαδηµαϊκής κοινό-
τητας και άλλων φορέων, επιβεβαιώθηκε και η έντονη ανησυχία
και ο προβληµατισµός της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και η ορθό-
τητα των τροπολογιών που είχαµε καταθέσει ως σκέψη. 

Πρόθεσή µας ήταν να εξασφαλιστεί ουσιαστικός εκσυγχρονι-
σµός, θεσµική αναβάθµιση και θωράκιση, διαφάνεια, αξιοκρατία,
αποτελεσµατικός έλεγχος, πλήρης λογοδοσία, προκειµένου να
επιτευχθεί ο ιδρυτικός σκοπός του ινστιτούτου και να ξεπερα-
στούν όποιες δυσλειτουργίες του παρελθόντος. Διότι, πράγµατι,
µετά από εξήντα χρόνια είναι λογικό να αναζητήσει κανείς τρό-
πους βελτίωσης της λειτουργίας, όχι, όµως, να επιχειρήσουµε
και τελικά να σπρώξουµε την κατάσταση σε χειρότερα δεδοµένα
από αυτά που είχαµε για εξήντα χρόνια. Γιατί αυτό γίνεται µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο που καταθέτει η Κυβέρνηση. 

Ό,τι έχει προτείνει, οι σκέψεις και οι προτάσεις της, οδηγούν
σε υπερβολική συγκέντρωση εξουσιών του εκάστοτε Υπουργού
των Εξωτερικών, αλλά και δεν διασφαλίζεται η απαραίτητη αξιο-
κρατία στα πρόσωπα που προβλέπεται να στελεχώνουν το ινστι-
τούτο. 

Εµείς καλόπιστα συµµετείχαµε στη συζήτηση της επιτροπής,
καταθέτοντας σκέψεις και προτάσεις, όπως σας είπα. Επιγραµ-
µατικά, αναφέρω ποιες ήταν. Ζητήσαµε τη δηµιουργία επιστηµο-
νικού συµβουλίου µε ισχυρή, εµφανή παρουσία της Ακαδηµίας
Αθηνών. 

Γιατί χρειάζεται το επιστηµονικό συµβούλιο; Διότι στο πρό-
σωπο του προέδρου λέτε εσείς, του διευθυντή µε το ισχύον ακό-
µα καθεστώς, συγκεντρώνονται δύο αποστολές, και η ερευνητική
και η διαχειριστική και είναι πράγµατι βαρύ αυτό το καθήκον.
Έπρεπε, λοιπόν, να ενισχυθεί ο επικεφαλής του ινστιτούτου εκεί
που κυρίως εστιάζεται το έργο του, δηλαδή στην έρευνα. Και
προτείναµε επιστηµονικό συµβούλιο µε ισχυρή συµµετοχή της
Ακαδηµίας Αθηνών.

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι, στην τροπολογία που κατατίθεται
σήµερα, υιοθετεί αυτή τη σηµαντική για εµάς σκέψη. Όµως δια-
βάζω –όσο πρόλαβα στα λίγα λεπτά- ότι πρόκειται περί παρα-
πλανητικής προφορικής διατυπώσεως, διότι η γραπτή λέει άλλα.
Προσέξτε τι λέει αυτό που φέρατε τώρα, κύριε Αµανατίδη: «Για
την υποστήριξη του σχεδιασµού του επιστηµονικού και του ερευ-
νητικού έργου του ινστιτούτου, καθώς και για τη διαδικασία επι-
λογής των υποτρόφων και φιλοξενουµένων –εδώ είναι η µαγική
λέξη:- δύναται στον οργανισµό να προβλέπεται η συγκρότηση
άµισθου επιστηµονικού συµβουλίου, να ορίζεται η σύνθεση
αυτού, καθώς και άλλες αναγκαίες λεπτοµέρειες για τη λειτουρ-
γία του.».

«Δύναται»! Και καµµία εξασφάλιση δεν υπάρχει ότι θα γίνει.
Εµείς είχαµε προτείνει να ορίζεται στον νόµο τώρα ότι θα υπάρ-
χει το επιστηµονικό συµβούλιο και ποια θα είναι η σύνθεσή του.
Εποµένως, εµείς προτείναµε δηµιουργία επιστηµονικού συµβου-
λίου µε παρουσία της Ακαδηµίας Αθηνών και το αρνείστε. 

Προτείναµε την αλλαγή της σύνθεσης της εποπτικής επιτρο-
πής και της επιτροπής επιλογής του προέδρου, ώστε να υπάρχει
ισχυρή ακαδηµαϊκή πανεπιστηµιακή παρουσία, αλλά και της Ακα-
δηµίας Αθηνών. Και αυτή την τροπολογία την αρνείστε. 

Προτείναµε την επικύρωση της επιλογής του Προέδρου από
κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών Εξωτερικών και Μορφωτικών
Υποθέσεων της Βουλής. Και αυτό το αρνείστε. 

Προτείναµε, επίσης, την υποβολή και έγκριση κυλιόµενου τριε-
τούς προϋπολογισµού και προγράµµατος ερευνητικών εργα-
σιών, µε δεσµευτικό προϋπολογισµό για το επόµενο έτος, καθώς
επίσης και για το επιστηµονικό πρόγραµµα, πράγµα το οποίο,
κατά την άποψή µας, συντελούσε και συντελεί, όπως σε όλα τα
ερευνητικά ιδρύµατα του κόσµου, στη διαφάνεια και στον απο-
τελεσµατικό σχεδιασµό των δράσεων του ινστιτούτου. 

Τέλος, µε την ίδια λογική της διαφάνειας και της σωστής λει-
τουργίας, προτείναµε ενισχυµένο οικονοµικό έλεγχο από ορκω-
τούς λογιστές και από την υπηρεσία επιθεώρησης του Υπουρ-
γείου των Εξωτερικών. Και αυτό δεν γίνεται δεκτό. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι εµείς δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε το σχέ-
διο που φέρνετε ούτε επί της αρχής ούτε στα άρθρα. 

Δυστυχώς, δεν αποτρέψαµε αυτό το οποίο σήµερα, επειδή
έχετε την πλειοψηφία, θα επιβάλλετε στο ινστιτούτο, δηλαδή την
πορεία του προς την παρακµή, την πορεία του προς µια κατά-
σταση η οποία καµµία σχέση δεν θα έχει µε τη λαµπερή πορεία
του τα τελευταία εξήντα χρόνια. 

Πράγµατι, υπήρχαν πράγµατα που θα µπορούσαν να διορθω-
θούν. Εσείς δεν διορθώνετε, γκρεµίζετε και βάζετε το Ινστιτούτο
της Βενετίας, αυτό το λαµπρό ίδρυµα, ουσιαστικά κάτω από την
εποπτεία και την επιτροπεία του Υπουργείου των Εξωτερικών. 

Προέρχοµαι από το Υπουργείο των Εξωτερικών. Άλλωστε και
το Ινστιτούτο προέκυψε ως καρπός σκέψεων ενός διπλωµάτη.
Και τις ευαισθησίες της διπλωµατικής υπηρεσίας για την ορθή
εκπροσώπηση της χώρας και τις γνωρίζω και τις συµµερίζοµαι,
αλλά το Υπουργείο των Εξωτερικών δεν φιλοδοξεί να ελέγχει
ούτε να χειροτερεύει ινστιτούτα και φορείς που µπορούν να υπη-
ρετήσουν, όπως έχει υπηρετήσει εξήντα χρόνια το Ινστιτούτο Βε-
νετίας τον ελληνικό πολιτισµό, τις έρευνες για τον ελληνικό πολι-
τισµό. Γι’ αυτό, όπως σας είπα, δεν θα ψηφίσουµε επί της αρχής
ούτε επί των άρθρων. 

Και κλείνω µε το εξής, κύριε Υπουργέ. Εκπροσωπείτε εδώ το
Υπουργείο των Εξωτερικών σήµερα. Το Υπουργείο των Εξωτερι-
κών έχει µπει τις τελευταίες µέρες στο κέντρο µιας σοβαρής συ-
ζήτησης που σχετίζεται µε την πώληση στρατιωτικού υλικού στη
Σαουδική Αραβία. 

Εγώ δεν θα µπω στην ουσία της υπόθεσης, αλλά θα µπω σε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 29 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 2403



µια πτυχή της, για την ύπαρξη της οποίας θα έπρεπε κανονικά
να αισθάνεστε πολύ δυσάρεστα. Ο Πρωθυπουργός της χώρας
από αυτό εδώ το Βήµα, χωρίς αντίδραση του Υπουργού των Εξω-
τερικών, είπε, κατηγόρησε ένα ανώτατο στέλεχος του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, της διπλωµατικής υπηρεσίας, τον πρέσβη µας
στην Πρεσβεία του Ριάντ, ότι ουσιαστικά είναι ντίλερ, ότι συνο-
µιλεί και εκφράζει απόψεις –άρα και συµφέροντα- ενός µεσά-
ζοντα, όπως τον παρουσίασε εκείνος. 

Το αν είναι µεσάζοντας ή απλώς ήταν ένας Έλληνας που ενη-
µέρωνε τη χώρα του θα φανεί στην πορεία. Εγώ δεν µπαίνω σε
αυτό. Όµως, εδώ ακούστηκε, από αυτό το Βήµα, από τον Πρω-
θυπουργό της χώρας η χειρότερη µοµφή, η χειρότερη κατηγορία
που µπορεί να εκτοξευθεί κατά ενός δηµοσίου λειτουργού, ενός
στελέχους της διπλωµατικής υπηρεσίας. 

Με συγχωρείτε, αυτό το στέλεχος, αυτόν τον πρέσβη, από το
2016 –γιατί το 2016 γίνεται η επικοινωνία µε τον συγκεκριµένο
Έλληνα που δραστηριοποιείται στη Σαουδική Αραβία- τον κρα-
τάτε στη θέση του. Τώρα είναι εκεί, αλληλογραφείτε µαζί του,
δέχεστε τις εισηγήσεις του. Όλα τα τηλεγραφήµατα που ακο-
λουθούν από το 2016 τα υπογράφει ο κ. Πολυχρονίου. Τι έχετε
κάνει, αν πιστεύει ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός των Εξωτε-
ρικών ότι ο εκπρόσωπος της χώρας σε µια σηµαντική για την
εξωτερική πολιτική της Ελλάδος χώρα είναι άνθρωπος ο οποίος
«ντιλάρει»; Είναι ακόµα εκεί; Τι κάνετε τόσους µήνες; 

Αυτά είναι, λοιπόν, απαράδεκτα. Δεν µπορεί να κατηγορούνται
δηµόσιοι λειτουργοί έτσι εύκολα, την ίδια ώρα που συνεχίζουν
να ασκούν την αποστολή τους. 

Αυτό είναι όνειδος, είναι ντροπή για το Υπουργείο Εξωτερικών
και να είστε βέβαιος, κύριε Αµανατίδη, και να το µεταφέρετε στον
Υπουργό, τον κ. Κοτζιά, ότι αυτά δεν πρόκειται να περάσουν έτσι.
Θα συζητηθούν µε αυστηρό, εξονυχιστικό κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Τίποτα δεν θα µείνει στην αφάνεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
ακούσετε όλους τους αγορητές. Κρατήστε τις παρατηρήσεις, τις
σηµειώσεις. Πέραν του χρόνου για την οµιλία σας, θα υπάρξει
µία ανοχή για να δώσετε απαντήσεις. Ας µην διακόψουµε τώρα
ενδιαµέσως. Έκλεισε ο κατάλογος των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος, ειδικός αγορητής από
την Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ινστιτούτο Βυζαντι-
νών και Μεταβυζαντινών Σπουδών συστάθηκε µε το άρθρο 1 του
ν.1766/1951 ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, µε έδρα τη
Βενετία της Ιταλίας. Κατέστη οικονοµικά αυτοδύναµο το 1953.
Τότε η εκεί ελληνική κοινότητα τού µεταβίβασε την ακίνητη πε-
ριουσία της και την εκκλησία του Αγίου Γεωργίου. Στη λειτουργία
του ινστιτούτου εµπλέκεται και η Ακαδηµία Αθηνών. Οφείλει να
ορίζει τον εκπρόσωπό της στην εποπτική επιτροπή του ιδρύµα-
τος και παράλληλα έχει και την ευθύνη εκλογής του διευθυντή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο του ιδρύµατος είναι
κατά βάση επιστηµονικό, ερευνητικό, µε διεθνές κύρος και παγ-
κόσµια προβολή. Να θυµίσω ότι οι τοποθετήσεις των φορέων
που κλήθηκαν για ακρόαση στην επιτροπή επιβεβαίωσαν τη ση-
µαντική επιστηµονική προσφορά του ινστιτούτου και τον ρόλο
του στην οικουµενικότητα του ελληνισµού.

Κύριε Υπουργέ, τα τελευταία χρόνια υπάρχει µια έντονη κατα-
γραφή προβληµάτων σε σχέση µε την αυτοδιαχείρισή του, η
οποία εκπορεύεται από το ιδρυτικό του πλαίσιο. Το Υπουργείο
Παιδείας φαίνεται ότι είχε αποστασιοποιηθεί από τον εποπτεύο-
ντα ρόλο του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από εξήντα ένα χρόνια
είναι επιβεβληµένο για το ινστιτούτο να αντιµετωπιστούν νοµο-
θετικές αστοχίες και φυσικά δυσλειτουργίες του, που έχουν να
κάνουν µε τις αρµοδιότητες των οργάνων, την άσκηση της προ-
βλεπόµενης εποπτείας, την εξωστρέφεια των δράσεων, τη δοµή
του, την κοινωνική λογοδοσία.

Για εµάς, τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, είναι θέµα αρχής
κάθε τέτοιος φορέας να λειτουργεί µέσα σε ένα πλαίσιο διοικη-
τικής αυτοτέλειας, χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και χωρίς

επικαλύψεις.
Να θυµίσω την καθαρή θέση µας για τη λειτουργία του ισλα-

µικού τεµένους στην Αττική. Αυτό το πλαίσιο, όµως, πρέπει να
διασφαλίζει τη σύννοµη λειτουργία του φορέα, τη νοµικά ελεγ-
χόµενη δράση των οργάνων του, την ταµειακή του διαχείριση και
τον κατασταλτικό του έλεγχο.

Μέχρι σήµερα έχουν γίνει τρεις προσπάθειες αλλαγής του
νόµου. Το πόρισµα της επιτροπής επί υπουργίας του κ. Φίλη το
έχουµε στα χέρια µας και σε κάποια σηµεία θα έλεγα ότι συµφω-
νούµε. Είναι, θα έλεγα, αρτιότερο του παρόντος σχεδίου νόµου.
Σε ένα επιστηµονικό ίδρυµα όπως αυτό, το οποίο διαχειρίζεται
σηµαντική ακίνητη περιουσία, η εποπτεία πρέπει να είναι συνεχής
και φυσικά ανεξάρτητη.

Το ινστιτούτο είναι φορέας εκµετάλλευσης µισθωµένων ακινή-
των που ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο, υπάγονται, όµως, στους
νόµους της Ιταλίας. Αυτό δεν πρέπει να µας ξεφεύγει.

Η παραπάνω δραστηριότητα, σε συνδυασµό µε τη διαχείριση
του ταµείου αρωγής της Ελληνορθόδοξης Κοινότητας της Βενε-
τίας και φυσικά της Ιερής Μητρόπολης Ιταλίας, χρειαζόταν έναν
οικονοµικό διαχειριστή. 

Από τον οργανισµό του ινστιτούτου προβλεπόταν θέση διαχει-
ριστή ιταλοµαθούς, τον οποίο θα έστελνε στη Βενετία η Ελλάδα.
Δυστυχώς, όµως, όπως διαπιστώνεται, η θέση αυτή παρέµεινε
κενή και καλυπτόταν είτε από υπαλλήλους του ινστιτούτου είτε
από υπαλλήλους του ΥΠΕΞ.

Έτσι, δηµιουργείτο µια διοικητική αρρυθµία, που οδήγησε το
Υπουργείο Εξωτερικών σε διαδικασία ελέγχου, τα πορίσµατα του
οποίου διαβιβάστηκαν στην δικαιοσύνη τον Ιούλιο του 2016.

Εδώ, όµως, κύριοι συνάδελφοι, τίθενται κάποια ερωτήµατα:
Ποιος είναι ο ακριβής αριθµός των ιστορικών και πολιτιστικών
θησαυρών του; Ποια καταγραφή έχει γίνει και µε ποια παραστα-
τικά; Πώς αξιοποιείται φυσικά η ακίνητη περιουσία του ινστιτού-
του;

Το Υπουργείο Εξωτερικών διαπιστώνει ότι το ινστιτούτο απο-
φέρει έσοδα, αλλά επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό µε
εκατοµµύρια ευρώ. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, έχω την άποψη ότι το ινστιτούτο δεν πρέ-
πει να είναι κερδοφόρο ίδρυµα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, πρέ-
πει να είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο, ελεγχόµενο από ανεξάρτη-
τη αρχή, προληπτικά και κατασταλτικά.

Ο ιστορικός και πολιτιστικός θησαυρός του ινστιτούτου πρέπει
να είναι καταγεγραµµένος µε απόλυτη τυπικότητα. Το ινστιτούτο
πρέπει να υπάγεται στις γενικές διατάξεις περί ελέγχου των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και να εφαρµόζει τους κανό-
νες δηµοσίου λογιστικού µε τήρηση βιβλίων και παραστατικών,
µε µηχανογραφικό σύστηµα λογαριασµών.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-
διο νόµου τέθηκε σε διαβούλευση για οκτώ ηµέρες και είναι γε-
γονός ότι από τα πορίσµατά της προέκυψαν διάφορα ζητήµατα.
Διαπιστώνει κανείς την ανάγκη επικαιροποίησης και αποσαφήνι-
σης του υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου. Άλλωστε, ήταν κάτι
το οποίο συνοµολογήθηκε από όλους µας. Συνοµολογείται από
όλους η αναγκαιότητα της διαφάνειας και φυσικά η λογοδοσία
του ινστιτούτου.

Είναι γεγονός ότι το υπηρεσιακό σηµείωµα του Υπουργείου
Εξωτερικών τον Απρίλιο του 2015 δηµιούργησε έντονες ανησυ-
χίες σε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς του ινστιτούτου ως
προς τον σκοπό, αλλά και την ερευνητική του δράση.

Διαβάζω: «Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαν-
τινών Σπουδών Βενετίας αποτελεί λόγω θέσης και αντικειµένου
τον µοναδικό ηµεδαπό επιστηµονικό κατά βάση φορέα που
εδρεύει στο εξωτερικό µε σηµαντική ακίνητη περιουσία. Τα πλε-
ονεκτήµατα αυτά το καθιστούν µέσο ήπιας ισχύος της ελληνικής
εξωτερικής πολιτικής, µε την ανάπτυξη δράσεων και πρωτοβου-
λιών που µπορούν να δηµιουργήσουν διεθνείς συνεργασίες και
συνέργειες και πολιτική προστιθέµενη, φυσικά, αξία. Προς τούτο,
ικανή και αναγκαία συνθήκη αποτελεί η αναθεώρηση του νοµο-
θετικού πλαισίου λειτουργίας του, ώστε να µπορέσει να ανταπε-
ξέλθει σε ένα απαιτητικό και ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον,
επί τη βάσει αναγκών, στόχων και προτεραιοτήτων του ΥΠΕΞ».

Αυτό το υπηρεσιακό σηµείωµα θα έλεγα ότι ήταν η θρυαλλίδα
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που οδήγησε την Ακαδηµία Αθηνών και την Κοινότητα των Βυ-
ζαντινολόγων της Γαλλίας να αντιδράσουν. 

Συγκεκριµένα, η ολοµέλεια της Ακαδηµίας Αθηνών τον Ιούνιο
του 2016 θέτει θέµατα αντισυνταγµατικότητας και αντίθεσης στις
διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας. Επιπρόσθετα, η Κοινότητα των
Βυζαντινολόγων της Γαλλίας κάνει λόγο για ρυθµίσεις που αν
υιοθετηθούν από τη Βουλή των Ελλήνων, θα στιγµατίσουν αµε-
τάκλητα την ανεξαρτησία και την επιστηµονική εγκυρότητα του
ιδρύµατος.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αρµόδιος Υ-
φυπουργός, ο κ. Αµανατίδης, στην πρώτη συνεδρίαση της επι-
τροπής µας θα έλεγα ότι ανέδειξε τον ρόλο του ινστιτούτου ως
ένα πολύτιµο εργαλείο µορφωτικής και πολιτιστικής διπλωµα-
τίας, µε πλούσιο ερευνητικό και εκδοτικό έργο.

Θεωρούµε φυσικά ότι ο διάλογος που έγινε συνέβαλε ουσια-
στικά και θετικά. Υπάρχουν, όµως, κάποιες αντιρρήσεις και αλ-
λαγές που πρέπει να γίνουν.

Άρθρο 1: Νοµική µορφή-έδρα-σκοπός-εποπτεία.
Η περιγραφή των σκοπών πρέπει, κύριε Υπουργέ, να είναι

σαφής και σε πλήρη εναρµόνιση µε το ιδρυτικό του ινστιτούτου.
Άρθρο 2: Εποπτική Επιτροπή. Η εποπτική επιτροπή, όπως πε-

ριγράφεται στην έκθεση που συγκροτήθηκε από την επιτροπή
του κ. Φίλη, µας βρίσκει περισσότερο σύµφωνους. Αποτελείται
από τρία µέλη: Τον Διευθυντή Μορφωτικών Υποθέσεων του
ΥΠΕΞ, τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και ένα µέλος
της Ακαδηµίας Αθηνών.

Άρθρο 4: Ο πρόεδρος του ινστιτούτου πρέπει να είναι καθη-
γητής οποιασδήποτε βαθµίδας και να επιλέγεται µε τη διαδικασία
που προτείνεται. Η τοποθέτησή του εγκρίνεται από τη Βουλή σε
ακρόαση από τις Επιτροπές Εξωτερικών και Μορφωτικών Υπο-
θέσεων.

Είναι πολύ σηµαντικό, αγαπητοί συνάδελφοι, να γνωρίζει η
Βουλή το όραµα, το σχέδιο και τον τρόπο υλοποίησης από τον
πρόεδρο του ιδρύµατος.

Άρθρο 5: Διαχειριστική επιτροπή. Η διαχειριστική επιτροπή θα
έλεγα ότι είναι προς τη θετική κατεύθυνση.

Άρθρο 6: Προσωπικό του ινστιτούτου. Η στελέχωση και η πα-
ρουσία µόνιµου προσωπικού στο ινστιτούτο είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για την εύρυθµη λειτουργία του σε κάθε επίπεδο,
είτε µορφωτικό, είτε διαχειριστικό, είτε οικονοµικό.

Άρθρο 7: Πόροι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πόροι του ινστιτούτου πρέπει

να περιγράφονται µε σαφήνεια και µε πληρότητα. Πρέπει να
έχουµε ως δικλείδα στις χορηγίες κατά κύριο λόγο τη µελέτη
σκοπιµότητας, τον έλεγχο νοµιµότητας και ένα πλαφόν.

Άρθρο 8: Ο οργανισµός του ινστιτούτου αποτελεί το σταθερό
πλαίσιο της λειτουργίας του και η ρύθµιση είναι σε θετική κατεύ-
θυνση.

Χρειάζεται, όµως, κύριε Υπουργέ, ένα συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τρεις
µήνες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τρεις µήνες. Μάλιστα.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν

σχέδιο νόµου είχαν κατατεθεί και δύο εµπρόθεσµες τροπολο-
γίες, οι οποίες είναι ενσωµατωµένες στο νοµοσχέδιο στα άρθρα
12 και 13, για τις οποίες έχουµε τοποθετηθεί στην επιτροπή και
θα έλεγα ότι είναι σε θετική κατεύθυνση.

Κύριε Υπουργέ, έχετε καταθέσει µια τροπολογία για τις θη-
τείες των οργάνων των ΤΕΙ Αθήνας και Πειραιά και τη θητεία των
υπηρετούντων µελών της διοικούσας επιτροπής των πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων. Εδώ θα έλεγα ότι είµαστε σύµφωνοι. 

Υπάρχει, όµως, ένα σοβαρό θέµα µε το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, όπου τρο-
ποποιείτε τη συγκρότηση του διοικητικού συµβουλίου και καταρ-
γείτε τον διευθύνοντα σύµβουλο. Όλα αυτά, φυσικά, συντε-
λούνται σε µια περίοδο που το ίδρυµα βρίσκεται σε κατάληψη
και το σωµατείο των εργαζοµένων σε απόγνωση. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχουν ζητήσει κατ’ επανάληψη συνάν-
τηση, η οποία όµως µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει. Ζητάµε να γίνει
αυτή η συνάντηση και να βρεθεί λύση.

Άλλωστε, ζητήµατα όπως ο εξορθολογισµός της λειτουργίας

του ιδρύµατος, η διασφάλιση των θέσεων εργασίας των µόνιµων
και συµβασιούχων, η απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων,
θα ήταν χρήσιµο να απαντηθούν, όπως επίσης πρέπει να απαν-
τηθεί και ποιος είναι ο σχεδιασµός για το µέλλον του ιδρύµατος.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες που κατατέθηκαν
εχθές, θα τοποθετηθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγκαιότητα
επικαιροποίησης του νόµου που διέπει τη λειτουργία του ινστι-
τούτου είναι απαραίτητη, µε τις παρακάτω όµως δεσµεύσεις και
αποσαφηνίσεις. 

Πρώτον, ως προς τον σκοπό, µε τη ρύθµιση πρέπει να επικυ-
ρώνεται εκείνος του ιδρυτικού της λειτουργίας του ινστιτούτου,
που είναι ο επιστηµονικός και ο ερευνητικός του ρόλος.

Δεύτερον, η επιλογή του προέδρου να γίνεται µε ανοιχτή πρό-
σκληση ενδιαφέροντος από επιτροπή ακαδηµαϊκού κύρους.

Τρίτον, η επιστηµονική επιτροπή να συγκροτείται µε εκπροσώ-
πους των Υπουργείων και καθηγητές πρώτης βαθµίδας.

Τέταρτον, η υπουργική απόφαση για τον οργανισµό του ινστι-
τούτου θα πρέπει να έχει σαφές χρονοδιάγραµµα έκδοσης,
εντός µηνός από τη δηµοσίευση του νόµου.

Αναµένουµε τις τοποθετήσεις των αρµοδίων Υπουργών για τις
παρατηρήσεις µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Κων-

σταντόπουλε.
Προχωράµε µε τον κ. Αντώνιο Γρέγο, ειδικό αγορητή της Χρυ-

σής Αυγής.
Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών ιδρύ-

θηκε το 1951 στη Βενετία και ο οργανισµός του Ινστιτούτου τέ-
θηκε σε ισχύ µε το Βασιλικό Διάταγµα 720/1966 περί οργανισµού
του εν Βενετία Ελληνικού Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυ-
ζαντινών Σπουδών. Εποπτεύεται από το Υπουργείο Εξωτερικών
και από το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η
στόχευση του ινστιτούτου είναι επιστηµονική και ερευνητική. Επί-
σης, εκδίδει βιβλία επιστηµόνων, Ελλήνων και µη και ετησίως ένα
περιοδικό στο οποίο εκτίθενται οι εκπονηθείσες µελέτες ερευνη-
τών.

Είναι δε φορέας αξιόλογης κινητής και ακίνητης περιουσίας,
η οποία προέρχεται από δωρεά της Ελληνικής Κοινότητας της
Βενετίας. Πρόκειται για τριάντα πέντε ακίνητα, µεταξύ των
οποίων συγκαταλέγονται και αρχιτεκτονικά µνηµεία ιδιαίτερης
πολιτιστικής σηµασίας, όπως ο ναός του Αγίου Γεωργίου, το µου-
σείο του ινστιτούτου και η Φλαγγίνειος Σχολή.

Άλλα αξιόλογα στοιχεία που βρίσκονται στην κατοχή του ινστι-
τούτου είναι τριακόσιες εικόνες, εκ των οποίων οι τρεις είναι Πα-
λαιολόγειες, καθώς και το αρχείο του Ελληνισµού της Βενετίας
από το 1498 έως και το 1953. Επίσης, η «Μυθιστορία του Μεγά-
λου Αλεξάνδρου», βυζαντινό χειρόγραφο µε µικρογραφίες, η
συλλογή µουσικών βυζαντινών χειρογράφων, καθώς και πατριαρ-
χικά έγγραφα του 16ου αιώνα. 

Καθίσταται αντιληπτό στον καθένα τι σηµασία έχουν τα στοι-
χεία αυτά για την ιστορία του Ελληνισµού από το τέλος της ιστο-
ρικής εποχής της Αναγεννήσεως στη µεταρρύθµιση, στην επι-
στηµονική και βιοµηχανική επανάσταση έως και τα µέσα του 20ου

αιώνα.
Αν και αποτελεί το µοναδικό ερευνητικό ινστιτούτο που έχει η

Ελλάδα στο εξωτερικό, οδηγείται µε µαθηµατική ακρίβεια στην
απαξίωση και υποβάθµιση, όπως παρατηρείται και στην αιτιολο-
γική έκθεση του σχεδίου νόµου. Όντως έχει καταγραφεί πλήθος
δυσλειτουργιών σχετικά µε την προαγωγή της έρευνας, την πο-
λιτιστική δράση και τη µορφωτική επίδραση του ιδρύµατος, γε-
γονότα και καταστάσεις όµως που δεν βαραίνουν µόνο τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά και την τρέχουσα συγκυβέρ-
νηση. Δεν έχει υποτρόφους, άρα δεν επιτελεί το έργο του, ούτε
και γραµµατέα που να αντικαθιστά εν απουσία του τον διευ-
θυντή. 

Είναι γνωστή η πρόθεση του Υπουργείου Εξωτερικών να µε-
ταβάλει το νοµικό πλαίσιο και να θέσει τη λειτουργία κάτω από
το καθεστώς της πλήρους εποπτείας του. Αυτό βέβαια ήταν
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ενέργεια αποκλίνουσα της αρχικής παιδαγωγικής στοχεύσεως,
καθώς το σχετικό βασιλικό διάταγµα προβλέπει ότι το ίδρυµα
ενέχει εκπαιδευτικό, ερευνητικό ρόλο, προοριζόµενο και για εκ-
πόνηση µεταπτυχιακών σπουδών και έτσι πρέπει να διατηρηθεί,
δηλαδή να συνεχίσει απρόσκοπτα την ερευνητική, µορφωτική
του δράση, καθώς και επικουρικά άλλες συναφείς λειτουργίες.

Καλοδεχούµενη διάταξη θα ήταν να εισέλθει και ως επο-
πτεύων παράγων από κοινού και το Υπουργείο Πολιτισµού. Ο ρό-
λος του είναι αναµφίβολα και εκπολιτιστικός, καθώς µεταφέρει,
εκθέτει και προβάλλει κοµµάτια της ιστορίας του ελληνικού πο-
λιτισµού. 

Υπεύθυνη ως τώρα για τη διαχείριση είναι η διαχειριστική επι-
τροπή του Ινστιτούτου Βενετίας που απαρτίζεται από τον διευ-
θυντή του ιδρύµατος, τον πρόξενο της Βενετίας και τον πρόεδρο
της κοινότητας.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, παραµένει η ίδια διαχειριστική επι-
τροπή που είναι επιφορτισµένη µε αυτό το έργο, αλλά προστίθε-
ται η έννοια του οικονοµικού διευθυντή του ινστιτούτου. Αυτό
µας ξενίζει ιδιαιτέρως, αν ληφθεί υπ’ όψιν ότι το Υπουργείο Εξω-
τερικών έκλεισε το προξενείο στη Βενετία, αν και διεξήχθη ανα-
καίνιση των υφιστάµενων υποδοµών πολλών εκατοντάδων ευρώ.
Όµως, χωρίς ελληνικό προξενείο η λειτουργία του ιδρύµατος κα-
θίσταται ιδιαίτερα δυσχερής. Εθνικοί λόγοι καθιστούν επιτακτική
ανάγκη την ύπαρξη και λειτουργία του ελληνικού προξενείου στη
Βενετία. 

Γενικώς, όµως, όντως υπάρχουν ελλείψεις, όπως καταµαρτυ-
ρείται. Για πολλούς µήνες δεν υπήρχε γραµµατέας, ενώ λειτουρ-
γούσε χωρίς υποτρόφους. Έτσι ανανέωση υποτροφίας δεν
νοείτο, εφόσον πρέπει να αποφασίσει η εποπτική επιτροπή, η
οποία και θα λειτουργούσε για µήνες.

Το νοµοσχέδιο εντελώς σε θεωρητικό επίπεδο θα µπορούσε
να είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά θα πρέπει, όπως προείπα
και στην αρµόδια επιτροπή, να ληφθούν υπ’ όψιν οι θέσεις των
φορέων και κυρίως του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων.

Εµείς ως Χρυσή Αυγή είµαστε φιλικά διακείµενοι και υπέρµα-
χοι ενεργειών που στοχεύουν στην ανάδειξη του ιστορικού πλαι-
σίου που αφορά το ελληνικό ινστιτούτο και στην προβολή των
πολιτιστικών πτυχών και παιδαγωγικών εκφάνσεων της αδιάκο-
πης πορείας του µεσαιωνικού ελληνορθόδοξου πολιτισµού.

Δεσµευτήκατε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, και εδώ σή-
µερα ότι δεν θα αλλάξει ο σκοπός του ιδρύµατος και αυτό το
κρατάµε. 

Αναµφίβολα από µια διεξοδική και εµπεριστατωµένη µελέτη
προκύπτει ότι υπάρχει, όµως, µια υποβόσκουσα τάση να µετα-
βληθεί ο σκοπός του κέντρου ή απλώς να απαξιωθεί αυτός και
από ερευνητικό εκπαιδευτικό ίδρυµα θα προκύψει ένας συγκε-
ρασµός και εις βάρος του σκοπού αυτού να αναπτυχθεί η λεγό-
µενη πολιτιστική διπλωµατία, όπως αναφέρθηκε και στις
επιτροπές. Είµαστε ξεκάθαρα αντίθετοι µε µια πιθανή µεταβολή
του θεσµικού πλαισίου.

Ο ρόλος και η αποστολή του ινστιτούτου δεν πρέπει να παρεκ-
κλίνει, καθώς έτσι σηµατοδοτείται ο µαρασµός και η υποβάθµιση
του εκπαιδευτικού, ερευνητικού, επιστηµονικού του χαρακτήρα.
Κύριος σκοπός του ινστιτούτου είναι η προαγωγή των βυζαντι-
νών και µεταβυζαντινών σπουδών και η έρευνα σε θέµατα που
αφορούν σε αυτές.

Συνέπεια δε µιας πιθανής µεταβολής του σκοπού αυτού απο-
τελεί το γεγονός ότι η περιουσία του θα υπαχθεί στο ιταλικό δί-
καιο. Επίσης, προς την κατεύθυνση της απαξιώσεως του επιστη-
µονικού χαρακτήρα του ιδρύµατος κινείται και η προσπάθεια πα-
ραγκωνισµού της συµβολής της Ακαδηµίας Αθηνών.

Ένα άλλο θέµα είναι ότι υπάρχει µια ασάφεια σχετικά µε τα οι-
κονοµικά ζητήµατα και αρκετά νεφελώδεις έως και ανύπαρκτες
είναι οι ασφαλιστικές δικλείδες για τη διαχείριση των οικονοµι-
κών. Πρέπει να προβλεφθούν πρωτοβουλίες της εποπτικής επι-
τροπής, προκειµένου όχι να αντιµετωπισθούν, αλλά να προληφ-
θούν πιθανές οικονοµικές ατασθαλίες. 

Συνεπώς, η εποπτική επιτροπή πρέπει να επιφορτισθεί µε τη
δυνατότητα να εισηγείται έλεγχο στα οικονοµικά του ινστιτούτου,
η οποία και θα ασκηθεί από τον σχετικό φορέα του Υπουργείου
Εξωτερικών. Δεν είµαστε θετικοί, λοιπόν, στην απαξίωση του ρό-

λου της εποπτικής επιτροπής και στην απογύµνωση της από τέ-
τοιες δυνατότητες.

Επίσης, η εποπτική επιτροπή θα µπορεί να εγκρίνει τον κατα-
τεθέντα υπό τον διευθυντή προϋπολογισµό –επισηµάνθηκε και
στις επιτροπές αυτό- για τον επόµενο χρόνο. Όσο για τη διαχεί-
ριση των οικονοµικών, έργο το οποίο φαίνεται να ασκεί εν τέλει
η διαχειριστική επιτροπή, αυτή δύναται να διεξαχθεί καλύτερα
µε την επιστηµονική αρωγή ορκωτών λογιστών, γεγονός που θα
διασφαλίσει τη διαφάνεια.

Άλλη µια δυνατότητα που µπορεί να επισυναφθεί στο πλαίσιο
των δικαιοδοσιών της εποπτικής επιτροπής είναι να προτείνει την
επιλογή του προέδρου του ιδρύµατος, η οποία και φυσικά θα γί-
νεται µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργείων Παιδείας και
Εξωτερικών.

Επίσης, ο Πρόεδρος θα πρέπει να πλαισιώνεται από µία οµάδα
επιστηµόνων και κατάλληλου ανθρώπινου δυναµικού µε κατάρ-
τιση υψηλής ποιοτικής στάθµης, ώστε να του παρέχει την κατάλ-
ληλη συνδροµή στην εκτέλεση του επιστηµονικού καθήκοντος
και στην εκπλήρωση των ερευνητικών στόχων.

Συµπερασµατικά, το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Με-
ταβυζαντινών Σπουδών έχει ως κύριο σκοπό την προώθηση επι-
στηµονικού έργου και την επίτευξη ερευνητικών σκοπών. Κάθε
άλλη επιδίωξη ή στόχευση αποτελεί παρέκκλιση της ορισθείσης
αποστολής του. Γι’ αυτό είναι αναγκαίο να αναπτύσσει πρωτο-
βουλίες για την προβολή όλων των εκφάνσεων ιστορικού και φι-
λολογικού ενδιαφέροντος κατά τη βυζαντινή ή µεταβυζαντινή
περίοδο. Μια τέτοια ανάληψη πολυεπίπεδων δράσεων σηµαίνει
εκπαιδευτική-παιδαγωγική προβολή του πλούσιου µουσειακού
υλικού, διάθεση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και παροχή υπο-
τροφιών σε κατέχοντες πτυχίο ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των. 

Θα αναφερθώ εν τάχει επί των άρθρων.
Στο άρθρο 1, εφόσον εµµένετε στον σκοπό που αναφέραµε

και πριν, δεν είµαστε αρνητικοί, αλλά δεν ξέρουµε τι θα γίνει
µέχρι το τέλος της συνεδρίασης. Ορίζεται η νοµική µορφή και
επαναπροσδιορίζεται ο σκοπός του ιδρύµατος. Πέραν της προ-
ωθήσεως των βυζαντινών και µεταβυζαντινών σπουδών, οι σκο-
ποί επεκτείνονται και στην προβολή ευρύτερων φιλολογικών και
ιστορικών πτυχών του ελληνικού πολιτισµού. Επίσης, όµως, η πο-
λιτιστική διπλωµατία τείνει να επιτελέσει, όπως φαίνεται, καθο-
ριστικό ρόλο εις βάρος των κύριων ερευνητικών και επιστηµο-
νικών στοχεύσεων του ινστιτούτου. 

Στο άρθρο 2 είµαστε «κατά». Εδώ η τριµελής δοµή της επο-
πτικής επιτροπής γίνεται πενταµελής. Δεν αντιλαµβανόµαστε
πού κατατείνει αυτή η αλλαγή, καθώς αυτή δεν φαίνεται να συµ-
βάλλει, ούτε καν να σχετίζεται µε τους τεθέντες στόχους της
αναπτύξεως της πολιτιστικής διπλωµατίας -ένας αδόκιµος όρος
που χρησιµοποιήθηκε και στην επιτροπή- της προαγωγής επι-
στηµονικού έργου κλπ.. Μάλλον ελπίζουµε να µην υπάρχει σχε-
διασµός για διορισµούς, εξυπηρετήσεις και εκδουλεύσεις µε
πρόσχηµα την υλοποίηση ερευνητικών-επιστηµονικών σκοπών.

Επίσης, το έργο της οικονοµικής διαχείρισης, που της είχε
ανατεθεί µε το άρθρο 1 του ν.1766/1951, µεταπίπτει στην διαχει-
ριστική επιτροπή. Αν, όµως, µπορεί κάποιος να συµµετάσχει εκ
νέου, ας προέρχεται τουλάχιστον από την Ακαδηµία Αθηνών ή
ακόµη και να είναι πρύτανης ελληνικού πανεπιστηµίου. 

Είµαστε αντίθετοι και στο άρθρο 3. Εδώ προβλέπεται ότι τα
όργανα της διοικήσεως είναι ο Πρόεδρος του ιδρύµατος και η
διαχειριστική επιτροπή. Εδώ εισάγεται η έννοια του προέδρου,
αντί του διευθυντή. 

Άρθρο 4. Εδώ ορίζονται τα του προέδρου. Σίγουρα είναι ανα-
γκαία η ευρύτερη δυνατότητα λήψεως αποφάσεων, αλλά δεν συ-
νηγορούµε στην αντικατάσταση της ορολογίας του διευθυντή
και των απορρεουσών εξ αυτής αρµοδιοτήτων, ενέργεια που κα-
ταµαρτυρεί µία αδικαιολόγητη επιχείρηση αναδόµησης των ορ-
γανικών δοµών του ιδρύµατος. Αλλά και αν δεχθούµε ότι κρίνεται
αναγκαία η θέσπιση της θέσεως του προέδρου, η εποπτική επι-
τροπή πρέπει να εισηγείται και κατόπιν να ενεργοποιείται ΚΥΑ
των Υπουργείων Παιδείας και Εξωτερικών. 

Είµαστε αντίθετοι και στο άρθρο 5. Εδώ προβλέπεται η διαχει-
ριστική επιτροπή. Εδώ ο πρόεδρος του ινστιτούτου είναι και πρό-
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εδρος της παρούσης επιτροπής, γεγονός που δεν υφίστατο πριν,
δηλαδή ο διευθυντής δεν επιτελούσε ρόλο προέδρου, αλλά τα
µέλη της διαχειριστικής επιτροπής εξέλεγαν τον πρόεδρο.
Ορθώς δεν περιπλέκετο ο ασκών γενική εποπτεία τότε διευθυν-
τής και µάλιστα µε την ιδιότητα του προέδρου στη διοικούσα επι-
τροπή, συνεπώς ούτε και τώρα ο ασκών γενική εποπτεία του
ιδρύµατος µπορεί να προεδρεύει και στη διοικούσα επιτροπή. 

Είµαστε αντίθετοι και στο άρθρο 6. Στο πνεύµα που κινούνται
οι γενικότερες ενστάσεις µας εντάσσεται και η παρούσα διάταξη
του άρθρου περί της συστάσεως θέσεως οικονοµικού διευθυντή.
Θεωρούµε ότι δεν προκύπτει από τις υφιστάµενες συνθήκες η
ανάγκη ιδρύσεως µιας τέτοιας θέσεως και µάλλον ευθυγραµµί-
ζεται µε βαθύτερους και υφέρποντες σκοπούς περί αποκοµίσεως
πολιτικού οφέλους και εκδουλεύσεων. 

Επίσης, εδώ µειώνονται αντιστοίχως και αναιτίως µία θέση δι-
οικητικού προσωπικού και µία βοηθητικού. Ήταν οκτώ συνολικά,
σύµφωνα µε το άρθρο 63 του ν.3566/2007 και τώρα είναι έξι.
Τρεις παραµένουν στο διοικητικό και τρεις στο βοηθητικό. Το γε-
γονός ότι το κράτος γλιτώνει ενενήντα χιλιάδες ευρώ ετησίως
από την αφαιρεθείσα θέση στο διοικητικό προσωπικό, αφού
αυτές τις καλύπτει ο κρατικός προϋπολογισµός, είναι προσχη-
µατικό και δεν πείθει. 

Το άρθρο 7 θα µπορούσαµε να την θεωρήσουµε ως µια θετική
διάταξη, καθώς γίνεται λόγος για το αυτοχρηµατοδοτούµενο του
ιδρύµατος, καθώς και η διαχείριση διενεργείται βάσει των προ-
βλεπόµενων αρχών. Έπειτα, απαριθµούνται οι οικονοµικοί πόροι
του ινστιτούτου σε αυτό. 

Καταψηφίζουµε επίσης το άρθρο 8. Εδώ ο οργανισµός του ιν-
στιτούτου, για να παράγει το έργο του φαίνεται να τίθεται κάτω
από τη διαχειριστική επιτροπή, αφού η έγκρισή του από την επο-
πτική επιτροπή έρχεται µετά από εισήγηση της διαχειριστικής
επιτροπής. Έτσι, λοιπόν, η νεοσύστατη διαχειριστική επιτροπή
δρα µε δυσανάλογα µεγάλη δικαιοδοσία στη λειτουργία του ιν-
στιτούτου, την εκπλήρωση των σκοπών του κλπ., αντί να επιτε-
λέσει το ρόλο αυτό η εποπτική επιτροπή. 

Στο άρθρο 9 πρόκειται για εξουσιοδοτικές διατάξεις, που µε
προεδρικά διατάγµατα ρυθµίζονται θέµατα που άπτονται της λει-
τουργίας του ινστιτούτου. Θα τοποθετηθούµε στην ψήφιση.

Η πνευµατική κληρονοµιά της πατρίδας µας είναι ανεκτίµητης
αξίας και πρέπει και να διαφυλαχθεί και να διατηρηθεί και να δια-
δοθεί.

Θα µου επιτρέψετε και έναν σχολιασµό της επικαιρότητας. Σή-
µερα, µε αριστερή Κυβέρνηση φυσικά, ξεκινούν και επίσηµα οι
ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί.

Ένα δεύτερο σχόλιο. Δεκαπέντε µέρες συµπληρώθηκαν από
τη µεγάλη καταστροφή στη δυτική Αττική και τα βασικά πράγ-
µατα που απαιτούν οι κάτοικοι αυτών των περιοχών είναι η πα-
ραδειγµατική τιµωρία των υπευθύνων –Δούρου κι όποιοι άλλοι
είναι, τέλος πάντων- η αποκατάσταση των έργων και επιτέλους,
έναν σωστό προγραµµατισµό.

Κι ένα τελευταίο σχόλιο που αφορά την επίσκεψη του Προ-
έδρου της Τουρκίας. Το σχόλιο αυτό αναγράφεται στο σηµερινό
φύλλο της εφηµερίδας «ΧΡΥΣΗ ΑΥΓΗ» µε τον τίτλο: «ΑΝΕΠΙΘΥ-
ΜΗΤΟΣ».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε
Γρέγο.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Σταύρος Τάσ-
σος.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών είναι

πράγµατι ένα σηµαντικό ερευνητικό κέντρο -ή τουλάχιστον σαν
τέτοιο παρουσιάζεται- και είναι το µόνο ελληνικό ερευνητικό κέν-
τρο στο εξωτερικό. Για εµάς, είχε προβλήµατα λειτουργίας στα
χρόνια που υπάρχει και τώρα υποτίθεται ότι έρχεται ένα νοµο-
σχέδιο, για να το αναβαθµίσει και, κυρίως, να αναβαθµίσει τον
ερευνητικό του ρόλο.

Για εµάς, προκύπτει εύλογα το ερώτηµα αν ο ερευνητικός του
ρόλος ενισχύεται, όταν αυτό θα λειτουργεί σαν ένα απολύτως

αυτοχρηµατοδοτούµενο ίδρυµα, δηλαδή ως ένα άλλο ερευνη-
τικό ίδρυµα που λειτουργεί µε όρους αγοράς και κόστος οφέ-
λους. Το ερώτηµα για εµάς, δηλαδή, είναι εάν είναι συµβατό ένα
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου να εντάσσεται στη χορεία των
αυτοχρηµατοδοτούµενων οργανισµών, χωρίς µάλιστα το κράτος
να αναλαµβάνει την παραµικρή ευθύνη χρηµατοδότησής του.

Σηµειολογικά θα πρέπει να επισηµάνουµε το γεγονός ότι που-
θενά στο νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται το ινστιτούτο ως ερευνη-
τικό κέντρο. Γι’ αυτό είπα και ότι «φέρεται ως ερευνητικό κέντ-
ρο», ενώ η όλη φιλοσοφία µε την οποία αντιµετωπίζεται το Ινστι-
τούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών δεν συνάδει µε
αυτή ενός ερευνητικού κέντρου.

Όσον αφορά το γενικό περίγραµµα των προτεινόµενων νοµο-
θετικών ρυθµίσεων και µε τις βελτιώσεις που έγιναν, αυτό δεν
απέχει πολύ από το προηγούµενο νοµικό καθεστώς. Η µόνη ου-
σιαστική διαφορά είναι ότι εισάγει ή ακριβέστερα αναβαθµίζει τη
θέση του οικονοµικού διευθυντή και αφήνει µια σειρά κοµβικών
ζητηµάτων να ρυθµιστούν µε προεδρικά διατάγµατα, πράγµα
όµως που, όπως επισηµαίνει και η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, κινείται στα όρια της αντισυνταγµατικότητας. Δηλαδή,
παραπέµπει ένα σωρό πράγµατα να ρυθµιστούν µε προεδρικά
διατάγµατα και, όπως προείπα, η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής επισηµαίνει ότι αυτό κινείται στα όρια της αντισυνταγµα-
τικότητας.

Με το άρθρο 1 επανορίζεται το ινστιτούτο ως νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, διευρύνοντας τους σκοπούς του, συµπεριλαµ-
βάνοντας την πολιτιστική διπλωµατία, την παροχή εκπαιδευτικών
προγραµµάτων κλπ. -στα όρια της αυτοχρηµατοδότησης όλα
αυτά- που γνωρίζουµε ότι αξιοποιούνται στην παρούσα φάση ως
ένα άλλο πεδίο σύγκρουσης ή δράσης, εν πάση περιπτώσει, επι-
χειρηµατικών συµφερόντων.

Με το άρθρο 2 διευρύνεται η εποπτική επιτροπή από τρία σε
πέντε µέλη. Δύο είναι από το Υπουργείο Εξωτερικών, δύο από
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και ένας κοινός, ως εάν το ζήτηµα
της καλύτερης εποπτείας να είναι ζήτηµα ποσοτικό. Πρόκειται
επί της ουσίας για ένα άνευρο όργανο, χωρίς σαφώς καθορισµέ-
νες εκ του νόµου αρµοδιότητες.

Τα άρθρα 3 έως 5 καθορίζουν τα όργανα διοίκησης του ινστι-
τούτου, από τα οποία ορίζονται ο πρόεδρος και η διαχειριστική
επιτροπή.

Ειδικότερα, στο άρθρο 3 ορίζεται ότι ο πρόεδρος, ο οποίος
πρέπει να είναι πανεπιστηµιακός ή ερευνητής εγνωσµένου κύ-
ρους, ουσιαστικά καταλαµβάνει τη θέση του πρώην διευθυντή.
Είναι νόµιµος εκπρόσωπος του ινστιτούτου και ασκεί τη γενική
διεύθυνσή του. Ίσως, η εισαγωγή του όρου «πρόεδρος» γίνεται
προς αντιδιαστολή µε τη θέση του οικονοµικού διευθυντή, η
οποία θεσµοθετείται, ώστε να µη γίνεται παρανόηση µε τις θέ-
σεις και τις αρµοδιότητες. Επί της ουσίας, τον πρόεδρο τον επι-
λέγει ο ΥΠΕΞ, αφού δύο στα τρία µέλη του προτείνοντος οργά-
νου ελέγχονται από τον ίδιο. 

Σε ό,τι αφορά τη διαχειριστική επιτροπή, αυτή είναι τριµελής
και ελέγχεται οµοίως από τον εκάστοτε ΥΠΕΞ. Στη διαχειριστική
επιτροπή συµµετέχει χωρίς δικαίωµα ψήφου και ο οικονοµικός
διευθυντής, ο οποίος εισηγείται σχετικά θέµατα που αφορούν
την οικονοµική διαχείριση. Όπως γίνεται ευλόγως κατανοητό και
µε τα όσα θα εκτεθούν πιο κάτω, το συγκεκριµένο όργανο ου-
σιαστικά θα καθοδηγείται από τις εκθέσεις του οικονοµικού δι-
ευθυντή.

Το άρθρο 6 αναφέρεται στο προσωπικό του ινστιτούτου. Μια
πρώτη γενική παρατήρηση είναι ότι αναφερόµαστε στη µείωση
του προσωπικού από 8 σε 6, χωρίς κάτι τέτοιο να αιτιολογείται.
Μια δεύτερη παρατήρηση αναφέρεται στο γεγονός ότι εξακο-
λουθούν οι ελαστικές σχέσεις απασχόλησης, µε σύµβαση ορι-
σµένου χρόνου, µε συµβάσεις έργου. Μάλιστα, για τους εργαζό-
µενους στις τρεις θέσεις βοηθητικού προσωπικού, που µπορεί
να είναι και αλλοδαποί, τίθεται και ζήτηµα εφαρµογής της οδη-
γίας «Μπολκενστάιν». 

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι το γεγονός ότι πουθενά δεν
προβλέπονται θέσεις µόνιµου ερευνητικού προσωπικού, που
σχετίζεται και µε το γεγονός ότι βούληση της Κυβέρνησης είναι
να µην θεωρείται ως τέτοιο, αλλά να παίζει µάλλον πολιτικό ρόλο. 
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Οι ερευνητές πιθανώς να εντάσσονται στη διάταξη της παρα-
γράφου 2 που µιλάει γενικά για τη δυνατότητα πρόσληψης εξω-
τερικών συνεργατών µε σύµβαση έργου.

Από εκεί και πέρα, σηµαντική είναι η θεσµοθέτηση θέσης οι-
κονοµικού διευθυντή -δηλαδή µάνατζερ- αποκλειστικής επιλογής
του ΥΠΕΞ, που θα ασκεί την οικονοµική, λογιστική και φορολο-
γική διαχείριση του ινστιτούτου. Επί της ουσίας πρόκειται για
αναβάθµιση της προηγούµενης θέσης διαχειριστή-λογιστή, µε
αποτέλεσµα, σε συνδυασµό µε τα όσα θα εκτεθούν παρακάτω
για τους πόρους, η θέση του είναι ιδιαιτέρως νευραλγική για τη
λειτουργία του ινστιτούτου. 

Το άρθρο 7 που αναφέρεται στους πόρους του ινστιτούτου
είναι ίσως το πιο σηµαντικό άρθρο του νοµοσχεδίου. Κατ’ αρχάς,
ήδη από την παράγραφο 1 ορίζεται σαφώς ότι το ινστιτούτο είναι
αυτοχρηµατοδοτούµενο και η οικονοµική του διαχείριση πραγ-
µατοποιείται βάσει των αρχών δηµοσιονοµικής διαχείρισης και
εποπτείας. Τούτο σηµαίνει ότι δεν χρηµατοδοτείται από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Να, λοιπόν, γιατί είναι κοµβική και η θέση
του οικονοµικού διευθυντή. Για να µην υπάρχει και η παραµικρή
αµφισβήτηση, υπάρχει και η πρόβλεψη της παραγράφου 3, όπου
αναφέρεται ρητά ότι σε περίπτωση αδυναµίας εκπλήρωσης των
οικονοµικών του υποχρεώσεων σε καµµία περίπτωση δεν δηµι-
ουργείται οποιαδήποτε ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου.

Και πώς θα καλυφθούν οι δαπάνες για την επίτευξη των ό-
ποιων στόχων του; Την απάντηση τη δίνει η παράγραφος 2, µε
το στοιχείο Α, όπου επιτρέπεται η εκµετάλλευση και αξιοποίηση
της κινητής και ακίνητης περιουσίας του ή αλλιώς η εκποίηση πε-
ριουσιακών στοιχείων. Αυτό είναι επί της ουσίας. Πρακτικά, δη-
λαδή, τι θα γίνει -για παράδειγµα- στην περίπτωση που εκδοθεί
αµετάκλητη δικαστική απόφαση, που θα δικαιώνει προσωπικό
του ινστιτούτου για οφειλόµενες αποδοχές και τα ταµειακά δια-
θέσιµα του ινστιτούτου δεν επαρκούν; Το ελληνικό δηµόσιο θα
αναλάβει την ευθύνη ή θα επιτραπεί η εκποίηση περιουσιακών
στοιχείων του ινστιτούτου; 

Είναι προφανές, από µία απλή ανάγνωση της παραγράφου 2,
ότι η οικονοµική επιβίωση του ινστιτούτου επαφίεται στην ανά-
ληψη διευρυµένης  επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Η όποια,
δε, εµπλοκή του κράτους είναι δυνητική και αναφέρεται γενικά
και αφηρηµένα σε επιχορηγήσεις.

Το άρθρο 8 περιέχει µια εξουσιοδοτική διάταξη, όπου ο οργα-
νισµός κυρώνεται και τίθεται σε ισχύ µε προεδρικό διάταγµα.
Στον δε οργανισµό ρυθµίζονται µια σειρά ζητηµάτων που άπτον-
ται της συνολικότερης και ουσιαστικής λειτουργίας του οργανι-
σµού.

Πέρα από τα τυχόν νοµοτεχνικά ζητήµατα µιας τέτοιας ρύθµι-
σης, τίθενται και ουσιαστικά ζητήµατα που αφορούν εργασιακά
θέµατα, ζητήµατα υποτρόφων, που δεν µπορούν να µην ελέγ-
χονται κοινοβουλευτικά.

Οι διατάξεις των άρθρων 9 και 10 είναι κοµµένες και ραµµένες
στα µέτρα του ΥΠΕΞ, ο οποίος µε πρότασή του µπορεί να ρυθ-
µίζει γενικά και αόριστα κάθε θέµα που αφορά σε προβλεπόµε-
νες δράσεις του ινστιτούτου. Επίσης, µέχρι την έκδοση προεδ-
ρικού διατάγµατος που θα θέτει σε ισχύ τον οργανισµό, ο οποίος
είναι στον αέρα, δεδοµένου ότι στο άρθρο 8 δεν αναφέρεται το
χρονικό διάστηµα εντός του οποίου πρέπει να τεθεί σε εφαρ-
µογή, µπορεί µε απόφασή του και συναπόφαση του αρµόδιου
Υπουργού να ρυθµίζει κάθε ζήτηµα που αφορά την ουσιαστική
λειτουργία του ινστιτούτου. 

Υπάρχουν και ορισµένα άλλα ζητήµατα, όπως για παράδειγµα
ποια θα είναι η εµπλοκή της Ακαδηµίας, ποια θα είναι η εµπλοκή
της οµογένειας, ποια είναι ακριβώς τα περιουσιακά στοιχεία του
ινστιτούτου και εάν έχει γίνει διαχειριστικός έλεγχος για τα πε-
πραγµένα των προηγούµενων διοικήσεων και ποια τα πορίσµατα.

Συµπερασµατικά, εµείς δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο ούτε επί της αρχής ούτε επί των άρθρων, για
τους λόγους που αναφέραµε προηγουµένως.

Έρχοµαι τώρα σε µια τροπολογία, παρ’ όλο που για τις υπό-
λοιπες τροπολογίες θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου. Πρό-
κειται για αυτήν η οποία προβλέπει την παράκαµψη του µη
ελέγχου νοµιµότητας από το Ελεγκτικό Συνέδριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αναφέρεστε στην

τροπολογία µε γενικό αριθµό 1364 του κ. Κοντονή και του κ.
Σπίρτζη. Το λέω για τα Πρακτικά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή, λοιπόν, η τροπολογία ουσιαστικά νοµιµοποιεί συµβάσεις

οι οποίες δεν έχουν ελεγχθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Για
εµάς, αυτό είναι ένα θέµα, διότι αυτή και µόνο η παράκαµψη συ-
νιστά θέµα ακυρότητας των συµβάσεων. Είναι ένα σοβαρό θέµα,
για εµάς, και το επισηµαίνουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων, τον κ. Κωνσταντίνο Κατσίκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ολοκληρωθεί ο κύκλος των

ειδικών αγορητών, θα ακολουθήσει η οµιλία του Υπουργού, η πα-
ρουσίαση των δύο τροπολογιών από τον κ. Γαβρόγλου και τον
κ. Πολάκη και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος
και ξεκινάµε µετά µε τον κατάλογο των οµιλητών εναλλάξ µε
τους Κοινοβουλευτικούς.

Παρακαλώ, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια

αναβάθµισης και επίλυσης χρονιζόντων προβληµάτων του Ελλη-
νικού Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών, κα-
τεγράφη ως θετική, τόσο κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην
επιτροπή όσο και κατά την ακρόαση των φορέων, η πλειοψηφία
των οποίων θεωρεί επιβεβληµένες τις προτεινόµενες νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις. 

Ο γνώµονας µε τον οποίο προτείνεται ο εκσυγχρονισµός του
θεσµικού πλαισίου λειτουργίας, του µοναδικού αυτού κέντρου
ελληνοβενετικών σπουδών στην Ευρώπη, είναι η διεύρυνση των
δράσεών του, η εξωστρέφεια, η ανάπτυξη της πολιτιστικής δι-
πλωµατίας, η αύξηση των εσόδων του και η ορθολογική διαχεί-
ριση της περιουσίας του. 

Το 1951 η Ελληνική Κοινότητα της Βενετίας, η οποία εξήλθε
από έναν παγκόσµιο πόλεµο συρρικνωµένη και χειµαζόµενη,
προικοδότησε το ίδρυµα µε το σύνολο της ακίνητης ή κινητής
περιουσίας της, συµπεριλαµβανοµένων χειρογράφων, εικόνων,
βιβλίων και σπάνιων κειµηλίων. Η εξειδικευµένη διαχείριση της
κινητής και ακίνητης περιουσίας του ινστιτούτου είναι επιβεβλη-
µένη, ώστε το σύνολο των οικονοµικών δραστηριοτήτων του, να
περιβάλλεται µε διαύγεια και καθαρότητα. 

Η διεύρυνση των κύριων σκοπών του ινστιτούτου, όπως αυτοί
προσδιορίζονται στο πρώτο άρθρο, αφορούν την προαγωγή των
βυζαντινών και µεταβυζαντινών σπουδών, αλλά και την ανάδειξη
γενικότερων φιλολογικών και ιστορικών θεµάτων του ελληνικού
πολιτισµού. 

Η παροχή εκπαιδευτικών προγραµµάτων, συνδράµει στη δια-
σύνδεσή του µε ελληνικά και διεθνή, εκπαιδευτικά και κυρίως
ερευνητικά ιδρύµατα. Η διεύρυνση της δοµής της εποπτικής επι-
τροπής, από τριµελής σε πενταµελής, ενισχύει τον πλουραλισµό
των απόψεων στη διοίκησή του, η δε ενίσχυση των αρµοδιοτήτων
της, συνδράµει στην αποτελεσµατικότερη υλοποίηση του σκο-
πού του. 

Μετά την ακρόαση των φορέων, και µελετώντας µε επιµέλεια
τις τοποθετήσεις τους, είχα πρόθεση να καταθέσω κι εγώ την
υποστήριξή µου στις αιτιάσεις περί απαλοιφής του όρου «οποι-
ασδήποτε βαθµίδας», όσον αφορά τα κριτήρια επιλογής για τη
θέση του προέδρου του ινστιτούτου. Με χαρά µου διαπιστώνω
πως προτάθηκε νοµοτεχνική βελτίωση από πλευράς του κυρίου
Υπουργού, στη συγκεκριµένη πρόταση.

Η επιλογή του προέδρου από την πρώτη και τη δεύτερη βαθ-
µίδα της πανεπιστηµιακής ιεραρχίας, θα διασφαλίσει τόσο τον
ερευνητικό και πνευµατικό χαρακτήρα του ιδρύµατος, όσο και
την ακαδηµαϊκότητά του. Με τον τρόπο αυτόν, θα επικουρείται
το ερευνητικό έργο από επιστήµονες εγνωσµένης εµπειρίας και
κύρους.

Η σύσταση θέσης Οικονοµικού Διευθυντή, ο οποίος συµµετέ-
χει και στη διαχειριστική επιτροπή, χωρίς βέβαια δικαίωµα ψή-
φου, είναι άλλη µια προσπάθεια ενίσχυσης της διαφάνειας ως
προς τη διαχείριση της ακίνητης περιουσίας του ιδρύµατος, κα-
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θώς επίσης και της ορθολογικής αξιοποίησής, της προς όφελος
των εσόδων του ινστιτούτου.

Ο προσδιορισµός των πόρων του ινστιτούτου, όπως αυτοί
προσδιορίζονται στο άρθρο 7, εξασφαλίζουν οικονοµική αυτοτέ-
λεια και ενισχύουν την αποτελεσµατική και εν τέλει αποδοτική,
διαχείριση της περιουσίας του.

Η επιβίωση του ινστιτούτου µε αυτοχρηµατοδοτούµενη διαδι-
κασία, επιβάλλει τη διεύρυνση των πόρων του, τόσο στο πεδίο
των παροχών από δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, όσο και στο
πεδίο των προόδων, από την παροχή εκπαιδευτικών προγραµ-
µάτων σπουδών.

Η κατάρτιση, η κύρωση και η θέση σε ισχύ ενός οργανισµού
λειτουργίας του ινστιτούτου, µε τον οποίον ρυθµίζονται θέµατα
εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας του, θα βοηθήσει στην
ορθότερη διαχείριση του προσωπικού, µε κανόνες αξιοκρατίας
και διαφάνειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1951, έτος της ίδρυσής
του µέχρι σήµερα, το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μετα-
βυζαντινών Σπουδών, είναι το µοναδικό ελληνικό ερευνητικό κέν-
τρο στο εξωτερικό. Το πολιτιστικό αυτό προγεφύρωµα, προ-
σφέρει σηµαντικές υπηρεσίες στην ακτινοβολία της χώρας µας,
φέρνοντας την παγκόσµια ακαδηµαϊκή κοινότητα σε επαφή, µε
σηµαντική µερίδα διαµορφωτών της κοινής γνώµης.

Αντιλαµβανόµενοι την αναγκαιότητα οργανωτικής και διοικη-
τικής αναδιοργάνωσης του ινστιτούτου, θεωρούµε πως αυτό το
νοµοθέτηµα παρέχει ανάλογες εγγυήσεις, διαµορφώνοντας επί-
σης συνθήκες διασφάλισης του ερευνητικού και πνευµατικού χα-
ρακτήρα του ιδρύµατος.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου,
προσβλέποντας στην ανάδειξη του ινστιτούτου σε σηµαντικό
φορέα εκπροσώπησης του ελληνικού πολιτισµού, σε διεθνές επί-
πεδο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κατσίκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, ειδικός αγορητής της

Ένωσης Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε

να πιστεύουµε στα αλήθεια πως νοµοθετώντας µε αυτόν τον
τρόπο, απαξιώνοντας δηλαδή το έργο των Βουλευτών και µει-
ώνοντας τη σηµασία των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, θα κα-
ταφέρουµε να πείσουµε τους Έλληνες πολίτες ότι κάνουµε καλά
τη δουλειά µας εµείς εδώ οι εκπρόσωποί τους στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, ότι ξέρουµε καλά πως αυτό που κάνουµε είναι για το
καλό τους. Δεν µπορούµε να τους πείσουµε, δηλαδή, για αυτό
το πράγµα το οποίο γίνεται.

Η νοµοθέτηση µε τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής και
µάλιστα σηµαντικές τροπολογίες είναι σήµερα ο κανόνας της λει-
τουργίας του Κοινοβουλίου. Κανένας, λοιπόν, σεβασµός δεν
υπάρχει στους εκπροσώπους των πολιτών. Άρα, λοιπόν, κανένας
σεβασµός δεν υπάρχει και στους πολίτες. Σε αυτήν τη χώρα νο-
µοθετούµε µε τροπολογίες στα δύο χρόνια, στα οποία η Ένωση
Κεντρώων βρίσκεται µέσα στην ελληνική Βουλή.

Θυµάµαι από την αρχή του τρέχοντος έτους κάποιοι Υπουργοί
µάς διαβεβαίωναν πως το 2017 και µετά το πέρας της δεύτερης
αξιολόγησης, τα πράγµατα όλα θα ήταν διαφορετικά, θα ήταν
µια καλύτερη χρονιά για την ποιότητα της νοµοθέτησης στην Ελ-
λάδα. Δυστυχώς, πλησιάζει το τέλος αυτού του χρόνου και µπο-
ρούµε πια να πούµε και µε βεβαιότητα πως και για το 2017 ο
Κανονισµός της Βουλής και οι αρχές καλής νοµοθέτησης παρα-
µένουν κενό γράµµα για τη σηµερινή Κυβέρνηση.

Θα εξετάσουµε τις τροπολογίες και θα τοποθετηθούµε, όταν
είµαστε σίγουροι πως έχουµε κατανοήσει το περιεχόµενο τους
και πως το περιεχόµενο αυτό είναι προς το συµφέρον της µερί-
δας των πολιτών στις οποίες απευθύνονται. Σε οποιαδήποτε
άλλη περίπτωση, φυσικά, δεν θα τις στηρίξουµε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε
και να ψηφίσουµε για το µέλλον του Ελληνικού Ινστιτούτου Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών, που εδρεύει και λειτουρ-
γεί σήµερα στη Βενετία της Ιταλίας. Και για να το κάνουµε αυτό

µε υπεύθυνο και παραγωγικό τρόπο, θα πρέπει να λάβουµε υπ’
όψιν µας τα εξής δεδοµένα.

Πρώτον, όσες δυσλειτουργίες και αν παρουσιάστηκαν κατά
την πολυετή δραστηριότητα αυτού του ινστιτούτου δεν αλλάζει
το γεγονός πως η Ελλάδα δεν έχει άλλο εκπαιδευτικό ίδρυµα
πουθενά στο εξωτερικό τέτοιου µεγέθους και αντίστοιχου ακα-
δηµαϊκού βεληνεκούς. Το εν λόγω ινστιτούτο είναι µοναδικό για
εµάς τους Έλληνες. Οι δυσλειτουργίες διορθώνονται σχετικά εύ-
κολα, αλλά το να φτιαχτεί ένα νέο τέτοιου τύπου ινστιτούτο είναι
πρακτικά αδύνατο. 

Η πιο σηµαντική από τις δυνατότητες που µπορεί να εξασφα-
λίσει και να προσφέρει στη χώρα µας η εύρυθµη λειτουργία
αυτού του ινστιτούτου δεν είναι άλλη παρά η ανάπτυξη πολιτι-
στικής διπλωµατίας και µέσω αυτής η άσκηση ήπιας εξωτερικής
πολιτικής. Ήδη, κατά τις συνεδριάσεις των επιτροπών, η Ένωση
Κεντρώων συµφώνησε για την ανάγκη κάποιων αλλαγών, αλλά
και για τον κρίσιµο ρόλο αυτού του ινστιτούτου για την επιτυχία
της προσπάθειας που έχει σκοπό τη διαρκή βελτίωση του κύ-
ρους της χώρας µας παγκοσµίως.

Η εξωτερική µας πολιτική, αγαπητοί συνάδελφοι, πέραν από
τους περιορισµούς που βάζουν τα συµφέροντα των δυνητικών
µας εχθρών, οφείλει να ασκείται µε γνώµονα τη διασφάλιση της
αξιόπιστης προβολής του ελληνικού πολιτισµού και να δίνει έµ-
φαση στις ιδέες της σταθερότητας και της ειρήνης ως σκοπούς
που σταθερά και διαχρονικά υπηρετεί η Ελλάδα, εκφράζοντας
παράλληλα την αποφασιστικότητα των συµπολιτών µας, για να
µην είµαστε οι Έλληνες εκείνοι που θα ευνοούν τον πόλεµο. 

Δυστυχώς, όµως, αυτή η συζήτηση για άσκηση µιας ήπιας
εξωτερικής πολιτικής, µέσω της ανάπτυξης της πολιτιστικής δι-
πλωµατίας, έρχεται σε πλήρη αντίφαση µε το σκεπτικό της από-
φασής µας να δεχτούµε να πουλήσουµε πολεµικό υλικό σε
εµπόλεµες χώρες, για να µπορέσουµε να καλύψουµε τρύπες
στον προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς εσείς
πρόσφατα καταλάβατε ότι η ελληνική Κυβέρνηση επί των δικών
σας ηµερών εµβάθυνε σε τέτοιο τρόπο τις σχέσεις της Ελλάδας
µε το Ισραήλ και τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, ώστε και να
πουλά όπλα εκεί που της λένε, αλλά και να αδιαφορεί για τις συ-
νέπειες.

Τα πραγµατικά σκάνδαλα στην υπόθεση της Σαουδικής Αρα-
βίας είναι αφ’ ενός πως µια αριστερή Κυβέρνηση πουλάει όπλα
σε εµπόλεµες χώρες κι αφ’ ετέρου πως η Αντιπολίτευση χρησι-
µοποιεί τις συνταγµατικές της δυνάµεις για επικοινωνιακούς και
όχι για ουσιαστικούς λόγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δυσκολευτείτε να βρείτε
έστω και έναν συµπολίτη µας που να πιστεύει πως αυτή η Βουλή
ασχολείται όσο χρειάζεται κι ως οφείλει µε σηµαντικά και ουσια-
στικά ζητήµατα. 

Για παράδειγµα θα σας αναφέρω το εξής: Η Ελλάδα είναι η
µοναδική χώρα του δυτικού κόσµου στα εδάφη της οποίας εφαρ-
µόζεται ο µουσουλµανικός νόµος της «Σαρία». Πρόκειται για ένα
στρεβλό καθεστώς, το οποίο ίσχυσε για πολλά χρόνια και συνε-
χίζει να εφαρµόζεται µέχρι και σήµερα. Γι’ αυτό το τόσο πολύ
σοβαρό θέµα που αφορά τη Θράκη και τους Έλληνες Μουσουλ-
µάνους κι ενώ εκκρεµούσε και µία σχετική επίκαιρη ερώτησή
µου, πληροφορήθηκα πως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από το βήµα
ενός περιφερειακού συνεδρίου έκανε κάποιες ασαφείς ανακοι-
νώσεις, προϊδεάζοντας για αλλαγές της εφαρµογής της «Σαρία»,
του µουσουλµανικού αυτού νόµου. 

Χθες έµαθα, επίσης, πως και ο Υπουργός Παιδείας ο κ. Γαβρό-
γλου προωθεί µία σχετική νοµοθετική ρύθµιση για το συγκεκρι-
µένο θέµα. Θέτω, λοιπόν, το ερώτηµα προς την Κυβέρνηση, την
αλλαγή αυτή που λέτε πως θα κάνετε θα έχουµε την ευκαιρία να
τη συζητήσουµε, όπως της αρµόζει ή θα µας φέρετε µία τροπο-
λογία την τελευταία στιγµή, όπως κάνετε συνήθως για πολύ σο-
βαρά και ουσιαστικά θέµατα; 

Επίσης, ρωτώ και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση το εξής: Δεν
πιστεύετε κι εσείς πως θα πρέπει κάποια στιγµή να ασχοληθείτε
µε αυτό το κρίσιµο και πολύ σοβαρό ζήτηµα; Διότι δεν έχετε
ασχοληθεί και µε τόσα άλλα επίσης κρίσιµα και σοβαρά ζητή-
µατα. Δεν άκουσα κανένα σχόλιο για τις προθέσεις της Αξιωµα-
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τικής Αντιπολίτευσης. Δυστυχώς, απ’ ό,τι φαίνεται, το ζήτηµα
αυτό δεν έχει εκείνα τα επικοινωνιακά στοιχεία που ψάχνετε να
βρείτε κάποιοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. 

Αντίστοιχης σηµασίας είναι και τα όσα συµβαίνουν στις Ένο-
πλες Δυνάµεις της χώρας, τα οποία ούτε κι αυτά έτυχαν της ιδι-
αίτερης προσοχής ούτε της Κυβέρνησης ούτε της Αντιπολίτευ-
σης. Η βίαιη επιβολή του θεσµού του συνδικαλισµού στο στρά-
τευµα έχει οδηγήσει σε µία σειρά προβληµάτων πολύ σοβαρών,
τα οποία, κατά τη γνώµη µου, αποτελούν απειλή για την εθνική
άµυνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να επανεξετάσουµε
-έχουµε τον χρόνο- τις προτεραιότητές µας σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, σε αυτήν εδώ τη Βουλή. Αντιµετωπίζουµε µεγάλη δυσκο-
λία να ιεραρχήσουµε τα σηµαντικά και τα σοβαρά. Είναι άραγε
πιο σηµαντικό να πουλήσουµε όπλα για να µπορέσουµε να υπο-
στηρίξουµε τον προϋπολογισµό του ΥΠΕΘΑ ή να διατηρήσουµε
τη φιλική µας σχέση µε τον αραβικό κόσµο; 

Είναι δηλαδή πιο σηµαντικό να µάθουµε ποιος είναι ο Ζωρζ, ο
Ζαν, ο Αλ Χαµπίµπι ή είναι το ζήτηµα της σαρία και της επικείµε-
νης επίσκεψης του κ. Ερντογάν στη χώρα µας; Είναι πιο σηµαν-
τικό να υπερασπιστούµε την τιµή ανθρώπων που µετέτρεψαν
απόρρητα έγγραφα σε φέιγ βολάν και τα πετούσαν δεξιά και αρι-
στερά ή να διασφαλίσουµε την ηρεµία στο στράτευµα, αντιµε-
τωπίζοντας τα προβλήµατα της πρόχειρης νοµοθέτησης που
επέβαλε ο στρατιωτικός συνδικαλισµός; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων θα εξετάσει το εν-
δεχόµενο να υποστηρίξει την ακύρωση της συµφωνίας για πώ-
ληση όπλων στα αραβικά κράτη. Αυτό φυσικά προϋποθέτει και
την ανάγκη να βρεθεί κι ένας νέος αγοραστής. 

Σχετικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια µετά από πάρα πολύ καιρό -δεν έχουµε
καταλάβει γιατί καθυστέρησε να έρθει-, τα είπαµε αναλυτικά στις
επιτροπές. Δεν θα επαναλάβουµε τα επιχειρήµατά µας. Θα ψη-
φίσουµε «παρών», γιατί δεν πειστήκαµε για τις προτεινόµενες αλ-
λαγές, αν θα πετύχουν οι προτεινόµενες αλλαγές τους στόχους
τους οποίους έχουν θέσει και όσον αφορά στις τροπολογίες, στη
δευτερολογία µου κι εγώ, αλλά και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος θα καλύψει το περιεχόµενό τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε τον κύκλο

των ειδικών αγορητών µε τον κ. Γρηγόρη Ψαριανό από το Πο-
τάµι. 

Κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εξαντλητικές συζητήσεις που έγιναν στην επιτροπή έγιναν

πριν από δύο εβδοµάδες γεµάτες. Είχαµε τουλάχιστον δεκα-
πέντε ηµέρες για να ενσωµατώσουµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο βελ-
τιώσεις που πρότειναν και ζήτησαν όλοι, οι εννιά στους δέκα, από
τους φορείς που ακούσαµε. 

Με έκπληξη άκουσα έναν προλαλήσαντα, που είπε ότι το νο-
µοσχέδιο κινείται ακριβώς στην κατεύθυνση που ζήτησαν και οι
εκπρόσωποι των φορέων και έµεινα άναυδος, γιατί µάλλον εγώ
ήµουν αλλού. Κάποιος ή κάποιοι σ’ αυτήν τη συζήτηση ήταν αλ-
λού. 

Όλοι οι εκπρόσωποι των φορέων που ακούσαµε στην επι-
τροπή ήταν αντίθετοι στο νοµοσχέδιο. Είπαν ότι πρέπει να γίνουν
αλλαγές, ότι πρέπει να γίνουν βελτιώσεις. 

Ξέρουµε ότι το Ινστιτούτο της Βενετίας δεν ήταν και στην κα-
λύτερη φάση του. Έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Πέρασε πάρα
πολλά προβλήµατα. Έχει διάφορες εκκρεµότητες πολλών ειδών
και όλα αυτά έπρεπε να διευθετηθούν, δεδοµένου ότι το Ινστι-
τούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας
είναι ίσως το µοναδικό, ή αν όχι το µοναδικό, το κορυφαίο ερευ-
νητικό εκπαιδευτικό ίδρυµα για µεταπτυχιακές σπουδές που δια-
θέτει η Ελλάδα στο εξωτερικό. 

Αυτό το νοµοσχέδιο –το είπαµε και στην επιτροπή- έπρεπε να
δώσει λύσεις, έπρεπε να δώσει κατευθύνσεις, έχοντας κύριο
άξονα το Υπουργείο Παιδείας και θέµατα παιδείας και πολιτι-
σµού. Είναι πρωτίστως το Ινστιτούτο της Βενετίας εργαλείο πο-
λιτισµού και παιδείας και επικουρικά διπλωµατικό εργαλείο. 

Φαίνεται, λοιπόν, από το νοµοσχέδιο ότι γίνεται ένα δώρο από

το Υπουργείο Παιδείας στο Υπουργείο Εξωτερικών, για να ασκεί
πολιτιστική διπλωµατία. Είναι σαν ένα περίπτερο διπλωµατικού
τουρισµού, όπως προκύπτει από την ανάγνωση των βασικών
στοιχείων αυτού του νοµοσχεδίου. 

Θα µπορούσε να λειτουργήσει και ως διπλωµατικό εργαλείο –
ξαναλέω- επικουρικά. Το πρώτο είναι ο πολιτισµός και η παιδεία.
Και στη Βενετία, η περιουσία του και η παράδοσή του και η ιστο-
ρία του και τα πάντα. 

Από την ίδρυσή του, µε διακρατική συµφωνία το 1951, σκοπός
του ινστιτούτου ήταν η έρευνα και η παραγωγή µελετών πάνω
στη βυζαντινή και µεταβυζαντινή περίοδο, µε κύριο αντικείµενο
την ιστορία των ελληνικών περιοχών που βρίσκονταν κάτω από
λατινική κυριαρχία. 

Το πλούσιο αρχειακό υλικό προς µελέτη και έρευνα είναι κυ-
ρίως ιταλικά και βενετσιάνικα αρχεία, ανάµεσα σ’ αυτά το ιστο-
ρικό για το σηµερινό Ηράκλειο Κρήτης, για τον Χάνδακα και
πολλά άλλα. 

Το ινστιτούτο χορηγεί φιλοξενία σε Έλληνες και ξένους ερευ-
νητές των οποίων οι εργασίες εντάσσονται στα επιστηµονικά εν-
διαφέροντα του ιδρύµατος. Μέχρι σήµερα έχει δεχθεί πάνω από
διακόσιους υποτρόφους. Εποπτεύεται κυρίως από τα Υπουργεία
Παιδείας και Εξωτερικών. 

Το Υπουργείο Εξωτερικών, µε µεθοδευµένες κινήσεις, προ-
σπαθεί συστηµατικά, χωρίς επιτυχία µέχρι σήµερα, να αλλάξει
το νοµικό πλαίσιο λειτουργίας του ινστιτούτου και µε το πρό-
σχηµα της οργανωτικής αναµόρφωσης και  επικαλούµενο υπαρ-
κτά λειτουργικά προβλήµατα και κάνοντας κατάχρηση του όρου
«εξωστρέφεια», τον οποίο διαβάζουµε και ακούµε συνεχώς, να
υποβαθµίσει τον ερευνητικό χαρακτήρα του ιδρύµατος, µε στόχο
να το καταστήσει στην ουσία ένα απλό κέντρο πολιτισµικής δι-
πλωµατίας, ένα θέρετρο, περίπτερο διακοπών για στελέχη του
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Αυτά τα είπαν και άνθρωποι των φορέων µέσα στην επιτροπή,
ανάµεσά τους και ο Άγγελος Δεληβορριάς, ο ακαδηµαϊκός. 

Κι εδώ να πω ότι η Ακαδηµία δεν είναι ένα αραχνιασµένο ίδρυ-
µα όπως ήταν πριν από τριάντα και σαράντα και πενήντα χρόνια
ή πριν από ογδόντα χρόνια. Είναι ένας ζωντανός οργανισµός
πλέον, έχει δυνατούς ανθρώπους, φυσιογνωµίες, διανοούµε-
νους. Ο ρόλος της Ακαδηµίας εξαφανίζεται. Αποκεφαλίζεται η
Ακαδηµία από τον πρωτεύοντα ρόλο που θα έπρεπε να έχει –και
είχε- στο Ίδρυµα της Βενετίας και δεν έχουµε πάρει απάντηση
στο γιατί γίνεται αυτό. Γιατί αποκεφαλίζεται η Ακαδηµία; 

Κάνατε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις σ’ αυτό το δεκαπεν-
θήµερο, σε θετική κατεύθυνση, 7%, 12%, 13%, ας µην δούµε πο-
σοστά επιτυχίας στη θετική κατεύθυνση. Να πούµε γιατί δεν
δέχεστε αυτά που όλη η Αντιπολίτευση και όλοι οι φορείς ζήτη-
σαν. Γιατί αποκεφαλίζετε τον κυρίαρχο ρόλο της Ακαδηµίας;
Πρώτα απ’ όλα, δεν έχει δοθεί απάντηση σ’ αυτό. Είναι κάτι µυ-
στικό; Είναι κάτι που δεν πρέπει να ξέρουµε; Είναι κάτι που ενο-
χλεί;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ψαριανέ, επι-
τρέψτε µου να σας διακόψω για µερικά δευτερόλεπτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Β’ Τµήµα του Γενικού Λυκείου
Βασιλικών Ευβοίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είναι η τρίτη φορά που επιχειρείται
αυτή η αλλαγή, αυτή η µετατροπή ενός πολιτιστικού ιδρύµατος
παιδείας σε «εργαλείο διπλωµατικό», η δεύτερη από την παρού-
σα Κυβέρνηση. Και στις δύο προηγούµενες υπήρξε αντίδραση
και από τους επιστηµονικούς φορείς και από τους ερευνητές και
η αναδίπλωση ήταν απόλυτη. 

Την πρώτη φορά η προσπάθεια ήταν το 2010, Υπουργός Παι-
δείας ήταν η Άννα Διαµαντοπούλου. Η δεύτερη -αποτυχηµένη
και πάλι- προσπάθεια ήταν το 2016 απ’ αυτήν την Κυβέρνηση των
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ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Εγώ προτιµάω να τους λέω ΣΥΡΙΖΑΝΕΞΕΛ. Υπουρ-
γός Παιδείας την περίοδο εκείνη ήταν ο Νίκος Φίλης. Τον Μάιο
του 2016, το Υπουργείο Εξωτερικών, εµβόλιµα, µέσα σε ένα νο-
µοσχέδιο που αφορούσε σε ειδικά ζητήµατα ενός οργανισµού
του -του Κέντρου Ανάλυσης και Σχεδιασµού, «Μεταφορά οικο-
σκευών και συνταξιοδοτικά θέµατα του προσωπικού του»-, είχε
βάλει και το ζήτηµα του Ελληνικού Ινστιτούτου Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Σπουδών. 

Το Ποτάµι τότε αντέδρασε άµεσα, καταθέτοντας ερώτηση
προς τους αρµόδιους Υπουργούς, µε την οποία τους ζητούσαµε
να αποτραπεί το σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών να αλλοι-
ώσει -και ουσιαστικά να καταργήσει- το Ινστιτούτο, µετατρέπον-
τάς το σε ένα στέκι του εκάστοτε γραφείου ή των στελεχών του
Υπουργείο Εξωτερικών. 

Ενώ οι προηγούµενοι Υπουργοί Πολιτισµού και Παιδείας είχαν
αντιδράσει, ο σηµερινός Υπουργός Παιδείας δεν δείχνει την ίδια
ανησυχία και το ξαναλέω παρόντος του ιδίου. 

Λόγω της διακρατικής συµφωνίας του 1948, δεν µπορεί να
αφαιρεθεί η ερευνητική και εκπαιδευτική αποστολή του Ινστιτού-
του. Γι’ αυτό, επιχειρείται η αλλοίωση του σκοπού του, µε την κα-
τάργηση της σύνδεσής του µε την Ακαδηµία Αθηνών και τη µε-
τατροπή και τον δήθεν εµπλουτισµό των σκοπών του. Με όλες
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που υποτίθεται ότι έχουν γίνει, αυτά
τα βασικά σηµεία αλλαγής, µετατροπής και µετάλλαξης του σκο-
πού παραµένουν.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, µ’ όλες αυτές τις απόπειρες που λέµε,
η λέξη «εξωστρέφεια» φοριέται και ακούγεται πολύ και το ξανα-
κούσαµε. Η Υπουργός Πολιτισµού, η οποία ακολουθεί τη γραµµή
του Υπουργείου Εξωτερικών, σε πρόσφατη επίσκεψη στη Βενε-
τία για τη Μπιενάλε, συζήτησε τη δυνατότητα να εµπλουτίσει τις
συνεργασίες του µε διάθεση «εξωστρέφειας», πέρα από το ερευ-
νητικό του έργο. Στην απάντηση του Υπουργείου Εξωτερικών
στην ερώτηση του Ποταµιού της 8ης Ιουνίου 2016, η «εξωστρέ-
φεια» επαναλαµβάνεται πάρα πολλές φορές για να τονίσει τη ση-
µασία της αναδιαµόρφωσης του ινστιτούτου. 

Το Ινστιτούτο Βενετίας δεν πρέπει να πάψει να επιτελεί την κα-
ταστατική αποστολή του, καθώς στο δωρητήριο της ελληνικής
κοινότητας της Βενετίας το 1953, µε το οποίο δωρίζεται η ακί-
νητη περιουσία της στο ινστιτούτο, υπάρχει ρητός όρος: «Στην
περίπτωση που το Ινστιτούτο πάψει να λειτουργεί ή αλλάξει ο
σκοπός του, η περιουσία περιέρχεται απευθείας στον δωροδότη,
δηλαδή στην Ελληνική Κοινότητα της Βενετίας, η οποία είναι νο-
µικό πρόσωπο ιταλικού δικαίου και δεν περιέρχεται στο ελληνικό
κράτος». 

Τι ίσχυε έως τώρα; Υποδεικνυόταν για τη θέση διευθυντή του
ινστιτούτου πρόσωπο το οποίο είχε την έγκριση της Ακαδηµίας
Αθηνών. Σήµερα αντικαθίσταται ο διευθυντής µε πρόεδρο και
επιχειρείται –είναι καταγεγραµµένο, το λέω για τέταρτη φορά-
να µην έχει κανέναν λόγο η Ακαδηµία. Παρά το ότι προβλέπεται
ανοικτή δηµόσια πρόσκληση ενδιαφέροντος, ο πρόεδρος θα διο-
ρίζεται ουσιαστικά από το Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο θα
έχει τον βασικό έλεγχο –εάν όχι τον απόλυτο- του Ινστιτούτου
Βενετίας, καθώς θα έχει την απόλυτη πλειοψηφία και τον έλεγχο
της επιτροπής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ούτε
το νοµοσχέδιο διαβάσατε, ούτε τίποτα.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα το συζητήσουµε. Όλα τα στοι-
χεία που έχουµε πει -και που µπορούσατε να αλλάξετε- δεν τα
αλλάξατε.

Έχετε αποκεφαλίσει –ξαναλέω- την Ακαδηµία χωρίς να µας
πείτε γιατί. Δεν καταλαβαίνουµε εµείς το γιατί. Υπάρχει κάποιος
λόγος; Πρέπει να διασφαλιστεί απολύτως τώρα –εν κατακλείδι
να πω- η επιστηµονική και ερευνητική µορφή του ινστιτούτου.
Πρέπει να είναι η µόνη αποστολή του για να µην υπάρξει πρό-
βληµα µε τη διακρατική συµφωνία µε την Ιταλία και τους όρους
δωρεάς της περιουσίας της ελληνικής κοινότητας.

Οι άλλες δραστηριότητες που αναφέρονται, όπως εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα, ψηφιοποίηση κ.λπ., πρέπει να εγγράφονται
και να εντάσσονται στη βασική επιστηµονική ερευνητική απο-
στολή του. Ο πρόεδρος θα είναι στην ουσία επιστηµονικός διευ-
θυντής. Δεν µπορεί να εκλέγεται από το Υπουργείο Εξωτερικών

µε αδιαφανείς διαδικασίες.
Το παρόν νοµοσχέδιο βγάζει εντελώς έξω την Ακαδηµία, η

οποία διασφάλιζε σε µεγάλο βαθµό την αµεροληψία και τη δια-
φάνεια και το επιστηµονικό κύρος του διευθυντή, του πρώην. Η
Ακαδηµία Αθηνών δεν είναι πλέον η εικόνα µιας αρτηριοσκληρω-
τικής ακαδηµαϊκής ελίτ, ένα αραχνιασµένο ίδρυµα, αλλά είναι η
Ακαδηµία του Διαµαντούρου, του Παπαδήµου, του Δεληβορριά,
του Νανόπουλου, του Βαλτινού και πολλών άλλων ζωντανών δια-
νοούµενων και ανθρώπων.

Με ποιο σχήµα ή σύστηµα την αντικαθιστά το νοµοσχέδιο; Το
νοµοσχέδιο µιλάει για διορισµό οιασδήποτε βαθµίδας καθηγητού
συναφούς αντικειµένου, όπως -ας πούµε- θεολόγοι του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου. Κατά συνέπεια ή πρέπει να αποκαταστα-
θεί ο ρόλος της Ακαδηµίας ή ως εναλλακτική πρόταση η επιλογή
του προέδρου µετά από ανοικτή διεθνή προκήρυξη να περνάει
από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Δεν µπορεί να γίνεται µε
διαδικασίες αδιαφανείς, µε διαδικασίες διοικητικής ρουτίνας των
Υπουργείων, µε όλες τις γνωστές παθογένειες.

Ζητάµε να αναφερθούν µε λεπτοµέρεια όλες οι έως τώρα δυσ-
λειτουργίες του ινστιτούτου. Πρέπει να µιλήσουµε γι’ αυτές και
να τις διορθώσουµε, να αλλάξουµε την πορεία του και την κα-
τεύθυνσή του, αλλά όχι έτσι.

Πώς τεκµηριώνεται και µε ποιον συγκεκριµένο τρόπο επιλύον-
ται αυτές οι έως τώρα δυσλειτουργίες; Τι ενέργειες γίνονται συγ-
κεκριµένα για τη βελτίωσή του; Όλο αυτόν τον καιρό που µιλάµε,
ποιοι έχουν τοποθετηθεί στο ινστιτούτο απ’ αυτήν την Κυβέρ-
νηση και µε ποια προσόντα; Πόσο ασφαλές είναι σήµερα το ιν-
στιτούτο και ποια είναι η φύλαξη που εξασφαλίζεται από την
ελληνική πολιτεία; Τι γίνεται µε την αξιοποίηση της περιουσίας;
Όχι µόνο υπάρχει κίνδυνος να χαθεί, αλλά και εάν υπάρχει περι-
ουσία, πρέπει κάπως να αξιοποιείται, κάτι να γίνεται µ’ αυτήν,
κάπως να προβάλλεται η εικόνα αυτής της χώρας, που περνά
αυτήν τη δύσκολη φάση.

Αυτά είχαµε να πούµε και στο τέλος θα ήθελα να ζητήσω µαζί
µ’ αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί τα βελτίω -αυτού του
10%- να το προχωρήσετε λίγο, να βάλετε σ’ αυτήν την πενταµελή
επιτροπή που προτείνετε και έναν εκπρόσωπο της Ακαδηµίας.
Δεν είναι κακό. Εκτός εάν κάποιους τους ενοχλεί για λόγους που
δεν µας έχετε πει.

Και ο βασικός σκοπός του Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μετα-
βυζαντινών Σπουδών της Βενετίας είναι κυρίως πολιτισµού και
παιδείας και επικουρικά διπλωµατικό εργαλείο για το Υπουργείο
Εξωτερικών.

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αµανατίδη,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πότε θα λάβουµε τον
λόγο για τις τροπολογίες;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα έχω πει και δεν θα
τα λέω δέκα φορές. 

Το επαναλαµβάνω για τελευταία φορά: Μετά τον κύριο Υφυ-
πουργό µε τη σειρά που ήσασταν και στην Αίθουσα, δηλαδή κ.
Γαβρόγλου και κ. Πολάκης. Ακολουθεί µετά ο κ. Λοβέρδος και
µπαίνουµε µετά στη σειρά, τέσσερις οµιλητές-ένας Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Τα ανήγγειλα δύο φορές, κύριε Γαβρό-
γλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Ορίστε, κύριε Αµανατίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα στη Βουλή το σχέδιο νόµου του Υπουργείου

µας, του Υπουργείου Εξωτερικών, για το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών. Το νοµοσχέδιο αυτό πριν
από ενάµιση χρόνο βγήκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µε µόνο σκοπό να
ακουστούν οι απόψεις των φορέων, οι οποίοι συµµετείχαν στη
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διαβούλευση, έτσι ώστε να ξανακατατεθεί. Και, βεβαίως, στο
σχέδιο νόµου εκείνο, πριν από ενάµιση χρόνο, προστέθηκαν δια-
τάξεις άλλες. Δεν ήταν εκείνο εµβόλιµο. Ωστόσο, οι διατάξεις
εκείνες ξεχωρίστηκαν έτσι ώστε να µπορέσουµε να συζητήσουµε
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο το οποίο
θεωρώ ότι πρέπει και θα τύχει της θετικής ανταπόκρισης από τη
συντριπτική πλειοψηφία των κόµµατων του Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόταν να έρθει; Το είπαν
όλοι: Χρειαζόταν. Όταν θέλεις να κάνεις αλλαγές, επειδή υπήρ-
χαν δυσλειτουργίες ή προβλήµατα, πρέπει να αντιµετωπίσεις τις
αιτίες τους. Ποιες ήταν οι αιτίες; Μέσα από τη διαβούλευση, επί
ενάµιση χρόνο, και µε την ελληνική ορθόδοξη κοινότητα της Βε-
νετίας και µε τους προέδρους και µε τους φορείς, αλλά και µε
τα µέλη της διαχειριστικής επιτροπής, που ήταν και πρέσβεις και
πρόξενοι κ.λπ., εστιάσαµε σε τρία πράγµατα.

Το πρώτο είναι ότι χρειάζεται ένας πρόεδρος ο οποίος να έχει
επιστηµονικό, πανεπιστηµιακό χαρακτήρα, που να µπορεί να εξυ-
πηρετήσει τον σκοπό του ινστιτούτου. Γιατί ακριβώς πού είχαµε
φτάσει; Είχαµε φτάσει ο διευθυντής να ασχολείται µε το αν θα
αλλάξει ένα καρφί, ποια πόρτα, ποια απόδειξη θα κοπεί χωρίς να
προάγεται το επιστηµονικό έργο του ινστιτούτου. Πρώτη βασική
διαπίστωση όλων ήταν αυτή, σας πληροφορώ. Και υπάρχουν έγ-
γραφα εδώ και της κοινότητας, τα οποία έχουµε εδώ και τέσσερα
χρόνια, και των πρέσβεων και προξένων και των διαχειριστών,
που είναι και των προέδρων οι οποίοι ήταν. Το νοµοσχέδιο αυτό
έτυχε ευρύτατης µελέτης. 

Δεύτερη δυσλειτουργία ήταν ότι δεν υπήρχαν καθορισµένες
οι διαδικασίες και αρµοδιότητες και υπήρχε εµπλοκή διαχειριστι-
κής και εποπτικής επιτροπής, µε αποτέλεσµα πολλές φορές η
εποπτική επιτροπή να εµπλέκεται στα της διαχειριστικής και να
µην µπορεί να λειτουργήσει η διαχειριστική και να υπάρχει µια
κόντρα, η οποία εµπλουτιζόταν και από προσωπικά στοιχεία, θα
σας πω εγώ, και η οποία δεν επέτρεπε τη λειτουργία του ινστι-
τούτου.

Και το τρίτο ήταν τα οικονοµικά. Το ινστιτούτο µπορεί και πρέ-
πει να είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο, όπως ακριβώς το βάζει και
το νοµοσχέδιο. Βεβαίως, έχει και τη δυνατότητα να δεχθεί και
χορηγίες, όπως και βοήθεια από το ελληνικό κράτος. Χρειάζεται
σωστή διαχείριση των οικονοµικών στοιχείων, γιατί έχει πάνω
από πενήντα ακίνητα, τα οποία αποφέρουν έσοδα γύρω στο 1
εκατοµµύριο. Χρειάζεται µια χρηστή και προφανώς καλή διαχεί-
ριση. Δεν µπορεί να φτάνουµε το έτος 2017 και να υπάρχουν ακί-
νητα τα οποία δεν είναι νοικιασµένα, τα οποία στερούν πόρους
χιλιάδων ευρώ από το ινστιτούτο. Αυτά γίνονται όχι µόνο φέτος,
αλλά και εδώ και καιρό. Αυτά όλα έπρεπε να αντιµετωπιστούν. 

Τα λύνει όλα αυτά το νοµοσχέδιο; Τα λύνει το νοµοσχέδιο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτός ήταν και ο σκοπός µας. Γι’
αυτό και κάναµε τις αλλαγές, οι οποίες ανακοινώθηκαν µε τη
λήξη της σύσκεψης που είχαµε µε τους φορείς. Δεκαπέντε ηµέ-
ρες, βεβαίως, αλλά τη µία εβδοµάδα –µην ξεχνάτε είµαι και Υφυ-
πουργός Εξωτερικών- ήµουν στο εξωτερικό. Αλλά, εν πάση
περιπτώσει, ανακοινώθηκαν µέσα στην επιτροπή και ανακοινώ-
θηκε και η κατεύθυνση στην οποία θα πάµε.

Λύνονται, λοιπόν; Λύνονται µε το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Βάζουµε τον πρόεδρο. 

Ο πρόεδρος του ινστιτούτου έχει αυξηµένα πανεπιστηµιακά
προσόντα και ουσιαστικά µε δηµόσια ανοικτή πρόσκληση από
επιτροπή, η οποία είναι πανεπιστηµιακή, προτείνονται και βγαίνει
ο πρόεδρος του ινστιτούτου, ο οποίος, όπως προείπα, έχει αυ-
ξηµένα επιστηµονικά και πανεπιστηµιακά προσόντα.

Αυτός, λοιπόν, έχει τη συνολική ευθύνη του ινστιτούτου, η
κύρια όµως αποστολή του είναι η προώθηση του ερευνητικού
του έργου. 

Κάτω από τον πρόεδρο, για να ικανοποιήσουµε και να δούµε
την αναγκαιότητα της ύπαρξης ενός καλύτερου οικονοµικού χει-
ρισµού όλου του ινστιτούτου, βάζουµε τον οικονοµικό διευθυντή
και καθορίζουµε ακριβώς τι κάνει η Εποπτική Επιτροπή και τι
κάνει η Διαχειριστική.

Άρα, το πρώτο, σε σχέση µε τον πρόεδρο και µε τα οικονοµικά,
έχει ικανοποιηθεί. Την Εποπτική Επιτροπή τη διευρύνουµε. Η
Εποπτική Επιτροπή στην πλειοψηφία της αποτελείται από πανε-

πιστηµιακούς πρώτης και δεύτερης βαθµίδας. Επίσης, ενισχύεται
και το έργο του προέδρου. 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω και στην οµιλία µου -γιατί νοµίζω ότι και
η Ολοµέλεια µας δίνει τη δυνατότητα σύνθεσης- ότι έγινε µια κρι-
τική και από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από συναδέλφους,
σχετικά µε το να σβήσουµε από τη νοµοτεχνική το «δύναται να
προβλέπεται η συγκρότηση του άµισθου επιστηµονικού συµβου-
λίου». Το αποδέχοµαι λοιπόν αυτό. Θα σβηστούν οι λέξεις «δύ-
ναται και να …» από τη νοµοτεχνική, έτσι ώστε να προβλέπεται
στον οργανισµό η συγκρότηση του άµισθου επιστηµονικού συµ-
βουλίου.

Ακόµα, αποδέχοµαι και την κριτική που ακούστηκε και για τα
επιστηµονικά προσόντα, τα πανεπιστηµιακά, τα οποία χρειάζεται
να έχει αυτή η τριµελής επιτροπή. Σωστά έγινε η παρατήρηση
που έγινε από τα κόµµατα που άκουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρ’ ότι υπάρχει η
προφορική δήλωσή σας, όταν θα τελειώσετε την οµιλία σας, θα
το συµπληρώσετε και γραπτώς στις νοµοτεχνικές σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Βε-
βαίως, και ευχαριστώ για την υπενθύµιση, κύριε Πρόεδρε.

Αποδέχοµαι, λοιπόν, τα µέλη ΔΕΠ, που λέει, να είναι πανεπι-
στηµιακοί πρώτης και/ή δεύτερης βαθµίδας.

Αυτό σε σχέση µε τις νοµοτεχνικές. Δεν αιφνιδιάσαµε κανέναν
στις νοµοτεχνικές. Ήταν γνωστό. 

Δεν θέλω να µπω στο γιατί και πώς και τι και θα σας πω γιατί.
Γιατί όλοι έχουν αποδεχθεί την αναγκαιότητα της αλλαγής και οι
αλλαγές µας είναι θεσµικές αλλαγές, γιατί πραγµατικά θέλουµε
να λειτουργήσει το ινστιτούτο. 

Το ινστιτούτο είναι το µοναδικό, όχι το σπουδαιότερο, νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το οποίο υπάρχει στο εξωτερικό µε
τον σκοπό που υπάρχει. Δεν τον αλλάζουµε τον σκοπό. Όσοι του-
λάχιστον διαβάσατε -γιατί ακούω και τοποθετήσεις οι οποίες δεί-
χνουν ότι δεν έχουν διαβάσει καθόλου το νοµοσχέδιο, ούτε και
τις νοµοτεχνικές- καταλαβαίνετε ότι ο σκοπός παραµένει ο ίδιος,
αυτός που υπάρχει στον οργανισµό του 1966, όπως τον αναφέ-
ρει το 1951 το νοµοθετικό διάταγµα. Η διακρατική συµφωνία
είναι του ’49 και  το µόνο που λέει είναι ότι ιδρύεται ινστιτούτο.
Από εκεί και µετά, υπάρχουν δύο νοµοτεχνικά διατάγµατα το
1951 και το 1966 ο οργανισµός. Το ινστιτούτο, λοιπόν, λειτουρ-
γούσε µε οργανισµό του 1966.

Ενισχύουµε την πανεπιστηµιακή ερευνητική του πορεία και
ταυτόχρονα λύνουµε τις παθογένειες οι οποίες οφείλονταν, κατά
την προσωπική µου γνώµη, στο µπλέξιµο των αρµοδιοτήτων δια-
χειριστικής, διευθυντή, εποπτικής, θέµατα για τα προσωπικά
τους, έκανες καλά, δεν έκανες καλά κ.λπ..

Όµως, εδώ να εξηγήσω κάτι. Για την εύρυθµη λειτουργία και
το αν γίνονται καλά τα πράγµατα είναι υπεύθυνη η ελληνική πο-
λιτεία. Το µέλλον θέλω να διαφυλάξω κυριότερα. Θεραπεύουµε
το παρελθόν και πάµε προς το µέλλον. Δεν µπορεί ο καθένας να
κάνει εκεί ό,τι θέλει και να φτάσουµε πάλι σε τέτοιο αποτέλεσµα.
Η ελληνική πολιτεία θα πρέπει να ελέγχει και θα ελέγχει πάντοτε.
Γι’ αυτό βάζουµε και τον πρόεδρο και τη διαχειριστική να στέλνει
στην εποπτική τους προϋπολογισµούς και να κάνει ο πρόεδρος
απολογισµό των δράσεων που έχει κάνει. 

Και επιτρέψτε µου να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι κάποια πράγµατα που ακούστηκαν εδώ µέσα δεν µπορούν να
λυθούν µε τον νόµο. Είναι ζητήµατα του οργανισµού. Επειδή,
όµως, κρίναµε πολύ σηµαντικό το να υπάρχει το επιστηµονικό
συµβούλιο στη διαδικασία επιλογής των εποπτών κ.λπ., να υπάρ-
χει στο πλάι του προέδρου το οποίο θα κάνει τις σχετικές ειση-
γήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας πω για
µια κριτική που άκουσα. Μάλιστα, την άκουσα και από τον κ. Κου-
µουτσάκο, ο οποίος χρησιµοποίησε την ιδιότητα που έχει, την
ιδιότητα του υπεύθυνου εξωτερικών, ως άλλοθι για να δώσει
αξιοπιστία στις προτάσεις του, οι οποίες γνωρίζει ότι δεν είναι
έτσι.

Από πού κι ως πού, µε ποιο νοµοθετικό άρθρο δίνεται το Ινστι-
τούτο Βενετίας Μεταπτυχιακών Σπουδών στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών; Οι ίδιες ακριβώς αρµοδιότητες που υπήρχαν στον παλιό-
τερο νόµο για το Υπουργείο Εξωτερικών και για το Υπουργείο
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Παιδείας διατηρούνται. Από πού τεκµαίρεται ότι παραδίδεται; 
Από πού τεκµαίρεται, όταν ενισχύουµε το παιδαγωγικό κοµ-

µάτι µε επιτροπές κ.λπ., ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θέλει να
πηγαίνουν στο ινστιτούτο οι υπάλληλοι; Αυτά ήταν σε παλαιότε-
ρες εποχές. Το «Hotel Βενετία» έχει τελειώσει. Θεσµικά κατοχυ-
ρώνουµε τον ρόλο του και τον επιστηµονικό και τον ερευνητικό
και τις δράσεις του, έτσι ώστε να προχωρήσει. Τα παλιά τελεί-
ωσαν. 

Και εδώ καλώ τη Νέα Δηµοκρατία να αλλάξει στάση. Δεν µπο-
ρείτε να το λέτε αυτό. Δεν υπάρχει καµµία διάταξη. Ό,τι υπήρχε,
το ίδιο ακριβώς υπάρχει. Από πού τεκµαίρεται; Και θεωρώ ότι
όταν µιλάµε στο Κοινοβούλιο µιλάµε µε αποδείξεις. 

Όσο για το ερώτηµα γιατί δεν είναι ακαδηµία, που έθεσε πολύ
έντονα ένας συνάδελφος από ένα κόµµα, ας ξαναδιαβάσει αυτά
που είπε εδώ και η απάντηση είναι στην ίδια του την οµιλία. Δεν
αποκλείουµε τίποτα, αλλά η απάντηση είναι στην ίδια του την
οµιλία και ας τη διαβάσει. Δεν θέλουµε, λοιπόν, να το κάνουµε
πολιτιστικό ίδρυµα. 

Πείτε µου όµως το εξής, όταν ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου στο εξωτερικό κάνει δράσεις, παρουσιάζει βιβλία, οργα-
νώνει εκθέσεις, όπως την έκθεση που έχει µε τις βυζαντινές ει-
κόνες, κάνει παρουσιάσεις στο εξωτερικό, δεν κάνει και πολιτι-
στική διπλωµατία; Δεν προβάλλει, δηλαδή, τον πολιτισµό, τον ελ-
ληνισµό; Το κάνει ή όχι; Αντικειµενικά. 

Σας είπα ότι, ακριβώς επειδή δηµιουργήθηκε όλη αυτή η ρη-
τορική, γι’ αυτό αλλάξαµε και επιµένουµε ότι ο σκοπός θα παρα-
µείνει ο ίδιος. Κανένας άλλος. Νοµίζω ότι αυτό το αποδέχεστε
και το βλέπετε µέσα στις νοµοτεχνικές. Έτσι, δεν µπορώ να δεχ-
θώ τις εκφράσεις-παρωδία: «χειρότερο έγκληµα», όπως είπαν
κάποιοι όχι εδώ,  στις εφηµερίδες. Δεν είναι έτσι. 

Η Κυβέρνησή µας ανοίγει το ινστιτούτο σε αυτούς που πραγ-
µατικά πρέπει, στην πανεπιστηµιακή κοινότητα, στη βοήθεια της
ελληνικής ορθόδοξης κοινότητας της Βενετίας και στις δράσεις
που πραγµατικά πρέπει να έχει ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου. 

Η σύγκριση και µόνο, µεταξύ του τι υπήρχε στον παλαιότερο
νόµο του 1951 και αυτού που νοµοθετούµε τώρα, θα έπρεπε να
κάνει, όχι µόνο τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τους υπό-
λοιπους Βουλευτές -που θεωρώ ότι θα σταθούν στα επιµέρους
άρθρα θετικά-, να αισθανθούν περήφανοι. 

Κάνουµε κάτι, πάνω στο οποίο θα χτίσουν. Γιατί θα έχουν
πολλή δουλειά να κάνουν όσοι θα αναλάβουν να περπατήσουν
το Ινστιτούτο Βενετίας -και στην εποπτική και στη διαχειριστική.
Έχουν πάρα πολλή δουλειά να κάνουν. Βάζουµε τη βάση, και ο
δρόµος που θα χτιστεί πάνω σ’ αυτήν θα είναι λαµπρός. Αυτή
είναι η φιλοδοξία µας και νοµίζω ότι µε αυτό το νοµοθέτηµα την
πετυχαίνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, τώρα, θα
έχουν πέντε λεπτά ο κ. Γαβρόγλου και πέντε λεπτά ο κ. Πολάκης,
για να αναπτύξουν την τροπολογία τους. 

Ορίστε, κύριε Γαβρόγλου, έχετε τον λόγο, µε µια µικρή ανοχή,
αν δεν έχετε τελειώσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, θα έχω τελειώσει. Είναι υπεραρ-
κετός ο χρόνος. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Παρατείνεται η θητεία των οργάνων διοίκησης του ΤΕΙ Αθήνας
και του ΤΕΙ Πειραιά από τη λήξη τους µέχρι το τέλος του Ιανουα-
ρίου του 2018. Ο λόγος που γίνεται αυτό είναι εν όψει της συγ-
κρότησης του Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής, για να µπορέσου-
µε να έχουµε λίγο χρόνο παραπάνω µε τις παρούσες διοικήσεις. 

Επίσης, παρατείνεται και η θητεία των υπηρετούντων µελών
της διοικούσας επιτροπής των προτύπων και πειραµατικών σχο-
λείων µέχρι την έκδοση µιας υπουργικής απόφασης. 

Τέλος, προτείνονται κάποιες αλλαγές ως προς τη δοµή του δι-
οικητικού συµβουλίου του Ιδρύµατος Νεολαίας και Διά Βίου Μά-
θησης. Είναι επταµελές. Το επίπεδο ανώτατης διοίκησης περι-
λαµβάνει όχι µόνο το διοικητικό συµβούλιο, αλλά και αυτοτελείς
οργανωτικές µονάδες. Και καταθέτουµε και πολύ συγκεκριµένες
λειτουργίες, που θα έχει ο πρόεδρος και το γραφείο του προ-

έδρου.  
Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Χρησιµοποίησα λιγότερα

από ενάµισι λεπτό, όπως βλέπετε. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Γαβρό-

γλου, γιατί είχατε έρθει από τις 10.00’. 
Πάµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1365 και ειδικό 24.
Ορίστε, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.  
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή η υπουργική τροπολογία αφορά το Νοσοκοµείο Σαντο-

ρίνης και υπογράφεται από το Υπουργείο Υγείας, από την Υπουρ-
γό Διοικητικής Ανασυγκρότησης και από τους Υπουργούς Οικο-
νοµικών. 

Ουσιαστικά, πρόκειται για µία ρύθµιση, η οποία επισπεύδει τη
διαδικασία της πρόσληψης µόνιµου προσωπικού µε σχέση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου στο Νοσοκοµείο Σαντορίνης. 

Όπως ξέρετε, µε συνειδητή πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης,
το Νοσοκοµείο Σαντορίνης ξεκίνησε τη λειτουργία του τον Ιούνιο
του 2016, µετά την ολοκλήρωση µιας διαδικασίας προσλήψεων
µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Δόθηκε και
δεύτερη παράταση κι έτσι συνεχίζει τη λειτουργία του φέτος.
Έχει πλέον κατοχυρώσει τη λειτουργία του. 

Θα ήθελα να αναφέρω δύο-τρία στοιχεία. Πέρσι, εξέτασε
πάνω από πενήντα χιλιάδες ασθενείς. Έγιναν πενήντα επτά το-
κετοί στο νησί. Πριν από λίγες ηµέρες, έγιναν τα πρώτα λαπαρο-
σκοπικά χειρουργεία. Εγκαταστάθηκε αξονικός τοµογράφος.
Ξέρουµε ότι κάποιοι στενοχωρήθηκαν πολύ γι’ αυτό. Χάθηκαν
πολλά λεφτά από τον ιδιωτικό τοµέα µε την ανάπτυξη της λει-
τουργίας. Έτσι όµως, θα συνεχίσουµε. 

Επειδή έχουµε και την πικρή εµπειρία των διαδικασιών της
γραφειοκρατικής οργάνωσης του κράτους την οποία κληρονο-
µήσαµε, φέρνουµε µία ρύθµιση, η οποία θα επιτρέψει την επί-
σπευση των διαδικασιών της πρόσληψης µόνιµου προσωπικού.
Ποια είναι αυτή η ρύθµιση; Είναι ότι θα κάνει διακήρυξη η ΑΕΜΥ,
την οποία θα εγκρίνει και θα ακολουθήσει πιστά τα κριτήρια του
ΑΣΕΠ. Η επιλογή θα γίνει από επιτροπή που θα συγκροτήσει η
ΑΕΜΥ. Τις ενστάσεις και την ολοκλήρωση των οριστικών πινάκων
θα την κάνει το ΑΣΕΠ. 

Δυστυχώς, έχουµε µία πικρή εµπειρία. Θα πω ένα παράδειγµα:
Όσον αφορά την προκήρυξη των χιλίων εξακοσίων εξήντα έξι θέ-
σεων µόνιµου προσωπικού και διακοσίων πενήντα επτά που προ-
κηρύχθηκαν φέτος τον Γενάρη από το ΑΣΕΠ έχουν βγει κάποια
προσωρινά αποτελέσµατα από τον Απρίλη, Μάη. Αυτήν τη
στιγµή, µπαίνουµε στον Δεκέµβρη και δεν έχουν βγει τα οριστικά
αποτελέσµατα. 

Επειδή λήγει το δεύτερο δωδεκάµηνο της παράτασης της θη-
τείας του υπηρετούντος προσωπικού σε κάποιους µήνες -από
τον Μάιο και µετά για τους πρώτους- δεν µπορούµε να διακινδυ-
νεύσουµε την ασφαλή λειτουργία του νοσοκοµείου. Δεν πρέπει
να σταµατήσει να λειτουργεί το νοσοκοµείο, επειδή δεν θα έχουν
βγει τα αποτελέσµατα, αν τη διαδικασία την υλοποιήσει πλήρως
το ΑΣΕΠ, γιατί αυτό σηµαίνει ότι δεν θα µπορούµε να παρατεί-
νουµε την παραµονή τους, επειδή θα έχουν κλείσει είκοσι τέσ-
σερις µήνες οι άνθρωποι που είναι εκεί. Οπότε κάνουµε αυτήν τη
ρύθµιση. 

Τα κριτήρια της πρόσληψης θα είναι ακριβώς αυτά που περι-
γράφονται στον νόµο του ΑΣΕΠ. Απλώς, θα εγκρίνει τη διακή-
ρυξη, θα υλοποιήσει τη διαδικασία η ΑΕΜΥ και θα εξετάσει τις
ενστάσεις και τους τελικούς πίνακες το ΑΣΕΠ. Έτσι πιστεύουµε
ότι θα έχουµε ολοκληρώσει αυτήν τη διαδικασία µέχρι τότε που
θα αρχίσουν να λήγουν οι πρώτες συµβάσεις της δεύτερης πα-
ράτασης αυτών που υπηρετούν σήµερα, του ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου. 

Αυτή είναι η τροπολογία. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Όπως είχα προαναγγείλει, ήταν να µιλήσει ο κ. Λοβέρδος. Συ-

νεννοήθηκε µε τον κ. Ευάγγελο Βενιζέλο. Με την αστική ευγένεια
που τον χαρακτηρίζει, παραχωρεί τη θέση του στον πρώην πρό-
εδρο του κόµµατός του τον κ. Βενιζέλο. 
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Μετά θα µιλήσουν οι δύο πρώτοι συνάδελφοι, ο κ. Μιχελογιαν-
νάκης και η κ. Αντωνίου. Ύστερα, θα µιλήσει ο κ. Λοβέρδος και
µετά ο κ. Καρράς, η κ. Αυλωνίτου, ο κ. Καλαφάτης και ο κ. Τζα-
βάρας. Πάµε εναλλάξ. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα του Ελληνικού Ινστι-

τούτου Βυζαντινών Σπουδών της Βενετίας πρέπει να µας επιτρέ-
ψει να συµφωνήσουµε, να συναινέσουµε και να συµβάλλουµε
στην άσκηση µιας εθνικής πολιτικής.  

Δεν επιτρέπεται να αναπτύσσονται µικροαντιδικίες ή µικροκοµ-
µατισµοί σε ένα τέτοιο ζήτηµα που αφορά στη διεθνή επιστηµο-
νική παρουσία της χώρας στη Βενετία, σε µία πόλη µε την οποία
το Βυζάντιο είχε ιδιαίτερους δεσµούς και το ινστιτούτο από τότε
που ιδρύθηκε συνιστά ένα προκεχωρηµένο φυλάκιο της ελληνι-
κής επιστήµης, αλλά και του ελληνικού πολιτισµού, γιατί η πα-
ρουσία του ινστιτούτου στη Βενετία είναι µια έµπρακτη απόδειξη
της υποχρέωσης που έχουµε να γεφυρώσουµε τον ανατολικό µε
τον δυτικό Μεσαίωνα.

Το επιστηµονικό και ερευνητικό αντικείµενο του ινστιτούτου
δεν είναι απλά ο Βυζαντινός και µεταβυζαντινός κόσµος, αλλά
είναι η σχέση ανάµεσα στο Βυζάντιο και στη Δύση, είναι η διε-
ρεύνηση του ιδιαίτερου ρόλου της Γαληνοτάτης Δηµοκρατίας,
είναι η διερεύνηση των ζητηµάτων µέσα από τα οποία προκύπτει
στην ιστορική συνέχεια η ταυτότητα του νέου Ελληνισµού.

Οι επιστηµονικές ηγεσίες του ινστιτούτου από την εποχή που
ιδρύθηκε, από τη δεκαετία του ’50 µέχρι σήµερα, δεν προέκυψαν
µέσα από καµµία πολιτική ή διοικητική διεργασία. Οι επιλογές
των διευθυντών ήταν διαχρονικά αυτονόητες. Το Ινστιτούτο της
Βενετίας το διοίκησαν µεγάλες προσωπικότητες, καταξιωµένες
στο αντικείµενό τους. Ήταν προφανές και αυτονόητο ποιος θα
αναλάβει την επιστηµονική διεύθυνση του ινστιτούτου.

Είχα την τύχη να συνεργαστώ µε κάποιους από αυτούς τους
σηµαντικούς επιστήµονες, άνδρες και γυναίκες, και κατά τη διάρ-
κεια της θητείας µου στο Υπουργείο Πολιτισµού και κατά τη
διάρκεια της θητείας µου στο Υπουργείο Εξωτερικών. Έχω πολ-
λές φορές επισκεφθεί το ινστιτούτο. Έχω µετάσχει σε εκδηλώ-
σεις, σε δραστηριότητες στους κόλπους του ινστιτούτου. Γνω-
ρίζω πάρα πολύ καλά τη σχέση µε την Ελληνική Κοινότητα της
Βενετίας, τη σχέση µε τη µητρόπολη Ιταλίας, τη σχέση µε τον
Ιερό Ναό του Αγίου Γεωργίου, τη σχέση µε το προξενείο µας,
όσο υπήρχε και λειτουργούσε το προξενείο στη Βενετία, και µε
την πρεσβεία της Ρώµης.

Εφόσον διευθετούνται τα διοικητικά ζητήµατα και εφόσον δια-
σφαλίζονται εγγυήσεις διαφάνειας, διοίκησης και διαχείρισης
του ινστιτούτου, το µεγάλο ζήτηµα είναι πως θα διαφυλάξουµε
το ερευνητικό και επιστηµονικό κύρος του ινστιτούτου. 

Το κύρος του ινστιτούτου κρίνεται µέσα σε µια διεθνή επιστη-
µονική κοινότητα, µέσα σε µια διεθνή επιστηµονική αγορά µε την
έννοια του φόρουµ. Για να δούµε αν το ινστιτούτο έχει υπόστα-
ση, καταξίωση και αποδοχή, πρέπει να συγκρίνουµε το Ινστιτού-
το της Βενετίας µε άλλους αντίστοιχους θεσµούς, µε το Dumbar-
ton Oaks, ας πούµε, στην Ουάσιγκτον, για να µπορέσουµε να αν-
τιληφθούµε τη σηµασία που έχει η επιστηµονική και ερευνητική
αξιοπιστία των επιλογών που κάνουµε.

Άρα, παρά τις νοµοτεχνικές διευθετήσεις και τους εξωραϊ-
σµούς, πρέπει να γίνει το µεγάλο βήµα, µετά από µια γρήγορη
συνεννόηση που θα παρακαλούσα πολύ να γίνει ανάµεσα στα
συναρµόδια Υπουργεία Εξωτερικών και Παιδείας, προκειµένου
µε το νοµοσχέδιο, όπως θα ψηφιστεί τελικά, να διασφαλίζεται ο
αµιγής, ο καθαρός ερευνητικός χαρακτήρας του ινστιτούτου.
Πρέπει για το Ινστιτούτο της Βενετίας να ισχύει ό,τι ισχύει για τα
ερευνητικά ιδρύµατα, ό,τι ισχύει στη νοµοθεσία µας για όλα τα
σηµαντικά ερευνητικά κέντρα που έχουµε, που δυστυχώς στον
τοµέα των ανθρωπιστικών και κοινωνικών επιστηµών είναι λίγα.
Δεν έχουµε την ποικιλία, το εύρος των ερευνητικών οντοτήτων
που έχουµε σε άλλους κλάδους.

Άρα, δεν αρκεί να προβλέπεται µία συµβουλευτική επιτροπή
για την επιλογή του διευθυντή, του προέδρου, όπως ονοµάζεται
τώρα, η οποία αποτελείται από µέλη ΔΕΠ, διότι τα µέλη ΔΕΠ
µπορεί να είναι νέα, µπορεί να είναι αδοκίµαστα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): ...(δεν
ακούστηκε)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν έχει σηµασία. Στην πρώτη βαθ-
µίδα, την καθηγητική, συνωθούνται πρόσωπα τα οποία έχουν µια
στοιχειώδη ταυτότητα επιστηµονική και άλλοι οι οποίοι έχουν µια
seniority, έχουν µια καταξίωση και έχουν να παρουσιάσουν ένα
ερευνητικό corpus πολύ µεγάλο. Πρέπει να νοµιµοποιείται η δια-
δικασία επιλογής.

Η διαδικασία επιλογής, εάν δεν θέλουµε να γίνεται από την
Ακαδηµία και θέλουµε να γίνεται µε έναν αδιάβλητο τρόπο ευ-
ρύτερο -γιατί και η Ακαδηµία είναι θεσµός του κράτους και πρέ-
πει να σεβόµαστε την ύπαρξή της- πρέπει, αν µη τι άλλο, να
ακολουθείται η διαδικασία που ακολουθείται για την επιλογή των
προέδρων των ερευνητικών κέντρων και των διευθυντών των ιν-
στιτούτων του ελληνικού κράτους, πέραν του ότι το Ινστιτούτο
της Βενετίας είναι και νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Δεν
είναι δυνατόν να υπάρχει άλλη διαδικασία. 

Ούτως ή άλλως οι κινήσεις στην επιλογή είναι αναγκαστικές.
Δεν υπάρχει µεγάλο εύρος επιλογών. Πρέπει οι άνθρωποι αυτοί
να κινούνται στο επίπεδο, στο οποίο κινήθηκαν οι προηγούµενες
επιστηµονικές διευθύνσεις του ινστιτούτου, για να µπορεί ο δι-
ευθυντής -ο πρόεδρος τώρα- να προσκαλεί ερευνητές, να µπορεί
να διευθύνει τις έρευνες, να µπορεί να εκδίδει τα περιοδικά, να
µπορεί να έχει φιλοξενούµενους ερευνητές, να µπορεί να προ-
σελκύει νέους ερευνητές, οι οποίοι να διαµορφώνουν τη συνέ-
χεια και την προοπτική της έρευνας σε ένα τόσο κρίσιµο πεδίο.
Πρέπει να µπορεί να µιλήσει ιταλικά, να µπορεί να επικοινωνήσει
µε τη διεθνή βιβλιογραφία κ.λπ.. 

Άρα, µην φοβάστε! Δεν υπάρχει κανένας λόγος να είναι µίζερη
ή επιφυλακτική η ρύθµιση σε σχέση µε τη διαδικασία επιλογής
του προέδρου, δηλαδή του ανθρώπου που υποστασιοποιεί, που
εκπροσωπεί το ινστιτούτο, που το διευθύνει και που σε έναν
χώρο, όπως είναι η Ιταλία, η Βενετία, σε έναν χώρο, όπως είναι
οι βυζαντινές και µεταβυζαντινές σπουδές, όπως είναι οι µεσαι-
ωνικές σπουδές, πρέπει να είναι ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει
µε το όνοµά του την ικανότητα να πείθει και να προσδίδει κύρος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Επίσης, είναι προφανές -και χαίροµαι που έγινε µια σχετική νο-
µοτεχνική βελτίωση- ότι οι σκοποί πρέπει να είναι οι σκοποί που
απορρέουν από τη διακρατική συµφωνία Ελλάδος-Ιταλίας. Επί-
σης, πρέπει να τηρούνται οι όροι της δωρεάς της ελληνικής κοι-
νότητας. Τα έχουµε πει αυτά και άλλες φορές δι’ άλλων συναδέλ-
φων µου και από ό,τι κατάλαβα ειπώθηκαν και στην ακρόαση φο-
ρέων. 

Υπάρχει η συνταγµατική προστασία του άρθρου 107 του Συν-
τάγµατος. Μην ανοίγουµε αντιδικίες εκεί που δεν υπάρχει λόγος
να ανοίξουν. Και, δυστυχώς, υπάρχει µια µακρά παράδοση αντι-
δικιών γύρω από τα θέµατα της διαχείρισης της περιουσίας της
ελληνικής κοινότητας της Βενετίας. 

Παντού οι κοινοτικές περιουσίες δηµιουργούν νοµικά προβλή-
µατα. Πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί στα ζητήµατα
αυτά και κυρίως πρέπει να σεβαστούµε τον ακαδηµαϊκό και ερευ-
νητικό χαρακτήρα και το κύρος και το έργο του ινστιτούτου αυ-
τού, το οποίο βεβαίως είχε τη δυσκολία της συµβίωσης µε τη µη-
τρόπολη, της συµβίωσης µε την κοινότητα, της συµβίωσης µε τις
διπλωµατικές µας υπηρεσίες, οι οποίες εξ αγαθού συνειδότος
πολλές φορές ή εξ υπερβάλλοντος ζήλου άλλες φορές είχαν και
έχουν ίσως µια διάθεση σύγκρουσης.

Όµως, εδώ τώρα βλέπω ότι διαχωρίζονται τα πεδία και έχουµε
αφ’ ενός µεν υπεύθυνο διαχείρισης, αφ’ ετέρου δε υπεύθυνο του
επιστηµονικού έργου του ινστιτούτου. 

Άρα, θα παρακαλούσα πάρα πολύ για το εξής: Δεν υπάρχει
λόγος σε οτιδήποτε έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση στη Βου-
λή να αντιδικούµε ή να κινούµαστε µε διάθεση πολιτικής στρε-
ψοδικίας.

Να κάνετε µια συνεννόηση και να παραπέµψετε σε µια αµερό-
ληπτη, δοκιµασµένη, αξιόπιστη, ακαδηµαϊκή διαδικασία επιλογής
του προέδρου ως επικεφαλής επιστηµονικού του ινστιτούτου,
για να προστατευτεί το κύρος και η προοπτική του ινστιτούτου
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και να στραφεί ο φακός της επικαιρότητας και του ενδιαφέρον-
τος της κοινής γνώµης στο έργο που παράγει το ινστιτούτο και
όχι σε διάφορα ζητήµατα διοίκησης, διαχείρισης, αντιδικίες προ-
σώπων κ.ο.κ.. 

Με την άδειά σας, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγα δευτε-
ρόλεπτα και επειδή µετά από αρκετές ηµέρες κάνω χρήση του
δικαιώµατός µου να απευθυνθώ στο Σώµα, να αναφερθώ σε ένα
άλλο ζήτηµα, το οποίο δεν σχετίζεται µε το νοµοσχέδιο και θέλω
την ανοχή σας.

Έχει κινηθεί και ολοκληρώνεται από ό,τι βλέπω µε επιτυχία η
διαδικασία ανταλλαγής των οµολόγων που εκδόθηκαν το 2012,
όταν συντελέστηκε η µεγάλη παρέµβαση στο χρέος, όταν κου-
ρεύτηκε ονοµαστικά το ελληνικό δηµόσιο χρέος κατά 109 δισε-
κατοµµύρια -129 δισεκατοµµύρια τελικώς µε την ανταλλαγή
οµολόγων- και στη συνέχεια µειώθηκε και περαιτέρω σε όρους
παρούσης αξίας, µέσα από τις εξαιρετικά ευνοϊκές συνθήκες του
δανεισµού του δευτέρου προγράµµατος του 2012.

Χαίροµαι πάρα πολύ που η Κυβέρνηση αποφάσισε να συνεχί-
σει την πολιτική αυτή του 2012, αξιοποιεί αυτά τα οµόλογα του
2012, τα λεγόµενα «post PSI οµόλογα», τα οποία κράτησαν ως
γέφυρα επικοινωνίας την Ελλάδα µέσα στις αγορές και της έδω-
σαν τη δυνατότητα να επανέλθει στις αγορές µετά το τέλος του
Προγράµµατος Στήριξης τον Αύγουστο του 2018. 

Χαίροµαι γιατί έτσι έχουµε µια πανηγυρική πράξη απόλυτης
εκ των υστέρων υιοθέτησης και συνέχισης της πολιτικής του
2012. Αν αυτό είχε γίνει από τον Ιανουάριο του 2015, αν δεν εί-
χαµε τη ρήξη και τη δευτερογενή κρίση, προ πολλού θα είχαµε
βγει από την πίεση των µνηµονίων και θα είχαµε περάσει στη µε-
ταµνηµονιακή εποχή, µε την προληπτική πιστωτική γραµµή που
είχε συµφωνηθεί και αποφασιστεί από το Eurogroup τον Νοέµ-
βριο του 2012. 

Και εδώ θέλω να αντλήσω τη µεγαλύτερη δυνατή προσοχή
από τις κυρίες και τους κυρίους Βουλευτές: Δεν πρέπει στον
βωµό µιας -επικοινωνιακού χαρακτήρα- αφήγησης περί καθαρής
εξόδου από το µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2018 να θυσιάσουµε
τη µακροοικονοµική, δηλαδή την αναπτυξιακή προοπτική της
χώρας, να συνεχίσουµε την πολιτική της υπεράντλησης πόρων
από την πραγµατική οικονοµία, την πολιτική του υπερπλεονάσµα-
τος, µε στόχο να δηµιουργηθεί ένα cash buffer, ένα ταµειακό
απόθεµα, ένα διαθέσιµο ταµειακό προστασίας της προσπάθειάς
µας να κάνουµε εκδόσεις οµολόγων µετά το 2018, προκειµένου
να καλύπτουµε τις χρηµατοδοτικές ανάγκες της χώρας, επειδή
δεν θα υπάρχει δήθεν µια προληπτική πιστωτική γραµµή στον
ESM στη διάθεση της Ελλάδος, ώστε να µπορούµε να αντιµετω-
πίσουµε τις αγορές και να έχουµε επιτόκια, τα οποία δεν αυξά-
νουν το µέσο επιτόκιο και δεν µεταβάλλουν επί τα χείρω την
καµπύλη του χρέους µέχρι το 2060. 

Πρέπει να αντιληφθούµε ότι ο χειρισµός δικαιώνεται, όταν δια-
τηρείται αλώβητη αυτή η προοπτική, δηλαδή όταν διατηρείται το
µέσο επιτόκιο στο χαµηλότερο δυνατό επίπεδο, όπως το είχαµε
καταφέρει µε τις συµφωνίες του 2012 και όταν διατηρείται όσο
γίνεται µεγαλύτερη η µέση διάρκεια του χρέους, η οποία παρε-
λήφθη στα τέσσερα χρόνια και τώρα είναι στα δεκαεννιά χρόνια.
Άρα, αντιλαµβάνεστε πόσο µεγάλη σηµασία έχουν αυτοί οι χει-
ρισµοί. 

Θέλω, λοιπόν, να εκφράσω την ικανοποίησή µου για αυτήν την
εκ των υστέρων καθυστερηµένη υιοθέτηση και προσχώρηση και
να ζητήσω να εγκαταλειφθεί η µονοκοµµατική και στείρα αυτή
επικοινωνιακή προσέγγιση σε σχέση µε τη δήθεν προοπτική κα-
θαρής εξόδου, που θυσιάζει τελικά την αναπτυξιακή προοπτική
σε έναν προπαγανδιστικό µηχανισµό και να αντιληφθούµε ότι
υπάρχει µια γραµµή, µια εθνική στρατηγική, αυτή που έχει µαλ-
λιάσει η γλώσσα µας να λέµε από το 2010 και στην οποία αφιε-
ρώσαµε την προσπάθειά µας και την αγωνία µας µέχρι το 2015. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εισερ-
χόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος είναι ο κ. Μιχελο-
γιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρία
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για ποιο
πράγµα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρία
Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια παρέµβαση, επειδή ρωτήθηκαν
κάποια πράγµατα, έγιναν κάποιες προτάσεις σε σχέση µε το νο-
µοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, άκουσα προσεκτικά την τοποθέτησή σας σε σχέση µε
το νοµοσχέδιο και ξέρω ότι γνωρίζετε καλά το Ινστιτούτο Βενε-
τίας. 

Θέλω να σας πω το εξής, για να διευκρινιστούν κάποια πράγ-
µατα: Η διακρατική συµφωνία δεν αναφέρει κάτι για τον σκοπό.
Για να είµαστε καθαροί, έχω τη διακρατική συµφωνία εδώ, την
οποία µπορώ να σας τη δώσω να τη διαβάσετε. Ό,τι σας λέω
είναι τσεκαρισµένο. Ο σκοπός αναφέρεται, όταν ιδρύεται πλέον
µε νόµο του ελληνικού κράτους -όχι µε διακρατική συµφωνία- και
βέβαια και στον οργανισµό. 

Η δε δωρεά της Ελληνικής Ορθόδοξης Κοινότητας γράφει κάτι
άλλο µέσα. Γράφει για την προαγωγή της ελληνικής παιδείας
µέσω της έρευνας κ.λπ.. Είναι µία άλλη διατύπωση, που δεν την
ανέφερα µέχρι τώρα. Τα λέω αυτά για να είναι ξεκάθαρα τα
πράγµατα. 

Αναπτύχθηκε ολόκληρη φιλολογία γύρω από τον σκοπό, τι
πάµε να κάνουµε. Δεν θέλω να κάνω σχόλιο γιατί το κάνουν κά-
ποιοι, αλλά εν πάση περιπτώσει για να φύγει και η τελευταία σκέ-
ψη ότι κρυβόµαστε, είπαµε ακριβώς ό,τι λέει ο νόµος του 1951,
δεν αλλάξαµε ούτε κόµµα. Γι’ αυτό και αφήνουµε το ίδιο.

Σε αφορά στον πρόεδρο, να πω ότι σωστά έχει το καθαρά, αν
θέλετε, µορφωτικό, επιστηµονικό, ερευνητικό έργο. Ωστόσο ξέ-
ρετε ότι είναι υπεύθυνος και για τα άλλα. Ο οικονοµικός διευθυν-
τής, δηλαδή, δεν είναι κάτι το ανεξάρτητο. Είναι κάτω από τον
πρόεδρο. Ο πρόεδρος έχει και αυτό, τη συνολική ευθύνη του ιν-
στιτούτου. 

Προσπαθούµε –και νοµίζω ότι µε το νοµοσχέδιο θα τα κατα-
φέρουµε- να αναβαθµίσουµε το επιστηµονικό κύρος του ινστι-
τούτου. Συµφωνώ ότι ο πρόεδρος πρέπει να είναι άνθρωπος
κύρους, ο οποίος θα συµβάλει σ’ αυτήν την κατεύθυνση γιατί βε-
βαίως και τα πρόσωπα παίζουν τον ρόλο τους. 

Η εποπτική επιτροπή πρέπει να διευρυνθεί, γιατί αυτό δίνει µε-
γαλύτερη διαφάνεια. Τα τρία από τα πέντε µέλη της επιτροπής
είναι ακαδηµαϊκοί και γνωρίζετε ότι οι ακαδηµαϊκοί δεν είναι
υπάλληλοι. Αυτοί λοιπόν οι τρεις –ουσιαστικά η εποπτική- βγά-
ζουν µια τριµελή επιτροπή καθαρά πανεπιστηµιακή επιτροπή
πρώτης και δεύτερης βαθµίδας, όπως λέει. Αυτοί θα κάνουν την
πρόσκληση δηµοσίου ενδιαφέροντος, αυτοί θα τα συλλέξουν
όλα, αυτοί θα τα αξιολογήσουν, θα τα εγκρίνουν και θα τα προ-
τείνουν. 

Κυρία Πρόεδρε, υπάρχουν και επείγουσες ανάγκες, οι οποίες
πρέπει να αντιµετωπιστούν γιατί κινδυνεύουµε. Γι’ αυτό και βά-
ζουµε τον χρόνο, τους τρεις µήνες. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε,
µια κουβέντα στα όσα είπε ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, ξέρετε
ότι εκτιµώ και τη µετριοπάθειά σας και την καλή σας πρόθεση να
αντιµετωπίσετε διάφορα θέµατα. Στα ερευνητικά κέντρα της ηµε-
δαπής -στο ΙΤΕ, στο ΕΚΕΤΑ, στο Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών- ο πρό-
εδρος έχει και τη διοικητική ευθύνη, αλλά επιλέγεται µε µία
αµιγώς ακαδηµαϊκή διαδικασία. 

Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι έχει πάρα πολύ µεγάλη ευ-
θύνη γιατί έχει πολύ προσωπικό. Έχει να αντιµετωπίσει πιο µε-
γάλες διοικητικές δυσκολίες απ’ ό,τι ένα ίδρυµα, ένα ινστιτούτο
το οποίο έχει πολύ µικρό προσωπικό. Άρα, λοιπόν, δεν ισχύει το
επιχείρηµα ως προς τη διαδικασία επιλογής. Θα έπρεπε να ακο-
λουθηθεί η διαδικασία επιλογής των ελληνικών ερευνητικών κέν-
τρων και αν όχι η παλιά της Ακαδηµίας ή η ισχύουσα της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας.

Ως προς την κοινότητα δεν θα ήθελα να διεξαχθεί µία πρό-
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σθετη συζήτηση εδώ. Απλώς θα ήθελα να λάβετε υπ’ όψιν σας
το παρελθόν που υπάρχει και νοµίζω ότι καταλάβατε και από την
ακρόαση των φορέων ποιο είναι το θέµα το οποίο εκκρεµεί σε
σχέση µε την κοινότητα.

Άρα, κάντε αυτήν την κίνηση, για να προστατεύσουµε το
κύρος του ινστιτούτου. Το ινστιτούτο αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό και µπορεί να µας προσφέρει πάρα πολύ µεγάλη υπερη-
φάνεια µε την παρουσία που έχει εκεί, την αµιγώς ερευνητική. 

Τα άλλα όλα γίνονται πράγµατι, διότι ο χώρος του ινστιτούτου
είναι ένας χώρος που αξιοποιείται πολλαπλώς, όχι µόνον για να
γίνει µία έκθεση βυζαντινών εικόνων, αλλά για να γίνουν δραστη-
ριότητες οι οποίες πολλές φορές αναφέρονται στη σύγχρονη
τέχνη. Δεν υπάρχει βεβαίως Biennale που να µην αξιοποιεί χώ-
ρους του ινστιτούτου και του ναού του Αγίου Γεωργίου και τον
ευρύτερο χώρο της Φλαγγινείου Σχολής.

Άρα, θα σας παρακαλούσα, µε την καλή διάθεση που σας δια-
κρίνει, να παρέµβετε τώρα στους συναρµοδίους Υπουργούς, για
να δώσετε µία λύση η οποία θα επιτρέψει να υπάρξει µία ρύθµιση
µακράς πνοής για το Ινστιτούτο της Βενετίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Μιχελογιαννάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αφού εξάντλησε ο Υπουργός το ζήτηµα του σκοπού του ινστι-

τούτου, µε την προηγούµενη παρέµβασή του, πρέπει να πούµε
και ορισµένες αλήθειες.

Το Ινστιτούτο Βενετίας όχι µόνο δεν επιφέρει έσοδα, παρά την
τεράστια περιουσία του, αλλά έχει επιβαρύνει τον προϋπολογι-
σµό µε εκατοµµύρια ευρώ. Δεν έχει γίνει ποτέ καταγραφή και κα-
νείς δεν γνωρίζει τον ακριβή αριθµό των αντικειµένων, των
βιβλίων και των κειµηλίων. Έχει ήδη βρεθεί απώλεια τριάντα έξι
αντικειµένων και στον Ναό του Αγίου Γεωργίου, υπάρχουν σε
άθλια κατάσταση συσσωρευµένα αντικείµενα. Ενώ διαχειρίζεται
δηµόσιο χρήµα, δεν υπάρχουν βιβλία, παραστατικά ούτε µηχα-
νογραφικό σύστηµα λογαριασµών. Υπάρχει αδιαφανής διαχεί-
ριση της ακίνητης περιουσίας.

Το ινστιτούτο θα υπάγεται τώρα στη γενική εποπτεία του
Υπουργείου Εξωτερικών και όσον αφορά στη µορφωτική και εκ-
παιδευτική του δραστηριότητα, στο Υπουργείο Παιδείας. Όρ-
γανα διοίκησης είναι ο πρόεδρος -εξαντλήσαµε πριν τη
διαδικασία της εκλογής του- και η διαχειριστική αρχή. 

Η σύνδεση της εποπτικής αρχής γίνεται τώρα πια πενταµελής,
τρεις καθηγητές της πρώτης και της δευτέρας βαθµίδας και δύο
µέλη που ορίζονται από το Υπουργείο Εξωτερικών και το Υπουρ-
γείο Παιδείας, µε τριετή θητεία. Σαφώς και είναι ασυµβίβαστη η
ιδιότητα µέλους της εποπτικής µε την ιδιότητα του διατελέσαν-
τος σε θέση οργάνου διοίκησης προσωπικού του ινστιτούτου,
που τόσο έβλαψε στο παρελθόν.

Η διαχειριστική επιτροπή είναι άµισθη και τριµελής. Μέλη της
είναι ο πρόεδρος του ινστιτούτου, ο Έλληνας πρέσβης στη Ρώµη
και ο πρόεδρος της Ελληνικής Ορθόδοξης Κοινότητας της Βε-
νετίας. Θα συµµετέχει χωρίς δικαίωµα ψήφου και ο οικονοµικός
διευθυντής του ινστιτούτου. Το προσωπικό του Ινστιτούτου είναι
ένας γραµµατέας, ένας υπάλληλος για διοικητική υποστήριξη,
βιβλιοθηκονόµος, καθαρίστρια, δύο φύλακες και εν δυνάµει εξω-
τερικοί συνεργάτες.

Το ινστιτούτο οφείλει να είναι οικονοµικά αυτοδύναµο. Οι
πόροι προέρχονται από την εκµετάλλευση της αξιοποίησης της
κινητής του περιουσίας, από πώληση εισιτηρίων, βιβλίων, από ει-
σφορές και τόσα άλλα. Δεν κινδυνεύει σε καµµία περίπτωση να
µετατραπεί σε πολιτιστικό κέντρο. Δεν αλλοιώνεται ο επιστηµο-
νικός χαρακτήρας του. 

Υπάρχει η δηµιουργία νέας θέσης, του οικονοµικού διευθυντή,
µε σκοπό την υποβοήθηση του προέδρου στην οικονοµική δια-
χείριση του ινστιτούτου. Θα υπάρχει και θα εργάζεται συνεχώς,
βάσει του ρόλου της και η επιστηµονική επιτροπή.

Όσον αφορά στον διορισµό του προέδρου, η τριµελής επι-
τροπή εν είδει εκλεκτορικού σώµατος από την εποπτική θα προ-
τείνει τον πρόεδρο -εγνωσµένου κύρους, πανεπιστηµιακός- ο
οποίος θα ασκεί και γενική διεύθυνση και θα έχει και µορφωτικό
πεδίο.

Ως προς τον σκοπό του ινστιτούτου -σαφώς αναδεικνύει τόσα-

παρέχει υποτροφίες, διασυνδέεται µε γνωστά και σπουδαία κέν-
τρα, προβαίνει σε διαδικασίες, που γνωρίζει κάποιος ποιες είναι
αυτές και πόσο µπορούν να δουλέψουν υπέρ µας και υπέρ της
ιστορίας πάνω απ’ όλα. Παραµένει ο σκοπός ακριβώς όπως ήταν
και στην αρχική συµφωνία η οποία είχε γίνει.

Με όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, θα υπάρξει σίγουρα εξωστρέ-
φεια -αυτή η λέξη που τόσες φορές έχει χρησιµοποιηθεί στο
παρόν νοµοσχέδιο- θα υπάρξει αυτοτέλεια, θα υπάρξει ανεξαρ-
τησία και σίγουρα θα βοηθήσει την ιστορική και πολιτιστική ελ-
ληνική πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για τον χρόνο.

Η κ. Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής το νοµοσχέδιο για το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών, το µόνο νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου και το µόνο ερευνητικό ίδρυµα της χώρας µας
που βρίσκεται στο εξωτερικό και συγκεκριµένα, στη Βενετία.

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα µπορούσε να αποτελέσει µια
πρώτης τάξεως ευκαιρία να διορθωθούν χρόνιες δυσλειτουργίες
και παθογένειες του ινστιτούτου, να εκσυγχρονιστεί το θεσµικό
του πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, αλλά και να προαχθεί ο ερευνητικός
του σκοπός.

Άλλωστε, αυτός ήταν ο στόχος και ο σκοπός των προτάσεων
που κατατέθηκαν από τη Νέα Δηµοκρατία κατά τις συνεδριάσεις
των αρµόδιων επιτροπών, δηλαδή ουσιαστικός εκσυγχρονισµός
του ινστιτούτου, πλήρης διαφάνεια και αξιοκρατία, µεγαλύτερη
εξωστρέφεια και αποτελεσµατικός έλεγχος στην οικονοµική δια-
χείριση. Αυτές ήταν οι προτάσεις που καταθέσαµε ως Νέα Δη-
µοκρατία. 

Και εξηγούµαι. Ο σκοπός του ιδρύµατος διατυπώθηκε από
πλήθος φορέων και από όλους µας και τελικά έγινε αποδεκτός.
Ο σκοπός του ινστιτούτου, όπως τονίσαµε, είναι και πρέπει να
παραµείνει η προαγωγή των βυζαντινών και µεταβυζαντινών
σπουδών και η έρευνα σε θέµατα που αφορούν αυτές. Οποιαδή-
ποτε άλλη διεύρυνση του σκοπού του ινστιτούτου ήταν άκρως
επικίνδυνη και χαίροµαι που αυτό το υιοθετήσατε. 

Μιλάµε επίσης για διαφάνεια και αξιοκρατία. Δυστυχώς, όµως,
κύριε Υπουργέ, και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση ακολου-
θεί την πεπατηµένη που µας έχει συνηθίσει σε τόσα και τόσα νο-
µοσχέδια, αναφορικά µε το πώς αντιλαµβάνεται τη διοίκηση και
τη στελέχωση των ιδρυµάτων. Σε ένα ακόµα νοµοσχέδιο διαπι-
στώνουµε, λοιπόν, µία υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων στο
πρόσωπο των αρµοδίων Υπουργών, οι οποίοι µπορεί να αποφα-
σίζουν κατά το δοκούν τα πρόσωπα που θα στελεχώσουν τις βα-
σικές θέσεις του ινστιτούτου. 

Ο πρόεδρος του ινστιτούτου θα επιλέγεται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εξωτερικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µετά από εισήγηση εποπτικής επιτροπής –αυτό το βάλατε
τώρα, µετά από πρότασή µας- τα µέλη της οποίας θα έχουν ορί-
σει οι ίδιοι οι Υπουργοί, δηλαδή «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει».

Υπενθυµίζω ότι µε βάση τον ισχύοντα νόµο, η σχετική εισή-
γηση, όπως αναφέρθηκε και από τον προ-προηγούµενο οµιλητή,
γινόταν από την Ακαδηµία Αθηνών, δηλαδή από έναν µη ελεγχό-
µενο από την κεντρική διοίκηση φορέα.

Εξωστρέφεια και αποτελεσµατικότητα. Επισηµάνθηκε από
τους φορείς και από άλλους συναδέλφους Βουλευτές. Ακόµα και
ο ίδιος ο Υπουργός που δεν είναι εδώ, ο κ. Γαβρόγλου, παρα-
δέχθηκε ότι δεν είναι κακή πρόταση. Είναι σηµαντικό, λοιπόν, για
την αποτελεσµατική λειτουργία του ινστιτούτου –και αποτέλεσε
πρότασή µας- να συσταθεί ένα άµισθο επιστηµονικό συµβούλιο,
αποτελούµενο από επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, από µέλη
της Ακαδηµίας Αθηνών, το οποίο θα βοηθά τον πρόεδρο του ιν-
στιτούτου στο ερευνητικό του έργο. 

«Συµπεριλαµβάνεται», «δύναται», τώρα µας το αλλάζετε. Τε-
λικά, κύριε Υπουργέ, ισχύει το «ράβε-ξήλωνε». Γιατί πριν κατα-
θέσετε το νοµοσχέδιο δεν µας ρωτήσατε να σας καταθέσουµε
τις προτάσεις; Αλλάξατε όλη τη µορφή µετά από προτάσεις µας.

2416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έλεγχος και λογοδοσία για την οικονοµική διαχείριση. Προ-
κειµένου να ενισχυθεί ο έλεγχος και η διαφάνεια στη διαχείριση
των οικονοµικών του ινστιτούτου, προτείναµε σειρά µέτρων,
όπως το να µπορεί η εποπτική επιτροπή να προκαλέσει έκτακτο
οικονοµικό έλεγχο του ινστιτούτου από την αρµόδια επιτροπή
του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά και την υποχρεωτική διενέρ-
γεια του οικονοµικού ελέγχου από την ίδια επιτροπή, πριν την
παράδοση του απερχόµενου προέδρου και την ανάληψη καθη-
κόντων από διάδοχό του. Αποτελεί, άλλωστε και υποχρέωση του
προέδρου να υποβάλλει σχέδιο δράσεων και προϋπολογισµού
για το επόµενο έτος, τα οποία εφ’ όσον εγκριθούν από την επο-
πτική επιτροπή, θα καθίστανται δεσµευτικά.

Δυστυχώς, καµµία απ’ αυτές τις προτάσεις µας στο ευαίσθητο
ζήτηµα της διαχείρισης των οικονοµικών του ινστιτούτου δεν έχει
ενσωµατωθεί στο κείµενο του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου.

Μετά απ’ όλα αυτά, χάνεται µία πολύ σηµαντική ευκαιρία για
το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
να εκσυγχρονιστεί, να γίνει πιο εξωστρεφές και να µεταλαµπα-
δεύσει σε όλη τη διεθνή κοινότητα το σπουδαίο κοµµάτι του ελ-
ληνικού πολιτισµού που εκπροσωπεί. 

Εσάς, απ’ ό,τι φαίνεται, σας ενδιαφέρει να ελέγχετε τα πάντα,
να εξυπηρετείτε τα µικροκοµµατικά σας συµφέροντα και τους
ηµετέρους. Φαίνεται, µάλιστα, ότι δεν αρκείστε στον έλεγχο ό-
λων των ερευνητικών ινστιτούτων της χώρας εντός συνόρων.
Προφανώς, επεκτείνετε τον έλεγχο και εκτός συνόρων, στο µο-
ναδικό ερευνητικό ινστιτούτο που βρίσκεται στο εξωτερικό, στη
Βενετία.

Δράττοµαι, όµως, σήµερα της ευκαιρίας, µια που είναι το νο-
µοσχέδιο δύο Υπουργών, των Υπουργών Παιδείας και Εξωτερι-
κών, να θέσω δύο σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν και τους
δύο αυτούς Υπουργούς και πρέπει οπωσδήποτε να δούµε.

Κύριε Υπουργέ, το πρώτο θέµα αφορά το αµιγώς ελληνικό
σχολείο της Ρουµανίας στο Βουκουρέστι. Θα σας καταθέσω κι
εδώ σήµερα στην Ολοµέλεια µία επιστολή ενός γονέα στο Βου-
κουρέστι, όπου τα ελληνόπουλα πληρώνουν υπέρογκα δίδακτρα,
δηλαδή 3.300 ευρώ για να πάνε σε ελληνικό σχολείο. 

Είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Το συζητήσαµε
εχθές στην Επιτροπή Αποδήµου Ελληνισµού. Ελπίζω ο κύριος
Υπουργός Παιδείας, που είναι εδώ, να καταλάβει τι σηµαίνει ένας
γονέας που έχει τέσσερα παιδιά να πληρώνει 3.300 ευρώ για
κάθε παιδί για να φοιτά σε ελληνικό σχολείο. Εκεί δεν έχει γίνει
το προβλεπόµενο µνηµόνιο συνεργασίας της Ελλάδας µε τη Ρου-
µανία, η τριµερής συντονιστική επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε.  
Πριν από δέκα ηµέρες, οφείλω να πω και να ενηµερώσω το

Σώµα ότι ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων αυτού του σχολείου
απαγόρευσε σε ένα Ελληνόπουλο να µπει στο σχολείο στο οποίο
ήταν γραµµένο. Τέσσερις µπράβοι απαγόρευσαν στο παιδάκι να
µπει στο σχολείο!

Καταθέτω, κύριε Υπουργέ, την επιστολή που έχει κάνει ο γο-
νέας στην εισαγγελέα, στον Προέδρο της Δηµοκρατίας, στον
Υπουργό Εξωτερικών και στον Υπουργό Παιδείας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας παρακαλώ δείτε µε όποια ευαισθησία µπορείτε αυτό το
συγκεκριµένο ζήτηµα. Και θα ήθελα να έχω απαντήσεις. Δεν µπο-
ρεί τέσσερις µπράβοι να σταµατούν ένα Ελληνόπουλο να πάει
σε ένα αµιγώς ελληνικό σχολείο της περιοχής. Αυτή είναι η παι-
δεία που οραµατίζεστε;

Επίσης, να σας πω για ένα ακόµα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που
έχει προκύψει, κύριε Υπουργέ, και το ξέρετε φαντάζοµαι -ανα-
φέροµαι στον Υπουργό Παιδείας- για το θέµα των σχολείων της
Ρηνανίας-Βεστφαλίας στη Γερµανία. Η οµοσπονδία των συλλό-
γων καθηµερινά σας στέλνει επιστολές. Τα κενά είναι απίστευτα.
Τα σχολεία, λόγω των νόµων που εσείς ψηφίσατε, προσπαθείτε
να τα κάνετε δίγλωσσα. Έχει αναστατωθεί όλη η Ελληνική Κοι-
νότητα εκεί. 

Δεν µπορεί τα παιδιά που τώρα φεύγουν και πηγαίνουν στη
Γερµανία, γιατί οι γονείς τους πηγαίνουν για δουλειά εκεί, να τα
εντάσσετε υποχρεωτικά σε δίγλωσσα σχολεία, όπως έχετε ψη-
φίσει. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να υποχρεώνουµε ένα παιδί που
τώρα είναι δεκατριών χρονών και πηγαίνει στο γυµνάσιο να µάθει
φυσική και χηµεία στη γερµανική γλώσσα.

Οι επιστολές των γονέων είναι καθηµερινές. Και αυτό που µας
λένε είναι ότι ο Υπουργός απαξιοί. Από τη µία µεριά συζητάµε
για το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπου-
δών και από την άλλη δεν µπορούµε ούτε τα ελληνικά σχολεία
να κρατήσουµε.

Σας καταθέτω, λοιπόν, εδώ στη Βουλή την αγωνία και τα έγ-
γραφα τα οποία έχουν στείλει, µήπως και ο Υπουργός Παιδείας
συγκινηθεί.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, θα περιµένετε δύο λεπτά να αναπτύξει µία τροπολογία
ο κύριος Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και εσάς, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία τροπολογία η οποία
έχει να κάνει µε την προσθήκη µιας εξουσιοδοτικής διάταξης
στον ν.4472/2017, ώστε µε κοινές υπουργικές αποφάσεις κατά
περίπτωση αρµοδίων Υπουργών και του Υπουργού Οικονοµικών
να καθίσταται δυνατός ο προσδιορισµός του ύψους του ποσο-
στού της βάσης υπολογισµού των προβλεπόµενων στην κείµενη
νοµοθεσία εισφορών και κρατήσεων υπέρ των µετοχικών τα-
µείων, µε ανάγκη που προκύπτει µε το νέο µισθολόγιο.

Είναι µία τροπολογία που τακτοποιεί µε το νέο µισθολόγιο κρα-
τήσεις που αφορούν µόνο το εν ενεργεία προσωπικό για κάποια
επιδόµατα που καταργήθηκαν και για κάποια άλλα που µπήκαν.
Είναι καθαρά τυπική η τροπολογία και ζητώ τη στήριξη από τη
Βουλή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και των µετοχικών ταµείων;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι. Καταργούνται µε το
νέο µισθολόγιο κάποιες κρατήσεις και ρυθµίζονται κάποιες άλλες
των ταµείων. Είναι καθαρά τυπικό το θέµα. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι έχουµε ζητήσει από τον Υπουργό
των Οικονοµικών το νέο µισθολόγιο να ισχύσει από 1-1-2018.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, σέβοµαι πάρα πολύ το θέµα που προ-
σπαθεί να ρυθµίσει το σηµερινό σχέδιο νόµου. 

Είπα και το πρωί, κάνοντας µία διαδικαστική πρόταση που έγι-
νε δεκτή -ο σεβασµός µου για το θέµα αυτό µου επέβαλλε να
κάνω τη διαδικαστική πρόταση- να µη συζητήσουµε για τις τρο-
πολογίες ενιαία, να αφιερωθούµε στο σχέδιο νόµου και για τις
τροπολογίες –είναι, δεν είναι επίµαχες- να µιλήσουµε σε δεύτερο
χρόνο.

Το Προεδρείο έκανε δεκτό το αίτηµα αυτό -για όποιον θέλει
φυσικά- κι έτσι οι πρωτολογίες µας αφιερώνονται αποκλειστικά
στο σχέδιο νόµου και το απόγευµα στις δευτερολογίες µας θα
µιλήσουµε για τις τροπολογίες. Το έκανα αυτό γιατί στις τροπο-
λογίες συµπεριλαµβάνονται και τροπολογίες του Υπουργείου
Εξωτερικών και του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, που αυτές τις
µέρες υπάρχει µία ένταση γύρω από θέµατά τους και δεν θα
ήθελα να αναµειχθούν τα επιχειρήµατά µας, οι παρατηρήσεις
µας, στην κατάθεση των απόψεών µας για το παρόν σχέδιο
νόµου. 

Δεύτερον, πριν µπω στο θέµα µου, θέλω να πω στον Υπουργό
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να κοιτάξει την παρατήρηση της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Με-
λετών για το άρθρο 9 παράγραφος 2 σε σχέση µε την εξουσιο-
δότηση προς την κανονιστικώς λειτουργούσα διοίκηση. Ίσως
διορθώσει ορισµένα πράγµατα που θα δηµιουργήσουν προβλή-
µατα εάν κάποιος φυσικά προσφύγει εναντίον των θεµάτων που
ρυθµίζει το άρθρο αυτό. 

Τρίτον, θέλω να αναφερθώ µε πραγµατική καλοσύνη στην ει-
σηγήτρια εκ µέρους της Πλειοψηφίας, την συνάδελφο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία αγόρευσε πρώτη, µόλις ο Υπουργός είχε καταθέ-
σει µία σειρά από νοµοθετικές βελτιώσεις που κατ’ ουσίαν απο-
τελούν τροπολογίες και που πολλές από αυτές, όπως µου είπε ο
κ. Κωνσταντόπουλος, είναι αλλαγές. Καλές ή κακές, θα το δούµε,
αλλά πάντως είναι αλλαγές σε σχέση µε αυτό που συζητούσατε
στην Διαρκή Επιτροπή. Η συνάδελφος της Πλειοψηφίας αγό-
ρευσε υπέρ του σχεδίου χωρίς τις αλλαγές ή µε τις αλλαγές; Δεν
νοµίζω ότι ήταν δυνατόν να προλάβει να τις δει. Δεν µπορούµε,
όµως, εδώ να αγορεύουµε µόνο επί της αρχής, ειδικά όταν είµα-
στε εισηγητές, χωρίς να έχουµε εικόνα του σχεδίου νόµου, όπως
τελικώς αυτό διαµορφώνεται. Θα ήθελα µία απάντηση και επ’
αυτού. Θα ήταν χρήσιµη, τουλάχιστον για εµένα. 

Επί της ουσίας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως προς το σχέ-
διο νόµου, το περίγραµµα και τα δεδοµένα του σχεδίου νόµου
δόθηκαν σήµερα από τους εισηγητές της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, τον κ. Κωνσταντόπουλο και του Ποταµιού, τον κ. Ψα-
ριανό. Μένω σε αυτά που έχουν πει και οι δύο συνάδελφοι του
Κινήµατος Αλλαγής. Το Κίνηµα Αλλαγής, λοιπόν, µε δύο Βουλευ-
τές που ανήκουν στο Ποτάµι και στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
σήµερα κατέθεσε τις απόψεις του για πρώτη φορά στη Βουλή
των Ελλήνων µετά τις εκλογές του 2015 και αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό για εµάς. 

Θα εστιάσω την οµιλία µου στην ιστορική και πολιτιστική ση-
µασία του Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών.
Θα το κάνω αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γιατί αξίζει τον
κόπο ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας να αναδειχθεί αυτό
το ινστιτούτο, όπως επίσης το κύρος και η ακτινοβολία του, ακρι-
βώς γιατί είναι και το µοναδικό µορφωτικό ίδρυµα που διαθέ-
τουµε ως χώρα για το συγκεκριµένο θέµα. 

Υπάρχει και ένα ζήτηµα που πρέπει να σχολιαστεί -θα το κάνω-
ο τόπος που βρίσκεται το ίδρυµα αυτό, δηλαδή η Βενετία, γιατί
η πόλη αυτή συνδέθηκε για αιώνες µε τον ελληνικό πολιτισµό και
µε το ελληνικό στοιχείο, αποτελώντας κατά την περίοδο που ακο-
λούθησε την Άλωση της Κωνσταντινουπόλεως, το κοντινότερο
σηµείο της δύσης στον βυζαντινό κόσµο. Μοιραία, λοιπόν, η Βε-
νετία ήταν η πιο κοντινή διέξοδος για όλους τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες που αποφάσιζαν να φύγουν από την ανατολή και
να περάσουν στη δύση. Άλλοι από αυτούς πέρασαν  εκεί για
µικρό ή για µεγάλο, αλλά πάντως για πρόσκαιρο χρονικό διά-
στηµα. Άλλοι από αυτούς µετέφεραν και τις περιουσίες τους εκεί
και έζησαν όλη τους τη ζωή και οι οικογένειές τους συνέχισαν
την εκεί παρουσία τους. 

Επίσης, πρέπει να επισηµανθεί η Βενετία ως λίκνο της ελληνι-
κής τυπογραφίας κατά τον 15ο και τον 16ο αιώνα, γιατί εκεί τυ-
πώθηκαν πάρα πολύ καλές, σηµαντικές συγγραφικές προσπά-
θειες κατά την περίοδο της Αναγέννησης. Δεν πρέπει να ξεχνάµε
–πολλές φορές µας διαφεύγει, αλλά ας το συγκρατούµε και ας
καταγραφεί και στα Πρακτικά µας- ότι µετά τα λατινικά, η δεύ-
τερη γλώσσα της τυπογραφίας ήταν τα ελληνικά. 

Αυτή η ισχυρή ελληνική παροικία, στην οποία αναφέρθηκα
προηγουµένως, ήταν και η αιτία να αναδειχθούν εκεί τα ελληνικά
γράµµατα και να υπάρξει µια καινούργια σηµαντική σελίδα στην
ιστορία των γραµµάτων µας. Βιβλία κλασικών σήµερα, µετά από
αιώνες δηλαδή, Ελλήνων συγγραφέων τυπώθηκαν στη Βενετία
κι αναφέρω ως παράδειγµα τον Άλδο Μανούτιο. Δεν θα ήταν κα-
θόλου υπερβολή να πω ότι η αξία αυτού του συγγραφικού έργου
αξίζει το βάρος της σε χρυσάφι.

Σ’ αυτήν την πόλη, λοιπόν, στη Βενετία, το 1951 ιδρύεται το Ιν-
στιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών, το οποίο συ-
νεχίζει τη δράση του µέχρι σήµερα. Για τη δράση αυτή έχει γίνει
λόγος από πολλούς και πολλές συναδέλφους που πήραν τον
λόγο σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, σε µία εποχή που οι
αναζητήσεις αυτές και ο τρόπος της ζωής αυτού του είδους δεν

είναι στην πρώτη γραµµή της επικαιρότητας, όχι µόνο λόγω της
κρίσης τα τελευταία χρόνια, αλλά και λόγω µιας προσέγγισης
ηµών των νεοελλήνων απέναντι στην ίδια µας τη ζωή. 

Συνεχίζει, λοιπόν, παρ’ όλες τις δυσκολίες, το Ίδρυµα αυτό να
προασπίζεται και να προάγει παγκοσµίως την ανάπτυξη των επι-
στηµών, έχοντας παράλληλα πολλές άλλες διαφορετικές δρά-
σεις, µεταξύ των οποίων και η έκθεση συγγραµµάτων και η χο-
ρήγηση υποτροφιών.

Θα ήταν σίγουρα καλύτερο και για την κοινωνία και για την πο-
λιτική ζωή του τόπου να είχαµε καταφέρει να συµφωνήσουµε και
στη Διαρκή Επιτροπή, αλλά και σήµερα εδώ, σε πάρα πολλά βα-
σικά και να πάµε όλοι µαζί στην ψηφοφορία. Έχουµε αγεφύρω-
τες διαφορές σε οικονοµικά και πολιτικά θέµατα, έχουµε εντά-
σεις, όπως αυτές που ζήσαµε τη Δευτέρα και θα ζήσουµε και τις
επόµενες µέρες, έχουµε πράγµατα που µας χωρίζουν, αλλά
έχουµε και πράγµατα στα οποία οφείλουµε να είµαστε ενωµένοι.
Ένα απ’ αυτά –και περίµενα ότι θα συζητηθεί αυτήν την εβδο-
µάδα, αλλά ακούω ότι θα πάει την επόµενη εβδοµάδα- είναι οι
παρεµβάσεις του Υπουργείου Παιδείας για τη σαρία, που εκεί
δεν δικαιολογείται ούτε ένταση ούτε αντιπαράθεση. Πρέπει να
είµαστε τοποθετηµένοι µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο.

Είναι λάθος, λοιπόν, να υπάρχουν αντεγκλήσεις σε σχέση µε
το µορφωτικό αυτό ίδρυµα και γι’ αυτό κρατάµε κι αυτόν τον
τόνο και εµείς και το Ποτάµι στη συζήτηση αυτή στη Βουλή, κα-
ταθέτοντας τις απόψεις µας και κάνοντας προτάσεις για αλλα-
γές. ‘

Είδατε λοιπόν, και µέχρι στιγµής, συνάδελφοι της πλειοψη-
φίας, τους τόνους που κρατάµε και θα συνεχίσουµε να κρατάµε.
Υποστηρίζω όσα υποστηρίζω ως µέλος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης και υποστηρίζω όσα υποστηρίζω ως Βουλευτής του
Ελληνικού Κοινοβουλίου κι ως καθηγητής πανεπιστήµιου. Πρέπει
να συµφωνήσουµε και λυπάµαι που δεν έχει αυτήν τη στιγµή κα-
ταστεί δυνατό να συµφωνήσουµε στα βασικά. 

Βέβαια, ακούω τον κ. Αµανατίδη, ακούω τις απόψεις του, είδα
και τις αλλαγές που έκανε και χαίροµαι που έχει αυτήν τη στάση
στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Πρέπει, όµως, όλοι µας να έχουµε
στο µυαλό µας πως ό,τι παρέµβαση κάνουµε σήµερα δεν έχει να
κάνει µε πλειοψηφίες και µε µειοψηφίες, αλλά µε στόχο το προ-
ϊόν της νοµοθετικής παρέµβασης να δώσει µακρά περίοδο ζωής
στο µέλλον γι’ αυτό το ίδρυµα, να µη γίνουν λάθη, να µην προ-
κληθούν τραύµατα που δεν θα υπάρχει η δυνατότητα να επου-
λωθούν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν συζητάµε για ένα απλό θέµα.
Δεν συζητάµε για ένα απλό µορφωτικό ίδρυµα. Συζητάµε γι’ αυτό
το Μορφωτικό Ίδρυµα που έχει ως σκοπό του τη σύζευξη του
«είναι» µας, αυτού που µας συγκροτεί ως έθνος των Ελλήνων. Η
γέφυρα ανάµεσα στον αρχαίο κόσµο και στους σύγχρονους Έλ-
ληνες, τις σύγχρονες Ελληνίδες είναι το Βυζάντιο, το οποίο πα-
ραµελήθηκε επί πολύ χρόνο και από το εκπαιδευτικό µας σύ-
στηµα και από την πολιτική και από τις στοχεύσεις µας κι όχι τυ-
χαία. Ο «εκδυτικισµός» της Ελλάδας, που ήταν µία θετική πολι-
τική λειτουργία κι ένας πολύ θετικός προσανατολισµός, δεν ήταν
µία απλή και αθώα ιστορία µέσα στους αιώνες. Είχε πίσω της
συγκρούσεις, είχε εµµονές, είχε καθυστερήσεις, αποκρύβαµε το
«είναι» µας ως προϊόν και των χιλίων ετών της βυζαντινής µας
ιστορίας και άλλα έθνη συνεχίζουν να αποκρύπτουν τα χίλια αυτά
χρόνια στη συγκρότηση του ευρωπαϊκού πολιτισµού, του σύγ-
χρονου ευρωπαϊκού πολιτισµού.

Ο Παναγιώτης Κανελλόπουλος έχει πει µία πάρα πολύ σηµαν-
τική φράση, η οποία νοµίζω ότι συµπυκνώνει όσα προσπαθώ να
σας πω. «Το Βυζάντιο είχε ως τα τέλη του 19ου αιώνα πολύ αδι-
κηθεί και η συµβολή του βυζαντινού πνεύµατος στη διαµόρφωση
της ευρωπαϊκής κουλτούρας ήταν καθοριστική. Δεν τους σεβό-
µαστε –ή δεν τον σεβόµασταν- στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα
µε τον τρόπο που του αξίζει. Υπάρχουν σχολεία του ιδιωτικού το-
µέα που δίνουν έµφαση στο πλαίσιο της εγκύκλιας διδασκαλίας
στη βυζαντινή ιστορία και τον βυζαντινό πολιτισµό, αλλά στα τρέ-
χοντα, αυτό περνάει χωρίς ο άλλος να καταλαβαίνει τι είναι το
Βυζάντιο». 

Υπήρξε πολιτικό κόµµα που είχε βάλει ως στόχο του να γίνει
ένα πραγµατικό Βυζαντινό Μουσείο. Το Βυζαντινό Μουσείο που

2418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαθέτουµε στην Αθήνα είναι µικρό. Πρέπει να γίνει πολύ µεγα-
λύτερο. Δεν έχει γίνει ακόµα. Υπήρχε πολιτικό κόµµα που το είχε
βάλει στο πρόγραµµά του τον καιρό της ακµής της χώρας, αλλά
δεν το υλοποίησε, δεν το πρόσεξε, έφυγε, χάθηκε και έπεσε η
κρίση. Μετά τα ξεχάσαµε. Δεν πρέπει να τα ξεχνάµε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι µιλώντας για το ίδρυµα αυτό, µι-
λάµε για το «είναι» µας και πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσε-
κτικοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντί αντεγκλήσεων πάνω σε αυτά που είπατε

στη Διαρκή Επιτροπή και σε αυτά που φέρατε σήµερα, θέλω να
σας παρακαλέσω να ακούσετε µε προσοχή τις παρατηρήσεις
δύο ανθρώπων που εκτιµώ και πιστεύω ότι και εσείς εκτιµάτε.
Αναφέροµαι στην κ. Αρβελέρ. 

Θα αναγνώσω από ένα χθεσινό άρθρο της Καθηµερινής του
κ. Κασιµάτη ένα χωρίο. Ο συγκεκριµένος δηµοσιογράφος πλη-
ροφορήθηκε την προσπάθεια του Υπουργείου Εξωτερικών και
την παρέµβαση της κ. Αρβελέρ και ο κ. Κασιµάτης την αντιγρά-
φει: 

«Μαθαίνω µε έκπληξη ότι ακόµα συζητείται νοµοσχέδιο για το
Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
Βενετίας, το καλύτερο και µόνο ίδρυµα που έτυχε να έχει η Ελ-
λάδα στο εξωτερικό κι αυτό χάρη στους πιο άξιους διευθυντές
του, από τον Μανούσο Μανούσακα ως τη Χρύσα Μαλτέζου.
Αιδώς, Αργείοι! Αυτό το ινστιτούτο, αν δεν κρατήσει την επιστη-
µονική φυσιογνωµία, θα γίνει, όπως µαθαίνω, άλλ’ αντ’ άλλων».
Αυτή ήταν η θέση της κ. Αρβελέρ. 

Η θέση του κ. Απόστολου Δοξιάδη: «Το νοµοσχέδιο για το Ιν-
στιτούτο Βενετίας που παρουσίασαν πρόσφατα τα δύο αρµόδια
Υπουργεία, Εξωτερικών και Παιδείας, µε απόλυτο πρωταγωνιστή
το πρώτο, βρωµάει από όπου και να το πιάσεις. Από την αρχή,
δηλαδή την εκτροπή του ινστιτούτου από τον κύριο σκοπό του,
στην κατάργηση του σωτήριου ως τώρα ρόλου της Ακαδηµίας
Αθηνών»…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Εσείς
πιστεύετε ότι υπάρχει αλλαγή του σκοπού;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακόµα παραµένει θέµα ο ρόλος της
Ακαδηµίας. 

«…στην επιλογή των διευθυντών και την εποπτεία της καλής
του λειτουργίας, ως την ανάθεση πλέον της επιλογής του διευ-
θυντή σε κυβερνητικά όργανα. Το νοµοσχέδιο έχει σκοπό να α-
λωθεί το ινστιτούτο και να µετατραπεί από κρυφό καµάρι του
πνευµατικού Ελληνισµού, σε κοµµατοκρατούµενο κέντρο εξυπη-
ρέτησης συµφερόντων» κ.λπ.. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τα πιστεύετε αυτά; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Δουζίνα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-

κληρώστε, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δέχεστε µία κριτική

γι’ αυτήν την προσπάθεια. Η Αντιπολίτευση έχει επισηµάνει και
στη Διαρκή Επιτροπή και σήµερα ατέλειες και προβλήµατα. Εγώ
δεν ήρθα εδώ σήµερα για να ανταλλάξουµε συγκρουσιακά επι-
χειρήµατα. Από την αρχή της οµιλίας µου µέχρι το τέλος θα πα-
ραµείνω στον ίδιο τόνο. Έχω τη δευτερολογία µου το απόγευµα
να περιποιηθώ ορισµένα άλλα θέµατα. 

Τώρα, όµως, έχετε εσείς την πεποίθηση ότι απέναντι σε αυτήν
την κριτική στέκεστε µε ορθό νου ή έχετε αµφιβολίες; Εάν έχετε
αµφιβολίες, πρέπει να κάνετε και άλλες αλλαγές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον κυβερνήτη Ιωάννη Κα-
ποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µα-
θητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
1ο ΕΠΑΛ Αγίων Αναργύρων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τρεις οµιλητές και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ.
Τζαβάρας. 

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να λάβω

τον λόγο ακριβώς γιατί ανέφερε το όνοµά µου ο κ. Λοβέρδος.
Βέβαια, θέλω να είµαι ειλικρινής. Δεν είναι επί προσωπικού. Ζή-
τησα απλώς, αν µου επιτρέπετε, να πάρω τον λόγο για µισό λεπ-
τό και να απαντήσω άµεσα σε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
αλλά αυτό έπρεπε να µου το ζητήσετε πριν φωνάξω τον επόµενο
οµιλητή και τον εκθέσουµε εδώ. Περιµένετε να πάρετε τον λόγο
µετά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεν είναι προσωπικό, κυρία Πρόεδρε.
Να µιλήσουν οι Βουλευτές. Η κυρία συνάδελφος παραδέχθηκε
ότι δεν είναι επί προσωπικού.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ζήτησα να µιλήσω µε την ανοχή και
του συναδέλφου. Εφόσον έχει ανέβει ο συνάδελφος στο Βήµα,
δεν το συζητώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφήστε
να µιλήσει ο κ. Καρράς και…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εντάξει, εγώ έχω ανοχή.
Δεν τίθεται θέµα. Δεν ξέρω ποιο ζήτηµα αφορά.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Απλώς θα ήθελα αµέσως µετά να
απαντήσω στον κ. Λοβέρδο, εφόσον θεωρείτε ότι µπορώ να απα-
ντήσω.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δηλαδή κάθε φορά που ένας οµιλη-
τής αναφέρεται στον εισηγητή, θα απαντάει ο δεύτερος; Έχετε
Υπουργό, έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για να απαντή-
σουν. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Το θεωρώ σηµαντικό και το διευ-
κρίνισα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Καρράς για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Από τη µέχρι τώρα συζήτηση και όσο κατέστη δυνατόν να ενη-
µερωθώ από τις συζητήσεις του νοµοσχεδίου στις επιτροπές,
έχει αναδειχθεί η αξία και η σηµασία του Ινστιτούτου Βενετίας
για τα ελληνικά γράµµατα, την ελληνική ζωή και τη συνέχειά της
στην Ευρώπη, δεδοµένου ότι είναι πράγµατι ο δεσµός µεταξύ
της Ανατολικής Βυζαντινής Αυτοκρατορίας και της Δυτικής Ενε-
τικής και του ευρύτερου ευρωπαϊκού χώρου.

Το νοµοσχέδιο αυτό το διάβασα, το συνέκρινα µε τα προηγού-
µενα και έχω να πω ότι οπωσδήποτε έχει κάποιες µεταβολές, οι
οποίες προσπαθούν να του δώσουν έναν υπουργοκεντρικό χα-
ρακτήρα, να µετατεθεί µία σειρά εξουσιών στους Υπουργούς,
ούτως ώστε να µπορεί να ελέγχεται. 

Από τη µία πλευρά έχει σηµασία, διότι ως ελληνικό νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου πρέπει να εφαρµόζεται πράγµατι και το
δηµόσιο λογιστικό και να υπάρχει έλεγχος στα οικονοµικά, διότι
υπήρξαν διαδόσεις, εγώ δεν έχω εικόνα του παρελθόντος, αν και
έχω επισκεφθεί το ινστιτούτο για διάφορα ζητήµατα οικονοµικού
περιεχοµένου. 

Συνεπώς ως προς το κοµµάτι του νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου για την ελληνική πραγµατικότητα, συµφωνώ και δια-
τηρείται. 

Εκείνο, όµως, το οποίο µου έχει δηµιουργήσει µία σειρά προ-
βληµατισµών και θέλω να τις θέσω στην Ελληνική Αντιπροσω-
πεία, είναι το εξής: Εδρεύει στην Αθήνα, αλλά λειτουργεί στη
Βενετία. Είναι προικοδοτηµένο µε µία τεράστια περιουσία της ελ-
ληνικής κοινότητας -τα εξήντα πέντε γνωστά ακίνητα τα οποία
δεν ξέρω αν είναι κατά πλήρη κυριότητα ή αποτελούν χρησιδά-
νειο απλώς- κι εποµένως έχουµε ένα ζήτηµα εδώ, το οποίο δεν
βλέπω να θίγεται ή να αντιµετωπίζεται. 

Από τη µία πλευρά έχουµε την εφαρµογή του ελληνικού δη-
µοσίου δικαίου ως προς τα όργανα διοίκησης. Από την άλλη,
όµως, ως προς τη διαχείριση αυτή καθ’ εαυτή, δεδοµένης της
έδρας στην Βενετία, έχουµε το ιταλικό δίκαιο και δη το κοινό
αστικό ιταλικό δίκαιο. 
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Αυτό δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Αµανατίδη, δεν
έχω ακούσει ακόµα πώς θα αντιµετωπιστεί και πρέπει να το
θέσω. Θα µου επιτρέψετε να το θέσω. Ανάγοµαι στο διάταγµα
του 1949 που αναφέρεται στη συµφωνία ιταλικής και ελληνικής
κυβέρνησης, µεταξύ των δύο κυβερνήσεων, ότι η ιταλική κυβέρ-
νηση αναλαµβάνει την υποχρέωση να ιδρυθεί το ινστιτούτο και
µε συµφωνία, η οποία θα υπογραφεί εντός προθεσµίας τεσσά-
ρων µηνών, θα ρυθµίζεται ιδιαιτέρως το νοµικό καθεστώς του ιν-
στιτούτου και η διάθεση των περιουσιακών στοιχείων της Ορθο-
δόξου Ελληνικής Κοινότητας της Βενετίας. 

Έχω την απορία, λοιπόν, αν έχει ρυθµιστεί βάσει αυτής της
συµφωνίας ποτέ το νοµικό καθεστώς της περιουσίας. Θα µου το
πείτε µετά, κύριε Υπουργέ. Έχω την απορία αυτή. Αν δεν έχει
ρυθµιστεί µέχρι σήµερα, νοµίζω ότι δεν αρκεί να συζητούµε για
νόµο της διοίκησης του ινστιτούτου από το ελληνικό κράτος. Θα
πρέπει να υπάρξει και µία διακρατική συµφωνία βεβαίως, στην
οποία θα τεθεί µία σειρά ζητηµάτων. 

Ποιο θα είναι το νοµικό καθεστώς του ινστιτούτου; Τι µε προ-
βληµατίζει; Η εφαρµογή του ιδιωτικού ιταλικού δικαίου είναι εµ-
φανής και στο σχέδιο νόµου που εισάγει η Κυβέρνηση. Λέει στο
άρθρο 7, παράγραφος 3: «Η αδυναµία εκπλήρωσης των οικονο-
µικών υποχρεώσεων του ινστιτούτου σε καµµία περίπτωση δεν
δηµιουργεί οποιαδήποτε ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου». Το
διοικεί το ελληνικό κράτος, εντέλλεται η διοίκηση τι θα πράττει,
δεν ξέρουµε το πόσον της ελληνικής επιχορήγησης και αν το επι-
χορηγεί και σε ποια έκταση, διότι έχει και ίδιους πόρους και από
την άλλη πλευρά λέει η Ελλάδα: «Απεκδύοµαι της ευθύνης για
τυχόν ζητήµατα χρεών του ινστιτούτου».

Πώς θα λειτουργήσει, όµως, το ινστιτούτο όταν δεν έχει τον
εγγυητή του, το ελληνικό κράτος; Ξέρετε τι µένει ως εγγυητής
του ινστιτούτου; Τα εξήντα πέντε ακίνητα της ελληνικής κοινό-
τητος, τα οποία εδόθησαν προς τον σκοπό της λειτουργίας του
ινστιτούτου, όχι ως εγγύηση τυχών οικονοµικών υποχρεώσεων,
διότι όταν µιλάµε για ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
πρέπει να έχει και την αρωγή, αλλά και την επιχορήγηση του ελ-
ληνικού κράτους πραγµατικά και ουσιαστικά που να καλύπτει τις
ανάγκες του.

Σκεφτείτε, λοιπόν, τι θα συµβεί σε µια στιγµή κινδύνου. Δεν
λέω ότι µπορεί να οφείλεται σε κακή διαχείριση του ινστιτούτου
µόνο. Μπορεί να οφείλεται σε µία κρίση της ιταλικής οικονοµίας.
Στην ελληνική οικονοµία τουλάχιστον έχουν απαξιωθεί τα ακί-
νητα, δεν υπάρχουν µισθωτές και δεν πληρώνουν µισθώµατα.
Εποµένως, σε µία κρίση µπορεί και το ινστιτούτο να στερηθεί
τους πόρους του και να δηµιουργήσει χρέη. Οι απαιτήσεις είναι
στο ιταλικό έδαφος, οι απαιτήσεις στρέφονται κατά του ινστιτού-
του και υπάρχει το δικαίωµα επεµβάσεων των ιταλικών δικαστη-
ρίων. Οι απαιτήσεις θα ικανοποιηθούν από τα ακίνητα αυτά;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να προχωρήσουµε και στα µετά του
νόµου. Όχι µόνο να περιλάβουµε µία νέα διακρατική συµφωνία
για το νοµικό καθεστώς, αλλά, αν θέλετε, έχετε και την ευκαιρία
παρέχοντας αντίστοιχα δικαιώµατα σε κάποιο ιταλικό ίδρυµα
στην Ελλάδα, να επιβάλετε και δικαιώµατα ετεροδικίας για να
προστατευθεί αυτό το καταπίστευµα της περιουσίας, ούτως
ώστε να µην κινδυνεύει ή να αλλάξετε τη διάταξη και να πείτε ότι
είναι εγγυητής το ελληνικό κράτος και δεν είναι εγγυητής η πε-
ριουσία της κοινότητος, όπως την αφήνετε στην τύχη της. Είναι
ένα σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο νοµίζω ότι δεν έχει αγγίξει ακόµα
τη σκέψη, αλλά δυστυχώς στη δική µου, αν θέλετε, -ας είναι και
αστείο- διεστραµµένη νοµική σκέψη, εκεί στάθηκα βλέποντας τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Ένα επόµενο ζήτηµα που θέλω να θίξω, το οποίο έχει αξία και
στην παρούσα συζήτηση, είναι ότι ως µοναδικό πνευµατικό
ίδρυµα του ελληνικού κράτους στην Ευρώπη και παγκόσµια έχει
µία διαφορά: Θα πρέπει να υποστηρίζεται ανεξάρτητα από τον
έλεγχο, γιατί στην παρούσα περίοδο έχουµε ένα έλλειµµα πνευ-
µατικής ηγεσίας.

Έχω γίνει κουραστικός σε αυτήν την Αίθουσα, και εκτός της
Αιθούσης, λέγοντας ότι έχουµε έλλειµµα πνευµατικής ηγεσίας
και ότι εξαιτίας αυτού δεν έχουµε τις καινούριες ιδέες που απαι-
τούνται. Όλα κυκλοφορούν και κινούνται περί την οικονοµική
κρίση, ενώ αν είχαµε και προσωπικότητες εγνωσµένου κύρους,

οι οποίες θα µας έδιναν τις νέες ιδέες, θα µπορούσαµε ίσως να
εξέλθουµε από αυτόν τον κυκεώνα στον οποίον σήµερα κινού-
µεθα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι το ινστιτούτο αυτό, το οποίο αποτελεί την
αλυσίδα της ιστορίας µεταξύ του ελληνισµού –τον ονοµάζω βυ-
ζαντινό ελληνισµό- και της δυτικής Ευρώπης και της ιστορίας και
της πνευµατικής διαδοχής, θα πρέπει να ενισχυθεί περισσότερο
και να µην µένουµε στα µεµψίµοιρα, όπως είναι το αν ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών θα ορίζει τον Πρόεδρο και αν ο Υπουργός Παι-
δείας θα εποπτεύει το επιστηµονικό και το εκπαιδευτικό έργο.
Να φύγουµε από αυτά τα τετριµµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ελάχιστη ανοχή παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
Άκουσα την άποψη στην επιτροπή -εµµέσως ειπώθηκε αυτό-

ότι δεν έχουµε ανάγκη πια τέτοια ιδρύµατα, διότι είναι ένα ερευ-
νητικό ίδρυµα, ενώ έχουµε έναν καινούργιο νόµο, τον ν.4386, που
αναβάθµισε τα ελληνικά ερευνητικά ιδρύµατα. Δεν είναι ο σκο-
πός των ερευνητικών ιδρυµάτων του εσωτερικού ίδιος προς τον
σκοπό του Ινστιτούτου της Βενετίας. Διαφοροποιούνται πραγµα-
τικά και ως προς τους πολιτικούς ακόµα στόχους, αν θέλετε,
διότι δεν είναι µόνο παιδευτική, εκπαιδευτική ή µορφωτική η πα-
ρουσία του ιδρύµατος αυτού. Πρέπει να µεταλαµπαδεύσει και
την ιδέα µιας σύγχρονης πνευµατικής Ελλάδας και να την διατη-
ρήσει και όχι να υποβαθµίζεται σήµερα, µετερχόµενο ενδεχό-
µενα στο µέλλον σε υπηρεσία ενός ή δύο Υπουργείων ή ο εκά-
στοτε διοικών να υπόκειται στις ορέξεις ή στις υποδείξεις Υπουρ-
γών που δεν ξέρουµε.

Δεν αµφισβητώ τίποτα σήµερα, κύριε Υπουργέ. Μιλώ και για
το µέλλον. Ένας νόµος µπορεί να αφήσει τέτοια ελλείµµατα και
να µπορούν ανά πάσα στιγµή να διεκδικούνται από το ινστιτούτο
άλλοι σκοποί που να εκφεύγουν των στόχων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Ιταλικό Σχολείο «Julius Caesar». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο για µισό λεπτό.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα να κάνω µία απλή διευκρίνιση. Ρώτησε ο συνάδελ-

φος, ο κ. Λοβέρδος, εάν τοποθετήθηκα µε βάση τις νοµοτεχνικές
αλλαγές ή όχι. Διάβασα και τοποθετήθηκα µε βάση τις νοµοτε-
χνικές αλλαγές, τις οποίες επισήµανα και αυτές τις τρεις και τις
άλλες που προηγήθηκαν στις επιτροπές. Εποµένως, µιλάµε για
το εύλογο.

Εγώ θα έλεγα στον κ. Λοβέρδο, όχι µε δικά µου λόγια, αλλά
µε λόγια ενός αρχαίου χορικού ποιητή: «Άρκτου παρούσης, τα
ίχνη µη ζήτει».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Ελένη Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Προτού αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, θέλω να δώσω µία απάν-

τηση στον κ. Βενιζέλο, ο οποίος, προσπαθώντας να δικαιώσει την
πολιτική του, µια πολιτική η οποία οδήγησε τη χώρα στη κρίση,
την έβαλε στα µνηµόνια και µια πολιτική που έχωνε τη χώρα
ακόµα πιο βαθιά στα µνηµόνια, µας προέτρεψε, µας συµβούλεψε
δηλαδή, να µην χρησιµοποιήσουµε την καθαρή έξοδο από τα
µνηµόνια, µήπως αυτό τάχατες υπονοµεύει την ανάπτυξη, αλλά
να χρησιµοποιήσουµε την προληπτική γραµµή στήριξης, όπως
αυτός είχε σχεδιάζει. Αυτό σηµαίνει ότι αν κάτι δεν πάει καλά, θα
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χρειαστεί να δανειστούµε ξανά, θα χρειαστεί να υπογράψουµε
µνηµόνια ξανά, θα χρειαστεί να πάρουµε µέτρα, δηλαδή να κα-
ταδικάσουµε τον ελληνικό λαό σε µία λιτότητα χωρίς τέλος.

Εµείς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαστε η Κυ-
βέρνηση που θα οδηγήσουµε τη χώρα έξω από την κρίση -µία
κρίση στην οποία τη βάλατε εσείς, η συγκυβέρνηση Νέας Δηµο-
κρατίας – ΠΑΣΟΚ- και θα την οδηγήσουµε µε ασφάλεια και ορι-
στικά.

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό θέµα. Το σηµερινό νοµοσχέδιο
για το «Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών
Σπουδών» αφορά ένα ελληνικό επιστηµονικό ίδρυµα, που εδ-
ρεύει στο εξωτερικό, στη Βενετία, λειτουργώντας ως ελληνικό
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, δηλαδή αποτελεί µία όλως
ιδιάζουσα περίπτωση στον χώρο των ελληνικών ερευνητικών
ιδρυµάτων.

Το να έχει µία χώρα επιστηµονικά ιδρύµατα, εδρεύοντα σε
άλλη χώρα, δεν είναι ιδιαίτερα συνηθισµένο. Η ελληνική περί-
πτωση του Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
στη Βενετία αποτελεί µία ιστορική εξαίρεση και η εύρυθµη λει-
τουργία του ινστιτούτου έχει ιδιαίτερη σηµασία για τη χώρα µας.

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπου-
δών από την ίδρυσή του υπάγεται στο Υπουργείο Εξωτερικών,
αφού αυτό υπαγορεύει η θέση του και στο Υπουργείο Παιδείας,
αφού αυτό υπαγορεύει το θέµα του, µε συµµετοχή της Ακαδη-
µίας Αθηνών και της Ελληνικής Κοινότητας της Βενετίας στη δι-
οίκησή του.

Με τα χρόνια διαπιστώθηκε δυσλειτουργία του ινστιτούτου,
που έρχεται να επιλύσει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Είχαµε εδώ,
µεταξύ άλλων, και το µάλλον γνωστό φαινόµενο της δυσλειτουρ-
γίας φορέων του δηµοσίου που υπάγονται σε συναρµόδια Υ-
πουργεία, όπου, πέρα από τη βούληση συνεργασίας των εκά-
στοτε συναρµόδιων Υπουργών, η νοοτροπία, ο τρόπος λειτουρ-
γίας και οι προτεραιότητες του γραφειοκρατικού µηχανισµού
των δύο συναρµόδιων Υπουργείων δεν ταυτίζονται εύκολα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει, λοιπόν, ένα ελαφρύ προβάδι-
σµα στο Υπουργείο Εξωτερικών, ενώ ορίζει µε σαφήνεια στο
άρθρο 1 τους πολιτιστικούς, ερευνητικούς και εκπαιδευτικούς
σκοπούς τους ιδρύµατος, που απουσίαζαν από τον ιδρυτικό νόµο
1746 του έτους 1951. 

Έχουν υπάρξει από αρµόδιους φορείς προτάσεις για την προ-
σθήκη και τρίτου συναρµόδιου Υπουργείου, του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. Όµως, ενώ καταλαβαίνει κανείς τη θεµατική συνάφεια,
το νοµοσχέδιο προτάσσει τη λειτουργικότητα και τον ρόλο του
ινστιτούτου στην πολιτιστική προβολή της χώρας, που είναι µία
σηµαντική µορφή προβολής ήπιας δύναµης της Ελλάδας διε-
θνώς. 

Αυτό το πρόταγµα, όµως, δεν µειώνει καθόλου µα καθόλου
την επιστηµονική λειτουργία του ιδρύµατος, αφού η προβολή
της χώρας εξαρτάται ακριβώς από το υψηλό επίπεδο επιστηµο-
νικής λειτουργίας του ιδρύµατος. Αν δεν υπάρχει υψηλό επιστη-
µονικό επίπεδο, τότε θα µείνουµε απλά µε µία δηµόσια υπηρεσία
που στεγάζεται σε ένα πολύ όµορφο κτήριο στη ροµαντική Βε-
νετία. 

Το Υπουργείο Εξωτερικών, λοιπόν, έχει κάθε λόγο να κρατάει
ψηλά το επιστηµονικό επίπεδο του ιδρύµατος, επειδή αποβλέπει
στη διπλωµατική αξιοποίησή του. 

Καταλαβαίνω, βέβαια, τις επιφυλάξεις που έχει εκφράσει η επι-
στηµονική κοινότητα, που επικεντρώνονται στο ότι το ίδρυµα
αυτό δεν λειτουργεί ακριβώς όπως όλα τα άλλα ερευνητικά και
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της χώρας. Φοβάµαι, όµως, ότι οι αν-
τιρρήσεις αυτές αποδεικνύουν ακριβώς τη δυσκολία της επιστη-
µονικής κοινότητας να κατανοήσει πλήρως τον παράλληλο δι-
πλωµατικό ρόλο του Ελληνικού Ινστιτούτου Βυζαντινών και Με-
ταβυζαντινών Σπουδών στη Βενετία. 

Βέβαια, θα µου πείτε ότι όλα τα ερευνητικά ιδρύµατα της
χώρας συµβάλλουν στη διεθνή προβολή της Ελλάδας, το καθένα
ανάλογα µε τα επιστηµονικά του επιτεύγµατα. Δεν είναι, όµως,
αυτός ο κύριος λόγος της ύπαρξής τους. Δεν νιώθουν οι ερευ-
νητές τους αυτήν την προβολή ως βασική τους υποχρέωση. Και
σας το λέω εγώ, που φέρω την ιδιότητα της ερευνήτριας. Στο
κάτω κάτω δεν βρίσκονται στη διεθνή «βιτρίνα», όπως βρίσκεται

το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπου-
δών. Και αυτό αποτελεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία πλήρη
απάντηση σε προλαλήσαντα συνάδελφο γιατί αυτό το ινστιτούτο
είναι ιδιαίτερο και γιατί η διαδικασία επιλογής του προέδρου
είναι κατάτι διαφορετική από την αντίστοιχη επιλογή σε ΑΕΙ ή
ερευνητικά ιδρύµατα της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.  
Φυσικά, το νοµοσχέδιο δεν εξαντλεί σε δώδεκα άρθρα κάθε

λεπτοµέρεια της λειτουργίας του ιδρύµατος. Αυτό προβλέπεται
να γίνει στον οργανισµό του ινστιτούτου, που θα αποτελέσει αν-
τικείµενο προεδρικού διατάγµατος που θα προτείνουν τα δύο συ-
ναρµόδια Υπουργεία. Εκεί σίγουρα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη
σηµασία στην εξασφάλιση του υψηλού επιστηµονικού επιπέδου
του Ιδρύµατος, που, για να µιλήσω πρακτικά, εξαρτάται πιο πολύ
από τις λεπτοµέρειες της λειτουργίας του και λιγότερο από τις
µεγάλες διακηρύξεις του ιδρυτικού νόµου. 

Θεωρώντας, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι εύστοχο,
είναι άρτιο, είναι αποτελεσµατικό, υπερψηφίζω και επί της αρχής
και επί των άρθρων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Σταύρος Καλαφάτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σώµα, η Εθνική Αντιπροσω-

πεία, είναι το κορυφαίο πολιτικό όργανο. Και θα πρέπει, εκτός
από τη συζήτηση ουσίας που πάρα πολλές φορές επιτυγχάνεται,
να βλέπουµε και πώς τηρούνται οι θεσµικές διαδικασίες, αν δη-
λαδή η λειτουργία είναι σύµφωνα και µε τους κανόνες και όχι µο-
νάχα να κοιτάζουµε και την ουσία, γιατί πολλές φορές οι διαδι-
κασίες είναι και ουσία. 

Αναφέροµαι στο γεγονός ότι ουσιαστικές τροποποιήσεις που
αφορούν το νόηµα και το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου εδώ
πέρα δεν έχουν έρθει καν σαν εκπρόθεσµες τροπολογίες, δεν
έχουν έρθει καν σαν τροπολογίες της τελευταίας στιγµής από
την Κυβέρνηση. 

Βλέπουµε µε την επικεφαλίδα και την επικάλυψη της νοµοτε-
χνικής βελτίωσης να τροποποιούνται ουσιώδεις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου και ουσιαστικά να επιτυγχάνεται µία αλλαγή του
νοήµατος του νοµοσχεδίου, που για πάρα πολλές εβδοµάδες συ-
ζητούσαν οι συνάδελφοι στις επιτροπές και όχι µόνο. 

Αυτό, ξέρετε, είναι πολύ σηµαντικό και ακόµα περισσότερο
από το γεγονός ότι στη Νέα Δηµοκρατία γίναµε γνώστες αυτών
των κεκαλυµµένων νοµοτεχνικών βελτιώσεων, που ουσιαστικά
περιέχουν αλλαγή νοήµατος, πέντε λεπτά προτού ξεκινήσει η συ-
νεδρίαση. Όντως το είδαµε και ας προσπάθησε η εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ να το καλύψει. Είδαµε τη βασική εισήγηση της εισηγή-
τριας του ΣΥΡΙΖΑ να γίνεται µε βάση τις υπάρχουσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. 

Αντιλαµβάνεστε ότι εδώ πέρα µιλάµε για µία καρικατούρα. Δεν
µπορεί να γίνει ουσιαστικός διάλογος. Αυτό είναι και ενδεικτικό
του τρόπου µε τον οποίο αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση την καλή
νοµοθέτηση. Πολύ µακριά απέχει από την καλή νοµοθέτηση. 

Άρα βλέπουµε ουσιώδεις αλλαγές την τελευταία στιγµή, χωρίς
βεβαίως να υπάρχει η έγκαιρη ενηµέρωση. Και, όπως είπε και ο
εισηγητής µας, είχαν προκύψει εδώ και δεκαπέντε ηµέρες αλλα-
γές οι οποίες είχαν δροµολογηθεί και µας κοινοποιήθηκαν προ
πέντε λεπτών. Άρα αυτό δείχνει και τη σοβαρότητα µε την οποία
η Κυβέρνηση νοµοθετεί σε ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. 

Επί της ουσίας, θα κάνω µία µικρή αναφορά σε ένα κοµµάτι το
οποίο έχει τροποποιήσει η Κυβέρνηση, αλλά θα σας εξηγήσω
γιατί κάνω την αναφορά. 

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπου-
δών Βενετίας πραγµατικά είναι ένα µοναδικό ερευνητικό ίδρυµα
υψηλού κύρους στη διεθνή επιστηµονική κοινότητα και µε διε-
θνώς αναγνωρισµένο επιστηµονικό έργο και, πράγµατι, διαδρα-
µατίζει για δεκαετίες αθόρυβα, αλλά άοκνα, πρωτεύοντα
επιστηµονικό, πολιτισµικό και ευρύτερα εθνικό ρόλο, µε τεράστια
συνεισφορά στην προαγωγή των βυζαντινών και µεταβυζαντινών
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σπουδών και των σπουδών του ελληνοβενετικού κόσµου και µε
µεγάλη συµβολή στην εξωστρέφεια της ελληνικής επιστηµονικής
έρευνας και την επικοινωνία και συνεργασία µεταξύ της ελληνι-
κής και διεθνούς επιστηµονικής κοινότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ιδρυτικός σκοπός του ινστι-
τούτου είναι πρώτιστα και αποκλειστικά η προαγωγή των βυζαν-
τινών και µεταβυζαντινών σπουδών, δηλαδή επιστηµονικός και
ερευνητικός σκοπός. Κάθε άλλη ενέργεια, συναφή δραστηριό-
τητα και παρεπόµενος ρόλος απορρέουν από τον βασικό του
σκοπό και δεν µπορούν να τον υποκαταστήσουν. Αυτό, βεβαίως,
εδράζεται και στη διακρατική συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Ιτα-
λίας τότε που δηµιουργήθηκε το ινστιτούτο, το 1948. 

Άρα κάθε επιχειρούµενη αλλαγή που θα θέτει εν αµφιβόλω την
εξυπηρέτηση αυτού του σκοπού θα θέτει ουσιαστικά προσκόµ-
µατα στην επίτευξή του, θα αλλοιώνει τον χαρακτήρα του ινστι-
τούτου και προσκρούει ουσιαστικά στο ακριβές πλαίσιο της
διακρατικής συµφωνίας. 

Θα µου πείτε: «Αυτό το αντιληφθήκαµε και το αλλάξαµε». 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι,

δεν προβλέπεται. Να σας καταθέσω τη διακρατική συµφωνία.
Συγγνώµη για τη διακοπή. 

Η διακρατική συµφωνία δεν βάζει τον σκοπό. Βάζει ότι ιδρύε-
ται µόνο. Ο νόµος µετά είναι που βάζει και λέει τον σκοπό, για
να είµαστε σαφείς, για να γίνει αυτό στη Βουλή ξεκάθαρο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ο νόµος αυτός, απ’ ό,τι κατάλαβα,
ουσιαστικά διατηρείται ως έχει. Δεν αλλάζει τελικά ως προς τον
σκοπό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ακρι-
βώς, είναι έτσι όπως είναι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Η δική µου παρατήρηση είναι ότι
αυτό το οποίο ήταν αυτονόητο, κύριε Υπουργέ, έπρεπε να φτά-
σουµε σήµερα ουσιαστικά, για να το κατανοήσετε, ακριβώς πέ-
ντε λεπτά προτού ξεκινήσει η συνεδρίαση της Ολοµέλειας. 

Θέλω να πω ότι ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα δείχνει την πραγµα-
τική βούληση της Κυβέρνησης. Καλά που ήταν η Νέα Δηµοκρα-
τία εδώ και κατόπιν, βεβαίως, και µία σειρά φορέων και άλλαξε
άποψη η Κυβέρνηση. 

Θέλω να εντοπίσω, δηλαδή, το γεγονός ότι υπάρχουν ζητή-
µατα, όπως είναι αυτό, που η Νέα Δηµοκρατία µπαίνει µπροστά
και δίνει τη δυνατότητα να αλλάζει προς το καλύτερο η νοµοθέ-
τηση. 

Αυτό, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι αρκετό. Κατ’ αρχάς, δεί-
χνει την πραγµατική σας βούληση να µην πάτε στη σωστή κατεύ-
θυνση εγκαίρως, άρα υπήρχε ένα άλλο σκεπτικό. Κατά δεύτερον,
υπάρχει µία σειρά άλλων ζητηµάτων, που αφορούν αυτό που
ανέφεραν και άλλοι συνάδελφοι, την προσπάθεια που φαίνεται
από µία σειρά διατάξεων, παρ’ ότι έγιναν προσπάθειες -οφείλω
να οµολογήσω- να διασκεδαστούν αυτές οι εντυπώσεις, αλλά δεν
ήταν –νοµίζω- επαρκείς για να µπορέσουµε όλοι µας να πει-
στούµε ότι δεν υπάρχει αυτός ο µεγάλος κρατικός µανδύας, το
κράτος-πατερούλης, ο Υπουργός Εξωτερικών, η πολιτική επιρ-
ροή, η πολιτική επιτροπεία πάνω σ’ αυτό το σηµαντικό επιστηµο-
νικό ινστιτούτο. 

Δεν νοµίζω, όµως, ότι µας έχετε πείσει µέχρι στιγµής µε τις
προσπάθειες αυτές που έχετε καταβάλει. Με αυτό το σκεπτικό,
λοιπόν, εµείς είµαστε πάρα πολύ επιφυλακτικοί στην αντιµετώ-
πιση αυτού του νοµοθετήµατος, στο να ψηφίσουµε αυτό το νο-
µοθέτηµα και νοµίζω ότι έχουµε βάσιµα στοιχεία, για να υποστη-
ρίξουµε αυτή µας την άποψη.

Να µου επιτρέψετε, µιας που βρίσκοµαι στο Βήµα αυτό -γνω-
ρίζω ότι δεν έχετε εσείς την αρµοδιότητα, αλλά το αναφέρω,
γιατί εκπροσωπείτε το Υπουργείο Εξωτερικών- να πω ότι έχω
κάνει µία ερώτηση και περιµένω απάντηση από τον κ. Κοτζιά σε
σχέση µε τη συνεννόηση, την οποία ο Δήµαρχος Θεσσαλονίκης
έχει πει ότι υπάρχει µεταξύ αυτού και του Υπουργού, αναφορικά
µε την επίσκεψη του δηµάρχου στην Πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας. 

Προέκυψε ένα θέµα στη Θεσσαλονίκη. Έγινε και συζήτηση
στο Δηµοτικό Συµβούλιο Θεσσαλονίκης, όπου είµαι επικεφαλής
της µείζονος Αντιπολίτευσης, επειδή ο δήµαρχος, ο οποίος και
σε προηγουµένη επίσκεψη στο κράτος της ΠΓΔΜ προέβη σε λε-

κτικό ατόπηµα, για το οποίο ζήτησε συγγνώµη, επανέλαβε το ίδιο
λάθος. Απεκάλεσε, δηλαδή, σε επίσηµη επίσκεψή του και παρόν-
των υψηλών αξιωµατούχων, την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας µε το συνταγµατικό της όνοµα. Αυτό,
παρεµπιπτόντως, σας το αναφέρω. 

Η ερώτηση που θέτω προς το Υπουργείο και θα ήθελα να το
µεταφέρετε και στον Υπουργό, για να µου απαντήσει όσο γίνεται
πιο γρήγορα, σε τι βαθµό και τι εξυπηρετούσε η συνεννόηση, την
οποία ο δήµαρχος δηµοσίως, σε όλα τα κανάλια, είπε ότι έχει
κάνει µε τον κύριο Υπουργό πριν την επίσκεψη του. Μάλιστα, ο
κύριος δήµαρχος ανέφερε σε συνέντευξή του σε έγκριτη εφη-
µερίδα ότι έκανε και µία αναφορά, ένα report, σε σχέση µε το τι
διηµείφθη µεταξύ αυτού και υψηλών αξιωµατούχων. Και αναφέ-
ροµαι σε αξιωµατούχους πρώτης γραµµής, στον Πρόεδρο, στον
Πρωθυπουργό και στον Υπουργό Εξωτερικών της FYROM. 

Ευχαριστώ πολύ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Κορίνθου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μπακογιάννη ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας από τις εργασίες της Ολοµέλειας και των
Επιτροπών, από 29-11-2017 έως 30-11-2017, ευρισκόµενη στο
Βέλγιο, προσκεκληµένη του Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΕΛΚ Μάνφρεντ Βέµπερ, προκειµένου να παραστεί
στην τελετή ονοµατοδοσίας της Αίθουσας «Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης» στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας για δώδεκα λεπτά και µετά θα

ακολουθήσουν τρεις οµιλητές από τον κατάλογο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι προσωπικά

θεωρώ ότι πρέπει να είστε ο πιο αθώος απ’ όσους κατά καιρούς
έχουν εκδηλώσει επίθεση εναντίον του Ινστιτούτου Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας. 

Δεν είναι η πρώτη φορά, που µ’ αυτόν τον ίδιο τρόπο επιχει-
ρείται ουσιαστικά να διαλυθεί όλο το συµβολικό απόθεµα που
συγκεντρώθηκε στο ινστιτούτο αυτό, µέσα δηλαδή στους χώ-
ρους της Φλαγγινείου Σχολής, από την έρευνα και την επιστηµο-
νική τεκµηρίωση όλων των επιστηµόνων που κατά καιρούς ασ-
χολήθηκαν µε τη βυζαντινή ιστορία, όπως αυτή προκύπτει µέσα
από τα αρχεία που υπάρχουν στο συγκεκριµένο ινστιτούτο. 

Και το 1982 συµπωµατικά µε τον ίδιο τρόπο εξαπολύθηκε µία
επίθεση εναντίον ενός ικανοτάτου επιστήµονος, του Μανούσου
Μανούσακα. Κατηγορήθηκε από την τότε κυβέρνηση της αλλα-
γής για απατεώνας, για κλέφτης, για µία σειρά διαχειριστικές
ατασθαλίες, που τελικώς πήραν τον δρόµο της δικαιοσύνης,
αλλά φευ, για εκείνη εκεί την κυβερνητική προσπάθεια, ο άνθρω-
πος αυτός απηλλάγη. Δυστυχώς, όµως, δεν µπόρεσε να κρύψει
τη πικρία του για ό,τι του είχε επιφυλάξει η τότε κυβέρνηση, παρ’
όλο που θεωρείτο –και θεωρείται ακόµα- ένας από τους πολυ-
γραφότερους και ικανότερους ερευνητές.

Και εσείς το ίδιο κάνετε σήµερα. Στο πρόσωπο της κ. Χρύσας
Μαλτέζου, που µέχρι το 2012 ήταν διευθύντρια αυτού του έργου,
φαίνεται όλη η κακία και όλη η απανθρωπιά που επιφυλάσσει η
Κυβέρνησή σας σ’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι πράγµατι
αποτέλεσαν αγλάισµα και της επιστήµης και της έρευνας σ’
αυτόν τον συγκεκριµένο χώρο.

Η κ. Μαλτέζου έχει τουλάχιστον απ’ όλους αναγνωριστεί ότι
είναι η διευθύντρια η οποία παρέλαβε την περιουσία, παρέλαβε
το ινστιτούτο, παρέλαβε τους πνευµατικούς θησαυρούς, τους
αξιοποίησε και τους οργάνωσε. Ανακαίνισε την εκκλησία του Α-

2422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γίου Γεωργίου, ανακαίνισε και εκσυγχρόνισε το κτήριο της Φλαγ-
γινείου Σχολής και έφτασε στο σηµείο τα οικονοµικά του συγκε-
κριµένου ινστιτούτου να τα παραδώσει στην Κυβέρνησή σας σε
τέτοιο βαθµό και σε τόσο πολύ µεγάλη άνθηση, ώστε σήµερα
στο άρθρο 7 του νοµοσχεδίου να έχετε το δικαίωµα να λέτε ότι
αυτό το συγκεκριµένο ινστιτούτο αυτοχρηµατοδοτείται. Αυτή η
διευθύντρια είναι, που αξιοποιώντας τους υλικούς και τους άυ-
λους πόρους του ινστιτούτου µπόρεσε να φτάσει στο σηµείο να
µην έχει ανάγκη κρατικούς πόρους για τη λειτουργία του. 

Και σήµερα τι κάνετε ουσιαστικά; Αυτούς, τους οποίους επέ-
λεγε η Ακαδηµία Αθηνών, αυτούς του διευθυντές που οι περισ-
σότεροι κατέληξαν ακαδηµαϊκοί, γιατί πράγµατι δόξασαν το ήθος
και το έργο των επιστηµόνων ερευνητών της Ελλάδας σ’ αυτόν
τον χώρο, σήµερα έρχεστε και λέτε ότι δεν µπορεί αυτό το κα-
θεστώς να συνεχιστεί στο όνοµα της πολιτισµικής διπλωµατίας
και της -θεωρώ άξια οποιασδήποτε επικρίσεως από έναν έντιµο
πολίτη- λογικής του να υποτάξετε την επιλογή των προέδρων
στην εξουσία της Κυβέρνησης. 

Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά, αυτή είναι η µεγάλη τοµή. Γι’
αυτό κατηγορείστε. Είναι αδιανόητο αυτό, όταν η Ακαδηµία Αθη-
νών είναι το ύπατο πνευµατικό ίδρυµα της χώρας. 

Να σηµειώσετε δε ότι εξακολουθεί να λειτουργεί µε τον ίδιο
ιδρυτικό νόµο, δηλαδή, τον ν.4398/1929. Καµµία κυβέρνηση απ’
όσες πέρασαν µέχρι σήµερα δεν τον έχει τροποποιήσει. Καµµία
κυβέρνηση, ακόµα και η κυβέρνηση της αλλαγής, ακόµα και η
δική σας Κυβέρνηση της «Νέας Πολιτικής» ή δεν ξέρω πώς αλ-
λιώς θα ονοµάσετε τη θέσµιση αυτής της αποστροφής που φέρ-
νετε στο πολιτικό επίπεδο εναντίον του παλαιού πολιτικού
κόσµου και ό,τι παλαιού εν πάση περιπτώσει υπήρξε σ’ αυτόν τον
τόπο. Κανένας, λοιπόν, σ’ αυτήν ακριβώς τη συγκεκριµένη νοµο-
θετική ρύθµιση δεν ετόλµησε να βάλει ούτε ένα «γιώτα».

Ξέρετε γιατί; Γιατί το άρθρο 1 αυτού του νόµου -το οποίο λέει
ποιος είναι ο σκοπός της Ακαδηµίας- αναφέρει ότι ο σκοπός της
Ακαδηµίας είναι: «Η καλλιέργεια και η προαγωγή των επιστηµών,
των γραµµάτων και των καλών τεχνών» –προσέξτε- «διά της συγ-
κεντρώσεως των επιφανεστάτων επιστηµόνων και καλλιτεχνών
της Ελλάδος.».

Και σε αυτούς εσείς στερείτε το δικαίωµα της επιλογής ενός
διευθυντή ή πρόεδρου, που θα πρέπει να έχει στις πλάτες του
όλο το έργο της έρευνας και της επιστήµης για το οποίο λέτε
µεν ότι ούτε κατά κεραία δεν το αλλοιώνετε, λέτε ότι διατηρείτε
ως σκοπό του συγκεκριµένου ινστιτούτου την προσπάθεια για
έρευνα και επιστηµονική αναζήτηση, πλην όµως αυτό που κάνετε
ουσιαστικά είναι ότι το καθιστάτε ένα όργανο σε µια κοµµατο-
κρατούµενη Κυβέρνηση. Αυτή είναι η πραγµατικά µεγάλη επί-
θεση, η µεγάλη και πρωτοφανής επίθεση που γίνεται και η οποία,
απ’ ό,τι βλέπω, δυστυχώς θα τελεσφορήσει. Μέχρι σήµερα καµ-
µία δεν µπόρεσε να φέρει αποτελέσµατα.

Αλλά θα ήθελα να οδηγηθώ και σε ένα συµπέρασµα. Και
επειδή πράγµατι σας εκτιµάω και ως άνθρωπο και ως πολιτικό
για την ηπιότητά σας, στην Ελλάδα εκτός από ταξικοί αγώνες
στην ιστορία έχουν διαδραµατιστεί και οι λεγόµενοι κοινωνικοί
αγώνες για την αναγνώριση. Δηλαδή κοινωνικοί αγώνες που
έχουν ως διακύβευµα τη διεκδίκηση της αυθεντίας και του κύ-
ρους, τη διεκδίκηση δηλαδή του συµβολικού κεφαλαίου που
συσσωρεύεται είτε στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα είτε στα ινστι-
τούτα της αλλοδαπής που έχουν σχέση µε την Ελλάδα. 

Και εδώ ακριβώς βλέπω, δυστυχώς, ότι αυτοί οι κοινωνικοί
αγώνες -και επιβεβαιώνεται αυτό που θα πω και στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση- είναι αγώνες οι οποίοι δεν έχουν το στοιχείο

ούτε της ευθύτητας ούτε της εντιµότητας, αλλά πηγάζουν από
πολύ πονηρές προθέσεις γεµάτες κακία, που πολλές φορές
εκτός από το στοιχειό της απάτης έχουν και το στοιχείο της πα-
λιανθρωπιάς. 

Και το λέω αυτό γιατί; Γιατί είναι βέβαιο ότι έχει γίνει. Ξέρουν
όλοι ότι µέσα στους κόλπους του Υπουργείου Εξωτερικών υπάρ-
χουν κάποιοι υπάλληλοι που σε συνεργασία µε κάποια µειοψη-
φική οµάδα εκεί που υπάρχει στη Βενετία θέλουν από καιρό και
όχι τώρα να επιτύχουν το να φύγει από τη δικαιοδοσία και την
αρµοδιότητα της Ακαδηµίας αυτό το πνευµατικό ίδρυµα και να
πάει να γίνει µια υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτό ου-
σιαστικά κάνετε. Παρ’ όλο που πράγµατι διαµαρτύρεστε ότι δεν
αλλάζετε τον σκοπό τόσο, µε αυτό που κάνετε όµως αλλάζετε
τον φορέα που εξουσιαστικά καθορίζει τη λειτουργία, τη δράση
και τα µέσα µε τα οποία θα εξυπηρετούνται αυτοί οι σκοποί. 

Για αυτό, αν πράγµατι -που έτσι πιστεύω κατά βάθος- έχετε
την ειλικρινή διάθεση να δώσετε σε αυτό το ίδρυµα µια πνοή που
να ξεπεράσει οποιαδήποτε αγκύλωση υπάρχει –και πράγµατι
υπάρχει- από τα µέχρι σήµερα κακώς πεπραγµένα του, θα πρέπει
να δώσετε το δικαίωµα στην Ακαδηµία Αθηνών να ορίζει, όπως
ακριβώς γινόταν από το 1951 µέχρι σήµερα, τον διευθυντή ή τον
πρόεδρο. Έτσι, νοµίζω, ότι και οι προθέσεις σας θα αποδειχθεί
ότι είναι αγνές και ότι όσα είπα προηγουµένως, παρ’ όλο που
έχουν γραφτεί στον Τύπο, δεν ανταποκρίνονται στην αλήθεια. 

Διαφορετικά φοβάµαι ότι θα είναι σε αυτή τη συγκεκριµένη σε-
λίδα, τη λαµπρή σελίδα της επιστηµονικής και πνευµατικής Ελ-
λάδας, που την εκπροσωπεί επαξίως το Ινστιτούτο Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας ως επίλογος ο ίδιος
ακριβώς επίλογος που έχουµε δει στο έργο του Βισκόντι «Θάνα-
τος στη Βενετία».

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Τζαβάρα, ευχαριστούµε και για τον χρόνο, που τον τηρήσατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύρια
Πρόεδρε, να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που είχα πει
στην οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατα-
θέστε τις στα Πρακτικά, για να έρθουν να τις υπογράψω. Τις έχε-
τε αναγνώσει.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι,

όπως είπα στην τοποθέτησή µου, για τις δύο αλλαγές σε σχέση
µε της πρώτης και δεύτερης βαθµίδας όπως και το ότι το «δύνα-
ται στον Οργανισµό να προβλέπεται» φεύγει και αντικαθίσταται
από τη φράση «στον Οργανισµό προβλέπεται». 

Επίσης, κυρία Πρόεδρε, υπάρχει µια τροπολογία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών για τη µεταφραστική υπηρεσία. Να µιλήσω
τώρα για να έχουν υπ’ όψιν τους οι εισηγητές των κοµµάτων, για
να κλείνουµε µε αυτό το θέµα;

Η τροπολογία έχει µοιραστεί, υπάρχει ήδη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς

φέρτε εδώ τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για να τις µοιράσουµε,
που µια λέξη είναι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κατα-
θέτω τις νοµοτεχνικές βελτίωσεις για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ να διανεµηθεί στους συναδέλφους.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όπως
γνωρίζετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Υπουργείο
Εξωτερικών λειτουργεί η µεταφραστική υπηρεσία, της οποίας η
λειτουργία είναι ενταγµένη µέσα στον οργανισµό του ίδιου του
Υπουργείου και επιτελεί έναν συγκεκριµένο ρόλο µε την επικύ-
ρωση, τη µετάφραση κ.λπ..

Θέλω να πω ότι αυτή η υπηρεσία, όπως και οι µεταφραστές
που έχουν ένα ιδιαίτερο καθεστώς, µε τις ελλείψεις που υπάρ-
χουν, καταβάλλουν µια µεγάλη προσπάθεια και χρειάζεται µια
αναµόρφωση. Αυτό που θέλουµε όλοι µας και στην ελληνική
Βουλή και ως Κυβέρνηση είναι να εξυπηρετείται ο πολίτης. 

Η τροπολογία αυτή να ξέρετε ότι είναι αποτέλεσµα µιας νοµο-
τεχνικής επιτροπής, η οποία συστήθηκε στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και στο οποίο συµπτύχθηκαν όλοι οι φορείς και οι οποίοι
οµόφωνα κατέληξαν στην τροπολογία αυτή την οποία έχουµε κα-
ταθέσει στη Βουλή. Τι κάνουµε; Ουσιαστικά λέµε ποια είναι αυτά
τα έγγραφα που µπορεί να επικυρώνονται, ποια µεταφράζουµε,
δεύτερον, ιδρύουµε για πρώτη φορά το µητρώο επίσηµων µετα-
φραστών του ΥΠΕΞ και, τρίτον και πιο ουσιαστικό, δίνεται η εξου-
σιοδότηση, έτσι ώστε να υπάρξει ένας εσωτερικός κανονισµός
ο οποίος θα µας επιτρέψει την αναµόρφωση στην ηλεκτρονική
διακίνηση. Θέλουµε να κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια να γίνε-
ται ηλεκτρονικά η παράδοση των χαρτιών, όπως και η χρέωση
και να φύγει αυτή η εικόνα που δίνεται µε τον συνωστισµό και
βεβαίως ο τρόπος πληρωµής των µεταφραστών µε την οποία ου-
σιαστικά θα δεσµεύονται οι πιστώσεις τους –ειδικά για το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών είναι αυτό- έτσι ώστε να πληρώνονται οι µετα-
φραστές και να µην έχουµε κανένα θέµα ότι δεν υπάρχουν τα
χρήµατα. Καµµιά φορά υπάρχουν αυτές οι δικαιολογίες ειδικά
από τα Υπουργεία, όχι από τους ιδιώτες που πηγαίνουν. Ειδικά
από τα Υπουργεία, γιατί ο όγκος των υπηρεσιακών εγγράφων
που µεταφράζουν είναι πάρα πολύ µεγάλος –το γνωρίζουν όσοι
είναι στο Υπουργείο Εξωτερικών- και πρέπει να υπάρχει η προ-
δέσµευση, τουλάχιστον για κάποια ποσά, διότι συνήθως ξέρει
κάθε Υπουργείο πόσες µεταφράσεις κάνει, τα περισσότερα υ-
πάρχουν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως ξέρετε, κύριε Κου-
µουτσάκο, έτσι ώστε να µπορούν να πληρώνονται οι µεταφρα-
στές. 

Τα υπόλοιπα επαναλαµβάνουν αυτά που υπάρχουν και στον
οργανισµό ήδη και δεν θα µπορούσε διαφορετικά να γίνει, έτσι
ώστε να κατοχυρωθούν. Αυτή η τροπολογία βεβαίως θα ενταχθεί
όταν γίνει αργότερα συνολικά ο οργανισµός και θα είναι µέρος
του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Ωστόσο, κυρία Πρόεδρε, να πω το εξής: εγώ στην τοποθέτησή
µου δεν µίλησα µε ονόµατα. Προσπαθούµε να έχουµε έναν επί-
λογο στις παθογένειες. Να έχουµε ένα πρόλογο και µια λαµπρή
πορεία µπροστά. Θα σας πω, όµως, ότι πολλές φορές η επιλογή
από οποιοδήποτε καλό όργανο, αν το θέλετε, δεν είναι από µόνο
του αυτό το οποίο διασφαλίζει τελικά –µπορεί να εγγυάται ως
ένα βαθµό- το αν λειτουργεί καλά ή όχι κάποιος στη θέση που
είναι. Το αποτέλεσµα είναι όλες οι παθογένειες οι οποίες υπήρ-
ξαν. Δεν θα προχωρήσω σε ονοµατολογία. 

Θέλω να κάνω ένα ακόµη σχόλιο. Αν η κ. Αρβελέρ και ο κ. Δο-
ξιάδης είχαν διαβάσει και είχαν δει τις αλλαγές που έχουµε στο
νοµοσχέδιο, δεν θα εκφραζόντουσαν έτσι. Πιστεύω ότι ήταν θύ-
µατα κακής πληροφόρησης ότι όντως πάει να γίνει κάτι τέτοιο
ότι πάµε να το υποβιβάσουµε. 

Ξαναλέω ότι θα µπορούσαµε να αλλάξουµε τους σκοπούς. Τον
σκοπό θα µπορούσαµε να τον αλλάξουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Την Ακαδηµία γιατί δεν τη βά-
ζετε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα σας
πω. Κύριε Τζαβάρα, εγώ τοποθετούµαι τώρα. Τον σκοπό µπο-
ρούµε να τον αλλάξουµε. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Να ξε-
καθαριστεί αυτό εδώ και να µην ξανακουστεί, γιατί είναι κρίµα
για την Ολοµέλεια της Βουλής αυτό. Δεν τον αλλάζουµε. Διότι
ειπώθηκε και δεν θέλω να υπάρχει ούτε υπόνοια ότι θέλουµε να
αλλάξουµε τον χαρακτήρα του Ιδρύµατος. Αυτή είναι όλη η ιστο-
ρία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επό-

µενη οµιλήτρια είναι η κ. Μεγαλοοικονόµου, Ανεξάρτητη Βουλευ-
τής, για επτά λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο στο οποίο
εµπλέκονται δύο σηµαντικά Υπουργεία, το Υπουργείο Εξωτερι-
κών και το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

Αναφερόµαστε στο Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μετα-
βυζαντινών Σπουδών, που είχε ένα απαρχαιωµένο καταστατικό,
το οποίο θέλουµε να τροποποιήσουµε, για να εκσυγχρονίσουµε
το ινστιτούτο. Όµως, αυτό θα έπρεπε να έχει γίνει προ πολλού.
Βρίσκουµε µήπως ότι τώρα ήταν η κατάλληλη στιγµή; Το κατα-
στατικό του είναι καταστατικό της δεκαετίας 1960 και είµαστε
στο 2017 και τώρα θέλουµε να το διαµορφώσουµε για να το εκ-
συγχρονίσουµε. 

Αυτά τα δύο Υπουργεία, που φέρνουν το σηµερινό νοµοσχέ-
διο, δεν είχαν άλλα πράγµατα να θίξουν από την πραγµατικό-
τητα, που να αφορούν πιο άµεσα την κοινωνία, σε µια στιγµή τό-
σο µεγάλης κρίσεως και τόσων µεγάλων θεµάτων; Ήταν τόσο
φλέγον να γίνει αυτή η τροποποίηση του καταστατικού; 

Προσωπικά, βλέπω ότι εµπλέκονται δύο Υπουργεία, το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και το Υπουργείο Παιδείας. Μάλιστα, το Υπουρ-
γείο Παιδείας, που άπτεται περισσότερο της ελληνικής εκπαί-
δευσης και ειδικά των δηµόσιων ελληνικών ιδρυµάτων, ασχολεί-
ται πιο πολύ µε το Ινστιτούτο της Βενετίας παρά µε τα ιδρύµατα
που είναι εδώ. Διότι υπάρχουν πρακτικά ζητήµατα στα ελληνικά
δηµόσια ιδρύµατα, όπως είναι τα σχολεία, τα πανεπιστήµια και
όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Θα καταθέσω ένα έγγραφο από τους διευθυντάς των δηµο-
σίων ΙΕΚ προς το Υπουργείο Παιδείας, που σας το έχουν κοινο-
ποιήσει, στο οποίο αναφέρουν ότι τα δηµόσια ΙΕΚ και οι σπου-
δαστές τους δεν έχουν καν φωτοτυπικό χαρτί και τόνερ. Γι’ αυτό
προέβησαν σε αυτή τη διαµαρτυρία οι διευθυντές της Πανελλή-
νιας Ένωσης Δηµοσίων ΙΕΚ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Στις τρεις συνεδριάσεις της Διαρκής Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων, που συµµετείχαµε, προτείναµε διάφορες αλλαγές -
και πρότεινα κι εγώ αλλαγές. Φυσικά, έχρηζε περισσότερο να εκ-
συγχρονιστεί το καταστατικό, αλλά δεν υπήρξαν πάρα πολλές
διευκρινήσεις. 

Στην πρώτη διάταξη εξέφρασα τις αντιρρήσεις µου ως προς
τον διορισµό του προέδρου του ινστιτούτου. Κατόπιν πολλών
επισηµάνσεων, φτάνουµε στην επίµαχη παράγραφο 3 του άρ-
θρου 4, που κάπως τη βελτιώνετε τώρα. Δηλαδή, µας φέρατε µια
καινούργια διάταξη, µε την οποία προσπαθείτε κάπως να ωραι-
οποιήσετε τα πράγµατα. 

Δηλαδή, τι εννοώ; Μας φέρνετε µια νέα άµισθη επιτροπή, απο-
τελούµενη από ακαδηµαϊκά µέλη, τα οποία θα λαµβάνει υπ’ όψιν
η εποπτική επιτροπή. Αλλά αυτή η επιτροπή, που θα αποτελείται
από ακαδηµαϊκά µέλη -και τώρα µας είπατε πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, καθηγητάς κ.λπ.- θα διορίζεται από την εποπτική επι-
τροπή, η οποία ελέγχεται από το Υπουργείο. Δηλαδή, ο Υπουρ-
γός διορίζει την εποπτική επιτροπή και η εποπτική επιτροπή διο-
ρίζει µια άλλη επιτροπή, που θα προτείνει τα ακαδηµαϊκά µέλη.
Υπάρχει ασάφεια σε αυτό. Δηλαδή, πάλι ελέγχεται από το
Υπουργείο Εξωτερικών. Έτσι, δεν νοµίζω ότι ενισχύεται ο επιστη-
µονικός χαρακτήρας που πρέπει να έχει, διότι υπάρχει ασάφεια,
και δεν αφήνετε κάποιον άλλον φορέα να επιλέξει. 

Έρχοµαι στη δεύτερη διάταξη, που απαιτείται τροπολογία και
είναι η παράγραφος 2 περίπτωση στ’ και ζ’ στο άρθρο 7, περί
επιχορήγησης και χρηµατοδότησης από φορείς του δηµοσίου.
Τουλάχιστον, θεωρώ ότι το ινστιτούτο αυτό δεν χρειάζεται πλέον
χρηµατοδότηση από το ελληνικό δηµόσιο. Έχει τεράστια ακίνητη
και κινητή περιουσία, πουλάει βιβλία, δέχεται δωρεές. Δεν νοµίζω
ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει τόσα χρήµατα, ώστε να του δίνει
και χρηµατοδότηση. Ας τα βγάλει πέρα µόνο του. 
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Επίσης αναφορικά µε την κρατική χρηµατοδότηση, όπως µας
λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, δεν µας δίνεται το ύψος
των ενδεχοµένων δαπανών, σε ποιο ύψος θα φτάσει. Είναι και
αυτό είναι ερώτηµα. Δεν µας βάζει ένα όριο. 

Έχουµε ακόµα την αντικατάσταση της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 1, περί φιλοξενίας επισκεπτών και ερευνητών. Προσθέ-
τουµε την παράγραφο 3 του άρθρου 8 περί υποτρόφων και φιλο-
ξενουµένων. Εδώ, έχουµε πάλι µια ασάφεια ως προς τη διαδικα-
σία της επιλογής τους και µια γενικευµένη αναφορά στη συγκρό-
τηση του άµισθου επιστηµονικού συµβουλίου για το σκοπό αυτό.
Δηλαδή πώς θα επιλέγονται οι υπότροφοι ή οι φιλοξενούµενοι;
Δεν έχει ορισµένο άρθρο το καταστατικό που να µας δείχνει το
χαρακτήρα. Δεν έχουµε έναν φορέα που να µας λέει πώς ακρι-
βώς θα επιλέγονται αυτοί οι φιλοξενούµενοι υπότροφοι. 

Το ότι χρειάζεται διαφύλαξη του Βυζαντινού και Μεταβυζαντι-
νού Ινστιτούτου είναι σαφές. Θα πρέπει όµως να λάβουµε υπ’
όψιν τις µε τον αριθµό πρωτοκόλλου 487/7-11-2017 απόψεις του
Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων, περί επισηµοποίησης της σύν-
δεσης του ινστιτούτου µε το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού. Έχουν αποστείλει µάλιστα την επιστολή και το τι θέλουν
ακριβώς. Λένε ότι το ινστιτούτο περιλαµβάνει µέσα αντικείµενα
Βυζαντινού και Μεταβυζαντινού πολύ υψηλού µεγέθους, οπότε
πρέπει να υπάρχει και η διαφύλαξη από αρχαιολόγους και να
υπάρχουν κριτήρια ως προς αυτό. 

Θεωρώ ότι το ινστιτούτο είναι ένα πράγµατι σηµαντικό ίδρυµα
που προβάλλει την Ελλάδα και στο εξωτερικό. Θεωρώ όµως ότι
πρέπει η πολιτιστική κληρονοµιά αυτή, και η τοπική και η εντός
της Ελλάδας, να παρουσιάζεται στο εξωτερικό, αλλά και το ιν-
στιτούτο να είναι κάτω από ορισµένους όρους και προϋποθέσεις.
Υπάρχουν πάρα πολλές ασάφειες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πριν
δώσω το λόγο στον επόµενο οµιλητή του καταλόγου που είναι ο
κ. Σεβαστάκης, θα δώσω το λόγο στον Υπουργό, στον κ. Σπίρτζη,
για να αναπτύξει σύντοµα την τροπολογία. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1364. Είναι ένα

διαδικαστικό θέµα. Τον Οκτώβρη του 2014 έγινε προσθήκη σε
νόµο του Υπουργείου Οικονοµικών ώστε οι συµβάσεις από
500.000 ευρώ έως 1.000.000 ευρώ να περνούν από έλεγχο νοµι-
µότητας από τον πάρεδρο του κάθε φορέα. 

Δυστυχώς δεν βγήκε το 2014 εγκύκλιος προς τις υπηρεσίες
για να τηρούν αυτή τη διαδικασία. Εποµένως έχει δηµιουργηθεί
πρόβληµα στην εκτέλεση πολλών έργων και στην περιφέρεια και
τεσσάρων-πέντε έργων που είχαν ενταχθεί σε ΣΑΕ το 2013, το
2014 και νωρίτερα για την ολοκλήρωση αυτών των έργων. Ερχό-
µαστε να διορθώσουµε αυτό το διαδικαστικό θέµα, προκειµένου
τα έργα να ολοκληρωθούν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το λόγο

έχει ο κ. Σεβαστάκης για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Βεβαίως, κύριε Σπίρτζη, κάποια στιγµή θα ήταν ενδιαφέρον να

συζητήσουµε και για την αντιστοιχία του έργου µε τον προϋπο-
λογισµό του και επίσης µε την τεχνική ποιότητα του έργου, άρα
µε τον έλεγχο εκ των υστέρων της αξιοπιστίας της µελέτης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα έχουµε νοµοσχέδιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Το σηµερινό νοµοσχέδιο οδηγεί
σε ένα πολύ ενδιαφέρον πεδίο τη συζήτηση, απόδειξη ότι κυµάν-
θηκε από ερωτήµατα εκδυτικισµού που έθεσε ο κ. Λοβέρδος,
µέχρι τη µεγαλειώδη ταινία του Λουκίνο Βισκόντι στην οποία ανα-
φέρθηκε ο κ. Τζαβάρας, τον «Θάνατο στη Βενετία», µε τον Μπόγ-
καρντ και την Μανγκάνο και αυτή τη συνολική γήρανση που εικο-

νογραφεί…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το σενάριο ποιος το έγ-

ραψε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ο Τόµας Μαν.
Η ταινία αυτή περιγράφει µια γενική γήρανση κι έτσι φοβάµαι

ότι το αίτηµα του νοµοσχεδίου είναι διαφορετικό, είναι άλλης κα-
τεύθυνσης. Είναι η ανακαίνιση και η ανασυγκρότηση και η εξυ-
γίανση, ή τουλάχιστον αυτή είναι η προσπάθεια, η οργανωσιακή
εξυγίανση ενός πολύ σηµαντικού ινστιτούτου. 

Θα δεχθώ αυτά που έθεσαν και ο Βενιζέλος και ο Λοβέρδος
ως προβλήµατα. Το Βυζάντιο αποτελεί ένα αναφοµοίωτο υπό-
δειγµα ιστορικό για τη δυτική σκέψη, απόδειξη ότι ο Γκόµπριτς
το διαχειρίζεται αµήχανα στο θρυλικό «Χρονικό της τέχνης». Δια-
χειρίζεται αµήχανα τη βυζαντινή παραστατικότητα, τη βυζαντινή
ιδιοτυπία. 

Επίσης δεν έχουµε καταφέρει να λύσουµε το πρόβληµα το
πώς το Βυζάντιο αφοµοίωσε τον ρωµαϊκό εµπειρισµό και εξελίχ-
θηκε µε τοµές ιστορικές στη διαχείριση ενδεχοµένως του ανθρω-
πιστικού ιδεώδους της Αναγέννησης. Ξέρουµε πολύ καλά ότι η
κατάλυση του Βυζαντινού κράτους δεν αποτελεί και κατάλυση
των γλωσσών ή των θεωρήσεων που είχε θεµελιώσει. Μέρος, λοι-
πόν, βυζαντινού προτάγµατος περνάει, διαχέεται στην Αναγέν-
νηση και ίσως στο Μανιερισµό. Έχουν ενδιαφέρον αυτά τα ερω-
τήµατα και άρα δείχνουν από το πλάι το ότι είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό το πεδίο δράσης του Ινστιτούτου.

Επίσης ένα δεύτερο στοιχείο είναι ότι το ινστιτούτο ουσιαστικά
αποτελεί το πιο οργανωµένο, το πιο ηγεµονικό από τα πολιτι-
στικά ιδρύµατα που διαθέτει η χώρα µας στο εξωτερικό. Η χώρα
µας δεν διαθέτει τους µηχανισµούς πολιτιστικής διείσδυσης και
πολιτιστικής διπλωµατίας που διαθέτουν οι µεγάλες ιστορικές
χώρες, οι εµβληµατικές χώρες, η Γερµανία, η Γαλλία, η Ιταλία.
Δεν έχει αυτό το µηχανισµό εποµένως το ότι στην κοινότητα που
συµβολίζει την εκλείανση της σχέσης του ελληνικού προτάγµα-
τος µε τη Δύση, δηλαδή τη Βενετία, έχει αυτόν τον πολύ σηµαν-
τικό πολιτιστικό µηχανισµό. 

Το νοµοσχέδιο αποπειράται, λοιπόν, να ανανεώσει τους όρους
µε τους οποίους συστήνεται, συγκροτείται και φέρεται το επι-
στηµονικό του υπόστρωµα και επίσης, προσπαθεί να το ανασυγ-
κροτήσει οργανωτικά. Ξέρουµε πολύ καλά ότι τα νοµοσχέδια
είναι µεγάλα σχήµατα, είναι γενικές ρυθµίσεις. Υπάρχουν σε δεύ-
τερο χρόνο πολύ σηµαντικότερες ειδικότερες νοµοθετικές ή
ρυθµιστικές κατασκευές, όπως είναι ο εσωτερικός κανονισµός.
Νοµίζω ότι εκκρεµεί η βελτίωση, η εξειδίκευση και ο προσδιορι-
σµός των οργανωτικών επίδικων.

Ήθελα να µείνω, όµως, σε µια συζήτηση που έγινε προηγού-
µενα για τον σκοπό. Ξέρουµε πολύ καλά ότι διατηρείται ο σκο-
πός, αλλά και αυτό είναι εν µέρει αληθές, γιατί ο σκοπός ανακα-
θορίζεται ιδεολογικά. Το ξέρουµε πολύ καλά ότι ο σκοπός δεν
είναι ένα αµετάβλητο ιστορικό µέγεθος. Ορίζεται µεν η προαγω-
γή των βυζαντινών σπουδών, αλλά τι ιεραρχούµε εµείς ως πρό-
ταγµα των βυζαντινών σπουδών είναι διαφορετικό και διακυµαι-
νόµενο µέσα στην ιστορία. Ορίζεται και επανορίζεται ιδεολογικά
ο σκοπός.

Άρα ένα νοµοσχέδιο έχει εκ των πραγµάτων εσωτερικά ένα
είδος θνησιγένειας, ένα είδος παροδικότητας κι έτσι πρέπει να
το δούµε αποδραµατοποιώντας ενδεχοµένως και εντάσεις που
δεν τις χρειαζόµαστε. 

Είναι πολύ ορθή αυτή η παρατήρηση. Χρειαζόµαστε συνθέσεις
και ειδικά για ζητήµατα, που νοµίζω ότι η αγωνία µας είναι κοινή
και το εθνικό µας έλλειµµα είναι επίσης κοινό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία,
καθώς έγινε µία αλλαγή µε την κ. Ράπτη. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ και συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο θα
µπορούσαµε να έχουµε πλήρη σύγκλιση και σύνθεση απόψεων
και θέσεων. 
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Θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε σε όλα, γιατί όλοι µας ανα-
γνωρίζουµε την ανάγκη βελτίωσης της νοµοθεσίας που καθορίζει
τη λειτουργία και τις δράσεις του ιστορικού Ελληνικού Ινστιτού-
του Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας, για
το οποίο η θετική µας στάση και διάθεση φάνηκε και στη συζή-
τηση στις επιτροπές. 

Όµως, διαπιστώνουµε για µία ακόµη φορά ότι η Κυβέρνηση
νοµοθετεί κάτω από ένα πρίσµα στενής κοµµατικής λογικής.
Μέσα από έναν φακό ελέγχου των πάντων φέρνετε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο, που σκοπό έχει την άλωση του φηµισµένου Ινστι-
τούτου της Βενετίας µε ιστορία εξήντα χρόνων και σπουδαίο
έργο στο ενεργητικό του και το µετατρέπετε σε ένα κοµµατο-
κρατούµενο κέντρο εξυπηρέτησης των συµφερόντων σας. 

Και ενώ φαντάζει εύλογη και θεµιτή η επικαιροποίηση και η
προσαρµογή του νοµοθετικού πλαισίου της λειτουργίας του στις
ανάγκες των σηµερινών καιρών και αναγκών, αυτό που µας φέρ-
νετε σήµερα δεν είναι άλλο από την ακατανόητη και αδικαιολό-
γητη λογική νοµοθέτησής σας προς την κατεύθυνση ελέγχου του
ινστιτούτου, κάτι που επισηµάνθηκε και στις επιτροπές και στην
εισήγηση του βασικού εισηγητή µας. 

Εµείς σε αυτή τη διαδικασία και τη συζήτηση λειτουργήσαµε
συναινετικά και ασκήσαµε εποικοδοµητική και καλοπροαίρετη
κριτική. Προχωρήσαµε σε συγκεκριµένες προτάσεις, επιδιώκον-
τας την ουσιαστική θεσµική θωράκιση και αναβάθµιση των λει-
τουργιών του ινστιτούτου, προς εκπλήρωση των σκοπών του. 

Επιδιώξαµε να αποτρέψουµε τον εγκλωβισµό του ινστιτούτου
από τις πολιτικές διαθέσεις των εκάστοτε κυβερνόντων. Άλλωστε
αυτό µπορεί να είναι και µάταιο, διότι οι κυβερνήσεις αλλάζουν,
ο συγκεκριµένος Υπουργός µπορεί να µην είναι αύριο Υπουργός,
το ινστιτούτο όµως θα συνεχίσει να υπάρχει, να λειτουργεί και
να παράγει έργο. 

Σηµεία που έπρεπε να µας απασχολήσουν είναι η διερεύνηση
και η διεύρυνση των δράσεων και η διαφύλαξη του βασικού σκο-
πού του ινστιτούτου, όπως το οραµατίστηκαν οι ιδρυτές του και
όπως προβλέπεται από τη σύστασή του σε νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου το 1951, κάτι που έγινε αποδεκτό και αυτό είναι
προς τιµήν του Υπουργού. 

Επίσης η σύννοµη και νοµικά ελεγχόµενη δράση των οργάνων,
καθώς και η ορθολογική διαχείριση της περιουσίας του ινστιτού-
του, µε παράλληλη αύξηση των εσόδων του, η δηµιουργία επί-
σης επιστηµονικού συµβουλίου µε ισχυρή παρουσία της Ακα-
δηµίας Αθηνών, η έγκριση κυλιόµενου τριετούς προϋπολογισµού
και επιστηµονικού προγράµµατος που να ενισχύει τη διαφάνεια
µε ενισχυµένο οικονοµικό έλεγχο. 

Δυστυχώς αυτό που συµβαίνει σήµερα το συναντάµε σε όλες
τις δράσεις και τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης. Η έντονη επι-
θυµία σας για κοµµατικό έλεγχο κάθε κίνησης εντός και εκτός
της Ελλάδας, θεσµικής ή µη, δεν αποτελεί εθνική πολιτική, αλλά
εθνική παράνοια. 

Κάθε τι που αφορά την εντός και εκτός των συνόρων Ελλάδα,
θεσµός ή δράση, έως τη χάραξη της εξωτερικής µας πολιτικής,
θα έπρεπε να µας ενώνει. Όµως, εσείς σήµερα φέρνετε ένα νο-
µοσχέδιο που έχει σκοπό, όχι την ένωση, αλλά τη διαίρεση. Έχει
σκοπό την άλωση του ινστιτούτου και τη µετατροπή του σε κέν-
τρο εξυπηρέτησης συµφερόντων, που δεν έχουν καµµία σχέση,
ούτε µε την πρόθεση των ιδρυτών και δωρητών, ούτε βέβαια και
µε το πολύ σηµαντικό έργο που παράγει. 

Με το σχέδιο νόµου που εισηγείστε σήµερα, ενισχύεται η ασ-
κούµενη εποπτεία επί του ινστιτούτου από πλευράς των συναρ-
µόδιων Υπουργείων Παιδείας και Εξωτερικών, κυρίως του Εξω-
τερικών. 

Οδηγούµαστε σε υπερβολική συγκέντρωση εξουσιών του εκά-
στοτε Υπουργού Εξωτερικών ως προς τα πρόσωπα που στελε-
χώνουν τις βασικές θέσεις του ινστιτούτου, αλλά και της επο-
πτικής επιτροπής. Δεν εξασφαλίζεται έτσι ούτε η αξιοκρατία και
δεν προωθείται και η διαφάνεια. Δεν ενισχύονται η διοίκηση και
οι δράσεις του ινστιτούτου, προκειµένου αυτό να καταστεί απο-
τελεσµατικότερο µέσο προαγωγής του βυζαντινού και µεταβυ-
ζαντινού πολιτισµού και κατ’ επέκταση της διεθνούς εικόνας και
της πολιτιστικής ακτινοβολίας της χώρας µας. 

Ακόµη και τώρα, την ύστατη στιγµή, προτείνουµε να ενισχυθεί

η διαφάνεια και η επιστηµονική τεκµηρίωση της διαδικασίας επι-
λογής του προέδρου του ινστιτούτου, να βρεθεί η χρυσή τοµή
για τον επικεφαλής του, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο τα επιστη-
µονικά όσο και τα διοικητικά του προσόντα. Έτσι, θα εξαλειφ-
θούν οι διοικητικές δυσλειτουργίες του παρελθόντος και θα απο-
φευχθούν µικροκοµµατικές λογικές. Με απλά λόγια, προτείνουµε
να µην είναι πολιτική επιλογή της διοίκησης του ινστιτούτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ινστιτούτο των Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Σπουδών διαθέτει όλα εκείνα τα εχέγγυα,
ώστε να συνεχίσει να είναι σηµείο αναφοράς και προώθησης του
ελληνικού πολιτισµού της χώρας µας όχι µόνο στην Ιταλία, αλλά
και διεθνώς, αρκεί να το δούµε κάτω από ένα εθνικό πρίσµα, να
διαφυλάξουµε και να ενισχύσουµε την ανεκτίµητης αξίας κληρο-
νοµιά του, να αυξήσουµε το κύρος του, επιτρέποντάς του να ανα-
πτύξει το έργο που µπορεί.

Όµως, δυστυχώς, εσείς επιµένετε στη θέση σας. Η ακαµψία
σας και η λογική σας µας βρίσκουν αντίθετους. Γι’ αυτό, κατα-
ψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και

εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μαυρωτάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του Ποταµιού, για δώδεκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο για το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Με-

ταβυζαντινών Σπουδών, που εδρεύει στη Βενετία, ήταν να έρθει
πέρυσι τον Ιούνιο. Δηµιουργήθηκαν κάποιες αντιδράσεις από την
ακαδηµαϊκή επιστηµονική κοινότητα και «πάγωσε». Τότε δηµι-
ουργήθηκε, µάλιστα, από τον κ. Φίλη -τότε Υπουργό- και µια επι-
τροπή από σχετικούς επιστήµονες, για να µελετήσει και να προ-
τείνει. Αυτή η επιτροπή συνεδρίασε, µελέτησε, πρότεινε, έκανε
εισήγηση, η οποία, όµως, τελικά δεν ελήφθη υπ’ όψιν στα κοµ-
βικά σηµεία του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Και ποια είναι αυτά τα κοµβικά σηµεία; Ότι µε την παρούσα
µορφή του νοµοσχεδίου υπονοµεύεται -για να µην πω «τορπιλί-
ζεται»- ο ερευνητικός χαρακτήρας του ινστιτούτου. 

Θα έρθω µετά και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για να δούµε
τι διορθώνουν αυτές. 

Με χειρουργικές επεµβάσεις στους σκοπούς, στη δοµή, στη
διάρθρωση, καθώς και στα κριτήρια επιλογής των στελεχών επι-
χειρείται η µετατροπή ενός κυρίως ερευνητικού ινστιτούτου σε
κέντρο πολιτιστικής διπλωµατίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Γιατί; Διότι το Ινστιτούτο Βενετίας αποτελεί ένα «φιλέτο», το ο-
ποίο, κατά τη γνώµη κάποιων, είναι πολυτέλεια να το απολαµβά-
νουν µόνο ερευνητές. Ας το ανοίξουµε, λοιπόν και σε φίλους!
Πώς θα γίνει αυτό; Τροποποιώντας τους σκοπούς του ινστιτού-
του, βάζοντας µέσα και λίγο πολιτιστική διπλωµατία, χαλαρώνον-
τας τα κριτήρια επιλογής στελεχών, παραλείποντας το επιστη-
µονικό συµβούλιο από τα όργανα διοίκησης, έτσι, δηλαδή, ώστε
να κινδυνεύει να γίνει ένα πολυτελές πάρκινγκ φίλων διπλωµατών
και όχι µόνο. 

Και αν θέλει η Κυβέρνηση να µας διαψεύσει, ας δεχθεί να κάνει
τις παρακάτω κινήσεις που θα αποκαταστήσουν τον ερευνητικό
χαρακτήρα του ινστιτούτου. Το απλό είναι να διέπεται το Ινστι-
τούτο της Βενετίας από ό,τι ισχύει και στα ερευνητικά ινστιτούτα
της ηµεδαπής και µάλιστα µε τον δικό σας νόµο, τον ν.4386/
2016. Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα! Είναι µια φράση που τη
χρησιµοποιεί όλο και συχνότερα τελευταία ο Πρωθυπουργός.
Εδώ είναι µάλλον, ιδού η Βενετία, ιδού και το πήδηµα!

Και θα γίνω λίγο πιο συγκεκριµένος, επαναλαµβάνοντας ίσως
και κάποια πράγµατα που είπε ο εισηγητής µας. 

Ξεκινώντας από το άρθρο 1, λέτε ότι σε ό,τι αφορά τους σκο-
πούς, το βελτιώσατε και ενισχύσατε τον ερευνητικό χαρακτήρα
µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που καταθέσατε. Μάλιστα! Για να το
δούµε λίγο αυτό. Διαβάζω από την αρχική µορφή του νοµοσχε-
δίου, όπως κατατέθηκε στην Ολοµέλεια, το άρθρο 1 παράγρα-
φος 2: «Κύριοι σκοποί του Ινστιτούτου είναι η προαγωγή των
βυζαντινών και µεταβυζαντινών σπουδών και η έρευνα σε θέµατα
που αφορούν σε αυτές». Διαβάζω στη νοµοτεχνική βελτίωση την
ίδια πρόταση, πάλι στο άρθρο 1 παράγραφος 2 που λέει: «Σκο-
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πός του Ινστιτούτου αποτελεί η προαγωγή των βυζαντινών και
µεταβυζαντινών σπουδών». Τελεία. Η έρευνα που υπήρχε στο
αρχικό σχέδιο, εδώ δεν υπάρχει.

Σε όλα τα άλλα στο συγκεκριµένο άρθρο απλώς τα ουσιαστικά
τα κάνατε ρήµατα και κάνατε αναρίθµηση.

Στους σκοπούς του ινστιτούτου, όπως είπαµε, έχει παρεισφρή-
σει «η προαγωγή της πολιτιστικής διπλωµατίας». Αυτό µας κάνει
πολύ καχύποπτους για την ενσωµάτωση των τριών αυτών λέ-
ξεων, που µπορούν να παίξουν τον ρόλο µιας κερκόπορτας, µε-
τατρέποντας το ινστιτούτο σε διπλωµατικό αντί για ερευνητικό
κέντρο.

Επίσης η τελευταία παράγραφος 4, που καθορίζει ότι το
Υπουργείο Εξωτερικών θα έχει τη γενική εποπτεία και το Υπουρ-
γείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων την εποπτεία στη
µορφωτική και εκπαιδευτική δραστηριότητα µόνον -ούτε καν
αναφέρει την ερευνητική- επιβεβαιώνει τις διαθέσεις µετατόπι-
σης από την αρχική του αποστολή. Αν η κύρια αποστολή του ιν-
στιτούτου είναι, όπως µας διαβεβαίωσε ο κύριος Υφυπουργός,
η µορφωτική, η εκπαιδευτική και η ερευνητική διάσταση, γιατί να
µπαίνει το Υπουργείο Εξωτερικών ως βασικός επόπτης; Μήπως
για την περιουσία; 

Πάµε στο άρθρο 2. Εδώ καθορίζεται η πενταµελής εποπτική
επιτροπή, η οποία είχε καθοριστεί οµολογουµένως µε αρκετή
ασάφεια. Όλοι οι φίλοι χώραγαν! Και τώρα µε τη νοµοτεχνική
βελτίωση που θέλει και αυτή διόρθωση γιατί κάποιες παράγρα-
φοι έχουν µπει λάθος- ουσιαστικά, αντί για πρόσωπα µε αποδε-
δειγµένη γνώση, βάζουµε κάποια µέλη ΔΕΠ πρώτης και
δεύτερης βαθµίδας, όπως ήρθε µε τη δεύτερη νοµοτεχνική βελ-
τίωση, δηλαδή καθηγητές και αναπληρωτές καθηγητές ή ερευ-
νητές Α’ και Β’, µε αντικείµενο όµως που δεν αναφέρεται ότι
πρέπει να είναι σχετικό µε τις βυζαντινές και µεταβυζαντινές
σπουδές, αλλά να είναι επί παντός επιστητού. Επίσης, αυτοί δεν
θα εκλέγονται. Θα ορίζονται από τον Υπουργό.

Γιατί να µην γίνει εδώ, όπως και στην τρίτη περίπτωση του µέ-
λους ΔΕΠ, ανοικτή πρόσκληση, αλλά να ορίζονται απευθείας από
τον Υπουργό; Όσο πιο ανοικτός είναι ένας θεσµός τόσο πιο αξιό-
πιστος απέναντι στην κοινωνία. 

Εδώ µία απορία: Γιατί η Ακαδηµία Αθηνών αποκλείστηκε από
τους συµµετέχοντες στην εποπτική επιτροπή; Υπήρχε πριν.
Μήπως δεν την έχουµε σε υπόληψη; Μήπως δεν έχει ερευνητικό
έργο, παρ’ όλο που ολόκληρα ερευνητικά ινστιτούτα ανήκουν
στην Ακαδηµία Αθηνών; Μήπως έχουν κάνει κάτι µεµπτό και εφό-
σον έγινε πενταµελής από τριµελής η εποπτική επιτροπή δεν χω-
ράει και ένα µέλος της Ακαδηµίας Αθηνών, ενός ανεξάρτητου
από κυβερνήσεις θεσµού; Δεν έχετε, λοιπόν, εµπιστοσύνη στον
θεσµό.

Πάµε στο άρθρο 3, που έχει να κάνει µε τα όργανα διοίκησης
του ινστιτούτου. Είναι µόνο δύο τα όργανα, όπως αναφέρονται
µέσα στο νοµοσχέδιο, ο πρόεδρος και η διαχειριστική επιτροπή. 

Κατ’ αρχάς στα ινστιτούτα δεν υπάρχει πρόεδρος, υπάρχει δι-
ευθυντής, αλλά αυτό το παραβλέπουµε.

Κατά δεύτερον, είναι δυνατόν ένας κατά κύριο λόγο ερευνητι-
κός οργανισµός να µην έχει επιστηµονικό συµβούλιο και να προ-
βλέπεται -αν προβλέπεται- µετά στον οργανισµό αυτό το πράγµα
και όχι στον ιδρυτικό του νόµο; 

Καταθέσατε µετά νοµοτεχνική που λέει ότι «δύναται στον ορ-
γανισµό να προβλέπεται η συγκρότηση» και στη συνέχεια άλλη
νοµοτεχνική µε την οποία βγάζετε το «δύναται», οπότε στον ορ-
γανισµό προβλέπεται η συγκρότηση επιστηµονικού συµβουλίου.
Πότε, κύριοι συνάδελφοι; Εδώ έχουµε πανεπιστήµια που µετά
από µία δεκαετία δεν έχουν φτιάξει οργανισµό και θα φτιάξει το
Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
οργανισµό στη Βενετία τόσο γρήγορα, ώστε να υπάρχει επιστη-
µονικό συµβούλιο; Όχι. Απλώς θα υπάρχει µια προσωρινή κατά-
σταση η οποία θα κρατάει χρόνια και «ουδέν µονιµότερον του
προσωρινού». Αν, λοιπόν, δεν προβλέπεται αυτό ρητά από τον
νόµο ως κοµµάτι της διοίκησης, να έχουµε τον πρόεδρο -ουσια-
στικά τη διαχειριστική επιτροπή- και το επιστηµονικό συµβούλιο,
το παραπέµπετε στις καλένδες.

Επίσης το επιστηµονικό συµβούλιο είναι απαραίτητο, γιατί,
εφόσον έχουµε επιστηµονικό έργο, από ποιον θα κρίνονται οι

υπότροφοι, οι ερευνητές, τα ερευνητικά projects που θα αναλαµ-
βάνει το ινστιτούτο; Ή δεν θα αναλαµβάνει; Ή θα κρίνονται αυτά
µόνον από τον πρόεδρο;

Και ερχόµαστε στο άρθρο 4 που αναφέρεται στον πρόεδρο.
Και εδώ τσαλαπατιέται η επιστηµονική φύση του ινστιτούτου. Φέ-
ρατε νοµοτεχνική προσπαθώντας να το διορθώσετε. Και αυτή
όµως ήταν τσαπατσούλικη. Γιατί; Μία τριµελής επιτροπή από
µέλη ΔΕΠ θα εισηγείται στην εποπτική επιτροπή. Μπορεί, δη-
λαδή, κάποιοι λέκτορες να εισηγούνται για κάποιον καθηγητή.
Το διορθώσατε µετά και είπατε ότι θα είναι πρωτοβάθµιοι και
δευτεροβάθµιοι. Γιατί όµως να αποκλίνουµε από τις επιστηµονι-
κές και ακαδηµαϊκές νόρµες που έχουν τα εχέγγυα της επιστη-
µονικής και ακαδηµαϊκής κοινότητας; Να το κάνουµε και εδώ
πέρα όπως εκλέγονται οι διευθυντές στα ερευνητικά ινστιτούτα,
µε επταµελή σώµατα διακεκριµένων επιστηµόνων, µε χρήση του
συστήµατος ΑΠΕΛΛΑ, ώστε να υπάρχουν τουλάχιστον εχέγγυα
για τη συνάφεια µε το αντικείµενο. Ούτως ή άλλως, ψάχνουµε
Πρόεδρο για ερευνητικό ινστιτούτο, όχι απλό ρεσεψιονίστ σε ένα
ξενοδοχείο, σε µια προικισµένη όµως και ροµαντική τοποθεσία.

Δεν θα αναφερθώ στα υπόλοιπα. Τα είπε και ο εισηγητής µας.
Θα ήθελα να πω κάτι τελευταίο που µου έκανε εντύπωση. Όλα
τα ερευνητικά ινστιτούτα εκτός από οργανισµό έχουν και εσω-
τερικό κανονισµό που θα καθορίζει, για παράδειγµα, ποια κριτή-
ρια απαιτούνται για τους φιλοξενούµενους, για τους ερευνητές,
τους υποτρόφους κ.λπ.. Όλα τα ερευνητικά ινστιτούτα έχουν
εσωτερικό κανονισµό. Εδώ δεν υπάρχει καν ο όρος σε όλο το νο-
µοσχέδιο περί εσωτερικού κανονισµού.

Επίσης στα άρθρα 8 και 9 υπάρχουν διάφορα προεδρικά δια-
τάγµατα. Έχουµε πει πολλές φορές ότι τα νοµοσχέδια δεν έχουν
νόηµα, αν δεν υπάρχουν προθεσµίες και χρονοδιαγράµµατα για
τις υπουργικές αποφάσεις και τα προεδρικά διατάγµατα. Και εδώ
πάλι δεν υπάρχουν χρονοδιαγράµµατα.

Επίσης η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής -αναφέρθηκαν
και άλλοι οµιλητές σε αυτό- έχει τις ενστάσεις της σχετικά µε τη
συνταγµατικότητα της παραγράφου 2 του άρθρου 9 για την πα-
ροχή εξουσιοδότησης στη διοίκηση, καθότι θεωρεί ότι είναι πολύ
ασαφές το περιεχόµενο για την παροχή αυτής της εξουσιοδότη-
σης.

Εν κατακλείδι, η γενική εντύπωση είναι ότι φαίνεται µια ανυπό-
µονη βουλιµία του Υπουργείου Εξωτερικών να ελέγξει το ινστι-
τούτο και έτσι απεµπολεί τον ερευνητικό και επιστηµονικό
χαρακτήρα. Αν υπήρχε κακοδιαχείριση στο παρελθόν, να βά-
λουµε τις ασφαλιστικές δικλίδες να αντιµετωπιστεί, χωρίς όµως
να υπονοµεύσουµε την επιστηµονική διάσταση του ινστιτούτου.

Κάνατε κάποιες κινήσεις αποκατάστασης της ακαδηµαϊκότη-
τας µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά δεν είναι αρκετές. Ει-
σακούστε τις συστάσεις µας, ώστε να διασφαλιστεί περισσότερο
η ανεξαρτησία και η επιστηµονικότητα του ινστιτούτου, ώστε να
µη µας αναγκάσετε να το καταψηφίσουµε.

Ως προς τις τροπολογίες, θα σταθώ λίγο στου Υπουργείου
Παιδείας που παρατείνει τη θητεία των µελών της Διοικούσας
Επιτροπής Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων του Υπουρ-
γείου. Ο λόγος είναι ότι θα έρθει ένα σχετικό νοµοσχέδιο. Η ερώ-
τηση προς το Υπουργείο Παιδείας είναι για πότε το υπολογίζει,
πότε θα έρθει αυτό το νοµοσχέδιο για τα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία.

Για το ΙΝΕΔΙΒΙΜ καταργείται η θέση του διευθύνοντος συµ-
βούλου. Εδώ πέρα η απορία είναι η εξής: Εφόσον στις βασικές
αρχές της διοίκησης υπάρχουν οι διακριτοί ρόλοι του προέδρου
του διοικητικού συµβουλίου και του διευθύνοντος συµβούλου,
που έχει τις πιο εκτελεστικές αρµοδιότητες, θα κάνει αυτό το
πράγµα και στους άλλους οργανισµούς του Υπουργείου που
έχουν διευθύνοντες συµβούλους; Δηλαδή, θα τους καταργήσει
ή αυτό αφορά ad hoc µόνο το ΙΝΕΔΙΒΙΜ;

Πάµε λίγο και στην περιρρέουσα ατµόσφαιρα και κλείνω σε
ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Όπως αναφέρθηκε και ο κ. Λοβέρ-
δος, η δηµιουργία του ενιαίου φορέα στον προοδευτικό µεσαίο
χώρο παίρνει όλο και πιο πολύ σάρκα και οστά. Στις δηµοσκοπή-
σεις πλέον θα µετράται ως «Κίνηµα Αλλαγής» και η προσπάθεια
που γίνεται συντονισµένα και από τις δύο Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες, Δηµοκρατική Συµπαράταξη και Ποτάµι, το µεγάλο στοίχηµα,
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λοιπόν, είναι να αποτελέσει µια ελκυστική επιλογή για τους προ-
οδευτικούς πολίτες, ενισχύοντας τα θετικά και αποµακρύνοντας
τα αρνητικά κάθε χώρου.

Επίσης έχουµε σήµερα την πρώτη µέρα των ηλεκτρονικών
πλειστηριασµών, την τρίτη αξιολόγηση που τρέχει και περιµέ-
νουµε και τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό.

Ταυτόχρονα έχουµε και τη µεθόδευση µιας τακτικής υποχώ-
ρησης της Κυβέρνησης στο θέµα των βληµάτων για τη Σαουδική
Αραβία, µετά από τα αναπάντητα ερωτήµατα σχετικά µε τις τρια-
κόσιες χιλιάδες βλήµατα ή µε τις εκατό χιλιάδες, τον επίσηµο ή
ανεπίσηµο εκπρόσωπο που δεν ήξεραν οι Σαουδάραβες, την
κράτηση υπό περιορισµό ενός ταξίαρχου στο Πεντάγωνο, τα
απόρρητα ή µη απόρρητα έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε δέκα δευτερόλεπτα τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Διότι ο Πρωθυπουργός µπορεί να διαβάζει από το Βήµα της

Βουλής απόρρητα διαβαθµισµένα έγγραφα, ενώ οι Βουλευτές
δεν µπορούν ούτε να καταθέσουν στη Βουλή αντίστοιχα έγ-
γραφα. Εδώ είναι που έχουµε µπερδευτεί.

Το µόνο σίγουρο σε όλη αυτή την οµιχλώδη κατάσταση από
την όλη υπόθεση είναι η στήριξη του Πρωθυπουργού στον συγ-
κυβερνήτη του, τον Υπουργό Άµυνας, τον κ. Καµµένο. Ξέρει, βέ-
βαια, ο Πρωθυπουργός ότι η στήριξη προς τον κ. Καµµένο είναι
σαν την ορθοπεταλιά. Αν τη σταµατήσει, θα πέσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το ιταλικό σχολείο «Ιούλιος Καί-
σαρας» (Giulio Cesare) (δεύτερο τµήµα).

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει για επτά λεπτά η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Βάκη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το «Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαν-

τινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών» της Βενετίας το γέννησε το
όραµα ενός επτανήσιου διπλωµάτη και ποιητή, του Μαρίνου Σι-
γούρου. Το γέννησε η πράξη υψίστης γενναιοδωρίας και ανιδιο-
τέλειας της ελληνικής κοινότητας της Βενετίας που του δώρισε
το σύνολο της ακίνητης περιουσίας της, στην οποία µεταξύ
άλλων συγκαταλέγονται η Εκκλησία του Αγίου Γεωργίου, η Φλαγ-
γίνειος Βιβλιοθήκη και το Μέγαρο της Φλαγγινείου Σχολής που
είναι η έδρα του.

Το γέννησε, αν θέλετε, η ανάγκη τότε να εξευρεθεί το θεσµικό
και ερευνητικό ενδιαίτηµα της διαχείρισης της ιστορικής µνήµης,
η ληξιαρχική πράξη γέννησης, η διεθνής συµφωνία µεταξύ της
ελληνικής και της ιταλικής κυβέρνησης το 1949, δια της οποίας
ρυθµίστηκαν το οικονοµικό και νοµικό καθεστώς του ινστιτούτου.
Έτσι έλαβε σάρκα και οστά το παλαιότερο ελληνικό ερευνητικό
ίδρυµα στο εξωτερικό, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, επι-
φορτισµένο µε ερευνητική αποστολή, την οποία επετέλεσε και
πρέπει να συνεχίσει να επιτελεί.

Ας µου επιτραπεί σ’ αυτό το σηµείο η παράθεση κάποιων στοι-
χείων που δεικνύουν και την πολυσχιδή ερευνητική δραστηριό-
τητα του ινστιτούτου µέχρι το 2016: Ογδόντα τρεις (83) αυτο-
τελείς µελέτες -στις οποίες συγκαταλέγονται µονογραφίες, πρα-
κτικά συνεδρίων και αφιερωµατικοί τόµοι- διοργάνωση συνε-
δρίων, αλλά και η ανελλιπώς κατ’ έτος έκδοση του διεθνούς
περιοδικού «ΘΗΣΑΥΡΙΣΜΑΤΑ» και πολλά άλλα.

Το ινστιτούτο έδωσε στέγη σε εκατοντάδες ερευνητές, Έλλη-
νες και αλλοδαπούς, για τη διεξαγωγή έρευνας και έγινε και η
κοιτίδα πολλών διδακτορικών διατριβών που προήγαγαν τις βυ-
ζαντινές και µεταβυζαντινές σπουδές. Ας συνεκτιµηθεί και η ανυ-
πολόγιστης αξίας ώσµωση των υποτρόφων µε τα πανεπιστήµια

της Βενετίας και της Πάντοβας, τη Μαρκιανή Βιβλιοθήκη, αλλά
και το Κρατικό Αρχείο Βενετίας που έδωσε πλούσια τροφή στην
έρευνα και ιδιαίτερα στην έρευνα σχετικά µε την ενετοκρατία.

Η ιστορία του ινστιτούτου, δυστυχώς, δεν ήταν µόνο ιστορία
της προβολής και της καλλιέργειας των ανθρωπιστικών σπου-
δών. Είναι και µια µακρά ιστορία ερίδων, κατηγοριών και αντεγ-
κλήσεων που κάποιες φορές σπίλωσαν την τιµή και την αξιο-
πρέπεια ερευνητών υψηλού διαµετρήµατος, όπως του Μανού-
σου Μανούσακα. Οι κατηγορίες εναντίον του Μανούσου Μανού-
σακα κατέπεσαν στα δικαστήρια, αλλά ο ίδιος έφυγε µε το βάρος
µιας τεράστιας αδικίας. 

Από τη δεκαετία του 1980, πολιτικές άγονες κάποιες φορές
και ασύστατες κατηγορίες και διώξεις απείλησαν το ινστιτούτο
µε αδρανοποίηση, µαρασµό και αλλοίωση της φυσιογνωµίας
του. Τούτο επ’ ουδενί, βεβαίως, δεν σηµαίνει ότι το ινστιτούτο,
όπως και κάθε ερευνητικός θεσµός, κάθε νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου, µένει στο απυρόβλητο, δεν υπόκειται σε οικονο-
µικούς ελέγχους και λογοδοσία και δεν διέπεται από καθεστώς
διαφάνειας. Αυτά είναι αυτονόητα. Το παρόν νοµοσχέδιο έχει
πρόνοιες περί αυτού και βάζει θεσµικές δικλίδες ασφαλείας.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θεµελιώδες ερώτηµα
το οποίο οφείλουµε να απαντήσουµε σήµερα, εάν θέλουµε να
επανεκκινήσει το ινστιτούτο, αφορά τη φυσιογνωµία και την ταυ-
τότητά του, την οποία καλούµαστε να θωρακίσουµε νοµοθετικά
µε το σχέδιο νόµου που συζητούµε. Ας µην εξαντληθούµε. Θα
συµφωνήσω µε πολλούς οµιλητές σε αοριστολογίες, σε αµφιση-
µίες όρων όπως «πολιτιστική προβολή» ή «διπλωµατία», που
εκόντες-άκοντες αποδυναµώνουν και συσκοτίζουν την ακαδη-
µαϊκή αποστολή του θεσµού.

Ας το θέσω διαφορετικά και προς αποφυγή παρεξηγήσεων. Η
καλύτερη πολιτιστική προβολή ή διπλωµατία είναι η ενίσχυση και
επικαιροποίηση της ερευνητικής διάστασης του ινστιτούτου, η
πάση δυνάµει συντήρησή του σ’ αυτό που έλεγε ο αείµνηστος
Παναγιωτάκης: «Σε προκεχωρηµένο φυλάκιο του νεοελληνικού
πολιτισµού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια γόνιµη διαβού-
λευση στις επιτροπές, µετά από µια εξόχως διαφωτιστική ακρό-
αση των φορέων, το νοµοσχέδιο συµπεριέλαβε καθοριστικές αλ-
λαγές επί τα βελτίω που κινούνται στην παραπάνω κατεύθυνση.

Αναφέρθηκα προηγουµένως στην ανάγκη επικαιροποίησης και
εκσυγχρονισµού του ινστιτούτου. Όταν ιδρύθηκε το ινστιτούτο,
τότε στις αρχές του ’50, ο µόνος ερευνητικός φορέας στη χώρα
µας ήταν η Ακαδηµία Αθηνών. Στη παρούσα συγκυρία, µε την
πληθώρα ερευνητικών ιδρυµάτων, τον πληθωρισµό έρευνας και
την πρόσφατη ψήφιση θεσµικού καθεστώτος που τα διέπει, το
ινστιτούτο θα πρέπει κάποια στιγµή και ως προς την ερευνητική
αποστολή του να εναρµονιστεί µε το παραπάνω.

Η εκλογή προέδρου και επιπλέον του επιστηµονικού συµβου-
λίου, του οποίου τη συγκρότηση προβλέπει και µε νοµοτεχνική
βελτίωση ο κανονισµός, οφείλει να υπόκειται -και υπόκειται- στα
κριτήρια των ακαδηµαϊκών κρίσεων και οφείλει να µην µεταλλα-
χτεί σε µια γραφειοκρατική διαδικασία. 

Κάναµε πολλές συζητήσεις επ’ αυτού. Οι επιστήµονες, οι ερευ-
νητές, οι ακαδηµαϊκοί εκλέγονται από οµότεχνους. Δεν διορίζον-
ται. Το διαβατήριο εισόδου, την κάρτα µέλους στην ακαδηµαϊκή
κοινότητα τη δίδει η άσκηση ελεύθερης και δηµόσιας επιστηµο-
νικής κρίσης και όχι η εκάστοτε πολιτική ηγεσία των Υπουργείων.
Η υπαλληλοποίηση και οι εξαρτήσεις από την εκάστοτε εξουσία
είναι ο θάνατος της ακαδηµαϊκής έρευνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου µε τις
βελτιωτικές του τροποποιήσεις θωρακίζει τη χρηστή διοίκηση:
Διαχειριστική επιτροπή, οικονοµικός διευθυντής, ετήσια αίτηση
πεπραγµένων και ούτω καθεξής. Θωρακίζει και τον ερευνητικό
χαρακτήρα του ινστιτούτου, προσδίδοντάς του εξωστρέφεια. 

Είναι ένα πρώτο βήµα διαφύλαξης του ινστιτούτου ως ακαδη-
µαϊκού ιδρύµατος. Προσπαθεί να γίνει και ένα ανάχωµα σε λογι-
κές που το ταλαιπώρησαν και το µαράζωσαν, προσπαθώντας να
το εκφυλίσουν σε πολιτιστικό κέντρο ποικίλης ύλης, σε κέντρο
µιας διερχόµενης κοσµικής ελίτ, σε θέρετρο διπλωµατικής ανα-
ψυχής. Δεν θέλουµε κάτι τέτοιο. 

Θέλουµε να εµφυσήσουµε ζωή, να ξαναδώσουµε οξυγόνο, µε-
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τατρέποντας έναν θεσµό που έγινε πεδίο βολής διασταυρούµε-
νων πυρών -Υπουργείων, πολιτικών, συµφερόντων- εδώ και πολ-
λές δεκαετίες, σε ένα ερευνητικό κύτταρο. Και ας µην επιτρέ-
ψουµε µια ιστορία που έγραψαν οράµατα και µεράκια, ερευνη-
τικό πάθος και ανιδιοτέλεια να γίνει το χρονικό ενός προαναγ-
γελθέντος θανάτου ή ένας ακόµη «Θάνατος στη Βενετία», όπως
είπαν πριν και οι συνάδελφοι, ο κ. Τζαβάρας και ο κ. Σεβαστάκης,
χωρίς την αισθητική ενός Βισκόντι και ενός Τόµας Μαν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η κ. Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θέλουµε να πετύχουµε µε το

παρόν νοµοσχέδιο; Ποιο είναι το ζητούµενο; Να ενισχύσουµε την
υπάρχουσα δοµή, να την απαλλάξουµε από τις δυσλειτουργίες
της, να την κάνουµε πιο αποτελεσµατική και ταυτόχρονα να µπο-
ρέσουµε επιτέλους να απαλλαγούµε από τον χρόνιο εθισµό να
δηµιουργούµε διαδικασίες αδιαφανείς, εξαρτηµένες από πολιτι-
κές ηγεσίες Υπουργείων, µε έλλειµα αξιοκρατίας και µε τη λογική
του µεγαλύτερου δυνατού πολιτικού ελέγχου.

Αυτή είναι η πρόοδος; Αντί να προσβλέπουµε στο πώς ένα ιν-
στιτούτο, αυτής µάλιστα της χρησιµότητας, µπορεί να αναδειχ-
θεί, να επιµελούµαστε το πώς θα αναδιαρθρωθεί µε τρόπο που
θα επιτρέπει τον απόλυτο πολιτικό έλεγχό του. 

Για παράδειγµα, η οργάνωση της δοµής του ινστιτούτου είναι
προφανές πως σε πρακτικό επίπεδο επιβάλλει τη δηµιουργία
νέας θέσης εξιδεικευµένου οικονοµικού διευθυντή, ώστε η ασ-
κούµενη εποπτεία να ενισχυθεί και όχι να αφεθεί σε αυθαιρεσία,
σε διορισµούς κοµµατικών φίλων και πιθανής κακοδιαχείρισης.

Είναι δυνατόν να µην είναι αυτονόητη η παρουσία ενός ανθρώ-
που που θα εγγυάται την ορθή χρήση πόρων, δωρεών, δαπανών
και γενικά των οικονοµικών µεγεθών του Ινστιτούτου; 

Μιλάµε όλοι για διαφάνεια. Πολύ ωραία. Ας εισαχθεί, λοιπόν,
η πρόβλεψη ότι η εποπτική επιτροπή θα µπορεί να προκαλεί
έκτακτο οικονοµικό έλεγχο του ινστιτούτου από την αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, όταν αυτό κρίνεται απα-
ραίτητο, έλεγχος που είναι απαραίτητος και πριν από την ανά-
ληψη καθηκόντων από νέο Πρόεδρο. 

Μιλάµε για αξιοκρατία. Πολύ ωραία. Συνεπώς τα στελέχη του
ινστιτούτου, τα µέλη της εποπτικής επιτροπής θα πρέπει να ξε-
χωρίζουν για τα επιστηµονικά προσόντα τους και αυτά να είναι
ορισµένα, ευθύς εξαρχής µε στόχο, την αναβάθµιση των δρά-
σεων και του έργου του Ινστιτούτου. Εάν τα προσόντα δεν είναι
ορισµένα και τη συµµετοχή µελών στην εποπτική επιτροπή την
ορίζει ο εκάστοτε Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων αντιστοίχως, πιστεύει κά-
ποιος πως εξυπηρετείται η διάσταση της διαφάνειας; 

Μιλήσαµε ακόµα για την ισορροπία µεταξύ των ανεξάρτητων
υπηρεσιακών στελεχών και την ένταξη στην επιτροπή ενός µέ-
λους από την Ακαδηµία Αθηνών και όχι απλά την επιλογή ενός
καθηγητή ή ερευνητή οποιασδήποτε βαθµίδας, αλλά και εξειδί-
κευσης, µε απλή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Πόσο πιο απλός θα µπο-
ρούσε να είναι ο συµβολισµός της συµµετοχής ενός µέλους του
κορυφαίου πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας, για να γίνει απο-
δεκτός; 

Μιλώντας για διαφάνεια και επιστηµονική τεκµηρίωση απαιτεί-
ται, για να αποφευχθούν φαινόµενα αυθαιρεσίας και διορισµών
που εξυπηρετούν πολιτικά συµφέροντα, η επιτροπή που προτεί-
νει τα πρόσωπα για τη θέση του προέδρου του ινστιτούτου, να
µην είναι απλά µία τριµελής επιτροπή καθοδηγούµενη από τα εµ-
πλεκόµενα Υπουργεία, αλλά η µόνιµη εποπτική επιτροπή.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο στη διαδικασία της επι-
τροπής, όσο και σήµερα, επισηµάναµε µε τρόπο ξεκάθαρο όσα
χρειάζεται να τροποποιηθούν προκειµένου να έχουµε ένα ουσια-
στικό αποτέλεσµα. Τίποτα δεν έγινε δεκτό. Τίποτα δεν εισακού-
στηκε. Προτείναµε ουσιαστικό εκσυγχρονισµό, θεσµική αναβάθ-
µιση και θωράκιση του Ινστιτούτου, διαφάνεια, αξιοκρατία, απο-
τελεσµατικό έλεγχο και πλήρη λογοδοσία. 

Η Κυβέρνηση δεν άλλαξε τίποτα ουσιαστικό σε σχέση µε το

αρχικό κείµενο. Μικρές νοµοτεχνικές βελτιώσεις που δεν αλλά-
ζουν το περιεχόµενο, ούτε βέβαια απαντούν στις προτάσεις που
κάναµε για τη βελτίωση του νόµου. Όµως και ό,τι άλλαξε φρόν-
τισε να µας το κοινοποιήσει όσο µπορούσε πιο αργά. Για µία
ακόµη φορά η Κυβέρνηση ενεργεί σαν να βρίσκεται στη Βουλή
µόνη της, αρνείται την ουσία του διαλόγου, ακυρώνοντας µε τον
τρόπο αυτόν την ίδια τη διαδικασία της συζήτησης, συµµετέχει,
όχι µε διάθεση να βελτιώσει ένα νοµοθέτηµα, αλλά επειδή το
προβλέπει ο Κανονισµός. 

Ακόµη και η δήθεν αλλαγή για τη σύσταση Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου γράφτηκε µε πρόθεση να παραπλανήσει, αφού αρχικά
προέβλεπε πως δύναται να προβλεφθεί και άρα, µάλλον, δεν θα
γινόταν ποτέ και λίγο πριν µαθαίνω πως ο Υπουργός θα το αλλά-
ξει και θα το βάλει µε τη µορφή ορισµού στον νόµο. Ελπίζω, του-
λάχιστον, αυτό να γίνει. Γιατί όποιος θέλει πραγµατικά να συ-
στήσει Επιστηµονικό Συµβούλιο το βάζει στον νόµο, κύριοι συ-
νάδελφοι, και όχι σε διατυπώσεις αµφίβολες και µη δεσµευτικές. 

Εµάς οι θέσεις µας ήταν ξεκάθαρες και µε γνώµονα να απο-
κτήσει το ινστιτούτο τον ιδρυτικό του ρόλο και να ξεπεραστούν
οι δυσλειτουργίες του παρελθόντος. Η Κυβέρνηση για ακόµα µια
φορά σκέφτηκε µικροπολιτικά. Για αυτούς ακριβώς τους λόγους
καταψηφίζω το σχέδιο νόµου, εκφράζοντας ταυτόχρονα και τη
λύπη µου, γιατί θα περίµενα ένα νοµοσχέδιο αυτού του αντικει-
µένου να φροντίσει η Κυβέρνηση να περάσει µε την ψήφο ολό-
κληρης της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ, και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Χρυσής Αυγής, ο κ. Ηλιόπουλος.

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµοθετούµε εν κε-
νώ. Τα σχέδια νόµου δεν κρίνονται, συγκρίνονται και αξιολογούν-
ται µόνο ή κυρίως µε τα προηγηθέντα νοµικά status. 

Κυρίως βαθµολογούνται και αξιολογούνται στο αν ανταποκρί-
νονται στις ανάγκες, ισχυρίζοµαι τις επείγουσες ανάγκες της
ρύθµισης και εν προκειµένω όχι απλά της επαναρρύθµισης, αλλά
της επανεκκίνησης του θεσµού.

Μιλώντας για το Ινστιτούτο της Βενετίας εκ του µακρόθεν είναι
εύκολο κάποιος να κάνει σχεδιασµούς επί χάρτου, θεωρητικές
αναζητήσεις, ερήµην της ιστορίας και της πραγµατικότητας του
2017. Μας υποχρεώνει η ιστορία να συλλειτουργήσουµε, να συ-
νεννοηθούµε, να συναινέσουµε. Δεν µπορούµε να συζητούµε εν
κενώ.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Θα τη δούµε αµέσως µετά, όπως
µε τη θεσµική µου ιδιότητα, ως Προέδρου της Ειδικής Μόνιµης
Επιτροπής του Ελληνισµού της Διασποράς, είχα την τύχη να δια-
πιστώσω ιδίοις όµµασι πριν από περίπου µία εβδοµάδα στην Ελ-
ληνική Ορθόδοξη Κοινότητα της Βενετίας.

Είπε ο κ. Κουµουτσάκος, ο αγαπητός συνάδελφος: «Εσείς δεν
διορθώνετε. Γκρεµίζετε.». Το χαρακτήρισε παρωδία. Ωστόσο
είναι σαφές ότι υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής, ελάχιστος,
συναίνεσης στο εξής: Πρέπει να υφίσταται ένας θεσµός ελέγχου,
εξορθολογισµού, νοικοκυρέµατος µε σαφή προσδιορισµό ποιος
έχει την τελική ευθύνη. H τελική ευθύνη ανήκει στην ελληνική πο-
λιτεία και στο Υπουργείο Εξωτερικών, που καλείται να διαχειρι-
στεί έναν τεράστιο θησαυρό.

Ο θησαυρός αυτός δεν ετεροπροσδιορίζεται. Είναι καρφωµέ-
νος πάνω από την Πύλη του Αγίου Γεωργίου των Ελλήνων στο
Campo dei Greci, στην Πλατεία των Ελλήνων, στο Rio dei Greci,
στο Κανάλι των Ελλήνων, σ’ όλα αυτά που θυµίζουν Ponte dei
Greci, τη Γέφυρα των Ελλήνων. Γράφει επάνω: «Χριστώ Σωτήρι
και τω αγίω µάρτυρι Γεωργίω οι µέτοικοι και οι αεί καταίροντες
ενετίαζε των Ελλήνων, όπως έχοιεν κατά τα πάτρια τω Θεώ θρη-
σκεύειν, εκ των ενόντων φιλοτιµησάµενοι το ιερόν ανέθηκαν».
«Έλληνες» και «θρησκεύειν» και στο τέλος «εκ των ενόντων φι-
λοτιµησάµενοι», γράφει. Αυτοί που το έφτιαξαν, αυτοί που ακο-
λούθησαν έχουν τουλάχιστον την ευθύνη να το διατηρήσουν και
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όχι να το ερµηνεύουν ή να το παρερµηνεύουν. Γιατί είναι σαφές
ότι εκεί έχουµε ένα πάντρεµα του Ελληνισµού και της Ορθοδο-
ξίας, τον Γαβριήλ Σεβήρο και τον Θωµά Φλαγγίνη, που συνενώ-
νονται, αν θέλετε, µε τον Βησσαρίωνα τον Τραπεζούντιο,
ενώνοντας το Φροντιστήριο της Τραπεζούντας µε το Φλαγγίνειο
Φροντιστήριο.

Σήµερα, λοιπόν, είναι η αδήριτη ανάγκη επιστροφής στην κα-
νονικότητα, για να µπορέσουµε στο Μουσείο Βυζαντινών Εικό-
νων, στον Ναό του Αγίου Γεωργίου των Ελλήνων, στην Ελληνική
Κοινότητα της Βενετίας αλλά και στη Μητρόπολη Ιταλίας και Με-
λίτης να δηµιουργήσουµε ένα τριπλό σχήµα, που είναι αναγκαίο
στην παρούσα φάση. Πρώτον, την αποκατάσταση της ευνοµίας
και της ευταξίας. Η δικαιοσύνη ήδη πράττει τα δέοντα. Δεν είναι
λόγος κενός η ευνοµία, αλλά δεν θέλω να καταδικάσω αυτό που
θέλω να προστατεύσω και που είναι ο θησαυρός και η ιστορία. 

Δεν θέλω να γίνω αναλυτικότερος, όταν λέω ότι δεν νοµοθε-
τούµε εν κενώ. Εξηγούµαι. Στη συγκεκριµένη ηµερίδα, στην
οποία είχα την τύχη να κληθώ, σηκώθηκα και ρώτησα: «Θα πα-
ρακαλούσα εκτός από τους σεβαστούς εκπροσώπους του διοι-
κητικού συµβουλίου, έναν υπότροφο ή έναν ερευνητή», από τους
πενήντα επτά που είχε πριν από δεκαπέντε χρόνια, «να µου πει
την άποψή του για την πορεία» και µου εξήγησαν ότι δεν υπάρχει
ούτε ένας υπότροφος ούτε ένας διευθυντής, παρά µόνο ο διευ-
θυντής που όρισε η Ακαδηµία Αθηνών -όχι το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών- ο οποίος αµείβεται ετησίως µε τον καθόλου ευκαταφρό-
νητο µισθό των 74.000 ευρώ. Είναι διευθυντής δηλαδή ενός de
facto νεκρού, κενού ινστιτούτου. Δεν υφίσταται, δεν υπάρχει υπό-
τροφος, δεν υπάρχει ερευνητής.

Άρα η ευθύνη του Υπουργείου Εξωτερικών -και την αναλαµ-
βάνει πλήρως µε αυτό που κάνει- είναι να επαναλειτουργήσει το
ινστιτούτο και στη συνέχεια να αναδείξει τον θησαυρό των βυ-
ζαντινών εικόνων, ως πόλο συντονισµού στη συνέχεια, µετά την
επιστροφή στην κανονικότητα, όλων των εδρών Ελληνικής Γλώσ-
σας, Ελληνικού Πολιτισµού στο εξωτερικό. 

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών είναι καταλυ-
τικό, εξυγιαντικό, είναι «φιλί ζωής» για το ινστιτούτο και ταυτό-
χρονα αποτελεί εξυγίανση και αποκατάσταση της νοµιµότητας.
Ούτε ένας υπότροφος ούτε ένας ερευνητής ούτε ένας διευθυν-
τής διορισµένος από την Ακαδηµία Αθηνών! 

Επίσης, στην Εκκλησία του Αγίου Γεωργίου των Ελλήνων, στον
γυναικωνίτη, σεντούκια, που κλείστηκαν µε βουλοκέρι εδώ και
δεκαετίες, έχουν ήδη συληθεί. Αυτός ο πλούτος -που δεν µπορεί
όποιος περνάει να παίρνει από κάτι και να φεύγει και γι’ αυτό µί-
λησα για την τελική ευθύνη του Υπουργείου Εξωτερικών, της ελ-
ληνικής πολιτείας, όπως εκπροσωπείται από το Υπουργείο Εξω-
τερικών- είναι για να διασφαλίσει την επιστροφή στην κανονικό-
τητα, δηλαδή να δώσει το «φιλί της «ζωής».

Μετά από δύο ή τρία χρόνια επιστροφή στην κανονικότητα,
µπορούµε να συζητάµε για τα 4/5, τα 3/8, το 1/7, το επιστηµονικό,
το ακαδηµαϊκό έργο. Για να αποκτήσει όµως λειτουργικότητα
ένας τέτοιος θεσµός, πρέπει πρώτα να λειτουργήσει. Όταν δεν
λειτουργεί, όταν βρίσκεται ουσιαστικά ως πτώµα, κενό, άνευ
υποτρόφων κι άνευ ερευνητών, δεν δικαιούµαστε να σχεδιά-
ζουµε επί χάρτου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως µένω στον γενικό όρο. Καλά κάνετε, κύριε Υφυ-
πουργέ, κύριε Αµανατίδη, που µιλήσατε για παθογένειες και δυσ-
λειτουργίες και δεν µπήκατε στο περιεχόµενο των παθογενειών
και των δυσλειτουργιών. 

Έχουµε για παράδειγµα, έργα του Μιχαήλ Δαµασκηνού του
16ου αιώνα ασύλληπτης, εκπληκτικής βυζαντινής αξίας, που πα-
ραµένουν κλειστά. Υπάρχει ένας επισκέπτης την ηµέρα και εάν,
που θα έπρεπε να γίνεται ουρά απέξω επίσκεψης της κιβωτού
του Βυζαντίου, αφού η Βενετία αποτελεί ουσιαστικά την ιστορική
πρωτεύουσα του Απόδηµου Ελληνισµού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Δεν θέλω να µιλήσω για τη φράση του αγαπητού συναδέλφου
του κ. Κουµουτσάκου. Είδατε κ. Κουµουτσάκο ότι ο Υπουργός
άλλαξε το «δύναται» και το έκανε «προβλέπεται». Έδειξε και έδω-

σε δείγµατα σύνθεσης, καλής θέλησης, να πάµε όλοι µαζί, να βά-
λουµε πλάτη σε αυτή την Κυβέρνηση, στην επόµενη, στη µεθε-
πόµενη, όχι στα κόµµατα, αλλά στην πατρίδα, σε αυτό που συµ-
βολίζει την ενότητα του Ελληνισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τριανταφυλλίδη,
εάν θέλετε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ για την κατανόηση. 

Δεν θέλω να µιλήσω, κύριε Κουµουτσάκο, ούτε για τη συλλογή
ασκόπως σπαταληθέντων χρηµάτων, κρυφών λογαριασµών στο
εξωτερικό, πάταξης της διαφθοράς, ανάκτησης 2,5 εκατοµµυ-
ρίων δολαρίων που είχαν δοθεί στο Κέντρο Κλιµατικής Αλλαγής
της Κοινότητας της Καραϊβικής το 2008. Δεν θέλω να µπω σε
αυτά. Δεν θέλω να κάνω µια περιδίνηση σκανδάλων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Από το ινστιτούτο;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αποσύρω αυτόν τον τρό-

πο σκέψης, τον µικροκοµµατικό, τον µικροπολιτικό. Εστιάζω,
ζητώ, διεκδικώ, παρακαλώ όλους τους συναδέλφους, σε όποιο
κόµµα και εάν βρίσκονται, µε ό,τι απόψεις έχουν, επιτέλους κά-
ποια ελάχιστα να τα κρατήσουµε. Ανήκαν, ανήκουν και θα συνε-
χίσουν να ανήκουν στην πατρίδα. 

Αυτοί που έφτιαξαν τον Ιερό Ναό του Αγίου Γεωργίου των Ελ-
λήνων τιµούσαν τον Ελληνισµό, την εθνική και ελληνική ταυτό-
τητα. Αυτό πρέπει να κάνουµε και εµείς µε το ελάχιστο, εάν θέ-
λετε, δείγµα ιστορικής ευθύνης που πρέπει να µας διακρίνει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τριανταφυλλίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Κορίνθου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλιόπουλος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε περιέργεια, θα έλεγα, τον οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ να

µιλάει και να λέει δεκαπέντε φορές τις λέξεις «Ελληνισµός»,
«έθνος». Κάποια περίεργη αλλαγή έχει µεταλλάξει τους Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ. Από εκεί που έβγαζαν σπυριά και καντήλες όταν
άκουγαν τη λέξη «έθνος», «Ελλάδα», «εθνικό», τη χρησιµοποιούν
πια -και όχι µόνο σήµερα- µε πολύ µεγάλη ευκολία, χωρίς βέβαια
να την πιστεύουν, για το Ινστιτούτο Βενετίας, για το µοναδικό
αυτό ίδρυµα της Ελλάδος το οποίο βρίσκεται εκτός της χώρας
µας. 

Έχουµε να ευχηθούµε τα καλύτερα. Το λέω έτσι κυνικά, γιατί
µε όλους εσάς εδώ µέσα δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη ότι
ακόµα και αυτό το ίδρυµα -το οποίο έχει στην ιδιοκτησία του
εξήντα πέντε ακίνητα και µπορεί, λοιπόν, να αυτοχρηµατοδοτεί-
ται- θα µπορέσει να παραγάγει το ερευνητικό έργο που πρέπει
να παραγάγει, θα µπορέσει µέσα στη Βενετία να συνεχίσει να πα-
ράγει πολιτισµό, όπως κάνει όλα αυτά τα χρόνια. Σεβόµαστε, όχι
µόνο την ιστορία του ινστιτούτου, αλλά και την ιστορία που πρέ-
πει να διαφυλάξει το συγκεκριµένο ινστιτούτο ανά τους αιώνες. 

Σήµερα, όµως, είναι µια «µαύρη Τετάρτη». Μετά τη «µαύρη Πα-
ρασκευή» έχουµε έρθει σε µία «µαύρη Τετάρτη», όπως χαρακτη-
ρίζεται από τους ιδιοκτήτες ακινήτων, διότι πλέον µε ένα κλικ η
αριστερή Κυβέρνηση παραχωρεί τα σπίτια των Ελλήνων στις
τράπεζες. Το σύνθηµα που ακούγαµε τόσα χρόνια από τα χείλη
των πολιτευτών και των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ αντιστρέφεται
και από το «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», πλέον γίνεται
«όλα τα σπίτια µπορούν να βρίσκονται στα χέρια των τραπεζι-
τών».

Πανηγυρίζουν, βέβαια, οι ρυπαροφυλλάδες, οι φιλικά προσκεί-
µενες προς την Κυβέρνηση, όπως «Η Εφηµερίδα των Συντα-
κτών», που έχει κι ένα σπίτι στο εξώφυλλο και µιλάει για µία βίλα
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στην Κηφισιά που βγαίνει σήµερα σε πληστειριασµό. Καλώς
βγαίνει σε πλειστηριασµό η βίλα στην Κηφισιά, αν ο ιδιοκτήτης
όντως χρωστάει. 

Για να εξηγηθώ τι εννοώ «καλώς», υπάρχουν δύο κατηγορίες
από αυτούς που χρωστάνε. Αυτοί που ετσιθελικά δεν πληρώ-
νουν, που έχουν µια βίλα και δεν πληρώνουν και καλά κάνουν εκεί
και τους παίρνουν τη βίλα, µόνο που τα λεφτά από αυτούς τους
ανθρώπους δεν θα έπρεπε να πηγαίνουν στις τράπεζες, αλλά να
επιστρέφουν στον ελληνικό λαό. 

Υπάρχουν όµως και κάποιοι άλλοι συνάνθρωποί µας, οι οποίοι
µπορεί τα προηγούµενα χρόνια να είχαν και οι δύο σύζυγοι δου-
λειές, να έβγαζαν κάποια λεφτά και σκέφτηκαν, αντί να πληρώ-
νουν ενοίκιο, να πάρουν κάποιο σπίτι για την πρώτη κατοικία τους
και να στεγάσουν την οικογένειά τους. Στη συνέχεια, όµως, έµει-
ναν άνεργοι ή έχει µειωθεί δραµατικά ο µισθός τους. Δεν µπο-
ρούν να καλύψουν το δάνειο και έρχεται η τράπεζα να τους πάρει
το σπίτι και να το ξεπουλήσει.

Εδώ υπάρχει η εξής αδικία: Πάµε, λοιπόν, στην πλευρά της
τράπεζας. Δίνει ένα δάνειο µε 17%, εισπράττει ό,τι εισπράττει,
στη συνέχεια σταµατούν να την πληρώνουν, ανακεφαλαιοποιεί-
ται η τράπεζα εις βάρος του ελληνικού λαού –δεν έχει γίνει που-
θενά αλλού στον κόσµο τα χρέη των τραπεζών να βαρύνουν τον
λαό και αυτό γίνεται µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων- και στη
συνέχεια παίρνει το σπίτι στην κατοχή της, το πουλάει και παίρνει
και αυτά που έχουν αποµείνει µε υπεραξία.

Από την άλλη, ερχόµαστε σε έναν οικογενειάρχη, ο οποίος
παίρνει ένα δάνειο, πληρώνει 17% τόκους, χάνει τη δουλειά του,
χάνει το σπίτι, χάνει τα πάντα. Αυτή είναι η δικαιοσύνη στο ελλη-
νικό κράτος. Έτσι ορίζετε το δίκαιο για τον Έλληνα πολίτη. Αν
ήταν βέβαια αλλοδαπός, θα του παρείχατε και σπίτι, θα του πα-
ρείχατε και κάρτες µε µετρητά, θα του παρείχατε τα πάντα. Για
τον Έλληνα, όµως, υπάρχει κατάσχεση και ξεπούληµα της πρώ-
της κατοικίας. Οι τράπεζες, λοιπόν, χωρίς κανένα ρίσκο είναι οι
µόνες κερδισµένες από όλο αυτό το παιχνίδι. 

Επιπλέον, υπάρχει µια επίσκεψη η οποία κλείστηκε τελικά,
αυτή του σουλτάνου Ερντογάν στην πατρίδα µας µετά από
εξήντα πέντε χρόνια -και µε τον αέρα του σουλτάνου-, ο οποίος
δεν θα έρθει µόνο στην Αθήνα, θα επισκεφθεί πανηγυρικά -όπως
ο Τσαβούσογλου- και τη Θράκη. 

Ενώ είχε πάει ο Πρωθυπουργός εκεί, έκανε µια περίεργη δή-
λωση για τη σαρία. Η θέση µας, την οποία γνωρίζετε πολύ καλά,
είναι η κατάργηση βέβαια της σαρίας όχι από την Ελλάδα, αλλά
από ολόκληρη την Ευρώπη.

Είναι πολύ περίεργη, όµως, αυτή η δήλωση του Τσίπρα και
δώρο ουσιαστικά στον σουλτάνο, γιατί έτσι βάζει στο παιχνίδι
τους ψευτο-µουφτήδες. Εµείς, λοιπόν, για να το κάνουµε πιο εύ-
κολο στον κ. Τσίπρα, για να µην υπάρχουν αντιδράσεις, θα πούµε
το εξής: Να καταργηθεί βέβαια η σαρία, εννοείται, αλλά να αντι-
κατασταθεί από έναν νόµο ο οποίος να λέει: «Αφού, λοιπόν, κα-
ταργείται η σαρία, όλες οι υποθέσεις της εκεί µειονότητας, της
µουσουλµανικής», επαναλαµβάνω και όχι της τουρκικής, όπως
θέλει η Τουρκία, «θα εµπίπτουν στα ελληνικά δικαστήρια». Τελεία
και παύλα, ωραία ως εδώ, και οι ψευτο-µουφτήδες και οι ψευτο-
ιµάµηδες θα κατηγορηθούν για αντιποίηση αρχής.

Προσέξτε λίγο. Αυτό το δηλώνω σήµερα από το Βήµα της Βου-
λής. Θα το φέρετε την άλλη εβδοµάδα και θα τα ξαναπούµε.
Ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου µε αυτό που πάτε να κάνετε. Προ-
σέξτε πολύ καλά. Υπάρχει αυτό το νοµοθέτηµα που πρέπει ο-
πωσδήποτε να ψηφίσετε, που πρέπει να είναι οι ψευτο-µουφτή-
δες και οι ψευτο-ιµάµηδες να θεωρούν ότι διαπράττουν αντιποί-
ηση αρχής. Προσέξτε, το δηλώνουµε σήµερα. Μην ανοίξετε τον
ασκό του Αιόλου και µην παίζετε µε τα εθνικά θέµατα.

Κάνατε και άλλο δώρο. Εχθές συνελήφθησαν δήθεν Κούρδοι,
εννέα άτοµα, λέει, κουρδικής καταγωγής. Και άλλο δώρο προς
τον σουλτάνο. Τα δωράκια συνεχίζονται και θα κορυφωθεί, βέ-
βαια, αυτή η παροχολογία στον σουλτάνο µε την επίσκεψή του.
Απλά του τα κάνετε αυτά για να τον δελεάσετε να έρθει.

Συλλάβατε, λοιπόν, εννέα Τούρκους, πρώην πράκτορες της
ΜΙΤ και έχουν φύγει, δεν τους ελέγχει ο Ερντογάν. Σας έδωσε
εντολή να τους συλλάβετε και το κάνατε σε µερικές ώρες. 

Εµείς σαν Χρυσή Αυγή δεν θεωρούµε ότι υπάρχει ελληνοτουρ-

κική φιλία. Δεν πιστεύουµε στην ελληνοτουρκική φιλία και, όπως
γράψαµε και στο πρωτοσέλιδο της εφηµερίδας µας σήµερα, θε-
ωρούµε τον Ερντογάν ανεπιθύµητο.

Τα λέω αυτά όχι για κανέναν άλλον λόγο, αλλά γιατί δεν έ-
χουµε και κάποιο άλλο Βήµα στο «χαζοκούτι» που παρακολου-
θούν οι Έλληνες. Είναι το µοναδικό µας Βήµα. Αφού, λοιπόν,
βρήκα την ευκαιρία, θα κάνω µία σύνοψη της επικαιρότητας. 

Είχαµε, λοιπόν, και µια συζήτηση εδώ, στη Βουλή. Δεν θα µπω
στην ουσία, γιατί η ουσία είναι και παραµένει µία εδώ και σα-
ράντα πέντε χρόνια: µίζες, έµποροι όπλων, διαφθορά. Αυτά συ-
ζητούσατε εδώ και απλά προσπαθούσατε να πείτε ποιος έχει
τους καλύτερους εµπόρους όπλων, ποιος διαρρέει περισσότερα
απόρρητα έγγραφα από τον άλλο, ποιος έχει τους καλύτερους
µεσάζοντες, «Παπαδόπουλος», έλεγε ο ένας, «Σφακιανάκης»,
έλεγε ο άλλος.

Από πίσω τα µέσα είτε του ΣΥΡΙΖΑ είτε της Νέας Δηµοκρατίας
σιγόνταραν αυτή τη διαδικασία µε συνεχή κάλυψη της συζήτη-
σης, µε πρωτοσέλιδα, µε άρθρα είτε υπέρ του ΣΥΡΙΖΑ είτε υπέρ
της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ένα παιχνίδι στις πλάτες του ελλη-
νικού λαού, που –επιτέλους- ευτυχώς σας έχει πάρει χαµπάρι και
έχει γυρίσει την πλάτη του –δυστυχώς- σε ολόκληρο το πολιτικό
σύστηµα. Αυτό έχετε πετύχει και συνεχίζετε βέβαια να το πετυ-
χαίνετε, γιατί φιµώνετε τη Χρυσή Αυγή, τη µοναδική φωνή στο
πολιτικό σύστηµα που µπορεί να ορθώσει έναν λόγο αντίθετο
από τον δικό σας και να σώσει τα προσχήµατα, να σώσει, τελικά,
την πατρίδα µας.

Στα κανάλια, λοιπόν, παίζει συνεχώς και ένα άλλο θέµα: η επί-
σκεψη του Μητσοτάκη στη Μάνδρα. Δεύτερη φορά, λέει, πηγαί-
νει κουστουµάτος, ατσαλάκωτος, χωρίς να ξέρει καν τι γίνεται
εκεί. Συνοµιλεί µε αυτούς που πρέπει να συνοµιλήσει, βγάζει µε-
ρικές φωτογραφίες, λέει κάποια λόγια του αέρα και αυτό προ-
βάλλεται από όλα τα µέσα, σαν τον Μεσσία που πηγαίνει στη
Μάνδρα.

Από την άλλη, έχουµε τον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής την ίδια
ηµέρα της καταστροφής να πηγαίνει εκεί, µε τεράστιο κλιµάκιο
συναγωνιστών και φίλων της Χρυσής Αυγής και να βοηθάει ο
ίδιος –υπάρχουν και τα φωτογραφικά αποδεικτικά στοιχεία- ο κ.
Μιχαλολιάκος στην προσπάθεια των κατοίκων. Στη συνέχεια,
σχεδόν επί καθηµερινής βάσης, να πηγαίνουν εκεί συναγωνιστές,
φίλοι της Χρυσής Αυγής, και να προσφέρουν ζεστά φαγητά,
ψωµιά, νερά, ρούχα και ό,τι άλλο είχαν ανάγκη εκεί οι κάτοικοι.
Μαντέψτε πόσα δευτερόλεπτα έπαιξε αυτή η εικόνα στα ΜΜΕ
της Ελλάδος: καµµία εικόνα, ούτε ένα δευτερόλεπτο.

Ο Σπίρτζης δηλώνει περήφανος για τα αντιπληµµυρικά έργα
της Κυβέρνησής του, περήφανος µε είκοσι τρεις νεκρούς. 

Όπως γράφει και η «ΕΣΤΙΑ» χαρακτηριστικά και το δανείζοµαι:
«Δηλαδή, θα έπρεπε για τον κ. Σπίρτζη να είχε γίνει ο κατακλυ-
σµός του Νώε για να ζητήσει συγγνώµη ή για να παραιτηθεί».

Η Δούρου τα άκουσε από τους κατοίκους, γιατί είναι µία όχι
απλά ανεπαρκής, είναι µια ανύπαρκτη, η οποία το µόνο που κάνει
είναι να δει πώς θα τακτοποιήσει το θέµα των σκουπιδιών, για να
πάρει καµµιά µίζα. Σύµφωνα µε δικά της λόγια έχει πάει τη χώρα
πεντακόσια χρόνια πίσω και θα την πάει άλλα πεντακόσια στον
ενάµισι χρόνο που της αποµένει στο θώκο της υπερνοµαρχίας.

Ακούµε σήµερα εδώ τους ανθρώπους αυτούς που έχουν βου-
λιάξει τη χώρα, αυτούς που έχουν αντικειµενικά το µεγαλύτερο
µερίδιο ευθύνης για την καταστροφή της χώρας µας να έρχονται
εδώ ένας - ένας και να µας λένε ότι αλλάξαν όνοµα. Έγιναν, λέει,
«Κίνηµα Αλλαγής». «Από εδώ και πέρα θα µας λέτε “Κίνηµα Αλ-
λαγής”.».

Ένα «Κίνηµα Αλλαγής» χρησιµοποιεί, λοιπόν, τις λέξεις αυτές
τις παπανδρεϊκές των αρχών της δεκαετίας του ’80. Αυτοί µας
πάνε τριάντα χρόνια πίσω, οι πασοκτζήδες. Αλλάζουν απλά
όνοµα για να γλιτώσουν τα χρέη τους και νοµίζουν ότι ο ελληνι-
κός λαός -έτσι πιστεύουν- θα ξεχάσει και αυτά που έχουν κάνει
τόσα χρόνια στην πατρίδα µας, αλλάζοντας µόνο ένα όνοµα.

Αυτά δεν πρόκειται να συµβούν. Όσα ονόµατα και αν αλλά-
ξετε, το ίδιο θα παραµείνετε. Το ίδιο καρκίνωµα στην ελληνική
κοινωνία θα παραµείνετε.

Εµείς θα είµαστε εδώ να λέµε τις αλήθειες, να τις φωνάζουµε
µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας και να καλούµε τους Έλληνες
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για ένα µόνο πράγµα: να ξυπνήσουν, να δουν τι γίνεται πραγµα-
τικά στον κόσµο, να κλείσουν τα «χαζοκούτια» που τόσα χρόνια
τούς έχουν κάνει χυλό το µυαλό και να µπορέσουν πραγµατικά
να δουν την αλήθεια. Και η αλήθεια σήµερα, στην αυγή του 2018,
έχει δύο λέξεις: Χρυσή Αυγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ηλιόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ

για επτά λεπτά. Ακολουθούν ο κ. Δαβάκης και ο κ. Μηταφίδης
και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξυδά-
κης και συνεχίζουµε µε τη λίστα των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδεχόµενος

στο Βήµα τον προηγούµενο οµιλητή, θα πω ότι βρίσκοµαι σε δύ-
σκολη θέση να αρθρώσω αντίλογο για όσα έχει καταµαρτυρήσει
κατακεραυνώνοντας όλο το πολιτικό σύστηµα.

Είναι ατυχία, πράγµατι, γιατί θα ήθελα εδώ να βρίσκεται ο κ.
Τζαβάρας, τον οποίο παρακολουθώ πάντοτε µε περίσσεια προ-
σοχή για τον χειµαρρώδη λόγο του. Εκείνο που θα έλεγα είναι η
φράση του Πιραντέλλο: «Έτσι είναι, αν έτσι νοµίζετε.». 

Η συγκατάβαση είναι βασική προϋπόθεση καλοπροαίρετου
διαλόγου, µόνο που δεν µπορεί να έχει σχέση η πραγµατικότητα
µε τα «νοµίσµατα» του κ. Τζαβάρα, γιατί αν µιλάνε για «Θάνατο
στη Βενετία», εµείς µιλάµε για οξυγόνωση ενός γερασµένου και
ασθµατικού ιδρύµατος από την ολιγωρία και την αδιαφορία της
πολιτείας για τα προηγούµενα πενήντα χρόνια –και παραπάνω-
της λειτουργίας του.

Ερχόµαστε στο προκείµενο, για να πούµε ότι σήµερα συζη-
τούµε ένα νοµοσχέδιο ιδιαίτερα σηµαντικό, το οποίο αφορά την
ερευνητική παρουσία της χώρας µας στο εξωτερικό και αυτό
γιατί το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών
Σπουδών αποτελεί το µοναδικό ερευνητικό ίδρυµα που διαθέτει
η χώρα µας στο εξωτερικό, ενώ παράλληλα το ίδρυµα αυτό έχει
µια ιστορική παρουσία και µια υπόσταση που είναι εµβληµατική
για τον Ελληνισµό.

Πριν αξιολογήσουµε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, πρέπει να
λάβουµε υπ’ όψιν την ιδιαίτερη ιστορική σηµασία του. 

Έπειτα από µορφωτική συµφωνία µεταξύ της Ελλάδας και της
Ιταλίας, ιδρύθηκε το 1951 το ινστιτούτο, µε σκοπό να προωθήσει
την έρευνα σχετικά µε τις βενετοκρατούµενες ελληνικές περιο-
χές και να αξιολογήσει και να αξιοποιήσει τα κρατικά αρχεία της
Βενετίας.

Πρέπει, επίσης, να σηµειώσουµε ότι η Ελληνική Κοινότητα της
Βενετίας δώρισε µεγάλη ακίνητη περιουσία στο ίδρυµα, η οποία
περιλαµβάνει το αρχείο του Ελληνισµού της Βενετίας, το Μέ-
γαρο της Φλαγγινείου Σχολής, στο οποίο φιλοξενείται το ινστι-
τούτο, καθώς και άλλα κινητά και ακίνητα κειµήλια ιδιαίτερης,
σηµαντικής, αξίας. 

Αναφέροµαι στα παραπάνω, για να τονίσω ότι δεν αποτελεί έκ-
φραση µικροµεγαλισµού αν ισχυριστούµε ότι το ινστιτούτο θα
έπρεπε να έχει µια παγκόσµια ακτινοβολία, αρκεί να λάβουµε υπ’
όψιν ότι εκτός από τη σηµαντική του ιστορία -στην οποία σύν-
τοµα αναφέρθηκα- οι Βυζαντινές Σπουδές τις τελευταίες δεκαε-
τίες αποτελούν πεδίο επιστηµονικής έρευνας µε εξαιρετικό
παγκόσµιο ενδιαφέρον της ακαδηµαϊκής κοινότητας στον χώρο
των Ανθρωπιστικών Σπουδών.

Μιλάµε, λοιπόν, σήµερα για ένα ελληνικό ίδρυµα του εξωτερι-
κού, του οποίου η θεµατική στόχευση περιλαµβάνει το βυζαντινό
και µεταβυζαντινό χρονικό διάστηµα. Αυτό από µόνο του µπορεί
να αποτελέσει πεδίο για πνευµατικές και επιστηµονικές ζυµώσεις
σε παγκόσµια κλίµακα. 

Θα πρέπει, όµως, να παραδεχθούµε ότι, παρά την ιδιαίτερα
σηµαντική ιστορία αλλά και περιουσία του ιδρύµατος, κατά το
τελευταίο διάστηµα εµφάνιζε χαρακτηριστικά ενός γερασµένου
ινστιτούτου. Αυτό συνέβαινε ίσως εξαιτίας του ελλειµµατικού εν-
διαφέροντος από πλευράς της πολιτείας ως προς τη λειτουργία
του και ως προς την ανάγκη εξακτίνωσης του πνευµατικού και
πολιτιστικού του πλούτου. 

Για αυτό και το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου έρχεται να προσ-

δώσει νέα δυναµική στο ινστιτούτο, εισάγοντας µεταρρυθµίσεις
και αλλαγές οι οποίες είναι απόλυτα συµβατές τόσο µε την ιστο-
ρία του όσο και µε τον ρόλο που αυτό µπορεί και πρέπει να δια-
δραµατίσει εξαιτίας των εγνωσµένων δυνατοτήτων του. 

Έτσι, λοιπόν, όπως µας παρουσιάστηκε από την εισηγήτρια,
το σχέδιο νόµου διευρύνει τους σκοπούς του ινστιτούτου και
στην ανάδειξη φιλολογικών, ιστορικών και ευρύτερων θεµάτων
του ελληνικού πολιτισµού, ενώ εισάγει αλλαγές στη δοµή και λει-
τουργία, προκειµένου να καταστήσει περισσότερο λειτουργική
και αποτελεσµατική τη διοίκησή του. Το ίδιο συµβαίνει και µε τις
αλλαγές στη διαχειριστική επιτροπή, καθώς και στο προσωπικό
του, προκειµένου να αντιµετωπιστούν προβλήµατα και υπαρκτές
παθογένειες. 

Πρέπει, επίσης, να πούµε ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα είναι αποτέλεσµα µιας ιδιαίτερα ενδιαφέρουσας διαδι-
κασίας ουσιαστικού διαλόγου που προηγήθηκε στις συνεδριά-
σεις των επιτροπών. Η επιτροπή µέσα από τις εργασίες της
απέδειξε το πώς µπορούµε, στο πλαίσιο της ευθύνης µας, να πα-
ράγουµε νοµοθετικό έργο που να βελτιώνει ένα νοµοσχέδιο που
κατατίθεται αρχικά µε εµφανείς ίσως αδυναµίες, όχι κατ’ ανάγκη
σκόπιµες. 

Είναι αλήθεια ότι διαβάζοντας το πρώτο άρθρο του σχεδίου
νόµου, όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά στην επιτροπή µας, διαπί-
στωσα -όπως άλλωστε είχα καταθέσει- µια αντίφαση, όχι υφέρ-
πουσα, αλλά έκδηλη. Ενώ ποσοτικά και κυρίως θεµατικά ανα-
φερόταν στους σκοπούς του ινστιτούτου που έχουν χαρακτήρα
µορφωτικό, εκπαιδευτικό και ερευνητικό, στη συνέχεια ανέφερε
επίσης ρητά ότι το ινστιτούτο υπάγεται στη γενική εποπτεία του
Υπουργείου Εξωτερικών και σε ό,τι αφορά τη µορφωτική και εκ-
παιδευτική δραστηριότητά του στην εποπτεία του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Δηλαδή, υπήρχε µια de
facto οµολογία της αποδοχής του primus inter pares του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών. 

Η αντίφαση αυτή που υπήρχε αρχικά θεραπεύτηκε µέσα από
τον διάλογο που ακολούθησε, τιµώντας την κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Ακούγοντας τον Υπουργό βλέπουµε ότι µέσα από την
ανάδειξη προβληµατισµού και εντοπισµού των αδυναµιών που
είχε το νοµοσχέδιο στην αρχική του µορφή, περάσαµε σε «θερα-
πεία» σηµαντικών στοιχείων, ώστε να καταστεί ένα λειτουργικό
νοµοσχέδιο, που µε τις ρυθµίσεις του και τις νοµοτεχνικές του
βελτιώσεις διασφαλίζει τόσο τον ουσιαστικό ερευνητικό του χα-
ρακτήρα όσο και τη χρηστή οικονοµική διαχείριση του ιδρύµα-
τος. 

Εκείνο που έχω να επισηµάνω, κλείνοντας, είναι ότι το σχέδιο
νόµου που συζητούµε δίνει τη δυνατότητα στο Ίδρυµα της Βε-
νετίας να αποκτήσει την εµβληµατικότητα αλλά κυρίως τη θέση
που του αρµόζει στο παγκόσµιο πνευµατικό και επιστηµονικό γί-
γνεσθαι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Εµµανουηλίδη. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, για επτά λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα από του Βήµατος αυτού δεν θα µιλήσω εγώ. Εγώ ό,τι είχα
να πω το είπα κατά τη διαδικασία της αρµόδιας κοινοβουλευτι-
κής επιτροπής, αλλά δυστυχώς µίλησα, όπως πολλοί συνάδελ-
φοι, εις ώτα µη ακουόντων. 

Θα µιλήσει ο Άγγελος Δεληβορριάς, που πρόσφατα σε σηµεί-
ωµά του στην εφηµερίδα «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» γράφει: «Επειδή για
τρίτη συνεχή φορά επαναλαµβάνεται η ίδια αποτρόπαια ιστορία
της δήθεν αναβάθµισης, της εκµετάλλευσης, δηλαδή, των εγκα-
ταστάσεων του Ινστιτούτου της Βενετίας για ανοµολόγητους πο-
λιτικούς σκοπούς, είχα ελπίσει ότι η προσφορά των εκλεκτών
συναδέλφων που προστάτευσαν ως τώρα επάξια το επιστηµο-
νικό και διεθνώς αναγνωρισµένο επίπεδο του ινστιτούτου θα είχε
εκτιµηθεί όσο τουλάχιστον θα απαιτούσε και η προστασία του
δικού τους κύρους από τις αθλιότητες ενός υπόγειου διασυρ-
µού.». 

Θα µιλήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Μιχάλης Τιβέριος,
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ο Καθηγητής της Κλασικής Αρχαιολογίας του Αριστοτέλειου Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, που αναφέρει: «Υπενθυµίζω ότι πρό-
κειται για το µοναδικό κρατικό ερευνητικό κέντρο που δρα-
στηριοποιείται εκτός ελληνικής επικράτειας και ότι για τη λει-
τουργία του ο Έλληνας φορολογούµενος δεν επιβαρύνεται ούτε
µε ένα ευρώ, αφού έχει εξασφαλισµένη οικονοµική επάρκεια, την
οποία οφείλει στην πάλαι ποτέ ακµαία Ελληνική Κοινότητα της
Βενετίας, η οποία του παρέσχε λαµπρή στέγη και του µεταβί-
βασε τη µεγάλη της περιουσία µε ορισµένους βέβαια όρους,
όπως είναι η εκπλήρωση των σκοπών της ίδρυσής του.».

Συνεχίζει ο Τιβέριος: «Ο κίνδυνος να εισχωρήσει στο ινστι-
τούτο ο οικείος µας διαλυτικός κοµµατισµός βρίσκεται προ των
πυλών, πολύ περισσότερο µάλιστα αφού δεν θα απαιτείται πλέον
ο εκάστοτε πρόεδρός του να είναι επιστήµων αναγνωρισµένης
αξίας, ειδικός, όπως έλεγε αρχικά ο νόµος, εις τα βυζαντινάς και
µεταβυζαντινάς µελέτας, όπως συνέβαινε ως τώρα, αλλά απλώς
ένας πανεπιστηµιακός οποιασδήποτε βαθµίδας ή ένας ερευνη-
τής ερευνητικού κέντρου µε συναφές αντικείµενο µε τους σκο-
πούς του ινστιτούτου, οι οποίοι, σηµειωτέον, διευρύνονται. Το
ινστιτούτο, εκτός από την προαγωγή των Βυζαντινών και Μετα-
βυζαντινών Σπουδών, επιφορτίζεται και µε την προαγωγή της πο-
λιτιστικής µας διπλωµατίας!».

«Το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών», συ-
νεχίζει ο Τιβέριος, «µε εν δυνάµει µάλιστα πρόεδρό του άσχετο
µε τις παραπάνω σπουδές, καταδικάζεται σε αργό θάνατο. Το
µοναδικό ερευνητικό µας κέντρο εν τη αλλοδαπή και µάλιστα σε
πόλη όπου µεγαλούργησε ο Ελληνισµός, παίζοντας σηµαντικό
ρόλο στη µετάδοση του ελληνικού πολιτισµού στη Δύση, παρο-
πλίζεται. Υπενθυµίζω ότι και άλλες φορές οι κυβερνώντες έχουν
δείξει αντιπάθεια -ή άγνοια- για την πρωτογενή έρευνα. 

»Το 1982 η τότε ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, γοητευ-
µένη προφανώς από τη µαγεία της πόλης των γονδολιέρων, είχε
ονειρευτεί τη µετατροπή του ερευνητικού αυτού ινστιτούτου µε
τη ζηλευτή “προίκα” σε πολιτιστικό κέντρο. Ευτυχώς, η προσπά-
θεια εκείνη έµεινε στο κενό. 

»Οι ιθύνοντες του Υπουργείου Εξωτερικών λόγω αρµοδιότη-
τας», συνεχίζει ο Τιβέριος, «δεν µπορεί παρά να είναι ενήµεροι
για τη δράση στη χώρα µας πολλών ξένων ερευνητικών ιδρυµά-
των. Έκαναν, όµως, τον κόπο να πληροφορηθούν αν για την επι-
λογή της διεύθυνσής τους και γενικά για τη λειτουργία τους τον
κύριο λόγο τον έχει το Υπουργείο Εξωτερικών των χωρών τους; 

»Δεν είναι η πρώτη φορά που το Υπουργείο Εξωτερικών προ-
σπαθεί να χειραγωγήσει το Ινστιτούτο της Βενετίας. Το 1982, µε
αφορµή και πάλι καταγγελίες για κακοδιαχείριση της τότε διοί-
κησής του, κινήθηκε δραστήρια, αποβλέποντας και τότε στον
πλήρη έλεγχό του. Το ινστιτούτο ταλαιπωρήθηκε, αδρανοποι-
ήθηκε για επτά ολόκληρα χρόνια. Ο τότε διευθυντής και ένα στέ-
λεχός του σύρθηκαν στα δικαστήρια, ώσπου τελικά δικαιώθηκαν
πανηγυρικά, νοµικά και ηθικά. 

»Δυστυχώς, το ατυχές εκείνο επεισόδιο δεν φαίνεται να φρο-
νηµάτισε τους ανθρώπους του Υπουργείου. Η Βενετία, η ξακου-
στή πόλη των Δόγηδων, τους σαγηνεύει αενάως. 

»Η βούληση του Υπουργείου Εξωτερικών να προωθήσει την
πολιτιστική διπλωµατία είναι σεβαστή. Για τον σκοπό αυτό θα
µπορούσε», και το λέω σε εσάς τώρα, κύριε Υπουργέ, «να ζητή-
σει την ένταξη στις υπηρεσίες του του Ιδρύµατος Ελληνικού Πο-
λιτισµού, που συστήθηκε για ανάλογους σκοπούς και το οποίο
σήµερα βρίσκεται κάτω από τη “στέγη” του αδύναµου Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. Πότε θα πρυτανεύσει στη χώρα µας το αυτο-
νόητο;».

Κλείνω µε τον Παναγιώτη Βοκοτόπουλο, Οµότιµο Καθηγητή
της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, ο οποίος
λέει: «Η πολλοστή εντός τριακονταετίας προσπάθεια αλώσεως
του ινστιτούτου, µου θυµίζει µία επιγραφή που είχα διαβάσει προ
πολλών ετών στην Καλοπούλα, τη βρύση έξω από το µοναστήρι
της Καισαριανής, που είχε προφανώς υποστεί βανδαλισµούς:
“Ρωµιέ, αν δεν µπορείς να φτιάξεις, τουλάχιστον µη χαλάς”. 

»Αντί να µεθοδεύει µε αξιοζήλευτη επιµονή την αδρανοποίηση
του µοναδικού ελληνικού ερευνητικού κέντρου στο εξωτερικό,
το Υπουργείο Εξωτερικών θα µπορούσε να διοχετεύσει τη δρα-
στηριότητά του σε άλλους τοµείς, όπως ο επαναπατρισµός,

βάσει των διεθνών συνθηκών, των εκατοντάδων χειρογράφων,
αντικειµένων µεταλλοτεχνίας και άλλων κειµηλίων που οι Βούλ-
γαροι έκλεψαν από την ανατολική Μακεδονία προ ενός αιώνος. 

»Η προώθηση της δραστηριότητας του Ελληνικού Ιδρύµατος
Πολιτισµού από το οποίο τόσα περιµέναµε και του οποίου την
ύπαρξη µας θυµίζει η περιοδική αλλαγή του διοικητικού του συµ-
βουλίου αναλόγως των κοµµατικών ισορροπιών ή η ίδρυση ελ-
ληνικού επιστηµονικού ινστιτούτου στη Ρώµη, όπου αντιπροσω-
πεύονται οι πιο απίθανες χώρες, ενώ απουσιάζει η Ελλάδα. Η
ίδρυση ελληνικού ινστιτούτου στη Ρώµη προεβλέπετο από τη
Συνθήκη Ειρήνης µε την Ιταλία και δεν πραγµατοποιήθηκε από
ελληνική υπαιτιότητα. 

»Ακόµη, θυµάµαι έναν εξαίρετο διπλωµάτη µας, τον αείµνηστο
πρέσβη Ιωάννη Κολιακόπουλο, να µου εξιστορεί πως δεν πραγ-
µατοποιήθηκε η ίδρυση του ινστιτούτου λόγω της αβελτηρίας
του κέντρου.». Της χώρας µας, δηλαδή. 

Συνεχίζει ο Βοκοτόπουλος: «Ας προωθήσει τα χρονίζοντα αυτά
εθνικά θέµατα το Υπουργείο Εξωτερικών κι ας αφήσει ήσυχο το
Ινστιτούτο της Βενετίας να κάνει τη δουλειά του, µε την οποία
έχει καταξιωθεί διεθνώς.».   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ νοµοθετούµε αυτή τη στιγ-
µή, χαράσσοντας και δηµιουργώντας προβλήµατα στο µοναδικό
ερευνητικό πολιτιστικό ίδρυµα που έχει η ταλαίπωρη αυτή χώρα
στο εξωτερικό, πιστεύω ότι µας παρακολουθούν οι σεπτές σκιές
της πρώτης του διευθύντριας, της Σοφίας Αντωνιάδου, του µε-
γάλου Μανούσου Μανούσακα, του ουσιαστικού θεµελιωτή του
ινστιτούτου, του Νικόλαου Παναγιωτάκη, του Κωνσταντίνου
Άµαντου, του Αναστασίου Ορλάνδου, του Διονυσίου Ζακυνθινού,
του Μανόλη Χατζηδάκη, του Άγγελου Βράχου, του Γεωργίου Μη-
τσόπουλου, αλλά και οι σηµερινοί ακαδηµαϊκοί, η σηµερινή γενιά
της Ακαδηµίας Αθηνών, όπως πολύ σωστά ανέφερε προηγουµέ-
νως ο κ. Ψαριανός για την Ακαδηµία του Διαµαντούρου, του Να-
νόπουλου, του Βαλτινού, της Χρύσας Μαλτέζου. Μας παρα-
κολουθούν γι’ αυτό που κάνουµε και αισθάνονται ιδιαίτερη πικρία
και προβληµατισµό, γιατί ανάλωσαν τη ζωή τους, έδωσαν την ικ-
µάδα, ό,τι καλύτερο είχαν, µπροστά σε έναν καιροσκοπισµό, µία
στείρα σκοπιµότητα από την οποία διαπνέονται κάποιοι κύκλοι
του Υπουργείου Εξωτερικών, που έχουν βάλει στο στόχαστρο
χρόνια τώρα το Ινστιτούτο της Βενετίας και βάζουν τη Βουλή να
νοµοθετήσει µε βάση συντεταγµένες κοµµατικής ιδεοληψίας. Πι-
στεύω ότι έστω και την τελευταία στιγµή πρέπει να το δείτε. 

Γνωρίζετε ότι προέρχοµαι από µία περιοχή όπου έχει τον Μυ-
στρά. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι, αντί ο Υπουργός Παιδείας, ο οποίος
απουσιάζει τώρα -θα έπρεπε να είναι συνέχεια εδώ, είναι απορίας
άξιον πώς ο Υπουργός Παιδείας απουσιάζει από αυτή τη νοµο-
θέτηση- να σκύψει µε προσοχή στο Ινστιτούτο Βυζαντινών Σπου-
δών στον Μυστρά, το οποίο έχει ιδρυθεί εδώ και δέκα χρόνια και
το έχει αφήσει στην τύχη του, κοιτάζει να καταστρέψει και το πα-
λαιότερο και µεγαλύτερο ίδρυµα που έχουµε στο εξωτερικό. 

Θέλω να πιστεύω -ευελπιστώ και είµαι βέβαιος, θα έλεγα- ότι
η Νέα Δηµοκρατία θα δει όπως πρέπει το θέµα, όταν έρθει εκείνη
η ώρα, και θα δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις που σήµερα εσείς
αφαιρείτε µε τη δική σας κοµµατική ιδεοληψία. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δαβάκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τελευταία, λόγω και της ιδεολογικής
γύµνιας που τη διακρίνει, αναπαράγει και θητεύει στις θεωρίες
συνωµοσίας. «Συνωµοτεί», λοιπόν, η Κυβέρνηση να καταστρέψει
αυτό το λαµπρό ίδρυµα, που είναι και ο µοναδικός φορέας του
ελληνικού πολιτισµού προς τα έξω, παρεµβαίνοντας στο επιστη-
µονικό του έργο.   

Αλλά οι αναφορές από αυτόπτες µάρτυρες είναι ότι το ίδρυµα
αυτό είναι νεκρό. Δεν µας είπατε για ποιον λόγο είναι νεκρό τόσα
χρόνια. 

Ευτύχησα να έχω για ένα διάστηµα στη Φιλοσοφική Σχολή
Θεσσαλονίκης -κύριε Δαβάκη, αναφερθήκατε προηγουµένως-
και τον Μανούσο Μανούσακα καθηγητή και τον Μιχάλη Τιβέριο
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συµφοιτητή, για όσο διάστηµα, τουλάχιστον, ήµουν φοιτητής.
Μου είναι γνώριµοι και εκτιµώ πολύ τη γνώµη τους.

Θέλω να σας διαβάσω ένα απόσπασµα από την έκθεση του
Προέδρου της Ελληνορθόδοξης Κοινότητας Βενετίας, κ. Δηµή-
τρη Ζαφειρόπουλο. Είναι επιστολή του στον ιστότοπο enet-
press.gr: «Ζητούµε επίσης την κάλυψη όλων των προβλεπόµενων
από τον νόµο θέσεων του ελληνικού ινστιτούτου µε άτοµα που
να γνωρίζουν ιταλική γλώσσα και να διαθέτουν τα όσα ο νόµος
ορίζει και την άµεση αποµάκρυνση εκείνων που υπηρετούν χρό-
νια τώρα στο ίδρυµα, χωρίς να διαθέτουν έστω και τα τυπικά
προσόντα. 

Οποιαδήποτε αδράνεια σχετιζόµενη µε την οικονοµική και λο-
γιστική υπηρεσία του ιδρύµατος έχει συγκεκριµένους υπεύθυ-
νους. Μέχρι σήµερα δεν υπάρχει απολογισµός του ιδρύµατος
για το 2016, εφόσον δεν υπάρχουν εγκεκριµένοι απολογισµοί τρι-
µήνων 2016. Εποµένως δεν µπορεί να υπάρχει ούτε και προϋπο-
λογισµός του ιδρύµατος για το 2017. Τούτο σηµαίνει ότι όποιος
έχει την ευθύνη αυτής της εκπλήρωσης καθηκόντων, δεν εκτέ-
λεσε και δεν εκτελεί τα καθήκοντα που του ανατέθηκαν.».

Αυτό, λοιπόν, προσπαθούµε να κάνουµε µε το νοµοσχέδιο και
δεν υπάρχει λόγος να ρίχνετε τέτοιες βαριές σκιές και να χρεώ-
νετε σκοπιµότητες στην Κυβέρνηση. Προσπαθούµε, λοιπόν, ως
υπεύθυνη Κυβέρνηση να αντιµετωπίσουµε τα λειτουργικά, τα οι-
κονοµικά του προβλήµατα, να υπάρξει διαφάνεια. Άκουσα ότι εκ-
κρεµούν γύρω στις είκοσι δικογραφίες σε σχέση µε τη διαχείριση
του ιδρύµατος.

Φυσικά δεν σκοπεύουµε να υποκαταστήσουµε τους ερευνητές
και τους επιστήµονες µε διοικητικούς υπαλλήλους, της δικής µας
µάλιστα προτίµησης, όπως µας λέτε. Ίσα-ίσα, θέλουµε να ενι-
σχύσουµε τον ρόλο του. Ταυτόχρονα, όµως, θέλουµε να νοικο-
κυρέψουµε το ίδρυµα, το οποίο –όπως βλέπετε- αδυνατεί αυτή
τη στιγµή να λειτουργήσει.

Θα κλείσω λέγοντας κάτι, που επιβάλλει η επικαιρότητα. Πρώ-
τον, χαιρετίζω την απόφαση -που έµαθα χθες, έστω και εάν είναι
κατόπιν εορτής- να αναθεωρηθεί η συµφωνία µε τη Σαουδική
Αραβία για την πώληση στρατιωτικού υλικού, το οποίο σύµφωνα
και µε τις καταγγελίες της Διεθνούς Αµνηστίας χρησιµοποιείται
για την εξόντωση των αµάχων στην Υεµένη.

Κοιτάξτε κάτι, όταν ήµασταν αντιπολίτευση δεν ψηφίζαµε –
όπως ξέρετε- τις αµυντικές δαπάνες, γιατί συνδέονταν µε τις πο-
λεµικές επιχειρήσεις και επιδιώξεις του ΝΑΤΟ. Γίναµε Κυβέρνηση
προφανώς και έχουµε την ευθύνη της χώρας. Ψηφίζουµε αµυν-
τικές δαπάνες και όχι να είµαστε έµποροι όπλων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το ΝΑΤΟ έχει έρθει στο Αιγαίο τώρα.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Το ΝΑΤΟ είναι στο Αιγαίο για

άλλους λόγους.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πάντα για κάποιους λόγους είναι.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Πάντα για κάποιους λόγους.

Αρκεστείτε σε αυτό που σας είπα.
Θέλω να πω και κάτι άλλο. Υπήρξε από τον κ. Καλαφάτη µια

βολή εναντίον του Δηµάρχου Θεσσαλονίκης. Δεν συµπίπτουν οι
πολιτικές µας απόψεις µε του κυρίου δηµάρχου. Αλλά σε ορι-
σµένα ζητήµατα νοµίζω ότι πρέπει να τον υποστηρίξω. Χρηµά-
τισα πολλά χρόνια δηµοτικός σύµβουλος στον Δήµο Θεσσα-
λονίκης και θέλω να σας πω ότι αυτή η πόλη έχει υποφέρει από
την εθνικιστική υστερία µε την αλήστου µνήµης «αγία τριάδα»,
όπως τη λέγαµε στη Θεσσαλονίκη. Τώρα βέβαια έχει µείνει µόνο
ο Μητροπολίτης Άνθιµος. Ήταν ο αλήστου µνήµης Δήµαρχος
Παπαγεωργόπουλος -του οποίου εξακολουθούµε δυστυχώς και
µε τη δική µας Κυβέρνηση να πληρώνουµε τα κλοπιµαία, µε την
παρακράτηση από την κρατική επιχορήγηση του δήµου- και ο
επίσης γνωστός Παναγιώτης Ψωµιάδης.

Αυτή η πόλη, λοιπόν, κάνει βήµατα να αποκαταστήσει την ιστο-
ρία της. Γιορτάζει την απελευθέρωσή της από τους Ναζί µε από-
φαση της δικής µας Κυβέρνησης. Αναδεικνύει τους αγωνιστές
της περιόδου της δικτατορίας και ο δήµαρχός της συµµετέχει –
ναι!- στην προσπάθεια που κάνουµε αυτή τη στιγµή µε τη νέα κυ-
βέρνηση στα Σκόπια, η οποία δείχνει δείγµατα γραφής ότι θέλει
να απαλλαγεί από το «σύνδροµο του Βουκεφάλα», για να το πω
διαφορετικά. 

Είναι κακό αυτό; 

Εάν εσείς νοσταλγείτε την περίοδο αυτής της ακραίας εθνικι-
στικής πολιτικής, την περίοδο Σαµαρά, πάνω στην οποία χτίστη-
καν καριέρες και δηµιουργήθηκε και ένα κόµµα, και τορπιλίστηκε
τότε η δυνατότητα να έχουµε µία συµβιβαστική λύση περί το
όνοµα µε το πακέτο Πινέιρο, εµείς δεν πρόκειται να σας ακολου-
θήσουµε σε αυτόν τον δρόµο.

Εµείς, λοιπόν, θα υποστηρίξουµε κάθε προσπάθεια. Εξάλλου,
η «διπλωµατία των πόλεων» είναι µέσα στις υποχρεώσεις, αν θέ-
λετε, των ίδιων των εκλεγµένων δηµοτικών αρχόντων και όχι να
έχουµε µια λογική σκαντζόχοιρου και να αντιµετωπίζουµε τη δεύ-
τερη πόλη της χώρας, τη Θεσσαλονίκη, ως το προπύργιο του
«από βορράν κινδύνου». Τελείωσαν αυτά. Αυτά ανήκουν στην
εποχή του ψυχρού πολέµου. Αυτά νοσταλγείτε; Πρέπει να τελει-
ώνουµε µε αυτά και αυτό θα το κάνει η δική µας Κυβέρνηση.
Πάρτε το απόφαση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μηταφίδη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Ξυδάκης, για δώδεκα λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ελπίζω σήµερα να ολοκληρώσουµε τη

νοµοθέτηση για το Ινστιτούτο της Βενετίας. Έχουµε πει αρκετά
πράγµατα στις επιτροπές από την πρώτη στιγµή και ευτυχώς και
µε τη συνδροµή πολλών Ελλήνων επιστηµόνων και διανοουµέ-
νων, που βοήθησαν το έργο της Βουλής στην επιτροπή, έχει αρ-
χίσει να σχηµατίζεται µια εικόνα, η οποία δεν υπήρχε ούτε
πρόπερσι, όταν εµφανίστηκε ένα πρώτο σχέδιο νόµου, ούτε πριν
από ενάµιση µήνα, που εµφανίστηκε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Έχουµε µία εικόνα αρκετά καλή εν εκτάσει και εν τω βάθει και
φάνηκε και από τις πολύ κατατοπιστικές και ενσυναίσθητες οµι-
λίες των συναδέλφων εδώ στο Βήµα της Βουλής, και από τον κ.
Βενιζέλο και από την κ. Βάκη και από άλλους οµιλητές, να µην
αδικήσω κανέναν. Καταλαβαίνουµε για τι µιλάµε και για τι νοµο-
θετούµε. Καταλαβαίνουµε, δηλαδή, ότι είναι ένα ινστιτούτο το
οποίο παρήγαγε έργο, έχτισε µία παράδοση και το οποίο κυρίως
στηρίχθηκε στις προσωπικότητες και την αυταπάρνηση σπου-
δαίων πνευµατικών ανδρών, για τους οποίους έχουµε µόνο σε-
βασµό και υποχρέωση να συνεχίσουµε το έργο τους και το
παράδειγµά τους, από αυτούς που το εµπνεύστηκαν µέχρι τη
Σοφία Αντωνιάδη, που το ξεκίνησε, τον Μανούσο Μανούσακα,
που έδωσε το επιστηµονικό βάθος και τον χαρακτήρα, τον Νικό-
λαο Παναγιωτάκη, τον αείµνηστο µεγάλο βυζαντινό φιλόλογο, τη
Χρύσα Μαλτέζου, που έως πριν από µερικά χρόνια ήταν εκεί και
αξιοποίησε και την περιουσία και τις συλλογές της µουσειακές.

Έχω την τύχη και το προνόµιο να έχω επισκεφθεί πολλές φο-
ρές το ινστιτούτο, να έχω φιλοξενηθεί εκεί ως δηµοσιογράφος,
να έχω συµµετάσχει σε συνέδρια, να έχω µελετήσει και την εικο-
νογράφηση του Ναού του Αγίου Γεωργίου, µία-µία όλες τις εικό-
νες στο µουσείο, να µε έχουν ξεναγήσει στις αρχειακές συλλο-
γές και στα χειρόγραφα, να έχω δει και να έχω συµφάγει µε τους
υποτρόφους και τους καθηγητές που έχουν αποφοιτήσει από
εκεί. 

Έχει γίνει µια µεγάλη δουλειά, σοβαρή δουλειά. Είναι λάθος
η εκτίµηση ότι δεν ήταν εξωστρεφές. Οι περισσότερες ανακοι-
νώσεις και στα θησαυρίσµατα και στα περιοδικά και στις εκδό-
σεις και στα συνέδρια που παρευρέθην ήταν στα ιταλικά, στα
γαλλικά και στα αγγλικά και ελάχιστα στα ελληνικά. Όταν δεν ξέ-
ρουµε, να µη µιλάµε, να µελετάµε. Είναι όλα δηµοσιευµένα, όλα
κατατεθειµένα στις δηµόσιες βιβλιοθήκες, όλα υπάρχουν και στο
site, µπορούµε να µάθουµε. 

Στη µνήµη, λοιπόν, αυτών των ανθρώπων, ένιοι των οποίων
ήταν βαθύτατα προοδευτικοί και αριστεροί και έδωσαν περιεχό-
µενο στους θεσµούς του ελληνικού κράτους, στους επιστηµονι-
κούς θεσµούς, οφείλουµε να νοµοθετήσουµε µε ευθύνη και γνώ-
ση. 

Το νοµοσχέδιο δεν ξεκίνησε όπως θα έπρεπε. Αυτό οφείλουµε
να το πούµε και το αναγνώρισε και ο παριστάµενος Υπουργός, ο
κ. Αµανατίδης. Έγινε δουλειά, ακούσαµε τους φορείς και νοµίζω
ότι σε πολύ µεγάλο βαθµό έχουν ενσωµατωθεί όλες οι παρατη-
ρήσεις. Στο κρίσιµο δηλαδή ζήτηµα, στη διασφάλιση της πνευ-
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µατικής αυτοτέλειας αυτού του ερευνητικού και πνευµατικού
ιδρύµατος, κάναµε βήµατα. 

Ο πρόεδρος προτείνεται από ένα εκλεκτορικό σώµα επιστη-
µόνων, µια τριµελή εισηγητική επιτροπή και αυτή ανεβαίνει στο
εποπτικό και στους Υπουργούς για να ορίσουν. Υπάρχουν όλες
οι επιστηµονικές δικλίδες εκεί και, επίσης, η επιλογή των υπο-
τρόφων µε τις πρόσφατες βελτιώσεις που επέφερε ο κύριος
Υπουργός επιλέγονται από τον πρόεδρο µε τη βοήθεια τριµε-
λούς επιστηµονικού συµβουλίου, στο οποίο θα ζητούσα από τον
Υπουργό στη νοµοτεχνική βελτίωση να συµπληρώσει ότι το επι-
στηµονικό αυτό συµβούλιο θα απαρτίζεται από µέλη ΔΕΠ Α’ και
Β’ βαθµίδος, όπως ακριβώς και το τριµελές εκλεκτορικό. Να είναι
σαφή όλα. Να µην αφήσουµε τίποτα στην τύχη και όπως θα γίνει. 

Θα ζητήσω, επίσης, από τον κύριο Υπουργό, µέσα στις προ-
βλέψεις των ελαχίστων απαιτήσεων για τον οργανισµό που έχει
ο νόµος, να δοθεί ένας χρονικός ορίζοντας για τη σύνταξη και
την κατάθεση του οργανισµού, διότι µε την εµπειρία που έχουµε
από την ελληνική διοίκηση, πολύ φοβούµαι -και πρέπει να το απο-
φύγουµε- ότι το ίδρυµα θα παραµείνει χωρίς οργανισµό για µε-
γάλο χρονικό διάστηµα και να κακοδιοικείται µόνο από το επο-
πτικό συµβούλιο, χωρίς οργανόγραµµα, χωρίς εσωτερικό κανο-
νισµό, χωρίς καθηκοντολόγιο. 

Θα πρέπει -η δική µας διοικητική µέριµνα είναι µέσα στον
νόµο, φυσικά δεν συντάσσουµε οργανισµό- να δώσουµε χρονικό
ορίζοντα και δέσµευση. Έχουµε εποπτευόµενους οργανισµούς
της ελληνικής διοίκησης, οι οποίοι πέντε, επτά και έντεκα χρόνια
µετά την ίδρυσή τους πορεύονται χωρίς οργανισµούς. Να µη νο-
µοθετήσουµε πάλι µε τον ίδιο τρόπο. 

Είδα µια διάθεση συνθέσεως και από την πλευρά της Αντιπο-
λίτευσης και µου έκανε καλή εντύπωση και το πνεύµα και η ουσία
της οµιλίας του κ. Βενιζέλου, ο οποίος γνωρίζει το ίδρυµα εξ αυ-
τοψίας. Εγώ ως δηµοσιογράφος έχω βρεθεί µαζί του στο ίδρυµα
σε εξωστρεφείς εκδηλώσεις, σε συναυλίες υψηλής πολιτιστικής
αξίας και σε συνεργασίες µε τα πιο διακεκριµένα ιδρύµατα της
Βενετίας.

Έκανε µία πρόταση ο κ. Βενιζέλος, να δοθεί περαιτέρω κύρος
στην επιλογή του προέδρου. Νοµίζω ότι µε αυτό το πνεύµα συµ-
φώνησαν πολλοί στις εργασίες της επιτροπής και πάρα πολλοί
συνάδελφοι και από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, τον Υπουργό να λάβει υπ’ όψιν του
αυτή την πολύ συνθετική και ειρηνόφιλη παράκληση του κ. Βενι-
ζέλου και να δει εάν θα µπορούσε να το ενσωµατώσει. Όπως θα
έβλεπα µια σκέψη εκ µέρους του Υπουργού, ο οποίος έχει δείξει
ένα πνεύµα συνθέσεως και συµπερίληψης των πολλών παρατη-
ρήσεων που κατετέθησαν, την παρατήρηση από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του Ποταµιού, µήπως το πέµπτο µέλος της
εποπτικής επιτροπής, το από κοινού οριζόµενο από τους δύο
Υπουργούς, να ήταν ex officio ένα µέλος που να εκπροσωπεί
τους κορυφαίους πνευµατικούς θεσµούς, συναφείς µε τα γνω-
στικά πεδία και τους σκοπούς του ιδρύµατος. Ακούστηκε η Ακα-
δηµία. Υπάρχει το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών. Ακούστηκαν αυτά
µέσα στις διαδικασίες της επιτροπής. Είναι εύλογα και διασφα-
λίζουν ακριβώς αυτό το κύρος του ιδρύµατος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Την παράδοση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όχι µόνο την παράδοση.
Κατά τη γνώµη µου, διασφαλίζουν την πνευµατική αυτοτέλεια,

το κύρος και το κύρος του προσώπου που θα επιλεγεί. Το πρό-
σωπο του προέδρου ο οποίος είναι κατ’ ουσίαν επιστηµονικός
διευθυντής, επικουρούµενος από έναν οικονοµικό, µε το κύρος
του, µε την όσο το δυνατόν µεγαλύτερη αποδοχή και τη συναί-
νεση στο πρόσωπό του και την προτροπή και τη συναίνεση της
καθ’ όλα επιστηµονικής κοινότητος που τον στέλνει στη Βενετία,
έτσι διασφαλίζεται η συνέχεια. 

Θα καθίσει πέντε χρόνια, δέκα χρόνια; Θα αφήσει τη σφραγίδα
του. Αυτή τη σφραγίδα άφησε ο Μανούσακας, αυτή ο Παναγιω-
τάκης, αυτή η Μαλτέζου. Κάθε πενταετία, εξαετία, οκταετία, όσο
καθίσει ο κάθε άνθρωπος σηµατοδοτεί µια εποχή και αφήνει ένα
έργο. 

Εφόσον, λοιπόν, υπάρχει µια διάθεση από όλες τις παρατάξεις
και τις πτέρυγες της Βουλής να οδηγηθούµε σε σύνθεση και
εφόσον έχουν γίνει πολλά βήµατα εκ µέρος του Υπουργού, που

ενσωµάτωσε τον πλούσιο προβληµατισµό που κατατέθηκε, αυτά
είναι µικρά βήµατα και µόνο προς τον εµπλουτισµό, τη στερέ-
ωση, την ενίσχυση της λάµψης και της διάρκειας στην οποία θα
συντείνουν. 

Νοµίζω ότι είµαστε σε θέση και να µας ακούσει ο Υπουργός
και να τα ενσωµατώσει. Χαίροµαι που σε αυτή τη σχετικά σύν-
τοµη διαδικασία αυτό το νοµοσχέδιο βελτιώθηκε και ενισχύθηκε.
Διασφαλίστηκε η πνευµατική αυτοτέλεια. Υπάρχουν δικλίδες. Δεν
είναι έρµαιο. 

Η κριτική που ακούστηκε και από του Βήµατος εδώ είναι άδικη
ή µάλλον είναι λανθασµένη, διότι αναφέρεται σε µια προτέρα
µορφή του νοµοθετήµατος. Το νοµοθέτηµα έχει αλλάξει επί τα
βελτίω και ουσιαστικά. Έχουµε δικλίδες και φίλτρα και διασφα-
λίσεις. 

Με λίγα πράγµατα από αυτά που µε πολύ ειρηνικό πνεύµα κα-
τέθεσαν όλες οι παρατάξεις εδώ αν προχωρήσει ο Υπουργός,
νοµίζω ότι θα είµαστε σε µια τελική µορφή του νοµοθετήµατος,
για την οποία τουλάχιστον θα αισθανόµαστε ασφαλείς ενώπιον
της παραληφθείσης παραδόσεως και ενώπιον των επερχοµένων
γενεών επιστηµόνων και λογίων. Ελπίζω ο κύριος Υπουργός να
τα ακούει, να τα σηµειώνει πολύ προσεκτικά και να κλείσουµε
πολύ καλύτερα από ό,τι αρχίσαµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ξυδάκη και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Ελάτε, κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Από ό,τι
έχουµε ενηµερωθεί, δεν θα ακολουθήσουν άλλοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι. Ολοκληρώσαµε, δηλαδή, µε τον κ. Ξυδάκη.
Μένουν οκτώ οµιλητές, ο Υπουργός και οι δευτερολογίες, αν κι
εφόσον επιθυµούν οι εισηγητές να δευτερολογήσουν. Καλώς
εχόντων των πραγµάτων, µέχρι τις 17.15’ η ώρα πιστεύω να έ-
χουµε ολοκληρώσει, αν τηρηθούν οι χρόνοι. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Όταν πέρυσι το καλοκαίρι για πρώτη φορά εκλήθην από κυ-

βερνητικά στελέχη να συζητήσουµε τα σχέδια που υπήρχαν τότε
για την αναµόρφωση του νοµοθετικού πλαισίου του ινστιτούτου,
πρέπει να πω ότι µου έκανε τροµερή εντύπωση το γεγονός ότι,
από ό,τι συζητιόταν τότε, το ίδρυµα ανήκει είτε στο Υπουργείο
Εξωτερικών είτε στο Υπουργείο Παιδείας ή, στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, και στα δύο. 

Εγώ, λοιπόν, σήµερα θα µιλήσω σαν πανεπιστηµιακός, σαν
ερευνητής και σαν κάποιος που είχα την τεράστια τιµή επί δέκα
χρόνια να είµαι ο διευθυντής ενός εκ των µεγαλυτέρων ιδρυµά-
των Ανθρωπιστικών Σπουδών στη Βρετανία, του Birkbeck Insti-
tute for the Humanities. Μιλάω αυτή τη στιγµή, δηλαδή, κυρίως
στους συναδέλφους µου, στην κ. Αβδελά, στον κ. Χατζηιωσήφ,
αλλά και στην κ. Αρβελέρ, στον κ. Τιβέριο και στον κ. Δεληβορ-
ριά, που έγραψαν άρθρα τις τελευταίες ηµέρες γύρω από το πα-
ρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου.  

Λοιπόν, από πέρυσι το καλοκαίρι µέχρι τώρα έγινε µια τερά-
στια προσπάθεια από πολλούς από εµάς τους πανεπιστηµιακούς
του ΣΥΡΙΖΑ, από την κ. Βάκη, από την κ. Αναγνωστοπούλου, από
τον κ. Σεβαστάκη. Εµάς αυτό που µας ενδιέφερε ήταν ακριβώς
να αναδείξουµε τον ακαδηµαϊκό και ερευνητικό χαρακτήρα
αυτού του ινστιτούτου. 

Για αυτό λέω ότι µιλάω σήµερα από αυτή τη σκοπιά. Διότι το
νοµοσχέδιο το οποίο  έχουµε σήµερα µπροστά µας δεν έχει καµ-
µία σχέση ούτε µε το περσινό ούτε µε το αρχικό που είδαµε
φέτος. Συνεπώς, µε τη χρησιµοποίηση του προηγούµενου νοµο-
σχεδίου στις κριτικές που γίνονται για το παρόν -αυτό που
έχουµε σήµερα και όπως τροποποιείται και µετά από τις σηµερι-
νές νοµοτεχνικές βελτιώσεις-, είναι σαν να µιλάµε σε µια εικονική
πραγµατικότητα. 

Θα έπρεπε βέβαια να προσθέσω ότι έχουν υπάρξει και άρθρα
τα οποία είναι κακόβουλα, που έρχονται από κάποιον συγκεκρι-
µένο σχολιαστή, του οποίου το όνοµα αναφέρθηκε πριν, ο ο-
ποίος χαρακτηρίζεται από ζηλοφθονία, µνησικακία και αυτό που
ο Νίτσε ονοµάζει, «ressentiment», αυτή την επίθεση σε οποιον-
δήποτε θεωρεί ότι διαφωνεί µαζί του και προσπαθεί να πετύχει
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κάτι. Και αυτού του είδους οι επιθέσεις, οι ad hominem και οι ad
feminam, οι οποίες χρησιµοποιήθηκαν τελευταία µε τέτοιο οξύ
τρόπο εναντίον και πολιτικών και διανοουµένων, για να µας πουν
ότι η Βάκη και ο Σεβαστάκης και η Αναγνωστοπούλου και ο Δου-
ζίνας κάνουµε αυτό το νοµοσχέδιο για να κάνουµε «ντάτσα» στη
Βενετία, για να πάµε εκεί τα κοµµατικά µας στελέχη, να κάνουµε
«κούτβα» στη Βενετία. 

Ας σκεφτούµε κάπως καλύτερα για µια συζήτηση, η οποία εγώ
θα έλεγα, ως Πρόεδρος της Διαρκούς Επιτροπής Άµυνας και
Εξωτερικής Πολιτικής, ότι ήταν µια από τις καλύτερες που έχω
δει στη Βουλή και από πλευράς συζήτησης µε τον κ. Κουµου-
τσάκο και τον κ. Δαβάκη. Ακούσαµε τα επιχειρήµατά τους, αλλά
κυρίως ακούσαµε τα επιχειρήµατα των συναδέλφων µας, που
ήλθαν από τους διάφορους φορείς και τα πανεπιστήµια και είπαν
τις απόψεις τους. 

Aν δείτε το προηγούµενο νοµοσχέδιο και αυτό που έχουµε
τώρα, είναι σχεδόν τελείως διαφορετικά. Aν υπήρχε κάποιο πρό-
βληµα, ήταν πιθανόν ένα πρόβληµα χρονικότητας, ότι το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών δεν ανακοίνωσε το νέο νοµοσχέδιο, ουσιαστικά
αυτές τις αλλαγές, οι οποίες είχαν συµφωνηθεί νωρίτερα, για να
µην έχουµε αυτή την εικονική πραγµατικότητα για την οποία µας
κατηγορούν, ότι πάµε να κάνουµε κοµµατοκρατία και «ντάτσα»
των στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ ή του Υπουργείου Εξωτερικών ή δεν
ξέρω ποιου άλλου.  

Αγαπητοί συνάδελφοι, µετά τον ορυµαγδό των τελευταίων
ηµερών -νοµίζω ότι η Βουλή, παρεµπιπτόντως, ορισµένες φορές
πρέπει να έχει κι ένα παιδευτικό χαρακτήρα- εγώ θα αναφερθώ
πολύ σύντοµα στην έρευνα. Τι σηµαίνει να κάνει κανείς έρευνα;
Ποιες είναι οι αξίες της έρευνας; Είναι κάτι που συνάδελφοι και
από τον χώρο τον δικό µας, αλλά και από άλλους χώρους προ-
φανώς συµφωνούν.

Θα µιλήσω για τρεις αρχές λοιπόν. Πρώτη αρχή είναι το α-
ξίωµα του ασύλου. Η έρευνα βασίζεται στην απόλυτη ελευθερία
της γνώσης, στην καλλιέργεια της κριτικής και της αµφισβήτη-
σης. Η έρευνα θέτει ερωτήµατα για τα πάντα, ακόµα και για την
ίδια την αξία της αλήθειας. Η σκέψη που καλλιεργεί η έρευνα
πρέπει να λειτουργεί άνευ όρων, χωρίς προϋποθέσεις. Είναι
απροϋπόθετη. Μοναδική της προϋπόθεση είναι η προστασία της
από εξωτερικές απειλές και αντίποινα.

Δεύτερον, η έρευνα που κάνουµε όλοι έχει εγγενή και όχι ερ-
γαλειακή αξία. Δεν ερευνούµε απλώς για να συνεισφέρουµε στην
οικονοµία, αλλά για να µάθουµε να σκεφτόµαστε, να κρίνουµε,
να εµβαθύνουµε στην κατανόηση εαυτού και άλλου.

Τρίτον, βασικός εποµένως σκοπός είναι η καλλιέργεια του χα-
ρακτήρα, το Bildung, που λένε οι Γερµανοί, µε την εµβάθυνση
στις βασικές έννοιες και αξίες του αντικειµένου µας. Η κατα-
νόηση του Όµηρου και του Δάντη, της εικονοµαχίας και της πα-
τρολογίας είναι εξίσου πολύτιµες όσο και η καλλιέργεια της
ροµποτικής και της νανοτεχνολογίας. Ως πολιτικό ζώο εµείς οι
άνθρωποι αναπνέουµε λέξεις, έννοιες και αξίες. Μια κοινωνία
που έχει ξεχάσει την ιστορία της, που έχει αποδοµήσει τις αξίες
της δεν κατανοεί τη σηµασία της δικαιοσύνης, την περιπέτεια
των ιδεών, τη λυτρωτική δύναµη του ωραίου και του υπερβατι-
κού.

Αυτή είναι η δουλειά της έρευνας. Το νοµοσχέδιο αυτό µπαίνει
σε µια σειρά άλλων νόµων, νοµοσχεδίων και συνδυασµών γύρω
από την παιδεία και την έρευνα. Πιθανόν πολλοί συνάδελφοι δεν
το ξέρουν. Οι νεότεροι συνάδελφοι, οι εικοσάρηδες και οι τριαν-
τάρηδες των πανεπιστηµίων το ξέρουν. Στα τελευταία δύο χρό-
νια, αυτή η Κυβέρνηση έχει φτιάξει χίλιες πεντακόσιες υποτρο-
φίες για διδακτορικά και µεταδιδακτορικά. Ετοιµάζει αυτή τη
στιγµή άλλες χίλιες πεντακόσιες υποτροφίες. Κι ενώ το ποσοστό
των κονδυλίων για την έρευνα ήταν 0,67% το 2011, σήµερα είναι
0,99%. Μέσα σε αυτή τη λογική µπαίνουµε εµείς.

Και µέσα σε αυτή τη λογική εγώ µιλούσα και µιλάω αυτή τη
στιγµή στους συναδέλφους µου και στους νέους ερευνητές και
πανεπιστηµιακούς, οι οποίοι βλέπουν για πρώτη φορά µια κυβέρ-
νηση που έχει οικονοµικές δυσκολίες -τα ξέρουµε όλα αυτά- να
είναι αποφασισµένη να δώσει χρήµατα, έτσι ώστε να φτιαχτεί η
νέα γενιά που θα αντικαταστήσει τη δικιά µας γενιά των πανεπι-
στηµιακών, των θεωρητικών, των επιστηµόνων και των ερευνη-

τών, που είναι το πιο µεγάλο κεφάλαιο της χώρας µας.
Αν το δούµε, λοιπόν, µέσα σε αυτό το πλαίσιο ότι η δική µας

δουλειά είναι η έρευνα, η αυτονοµία της έρευνας, πιθανόν θα
ήταν δυνατόν να είναι ελαφρώς καλύτερο το νοµοσχέδιο. Όµως,
µε τις δυσκολίες που µας ανέφερε τόσο αναλυτικά ο κ. Τριαντα-
φυλλίδης και οι οποίες κάνουν απαραίτητη, εποµένως, τη συµ-
µετοχή του Υπουργείου Εξωτερικών, νοµίζω ότι είναι πιθανά το
καλύτερο που µπορούσαµε να έχουµε.

Πρέπει να σκεφτόµαστε πάντα -και το λέω πάλι στους συνα-
δέλφους οι οποίοι έγραψαν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο πράγµατα
που δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητά του- ότι χωρίς
αυτού του είδους την απόλυτη ένταξη στην ακαδηµαϊκότητα, στη
σηµασία της έρευνας και της ερευνητικής αυτονοµίας δεν είναι
δυνατόν να πάει µπροστά η πατρίδα µας. Εγώ νοµίζω ότι το κα-
ταφέραµε σε πολύ µεγάλο βαθµό. Κάποια στιγµή, αργότερα,
µπορεί να γίνει ακόµα καλύτερο, αλλά εµείς αγωνιστήκαµε και
δεν είµαι διατεθειµένος να ακούω από κανέναν ότι φτιάξαµε ντά-
τσες και κοµµατοκρατίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δουζίνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο
Αγρινίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Φίλης
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε
σήµερα ένα θέµα το οποίο δεν είναι πολύ γνωστό στο ευρύ κοινό,
αλλά έχει σηµασία. Πρόκειται για το Ίδρυµα της Βενετίας και για
τη σηµασία του οποίου αρκετοί συνάδελφοι νωρίτερα, ειδικοί µε-
ρικοί από αυτούς, ιστορικοί, ερευνητές, κοινωνικοί επιστήµονες,
αναφέρθηκαν διεξοδικά.

Προφανώς, πρόκειται για µία σοβαρή επιστηµονική, ερευνη-
τική παρακαταθήκη περίπου µισού αιώνα, µια δοµή έρευνας την
οποία λάµπρυναν σηµαντικές προσωπικότητες. Πιστεύω ότι δεν
πρέπει να σβήνουµε αυτή την ιστορία θεωρώντας ότι αρχίζει η
ιστορία από τότε που είµαστε εµείς σε αυτή την Αίθουσα ή σε
άλλα πόστα.

Προβλήµατα υπάρχουν, αλλά τα προβλήµατα αυτά έχουν να
κάνουν και µε την αλλαγή των εποχών. Έχουν να κάνουν µε τη
γήρανση του πληθυσµού της κοινότητας εκεί, µε την οικονοµική
δυσπραγία που υπάρχει στο ελληνικό δηµόσιο, µε την κακοδιοί-
κηση που υπάρχει στο ελληνικό δηµόσιο και µε µια αντίληψη όχι
κοµµατικής ιδιοποίησης διαφόρων πόστων, αλλά µιας κακώς εν-
νοούµενης συντεχνιακής ιδιοποίησης από την πλευρά ορισµένων
παραγόντων της υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών.

Όλα αυτά, όµως, ας τα ξεχάσουµε λίγο προς το παρόν, γιατί
εδώ σήµερα πρέπει να επικρατήσει ένα πνεύµα συναίνεσης. Κι
εγώ διέκρινα από τις οµιλίες συναδέλφων από όλες τις πτέρυγες
θετικές προτάσεις, τις οποίες συνόψισε εν µέρει νωρίτερα και ο
κ. Ξυδάκης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, µε-
ρικά στοιχεία ανέφερε και ο κ. Δουζίνας και άλλοι µετά, όπως η
κ. Βάκη. Άκουσα από παντού προτάσεις θετικές, και από το ΚΚΕ
και από το ΠΟΤΑΜΙ και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε µια µοναδική ευκαιρία να συνθέσετε α-
κούγοντας τις προτάσεις της Αίθουσας, διότι διαφορετικά ένα
θέµα µικρής σηµασίας για το γενικό κοινό, αλλά σηµαντικής συµ-
βολικής σηµασίας για το ζήτηµα της ελληνικής επιστηµονικής
έρευνας στο εξωτερικό θα το αφήσουµε να φθαρεί µέσα από
άγονες αντιπαραθέσεις.

Θα ήθελα να αναφερθώ πολύ σύντοµα στο εξής. Όταν ήµουν
Υπουργός Παιδείας υπήρξε µία πρωτοβουλία από το Υπουργείο
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Εξωτερικών για να αλλάξει ο νόµος που διέπει τη λειτουργία του
Ιδρύµατος της Βενετίας.

Δεν έκανα τον έξυπνο. Δεν είµαι πανεπιστηµιακός, δεν είµαι
ερευνητής, πολύ περισσότερο πρέσβης. Συγκρότησα µία επιτρο-
πή, υπό την προεδρία του ιστορικού οµότιµου καθηγητή, του κ.
Χατζηιωσήφ, µε τη συµµετοχή εκλεκτών και έγκριτων επιστηµό-
νων, ακαδηµαϊκών και άλλων και µε τη συµµετοχή και της Ακα-
δηµίας Αθηνών και του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών, δηλαδή
φορέων που έχουν σχέση µε τη λειτουργία του Ιδρύµατος. 

Η επιτροπή αυτή κατέληξε σε ένα πόρισµα, το οποίο ήταν γνω-
στό από πέρυσι. Δεν ελήφθη υπ’ όψιν από το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών. Δεν θέλω να αδικήσω κανέναν. Καταγράφω απλώς µία
πραγµατικότητα.

Στην ακρόαση των φορέων που έγινε στην επιτροπή κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου, ήρθαν όλοι οι φορείς, ήρθε και ο κ.
Χατζηιωσήφ και υπήρχε ένας κοινός παρονοµαστής των φορέων:
Η περίοδος µιας έκτακτης πραγµατικότητας, που ήταν λογικό να
υπάρχει µετά τον πόλεµο σε περίοδο, όπου δεν υπήρχε στην Ελ-
λάδα οργανωµένο σύστηµα µεταπτυχιακών σπουδών και έρευ-
νας έχει τελειώσει. Και τώρα, αφού εσείς, η Κυβέρνησή σας, µας
λέτε ότι ψήφισε έναν νόµο για την έρευνα, ανεξάρτητα εάν δια-
φώνησαν κάποιοι -εµείς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ψήφισε έ-
ναν νόµο για την έρευνα- γιατί εξαιρείτε αυτό το ερευνητικό κέν-
τρο από τον νόµο αυτό; Γιατί δεν επιτρέπετε να έρθει σε κανονι-
κότητα το ίδρυµα αυτό, που είναι η κανονικότητα της ελληνικής
νοµοθεσίας;

Είναι ένα σοβαρό επιχείρηµα. Δεν άκουσα καµµία απάντηση.
Εάν δεχθούµε ότι υπάρχουν κάποιες ιδιορρυθµίες, λόγω του ότι
είναι στη Βενετία το ίδρυµα, µπορούν να αντιµετωπιστούν.
Όµως, η βάση έχει να κάνει µε τα εξής ζητήµατα:

Έχει να κάνει µε την κατεύθυνση. Το ίδρυµα δεν πρέπει να
είναι µία υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά ένα αυτο-
δύναµο ερευνητικό κέντρο, το οποίο µάλιστα έχει και δικούς του
πόρους, δεν επιβαρύνει το ελληνικό δηµόσιο. 

Αυτό, κατά τη γνώµη µου, προϋποθέτει τα εξής πράγµατα:
Πρώτον, ακαδηµαϊκή συγκρότηση και λειτουργία του ιδρύµατος.
Δηλαδή, ο τρόπος που εκλέγεται ο διευθυντής του ιδρύµατος,
που γίνεται η λειτουργία των µεταπτυχιακών φοιτητών και ερευ-
νητών, πρέπει να υπακούει στα αξιοκρατικά κριτήρια των ερευ-
νητικών ιδρυµάτων της χώρας και όχι σε άλλου τύπου διαδικα-
σίες.

Αυτό διασφαλίζεται µόνο εάν το σώµα από το οποίο αναδει-
κνύεται ο διευθυντής, που είναι το πρόσωπο-κλειδί του ιδρύµα-
τος, είναι ακαδηµαϊκό σώµα και όχι σώµα υπηρεσιακών παρα-
γόντων ή έστω µεικτό. Έκανε ένα µικρό βήµα το νοµοθέτηµα ως
προς αυτό.

Δεύτερον, πρέπει να ανοίξει το ίδρυµα γι’ αυτή την ακαδηµαϊκή
του λειτουργία στα ακαδηµαϊκά και ερευνητικά περιβάλλοντα της
Ευρώπης, ιδιαίτερα δε της βορείου Ιταλίας. Δεν έχουµε ένα
ίδρυµα που αναφέρεται στο παρελθόν και τελειώνει, που κοιµά-
ται σε δάφνες του παρελθόντος. Πρέπει να είναι ένα ίδρυµα που
κοιτάει µπροστά και να αξιοποιεί τον ερευνητικό και ιστορικό του
πλούτο, για να είναι µπροστά, στην πρωτοπορία της αντίστοιχης
έρευνας στη βόρεια Ιταλία. Αυτό σηµαίνει επίσης ερευνητικό κέν-
τρο και όχι αυτή η πατέντα της πολιτιστικής διπλωµατίας.

Τρίτον: Εάν το ίδρυµα έχει αυτόν τον ακαδηµαϊκό-ερευνητικό
χαρακτήρα, θα αξιοποιήσει και πρόσθετους πόρους από τα ευ-
ρωπαϊκά ερευνητικά κονδύλια, αλλιώς δεν µπαίνει εκεί µέσα.

Τέταρτον: Προφανώς χρειάζεται διαχωρισµός και ιδιαίτερη
στήριξη για την οικονοµική διαχείριση. Συµφωνώ ότι υπάρχει
θέµα διαχείρισης, αφού το ίδρυµα αυτό είναι εγκαταλελειµµένο
από το Υπουργείο Εξωτερικών επί τόσα χρόνια. Δεν υπάρχουν
ούτε υπάλληλοι. Τώρα θέλει να πάρει την πρωτοβουλία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως χρειαζόµαστε ειδικό προσωπικό, που µπορεί να βρε-
θεί µέσα από διαδικασίες αξιοκρατίας. Άλλο, λοιπόν, η διαχεί-
ριση, που πρέπει να τη διασφαλίσουµε και άλλο το θέµα του
ερευνητικού-ακαδηµαϊκού του χαρακτήρα. 

Αναφέρθηκα νωρίτερα στο ζήτηµα της αναγκαίας συναίνεσης.
Πιστεύω ότι µπορεί να υπάρξει συναίνεση από τη συζήτηση και

από την πρόθεση που µπορεί να εκδηλώσει ο κύριος Υπουργός.
Άκουσα κάποια βήµατα θετικά.

Θα ήθελα, όµως, να σας πω ότι δεν είναι δυνατόν η συζήτηση
για το Ίδρυµα της Βενετίας να γίνεται µε το να δυσφηµείται το
έργο αυτού του ιδρύµατος.

Ακούστε, δεν ανήκω σε εκείνους οι οποίοι θεωρούν ότι η Ακα-
δηµία Αθηνών είναι το απαύγασµα της επιστηµονικής κοινότητας
στην Ελλάδα. Έχει άξιους επιστήµονες, εντάξει. Γιατί πρέπει να
αποκλειστεί από την κατά τι συµµετοχή της στην εκλογή του επι-
στηµονικού διευθυντή; Για ποιον λόγο; Γιατί να αποκλειστεί το
Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών, το αντίστοιχο επιστηµονικό ίδρυµα;
Γιατί πρέπει να µην ακουστεί η γνώµη των πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων των Βυζαντινών Σπουδών και Ιστορικών Σπουδών σε όλη
την Ελλάδα, που ήρθαν στην επιτροπή εδώ µέσα στη Βουλή και
µας έδωσαν συγκεκριµένες προτάσεις;

Δηλαδή, αν ο Φίλης ως Υπουργός, ή ο Κοτζιάς ως Υπουργός,
ή ο Γαβρόγλου ως Υπουργός είναι σήµερα οι εγγυητές της λει-
τουργίας, ποιος πιστεύει ότι αυτό µπορεί να διαρκέσει για πάντα;
Θεσµούς θέλουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, θα ήθελα την
κατανόησή σας για λίγο ακόµα.

Συνεπώς η δική µου άποψη είναι ότι πρέπει να υπάρξει κανο-
νικότητα στη λειτουργία του ιδρύµατος. Και σας τονίζω ότι η
πρωτοβουλία να συγκροτήσουµε επιτροπή ειδικών για το ίδρυµα
είναι ένα δείγµα προδικασίας καλής νοµοθέτησης και όχι να φέρ-
νουµε εδώ µεταξύ µας την τελευταία στιγµή αλλαγές που δεν
καταλαβαίνει κανένας στον νόµο.

Άκουσα τον κ. Βενιζέλο για τα ζητήµατα που ήθελε ο ίδιος να
πει, πέρα από τα θέµατα της Βενετίας, για την οικονοµική πολι-
τική. Λυπούµαι, αλλά κάθε τόσο µας δίνει µια άλλη εικόνα της
δικής του ευθύνης. Το 2014 ο προϋπολογισµός είχε στόχο 1,5%
για πρωτογενές πλεόνασµα και τα επίσηµα στοιχεία που δηµο-
σιεύτηκαν προ ηµερών λένε ότι έπιασε µόλις 0,3%, δηλαδή 2 δι-
σεκατοµµύρια λιγότερο από τον στόχο.

Επίσης, θυµίζω ότι πλειοδοτήσατε, κύριε Βενιζέλο, το e-mail
Χαρδούβελη, που δεν ήταν η συµφωνία των πιστωτών -ζητούσαν
περισσότερα οι πιστωτές- αλλά ήταν οι ευσεβείς σας πόθοι και
για να υπάρξει συµφωνία µε τους πιστωτές, θα έπρεπε να υπάρ-
ξουν τόσα και άλλα τόσα µέτρα από όσα έλεγε το e-mail Χαρ-
δούβελη.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 2014 είχε εκτροχιαστεί. Αυτό
το πιστοποίησε και ο Σόιµπλε, λέγοντας ότι ο κ. Σαµαράς του ζή-
τησε να υπάρξει µια µικρή αναστολή, ένα µικρό διάλειµµα για πο-
λιτικούς λόγους στην υλοποίηση του προϋπολογισµού του 2014.
Είχε εκτροχιαστεί. Η έκθεση του ΔΝΤ καταρρίπτει τους ισχυρι-
σµούς ότι δήθεν ήµασταν λίγο πριν την έξοδο από το µνηµόνιο
µε πιστοληπτική γραµµή.

Αποφασίστε, επιτέλους, τι νούµερα έχει το PSI, διότι στις 19-
7-2015 στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µας λέτε ότι η ονοµαστική µείωση
του χρέους ήταν 126 δισεκατοµµύρια ευρώ µε το PSI, στις 8-12-
2016 µε δική σας ανάρτηση στο Facebook µιλούσατε για 106 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ και το ντοκουµέντο της Τράπεζας της Ελλά-
δος λέει την αλήθεια, ότι µόνο 51,2 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι
το κέρδος από το PSI, δεδοµένου ότι υπήρξε ανακεφαλαιοποί-
ηση τραπεζών, νέα δάνεια και λοιπά.

Έχει σηµασία η συζήτηση για το παρελθόν; Βεβαίως, διότι
αποδεικνύει µέσα από τη σύγκριση την πορεία από το 2015 και
µετά, που είναι µια πορεία µε µεγάλες δυσκολίες -δεν το κρύ-
βουµε- µε µεγάλους συµβιβασµούς και εκβιασµούς -δεν το κρύ-
βουµε- αλλά µια πορεία µε αλήθεια. Και η αλήθεια είναι ότι τώρα
θα βγούµε σε µεγάλο βαθµό από το πρόβληµα των δανειακών
προγραµµάτων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φίλη. 

Τον λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου Αθανασία από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Ακολουθεί ο κ. Τασούλας και η κ. Κεφαλογιάννη, για να κλεί-
σουµε τη διαδικασία µε την κ. Λιβανίου, τον κ. Μουµουλίδη και
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τον κ. Στύλιο. Βέβαια, είναι και οι δευτερολογίες, όπως είπαµε
και ο Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι και οι εισηγητές για δευ-
τερολογίες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το είπαµε ότι θα δευ-

τερολογήσουν όσοι επιθυµούν.
Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά

λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι συζητείται για

πρώτη φορά στην ελληνική Βουλή ένα θέµα, όπως είναι αυτό του
Ινστιτούτου της Βενετίας, είναι ήδη πάρα πολύ σηµαντικό. Από
την ίδρυσή του µέχρι σήµερα ποτέ στη Βουλή δεν είχε τεθεί τέ-
τοιο ζήτηµα.

Όπως είπε και ο συνάδελφος κ. Δουζίνας, η Βουλή έχει και
παιδευτικό χαρακτήρα. 

Ο περισσότερος κόσµος, αλλά και Βουλευτές, άνδρες και γυ-
ναίκες, ακόµα και του κόµµατός µου, της Κοινοβουλευτικής µου
Οµάδας, δεν γνώριζαν τι ήταν αυτό το ινστιτούτο. Καλό, λοιπόν,
είναι µε την αφορµή αυτή που δόθηκε να συζητηθεί, να µάθουµε
τι είναι αυτό το ινστιτούτο και γιατί έχει τόσο µεγάλη σηµασία.

Ειπώθηκαν πολλά. Εγώ θα σταθώ σε δύο, τρία.
Πρώτον, αυτό το ινστιτούτο δεν είναι µόνον το παλαιότερο ιν-

στιτούτο που έχουµε στο εξωτερικό, αλλά είναι ο αρχαιότερος
ερευνητικός θεσµός για ιστορικές σπουδές και ο µοναδικός που
έχουµε. Η σηµασία που έχει η ιστορία και γιατί αυτή η κοινότητα
της Βενετίας το κατάλαβε είναι πολύ σηµαντικό.

Να υπενθυµίσω επίσης ότι στη Βενετία -την άλλοτε Γαληνο-
τάτη Βενετική Δηµοκρατία- υπάρχει ένα τεράστιο αρχειακό
υλικό. Όπως κάθε ισχυρή δηµοκρατία -µε ή χωρίς εισαγωγικά-,
όπως κάθε ισχυρή κρατική δοµή, όπως ήταν η Βενετία, κράταγε
αρχείο για τα πάντα. Άρα η σηµασία αυτού του ινστιτούτου για
την έρευνα στην ιστορία είναι πολύ µεγάλη.

Υπάρχει, όµως, και κάτι άλλο. Αυτό το ινστιτούτο βρίσκεται
δίπλα στη Μαρκιανή Βιβλιοθήκη. Πρέπει να ξέρουµε ότι αυτός
που µεταλαµπάδευσε τον πολιτισµό της αρχαιότητας στη Δύση,
έτσι όπως τον είχε επεξεργαστεί και το Βυζάντιο, ήταν ο Βησσα-
ρίωνας µε τους τετρακόσιους ογδόντα κώδικες στα ελληνικά και
διακόσιους πενήντα στα λατινικά στη Μαρκιανή Βιβλιοθήκη. Το
ινστιτούτο, δηλαδή, αυτό βρίσκεται στην καρδιά του αφηγήµα-
τος της Δύσης για την Αναγέννηση. Σε αυτό το αφήγηµα αυτός
ο τότε ελληνικός κόσµος είχε τεράστια και καθοριστική συµβολή.

Τι µας ενδιαφέρει στο σήµερα; Όχι µόνον να ανατρέξουµε σε
αυτό το τεράστιο υλικό που υπάρχει και στη Μαρκιανή Βιβλιο-
θήκη, αλλά και στα αρχεία της Βενετίας, αλλά και πώς αυτή η
έρευνα θα συµβάλει πάρα πολύ στις σύγχρονες σπουδές και
έρευνες για την ιστορία. Δεν µας ενδιαφέρει, δηλαδή, µόνον ως
µνηµειακό µουσείο. Ο κ. Δουζίνας τα εξήγησε πάρα πολύ καλά
για την έρευνα και θα τα καταστρέψω αν επανέλθω. Αυτό που
βλέπουµε είναι ο τεράστιος ερευνητικής σηµασίας χαρακτήρας
του Ινστιτούτου της Βενετίας.

Το ελληνικό κράτος δεν ευτύχησε µετά την ίδρυση του ινστι-
τούτου, όταν ακόµα δεν υπήρχε νοµοθεσία, δεν υπήρχαν ερευ-
νητικά κέντρα, δεν υπήρχε τίποτα, παρά µόνον η Ακαδηµία
Αθηνών, να φτιάξει ένα θεσµικό πλαίσιο που να οριοθετεί τη λει-
τουργία αυτού του ινστιτούτου. Σήµερα βέβαια έχουµε νοµοθε-
σία. Δεν ευτύχησε το ελληνικό κράτος να φτιάξει µια αντίστοιχη
Γαλλική Αρχαιολογική Σχολή, της οποίας η εξωστρέφεια και το
κύρος δεν οφείλονται ούτε στις δράσεις που κάνει ούτε στην πο-
λιτιστική διπλωµατία ούτε σε τίποτα τέτοιο. Οφείλεται στα συνέ-
δρια και κυρίως σε αυτά τα περίφηµα «Bulletin de Correspon-
dance Hellenique», στα οποία έχουµε απίστευτες, χιλιάδες δη-
µοσιεύσεις. Ένα τέτοιο ίδρυµα θέλουµε και ένα τέτοιο ίδρυµα
προσπάθησαν να κάνουν σηµαντικές προσωπικότητες στις ο-
ποίες αναφερθήκατε πολλοί και πολλές από εσάς, όπως ο Μα-
νούσακας, ο Παναγιωτάκης και άλλοι, µε το περίφηµο περιοδικό
«ΘΗΣΑΥΡΙΣΜΑΤΑ» του ίδιου του ινστιτούτου. 

Ήθελα να πω -τα είπε και ο Νίκος Φίλης και ο Νίκος Ξυδάκης
και η κ. Βάκη και όλοι- ότι σήµερα έχουµε νόµο για την έρευνα

που η δική µας η Κυβέρνηση έφερε πέρυσι τον ν.4386. Έχουµε
και την Ακαδηµία Αθηνών και το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών. Έχου-
µε πού να πατήσουµε, ακόµα και αν το ινστιτούτο, η λειτουργία
του και η συµβολή του δεν είναι τόσο πολύ γνωστά.

Θεωρώ ότι το νοµοθέτηµα που έχει φθάσει τελικά στην Ολο-
µέλεια σήµερα διαφέρει κατά πολύ από το πρώτο-πρώτο που εί-
χαµε να επεξεργαστούµε στις επιτροπές και πάει προς µια
σωστή κατεύθυνση.

Θα ήθελα, όµως, να τονίσω ότι εµείς σε αυτή τη Βουλή και
αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να συµβάλουµε στην κατεύθυνση θω-
ράκισης του ερευνητικού χαρακτήρα αυτού του ινστιτούτου, άρα
ο τρόπος εκλογής του διευθυντή -πρόεδρου, ας πούµε- έχει πά-
ρα πολύ µεγάλη σηµασία.

Χάρηκα το ύφος -εκτός από κάποιες εξαιρέσεις- όλων των συ-
ναδέλφων, ανδρών και γυναικών, από τις δηµοκρατικές παρατά-
ξεις αυτής της Βουλής, αλλά και την προσπάθεια για συναίνεση.
Θεωρώ ότι ο κ. Ξυδάκης κωδικοποίησε µε πολύ εύστοχο τρόπο
ένα σηµαντικό βήµα που µπορεί να γίνει προς την κατεύθυνση
διασφάλισης του ερευνητικού χαρακτήρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Συγγνώµη. Μόνο ένα δευτερόλεπτο θα χρειαστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να το λάβετε υπ’ όψιν σας και να δεί-
ξουµε έτσι ότι αυτή η Βουλή, πράγµατι, για πρώτη φορά θεσµο-
θετεί και έχει τη µέριµνα να φτιάξει ένα ίδρυµα το οποίο θα είναι
σηµαντικό ερευνητικό για το εξωτερικό.

Μια τελευταία κουβέντα για τον οργανισµό. Χαίροµαι πάρα
πολύ που ο Υπουργός δέχθηκε να είναι υποχρεωτική η σύσταση
του οργανισµού.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, εδώ -επειδή και κάποιος άλλος συ-
νάδελφος το είπε, επειδή χρονίζουν οι οργανισµοί πάρα πολλές
φορές- να υπάρξει δέσµευση ότι εντός τριµήνου από την ψήφιση
του νόµου θα υπάρξει οργανισµός που θα προβλέπεται και η
συγκρότηση του επιστηµονικού συµβουλίου. Δεν µπορεί να
υπάρχει ερευνητικό ίδρυµα χωρίς να έχει δίπλα του επιστηµονικό
συµβούλιο. Πρέπει, δηλαδή, στον οργανικό νόµο να προβλέπον-
ται και τα εργαλεία προώθησης του ερευνητικού του έργου και
του αδιάβλητου χαρακτήρα. Εγώ δεν ακούω όλες αυτές τις
φωνές, ότι το Υπουργείο ήθελε να το κάνει ντάτσα για τον έναν
και για τον άλλον. Κάνει το πρώτο βήµα. Αβέβαιο θέλετε να πείτε;
Ας το πείτε. Όµως, κάνει το πρώτο βήµα για τη θεσµοθέτηση
ενός τέτοιου ερευνητικού ιδρύµατος.

Θα ήθελα, λοιπόν, να προβλέπεται επίσης η συγκρότηση επι-
στηµονικού συµβουλίου και για έναν άλλο λόγο. Διότι και σύµ-
φωνα µε τον νόµο που εµείς έχουµε ψηφίσει, τον ν.4386/2016,
θα προβλέπεται και ο τρόπος απονοµής υποτροφιών. Η εξωστρέ-
φεια διασφαλίζεται µόνο µε έναν τρόπο, όταν έχεις νέους ανθρώ-
πους που µπαίνουν στην έρευνα -και εκεί έχεις και κοινωνική κινη-
τικότητα-, νέους ανθρώπους στους οποίους δίνεις τον τρόπο να
βρεθούν στην καρδιά της Ευρώπης, στην καρδιά της ιστορίας,
για να µπορέσουν να κάνουν έρευνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, µε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πιστεύω, κύριε
Υπουργέ, εάν τα βάλουµε αυτά τα πράγµατα, θα συναινέσουν
καλόπιστα όλοι σε αυτό το πρώτο µεγάλο βήµα που γίνεται για
τη θεσµοθέτηση ενός τέτοιου ερευνητικού κέντρου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και ε-
µείς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, πείτε µου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα ή-
θελα να διευκρινίσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν θέλετε να τοποθε-
τηθείτε στο τέλος;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα ή-
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θελα τρία λεπτά, γιατί αιωρούνται κάποια πράγµατα και θα πρέ-
πει να λήξουν. Καταλαβαίνω ότι οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευ-
τικοί συζητούν κ.λπ., αλλά θα πρέπει δυο πράγµατα να τα πω.

Το ένα είναι σε σχέση µε το χρονικό περιθώριο του οργανι-
σµού. Ο οργανισµός θα είναι, έτσι και αλλιώς, αποτέλεσµα ειση-
γήσεως προέδρου, διαχειριστικής, απόφασης εποπτικής. Άρα
θέλουµε τουλάχιστον ένα τρίµηνο µε βάση τον νόµο, για να έχου-
µε τον Πρόεδρο µε τις διαδικασίες που λέµε. Άρα µετά το τρί-
µηνο θα γίνει. Δεν µπορούµε να βάλουµε, δηλαδή, τον οργανισµό
να γίνει τώρα. Πρέπει να γίνουν πρώτα οι διαδικασίες της επο-
πτικής, του προέδρου, να συσταθεί η διαχειριστική κ.λπ., οπότε
θέλουµε ένα τρίµηνο.

Από εκεί και µετά -και µιλώ γι’ αυτό, έτσι ώστε να υπάρχει και
η τοποθέτηση του Υπουργού στην Ολοµέλεια- άµεσα και µόλις
ολοκληρωθούν αυτά, θέλουµε σε έξι µήνες και µε τους διαλό-
γους που θα γίνουν, αφού γίνει η εποπτική, ο πρόεδρος κ.λπ., να
γίνει ο οργανισµός. Πιστέψτε µε, ότι όπου εµπλέκεται -ας ευλο-
γήσουµε και εµείς τα γένια µας- το Υπουργείο Εξωτερικών, έχει
γρήγορες διαδικασίες και θα τις κάνει.

Κοιτάξτε, υπάρχει ένα ερώτηµα, το οποίο τέθηκε από τους
Βουλευτές, γιατί δεν µπαίνει η Ακαδηµία Αθηνών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Να γραφτεί στην πρόβλεψη του νό-
µου...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν
µπορώ να κάνω άλλες νοµοτεχνικές. Θα είναι µέσα στη δήλωσή
µου όπως είναι και είναι δεσµευτική αυτή για τον Υπουργό. Σκέ-
φτηκα πάρα πολύ και συζητήσαµε εδώ τι µπορούµε να κάνουµε.
Μετά το τρίµηνο που θα λήξει το ζήτηµα του προέδρου διαχειρι-
στικών- εποπτικών, µέσα σε εξάµηνο δεσµευόµαστε να κάνουµε
τον κανονισµό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ας γραφτεί στο άρθρο 8.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

µπορώ να κάνω άλλες νοµοτεχνικές αυτή τη στιγµή. Νοµίζω έχω
κλείσει. Νοµίζω ότι πρέπει να αρκεστείτε σε αυτό…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αν δεσµευόσαστε για το θέµα
του οργανισµού του Υπουργείου… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Κουµουτσάκο, ακούστε µε γιατί έχει τεθεί και από σας και κά-
ποιοι εξέφρασαν και την απορία γιατί δεν είναι η Ακαδηµία Αθη-
νών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το ερώτηµα είναι συνεχές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το ξέ-

ρω. Υπάρχουν πολλοί οι οποίοι το έβαλαν και λένε «γιατί δεν κά-
νατε εκείνο», «γιατί δεν το κάνετε αυτό», «γιατί δεν κάνετε το άλ-
λο», «τι θέλετε», «όχι, η Ακαδηµία έχει εκσυγχρονιστεί», «όχι, η
Ακαδηµία είναι αναχρονιστική».

Λοιπόν, ακούστε, όταν το 2016 –τον Μάιο περίπου, αν θυµάµαι
τον µήνα καλά- δώσαµε στη δηµοσιότητα, βγάλαµε στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» το σχέδιο νόµου, έκανα µια δήλωση και είπα ότι αυτό είναι
ένα πρωτογενές υλικό, στο οποίο επάνω καλούµε τους φορείς,
τις κοινότητες κ.λπ. να το συζητήσουµε και να καταλήξουµε σε
αυτό που θα φέρω στη Βουλή. Ήταν ουσιαστικά ένα πρωτογε-
νές, ένα πρόπλασµα, το οποίο έµπαινε για συζήτηση, όπως θεω-
ρώ ότι πρέπει να γίνεται σε όλα τα νοµοσχέδια.

Υπήρχαν καλόπιστες κριτικές αλλά υπήρχαν και πάρα πολύ κα-
κόπιστες, δηλαδή «τι γίνεται», «τι κάνετε, πολιτιστικό κέντρο;» Τα
άκουγα όλα αυτά. Και υπήρχαν και λάθος εκτιµήσεις, όπως αυτή
που ακούστηκε ακόµη και τώρα στην Ολοµέλεια, δηλαδή ότι δεν
µπορούσαµε να αλλάξουµε τους σκοπούς του ινστιτούτου. Σας
ξαναλέω, µπορούσαµε και µπορούµε νοµικά.

Η Ακαδηµία Αθηνών, λοιπόν, βγήκε κι έκανε µια επιστολή. Τα
έχω αυτά και αν θέλετε να τα καταθέσω. Έκανε µια επιστολή
προς τον Πρωθυπουργό µε κοινοποίηση και στον Υπουργό Εξω-
τερικών και στον κ. Φίλη που ήταν τότε.

Θα το διαβάσω για να εξηγηθεί αυτό και να τελειώνουµε. «Το
σχέδιο νόµου καταργεί τον ρόλο του ανωτάτου πνευµατικού
ιδρύµατος της χώρας ως προς την προφανή ιδιότητα και αρµο-
διότητα να µετέχει ενεργώς στη διεθνή επιστηµονική παρουσία
και να επιλέγει, κατόπιν διαγωνισµού, διευθυντή και υποτρόφους
και να προτείνει στο Υπουργείο Εξωτερικών τον κατάλληλο διευ-
θυντή». Επιπλέον, στο άρθρο 12 παράγραφος 2β του σχεδίου

νόµου καλείται η Ακαδηµία Αθηνών, δηλαδή το ανώτατο πνευµα-
τικό ίδρυµα της χώρας, να προτείνει κατάλογο τεσσάρων µελών
των υποψηφίων για την εποπτική επιτροπή του ινστιτούτου, από
τους οποίους θα επιλέξει τελικώς έναν ο Υπουργός. Τέτοια διά-
ταξη δεν υπήρξε ποτέ από της ιδρύσεως της Ακαδηµίας για καµ-
µιά συµµετοχή εκπρόσωπου της στην Ελλάδα ή διεθνώς.

Καλώ την Ακαδηµία να έρθει να µιλήσουµε µέσα στον Ιούνιο.
Ήρθε πράγµατι ο κ. Βαλτινός ο οποίος µου είπε ότι «εµείς δεν
συµµετέχουµε». Η απάντηση, την οποία έχω γραπτώς και είναι
προς εµένα γι’ αυτό και µπορώ να τη δώσω, δεν είναι διαβαθµι-
σµένη, είναι η εξής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Πάλι απόρρητα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

είναι διαβαθµισµένα, γι’ αυτό µπορώ να τα δώσω.
Εκεί λέει: «Το νέο κείµενο δεν διαφέρει από το γνωστό». Σαν

γενικές παρατηρήσεις διατυπώνονται οι εξής. «Το νοµοσχέδιο
υποβιβάζει την επιστηµονική αυτοτέλεια και ελευθερία της Ακα-
δηµίας» -όχι του ινστιτούτου- «σε όλες τις ακαδηµίες των χωρών
όπου ισχύει η αρχή της ελευθερίας προς τις επιστηµονικές ενέρ-
γειες και πράξεις, µεταξύ των οποίων και στην Ακαδηµία Αθηνών,
τα µέλη τους, στους ακαδηµαϊκούς µεταξύ τους. Στο νοµοσχέ-
διο, στο άρθρο 12 παράγραφος 2, ο Υπουργός εκλέγει εκ περισ-
σοτέρων ακαδηµαϊκών, δικαίωµα αποκλειστικά της Ακαδηµίας,
µόνης αρµοδίας να υποδείξει το ενδεικνυόµενο από τα µέλη
της».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δίκιο έχει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι,

προσέξτε. «Ο ρόλος της Ακαδηµίας από αποφασιστικός έως σή-
µερα γίνεται διακοσµητικός».

Δεν ήθελε ούτε η ίδια τη συµµετοχή της. Τι επιµένετε εδώ
πέρα; Δεν ήθελα να το πω από την αρχή. Ήθελα να επικεντρω-
θούµε στο ινστιτούτο και να το βοηθήσουµε. Μπορώ να συνεχίσω
-έχω κι άλλα- αλλά η ίδια δεν το θέλει και µου λέτε να τη βάλω;
Τι να βάλω;

Και δεύτερον, προσέξτε κάτι. Ο εποπτεύων δεν µπορεί να
ελέγχει για περίοδο την οποία ήταν ο ίδιος διαχειριστής. Και όταν
ζητήθηκε να αντικατασταθεί το µέλος της εποπτικής, που το
όρισε η Ακαδηµία, έτσι ώστε να µην είναι στην εποπτική που θα
χρειαστεί να ελέγξει περιόδους που ήταν ο ίδιος µέλος της δια-
χειριστικής, δεν το έκανε η Ακαδηµία. Και έχω την επιστολή της.
Και µου λέτε να τη βάλω;

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Μαζί µε τον κ. Τασούλα, που θα πάρει τώρα τον λόγο, αποµέ-

νουν άλλοι τέσσερις οµιλητές από τη λίστα.
Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Το Ινστιτούτο Βυζαντινών και

Μεταβυζαντινών Σπουδών στη Βενετία στηρίζεται σε ιστορία εκα-
τοντάδων ετών. Δεν στηρίζεται ούτε καν στον ιδρυτικό του νόµο,
πολλώ δε µάλλον ούτε καν στη σηµερινή επικαιρότητα, όπου µία
ακόµα κυβέρνηση της χώρας επιχειρεί να ελέγξει και να ορίσει
τη διοίκηση του ινστιτούτου, όπως έχει γίνει και στο παρελθόν.

Το ινστιτούτο ανήκει κυριολεκτικά στον άπλετο ιστορικό χρό-
νο. Η ελληνική παρουσία στη Βενετία έχει τεράστια σηµασία να
ξέρουµε πώς προήλθε, για να καταλάβουµε τον ρόλο του ινστι-
τούτου, τον ρόλο της Βενετίας. Ένας από τους σπουδαιότερους
διεθνώς βυζαντινολόγους, ο Στίβεν Ράνσιµαν, λέει ότι η ιστορία
καθορίζεται από την αντίδραση του ανθρώπου στην πρόκληση
του περιβάλλοντος.

Κύριε Φίλη, δεν λέει ότι καθορίζεται από την πάλη των τάξεων.
Λέει κάτι πιο γοητευτικό. Λέει ότι καθορίζεται από την αντίδραση
του ανθρώπου στην πρόκληση του περιβάλλοντος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ο Μοντεσκιέ το είπε αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Το 1479 στη Βενετία υπήρχαν

πέντε χιλιάδες Έλληνες. Λίγο µετά την Άλωση υπήρχαν πέντε χι-
λιάδες Έλληνες στη Βενετία. Ήταν η αντίδραση στην πρόκληση
του περιβάλλοντος. Ποιου περιβάλλοντος; Μετά την Τουρκοκρα-
τία και την Άλωση, οι δηµιουργικότεροι, οι πιο µορφωµένοι, οι
πιο ανήσυχοι Έλληνες κατέφυγαν αρχικά στις ενετοκρατούµενες
περιοχές της Ελλάδας, στις κτήσεις της Βενετίας στην Ελλάδα.
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Αυτές ήταν η Ναύπακτος, η Μονεµβασία –σε σας το λέω, κύριε
Δαβάκη- η Μεθώνη, η Κορώνη, το Ναύπλιο. Από εµπορικοί σταθ-
µοί, αυτές οι περιοχές έγιναν πολυάνθρωπα, θορυβώδη αστικά
κέντρα, χάρη στην αντίδραση των ανθρώπων που δεν ήθελαν να
υποταχθούν στην Τουρκοκρατία.

Μετά την απώλεια αυτών των βενετικών κτήσεων, αυτός ο πλη-
θυσµός εξοικειωµένος µε το εµπόριο, την πρόοδο, την παιδεία,
τη µόρφωση, αξιοποίησε τις επαφές µε το βενετικό καθεστώς
και διαπεραιώθηκε στη Βενετία και στην Ιστρία. Έτσι εξηγείται η
παρουσία πέντε χιλιάδων Ελλήνων στη Βενετία λίγα χρόνια µετά
την Άλωση. Τι ήταν όλοι αυτοί; Ήταν φυγάδες, έµποροι, ναυτικοί,
κωδικογράφοι, µεταπράτες χειρογράφων. Ήταν διάφορες ειδι-
κότητες. Στη Βενετία µετεφέρθη σιγά-σιγά όλος ο πνευµατικός
πλούτος του Βυζαντίου. Στα αρχεία της Βενετίας βρίσκει κανείς
όλη τη γνώση για τη Βυζαντινή Αυτοκρατορία, για τη σχέση του
Ελληνισµού µε τη Δύση. 

Τι έγινε µετά στη Βενετία; Εκεί έγινε ένα θαύµα. Από τους
Ηπειρώτες µεγαλοποιµένες, οι οποίοι διαπεραιώθηκαν στη Βε-
νετία, δηµιουργήθηκαν οι έµποροι και οι λόγιοι Ηπειρώτες της
Βενετίας, ο Επιφάνιος Ηγούµενος, οι Αδελφοί Μαρούτσαι, ο
Γκούµας. Τα τρία µεγαλύτερα τυπογραφεία της Βενετίας τα εί-
χαν Ηπειρώτες, ο Γλυκύς, ο Θεοδοσίου και ο Σάρρος.

Εκεί προετοιµάστηκε σιγά-σιγά η απελευθέρωση της Ελλάδας
µέσω της µεταλαµπάδευσης της παιδείας, µέσω χρηµάτων και
σχολείων που έφτιαξαν στην Ελλάδα αυτοί από τον πλούτο που
δηµιούργησαν στη Βενετία. Αυτή η µεταλαµπάδευση ήταν ένα
θαύµα. Δεν υπήρχε βιβλίο που να κυκλοφορούσε στα σχολεία
της σκλαβωµένης Ελλάδας –σε όσα υπήρχαν- που να µην είχε
τυπωθεί σ’ αυτά τα τυπογραφεία. Το Ψαλτήρι, ο Οκτώηχος, όλα
αυτά που καλλιέργησαν την προσµονή και τη Μεγάλη Ιδέα, τυ-
πώθηκαν και εστάλησαν από τη Βενετία. 

Συνεπώς είχε νόηµα σε αυτή τη Βενετία να γίνει στις αρχές
της δεκαετίας του 1950 το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυ-
ζαντινών Σπουδών, δηλαδή το ινστιτούτο µέσα στην πηγή της
γνώσης και της δηµιουργίας της ιστορίας για τη µεταβυζαντινή
περίοδο. Αυτό ξεπερνά τις κυβερνήσεις και γι’ αυτόν τον λόγο
αυτό το ινστιτούτο έκανε σπουδαία δουλειά, γιατί ακριβώς ήταν
ένα ερευνητικό πνευµατικό ίδρυµα µέσα σε µία νησίδα Ελλάδας
στη Βενετία. 

Είχαµε και τα γνωστά ελληνικά ζητήµατα κατά καιρούς. Είχαµε
απόπειρες το ’82 και άλλοτε να αλωθεί αυτό και να γίνει ένα κρα-
τικό παράρτηµα. Απέτυχαν αυτές οι απόπειρες, αλλά δεν άφησαν
αδιάφορο, δεν άφησαν ακλόνητο το ινστιτούτο. Κάθε φορά που
η πολιτεία, το κόµµα, επιχειρούσε να ελέγξει το ινστιτούτο, το
άφηνε τραυµατισµένο για πολλά χρόνια.

Και σήµερα η νέα Κυβέρνηση της Αριστεράς επιχειρεί να κάνει
τα ίδια, υπό την ψευδαίσθηση ότι πρωτοτυπεί. Επιχειρεί να κάνει
τα ίδια, να υποτάξει στην πολιτεία ένα ανώτατο στην ουσία ιστο-
ρικό και πνευµατικό ίδρυµα που υπάρχει στην αλλοδαπή και επι-
τελεί συγκλονιστικό και ιστορικό έργο.

Κανονικά θα έπρεπε το Υπουργείο Εξωτερικών να φύγει εντε-
λώς από τη µέση, να αναλάβει τα ηνία το Υπουργείο Παιδείας και
η Ακαδηµία Αθηνών ή τουλάχιστον, αφού δεν µπορείτε να βελ-
τιώσετε την κατάσταση και να τους βοηθήσετε να ρυθµίσουν τα
οικονοµικά τους, µην κάνετε τίποτα. Αφήστε το για να κάνουν οι
επόµενοι το σωστό.

Το σωστό θα ήταν υπαγωγή στο Υπουργείο Παιδείας, κατά τη
γνώµη µου και η διευκόλυνση για τη ρύθµιση των οικονοµικών
τους. Δεν διορθώνονται τα οικονοµικά τους µε το άρθρο 7, το
οποίο λέει ότι είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο. Δεν µπορεί να βά-
λεις ένα άρθρο και να πεις: είσαι οικονοµικά εύρωστος, είσαι εµ-
φανίσιµος, είσαι ευφυής. Δεν νοµοθετούνται αυτά.

Δεν έχουν οικονοµική ευρωστία. Έχουν υποχρεώσεις. Έχουν
40% µείωση των εσόδων τους. Χρειάζονται τουλάχιστον αυτή τη
στιγµή 350.000 ευρώ για να διορθώσουν, να συντηρήσουν και να
επισκευάσουν ακίνητα που πρέπει να νοικιάσουν. Οι νέες θέσεις
που προσθέτουµε, δηµιουργούν διοικητικό κόστος επιπλέον
350.000 ευρώ τον χρόνο.

Δεν είναι τα πράγµατα ευοίωνα. Και αντί να τους στηρίξουµε
σε αυτό, κοιτάµε να τους υποτάξουµε, για να µπορούµε να διο-
ρίζουµε αυτόν που εµείς θέλουµε διοικητή, πρόεδρο, διευθυντή,

εξοβελίζοντας την Ακαδηµία Αθηνών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δεν είναι το ίδρυµα αυτό η πρώτη και µοναδική ελληνική επι-

στηµονική απόβαση στο εξωτερικό. Την πρώτη επιστηµονική α-
πόβαση στο εξωτερικό έκανε ανεπιτυχώς ο Πλάτων, τρεις φορές
στη Σικελία, πιστεύοντας ότι θα έπειθε τον Διονύσιο τον Β’ να
ακολουθήσει την άποψη ότι πρέπει να φιλοσοφήσουν οι βασιλείς.
Τρεις φορές πήγε ο Πλάτων στις Συρακούσες. Και τις τρεις φο-
ρές έφυγε κακήν κακώς, γιατί διαπίστωσε εµπράκτως και µε κίν-
δυνο της ζωής του ότι η µεταφύτευση της δικής του ακαδηµίας
σε ένα τυραννικό περιβάλλον, αυτό που έθετε σε κίνδυνο δεν
ήταν µόνο τις ιδέες του, αλλά και τη ζωή του. Εκεί ο Πλάτων
έµαθε ότι άλλα λένε τα γράµµατα και άλλα λένε τα πράγµατα.

Σήµερα εσείς επιχειρείτε µε νοµοθεσία να επιβεβαιώσετε ότι
δυστυχώς για µια ακόµη φορά τα πράγµατα του κοµµατικού ελ-
ληνικού συστήµατος, το οποίο µεταµφιέζεται από ΠΑΣΟΚ σε ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πότε πότε και Νέα Δηµοκρατία για να είµαστε ειλικρινείς,
έχει τον ίδιο νοσηρό προσανατολισµό. Ό,τι είναι εκτός ελέγχου,
ό,τι µπορεί να µεγαλουργήσει, ό,τι συνοµιλεί µε την ιστορία πρέ-
πει µε το ζόρι να συνοµιλήσει µε το κόµµα, να συνοµιλήσει µε τον
δικό µας έλεγχο.

Είναι τεράστιο λάθος. Θα οδηγήσει το ινστιτούτο σε περαι-
τέρω αποδιοργάνωση, µέχρι να έρθει µια µέρα που µια επόµενη
κυβέρνηση -που πιστεύω θα είναι της Νέας Δηµοκρατίας- θα κα-
ταλάβει ότι το καλύτερο που έχει να κάνει µια κυβέρνηση µε το
Ινστιτούτο Βενετίας είναι ό,τι έκανε και ο Πλάτων µε τον Διονύ-
σιο, να φύγει και να το παρατήσει, ελεύθερο στον πνευµατικό
κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τασούλα.
Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλογιάννη για επτά λεπτά.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που φέρνει η

Κυβέρνηση προς ψήφιση σήµερα για το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών Βενετίας είναι µια επί-
θεση στον ελληνικό πολιτισµό.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επιχειρεί διά νόµου, αγνοώντας
κατάφωρα τον πατριωτισµό, τη γενναιοδωρία, την ανιδιοτέλεια
των ιδρυτών χορηγών του και την πολυετή προσφορά των λει-
τουργών του, ουσιαστικά την άλωσή του για την εξυπηρέτηση
σκοπών αλλότριων.

Παρά το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία διά του εισηγητού µας
κατέθεσε προτάσεις και τροποποιήσεις, προκειµένου να γίνει µία
εποικοδοµητική συζήτηση, όπως θα έπρεπε, να γίνει µια γόνιµη
ανταλλαγή προτάσεων για τη θεσµική ενδυνάµωση του ινστιτού-
του, τη διαφάνεια, τη λογοδοσία, την αξιοκρατία, αποφασίσατε
µε τον γνωστό αντιδραστικό σας τρόπο να µην ενσωµατώσετε
τίποτα στο σχέδιο νόµου, να µην συζητήσετε τίποτα, µε αποτέ-
λεσµα µέσω αυτού του νοµοσχεδίου να βυθίζεται το ινστιτούτο
σε µονολιθικές, σε κοµµατικές λογικές αντίθετες µε τον ιδρυτικό
σκοπό του, µετατρέποντάς το σε κέντρο εξυπηρέτησης των ηµε-
τέρων.

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα συγκεκριµένα να επισηµάνω κά-
ποια σηµεία. Πρώτα απ’ όλα στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου ο
σκοπός του ινστιτούτου µεταβάλλεται και µάλιστα χρησιµοποι-
είται ο όρος «κύριοι σκοποί». Η ισότιµη παράθεση µε το νοµο-
σχέδιο επτά νέων σκοπών του ινστιτούτου, δηλαδή η προαγωγή
της πολιτιστικής διπλωµατίας µέσω διοργάνωσης εκδηλώσεων,
η παροχή εκπαιδευτικών προγραµµάτων, η διαχείριση ψηφιακού
υλικού και πολυµέσων και αξιοποίηση µουσικού υλικού και όχι η
υπαγωγή των τελευταίων στον κύριο σκοπό, σύµφωνα µε το
ιδρυτικό καταστατικό και τον ισχύοντα νόµο, είναι κατάφωρη πα-
ραβίαση του πνεύµατος µε το οποίο ιδρύθηκε το Ελληνικό Ινστι-
τούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών Βενετίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Το έχετε διαβάσει το νοµοσχέ-
διο; Μιλάτε για άλλα πράγµατα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, µην
αρχίζετε τον διάλογο. Σεβαστείτε την οµιλήτρια.

Συνεχίστε, κυρία Κεφαλογιάννη. 
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ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Αλλοιώνει τον ερευνητικό χαρακτήρα
του ιδρύµατος που σκοπός του είναι η προαγωγή του ελληνικού
πολιτισµού µέσω της µελέτης της βυζαντινής και µεταβυζαντινής
ιστορίας, όπως σαφώς σηµειώνεται στην πράξη δωρεάς της ελ-
ληνικής κοινότητας Βενετίας προς το ελληνικό δηµόσιο.

Επιπλέον, η αλλοίωση του σκοπού σταµατά την αρχειακή
έρευνα που διεξάγεται επί δεκαετίες από συνεργάτες του ινστι-
τούτου µε άριστα αποτελέσµατα στα αρχεία και τις βιβλιοθήκες
της Βενετίας. Οι βενετολογικές σπουδές, δηλαδή που µε τόσο
κόπο αναπτύχθηκαν σε ξεχωριστό κλάδο µε διεθνή εµβέλεια, θα
πάψουν πλέον να καλλιεργούνται στη Βενετία από ένα ελληνικό
ινστιτούτο που έχει διαπρέψει σε αυτόν τον τοµέα. 

Γιατί είναι απόλυτα σαφές ότι η ίδρυση του Ελληνικού Ινστι-
τούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών Βενετίας µε το
κληροδότηµα της ελληνικής κοινότητας αποσκοπούσε στην προ-
αγωγή των βυζαντινών και µεταβυζαντινών σπουδών, όχι µόνο
από τα πλούσια αρχεία, αλλά και µέσω της µελέτης των αρχείων
της Ιταλίας και µάλιστα της Βενετίας, καθώς και των σχέσεων και
των αµοιβαίων επιδράσεων µεταξύ Βυζαντίου και νεότερου Ελ-
ληνισµού µε τον δυτικό κόσµο, µε κύρια πεδία έρευνας την ιστο-
ρία, τη φιλολογία και την τέχνη. Τα στοιχεία αυτά δεν αναφέ-
ρονται στο σχέδιο νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση προς ψήφιση.

Πρέπει επίσης να θυµόµαστε καλά ότι τα περιουσιακά στοιχεία
του ινστιτούτου, κυρίως δηλαδή τα ακίνητά του, προέρχονται
από κληροδοτήµατα και δωρεές της ελληνικής κοινότητας Βενε-
τίας και κατά το Σύνταγµα δεν επιτρέπεται η µεταβολή των πε-
ριεχοµένων ή των όρων διαθήκης ή δωρεάς υπέρ του δηµοσίου.

Επιπλέον, η ανάµειξη του έργου του ινστιτούτου ξένων προς
την επιστήµη φορέων εµποδίζει τη λειτουργία του ιδρύµατος ως
επιστηµονικού κέντρου.

Θα αναφερθώ και εγώ στο θέµα της Ακαδηµίας Αθηνών, όπου
κατά τις προηγούµενες δεκαετίες είχε πάντοτε σηµαίνουσα πα-
ρουσία ως προς την διατήρηση του υψηλού ερευνητικού και επι-
στηµονικού επιπέδου των δραστηριοτήτων του ινστιτούτου και
µε το σχέδιο νόµου καταργείται ουσιαστικά ο ρόλος του ανώτα-
του πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας ως προς την προφανή
ιδιότητα και αρµοδιότητα να µετέχει ενεργώς στη διεθνή επιστη-
µονική µας παρουσία και να επιλέγει διευθυντή και υποτρόφους.

Το ίδρυµα, µε τον νέο νόµο, περιέρχεται στην άµεση δικαιο-
δοσία του εκάστοτε Υπουργού Εξωτερικών, που θα το χρησιµο-
ποιεί πλέον για την προώθηση της πολιτιστικής διπλωµατίας. Ο
πρόεδρος του ινστιτούτου δεν εκλέγεται από επιστηµονικό σώ-
µα, όπως εκλέγονται οι διευθυντές των ερευνητικών ιδρυµάτων
ανά τον κόσµο, αλλά προτείνονται από τριµελή επιτροπή, γεγο-
νός που τροφοδοτεί συνθήκες υπονόµευσης της διαδικασίας σε
βάρος τόσο της διοίκησης, όσο και του επιστηµονικού και ερευ-
νητικού έργου του ινστιτούτου. 

Δεν διευκρινίζεται, επίσης, το έργο που θα επιτελεί ο Πρό-
εδρος, παραδείγµατος χάριν δεν αναφέρεται ότι θα καθοδηγεί
τους υποτρόφους στην έρευνά τους, που είναι βασικό καθήκον
του. Ο πρόεδρος πρέπει να καθηγητής ή ερευνητής πρώτης και
όχι χαµηλότερης βαθµίδας, καθώς το ίδρυµα είναι υψηλού επι-
στηµονικού κύρους.

Στο νοµοσχέδιο δεν διευκρινίζεται ο τρόπος επιλογής των υπο-
τρόφων, ούτε καν ο αριθµός τους -ως τώρα παρέχονταν πέντε
µε έξι υποτροφίες, κάθε περίπου τρία χρόνια- ο χρόνος υποτρο-
φίας των υποτρόφων που διεξάγουν µεταπτυχιακή έρευνα στα
αρχεία και τις βιβλιοθήκες της Βενετίας, στα οποία διασώζονται
πολύτιµες, άγνωστες πρωτογενείς πηγές της ιστορίας µας, δεν
αναγνωρίζεται από το Υπουργείο Παιδείας ως µεταπτυχιακός τίτ-
λος κι είναι, συνεπώς, απαραίτητο να λογίζεται από το Υπουργείο
Παιδείας τουλάχιστον ως χρόνος µεταπτυχιακών σπουδών πρώ-
του κύκλου.

Στο νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται ο θεσµός των φιλοξενούµε-
νων ερευνητών. Η ανάγκη ανάπτυξης επιστηµονικού διαλόγου
µε ξένους ερευνητές καλυπτόταν ως τώρα µε µεγάλη επιτυχία
µε τον θεσµό των φιλοξενούµενων. Πολυάριθµοι, άλλωστε, ξένοι
φιλοξενούµενοι έρχονταν για λίγους µήνες, έµεναν στο ινστι-
τούτο και µελετούσαν στο αρχείο και τη βιβλιοθήκη του.

Κυρίες και κύριοι, συµπερασµατικά η προτεινόµενη άλωση, η
επίθεση στο Ινστιτούτο Βενετίας µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι επι-

εικώς ιστορικά απαράδεκτη, είναι εγκληµατική. Αυτό, άλλωστε,
το έχουν επισηµάνει τον τελευταίο καιρό µε δηµόσιες παρεµβά-
σεις τους πλήθος σηµαντικοί πανεπιστηµιακοί και ακαδηµαϊκοί,
όπως και πνευµατικοί άνθρωποι διεθνούς βεληνεκούς.

Δεν θα µπορούσα στο σηµείο αυτό να µην αναφερθώ στην
απελπισµένη, αλλά και οργισµένη έκκληση της κορυφαίας βυ-
ζαντινολόγου και εξέχουσας Ελληνίδας κ. Ελένης Γλύκατζη - Αρ-
βελέρ: «Μαθαίνω µε έκπληξη ότι συζητείται νοµοσχέδιο για το
Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
Βενετίας, το καλύτερο και µοναδικό ίδρυµα που έτυχε να έχει η
Ελλάδα στο εξωτερικό κι αυτό χάρη στους άξιους διευθυντές
του. Αιδώς, Αργείοι! Αυτό το ινστιτούτο, εάν δεν κρατήσει την
επιστηµονική φυσιογνωµία του, θα γίνει άλλ’ αντ’ άλλων».

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους, αυτό το σχέδιο
νόµου που αλλοιώνει βάναυσα τους σκοπούς και τη λειτουργία
του Ινστιτούτου Βενετίας, εµείς το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Κεφαλογιάννη και για την ακρίβεια του χρόνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Εσείς τι είσαστε; Σχολιαστής των

Βουλευτών; Και ο κύριος Πρόεδρος δεν σας έκανε παρατήρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έκανα παρατήρηση,

κυρία Κεφαλογιάννη, και είπα να µην ανοίγετε διάλογο. Δεν είναι
σωστό να σχολιάζουµε.

Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Λιβανίου.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα ελληνικό ινστιτούτο που εδρεύει στη Βενετία και
για το οποίο δεν υπήρξε η ουσιαστική µέριµνα από τις ελληνικές
κυβερνήσεις µέχρι σήµερα.

Τα εκπαιδευτικά και επιστηµονικά ινστιτούτα που αναπτύσσον-
ται σε όλον τον κόσµο από πολλές χώρες συνδέονται συνήθως
και µε τον πολιτισµό και µε την ιστορία της κάθε χώρας. Αποτε-
λούν σηµείο αναφοράς σε κοινότητες του εξωτερικού, εργάζον-
ται για τη βελτίωση της θέσης, αλλά και της αναγνώρισης της
χώρας αναφοράς.

Η Ελλάδα, παρά τη µακραίωνη ιστορία της, παρά την ύπαρξη
σηµαντικών ελληνικών κοινοτήτων στο εξωτερικό, παρά την
ύπαρξη ιστορικών σχέσεων και δεσµών µε πολλές χώρες, δεν
έχει ασχοληθεί ουσιαστικά µε το συγκεκριµένο επίπεδο καλλιέρ-
γειας σχέσεων. Βλέπουµε χώρες µε µικρότερο ιστορικό και πο-
λιτισµικό αποτύπωµα στο παγκόσµιο στερέωµα να επενδύουν σε
διάφορα µέρη του κόσµου, να αναδεικνύουν τον πολιτισµό και
την ιστορία τους.

Η χώρα µας διαθέτει ένα αντίστοιχο ινστιτούτο, το µοναδικό,
το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών
στη Βενετία, το οποίο διέπεται από τον νόµο ίδρυσής του του
1951, µε έναν οργανισµό που διαµορφώθηκε κατόπιν βασιλικού
διατάγµατος το 1966.

Είναι σαφές σε όλους ότι το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας και
οργάνωσης χρειάζεται τουλάχιστον εκσυγχρονισµό. Ο εκσυγ-
χρονισµός αυτός οφείλει να ακολουθεί τους κανόνες που διέ-
πουν τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας µας, να διασφαλίζει
τη διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων και της περιουσίας του,
παρά το ότι είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο. Οφείλει να µην αλλοι-
ώνει τους σκοπούς και το πεδίο των ενδιαφερόντων του, να ενι-
σχύει –και γιατί όχι;- να διευρύνει τους ορίζοντες και τον ρόλο
του και στο πλαίσιο της συνδροµής, τις διπλωµατικές σχέσεις
της χώρας.

Η πρόταση του Υπουργείου Εξωτερικών καλύπτει τους παρα-
πάνω στόχους. Θέτει αυτονόητους κανόνες για ένα τέτοιου εί-
δους θεσµό. Καθορίζει µε σαφήνεια το πεδίο δράσης του.

Διασφαλίζει διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων και της πε-
ριουσίας. Ορίζει το πλαίσιο που ανταποκρίνεται στον σύγχρονο
κόσµο.

Το ινστιτούτο αυτό δεν µπορεί να µένει περιχαρακωµένο στην
ακαδηµαϊκή κοινότητα. Η ακαδηµαϊκή κοινότητα δεν µπορεί να
µένει περιχαρακωµένη στη διεύρυνση της επιστηµονικής γνώσης
και έρευνας εάν αυτή δεν διοχετεύεται στην κοινωνία.
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Η διοίκηση που θα προκύψει σύµφωνα µε τους κανόνες λει-
τουργίας των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων στη χώρα µας, θα έχει
σαφώς καθορισµένες και κατανεµηµένες αρµοδιότητες. Θα έχει
το διαθέσιµο ανθρώπινο δυναµικό να αναπτύξει ακόµα περισσό-
τερο τη δράση του.

Τα προβλήµατα στη λειτουργία του ινστιτούτου αναγνωρίζον-
ται από όλους. Η αδιαφάνεια στη διαχείριση των πόρων του δεν
µπορεί να συνεχιστεί. 

Το ινστιτούτο παραµένει αυτοχρηµατοδοτούµενο. Αποκτά,
όµως, ένα σύστηµα οργάνωσης και λειτουργίας, ορθολογικό, λει-
τουργικό και ικανό να το βοηθήσει να αναπτυχθεί, να υπηρετήσει
τους σκοπούς του για τους οποίους ιδρύθηκε.

Με το παρόν νοµοσχέδιο µπαίνει τέλος στην αναποτελεσµα-
τική ανάθεση του συνόλου των δοµών και των δράσεων σε έναν
και µόνο άνθρωπο, που όσο ικανός κι αν είναι, δεν µπορεί να αν-
ταποκριθεί πλήρως στο σύνολο των δράσεων που αυτό µπορεί
και οφείλει να αναπτύξει.

Η Αντιπολίτευση, µε προφάσεις για ακόµα µια φορά, προσπα-
θεί να παραπέµψει ένα ζήτηµα που δεν θα έπρεπε να διχάζει,
αλλά να ενώνει, στις καλένδες του µέλλοντος.

Η Κυβέρνηση άκουσε τα επιχειρήµατα όλων των εµπλεκοµέ-
νων φορέων και η πρότασή της συνδυάζει ορθολογικά τόσο τις
απόψεις των φορέων, όσο και τους κανόνες νοµοθέτησης που
υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον.

Η ένταξη του ινστιτούτου στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου το κατοχυρώνει, το προστατεύει, το αναβαθµίζει, το συν-
δέει άµεσα µε την κοινότητα, το καθιστά πραγµατικό αρωγό στο
σύνολο της ακαδηµαϊκής κοινότητας που ενδιαφέρεται επιστη-
µονικά για τις βυζαντινές σπουδές και την ακαδηµαϊκή έρευνα.

Ορίζεται µε σαφήνεια ο τρόπος ανάδειξης των οργάνων και ο
τρόπος στελέχωσης. Λαµβάνεται µέριµνα για την αναγκαία δια-
φάνεια στη διαχείριση των οικονοµικών. Γίνεται το πρώτο βήµα
για την ουσιαστική αξιοποίηση στην εµβάθυνση, την καλλιέργεια
των διεθνών σχέσεων της χώρας και βέβαια διατηρούνται στο
ακέραιο οι σκοποί για τους οποίους εξαρχής ιδρύθηκε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Λιβανίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουµουλίδης για επτά λεπτά. 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο -οφείλω να οµολογήσω- σε ένα κλίµα εξαι-
ρετικά δηµιουργικό. Είναι από τις λίγες φορές που στην Ολο-
µέλεια κατατίθενται σηµαντικοί προβληµατισµοί και ουσιαστικές
προτάσεις και, επίσης, διεξάγεται ένας διάλογος, ο οποίος από
όπου κι αν προέρχεται, έχει στόχο –πιστεύω- την καλύτερη εξέ-
λιξη ενός φορέα που είναι πολύ σηµαντικός για την Ελλάδα.

Για να προχωρήσω λίγο παρακάτω, γιατί έχουν ειπωθεί τα πε-
ρισσότερα και η ώρα είναι περασµένη, θέλω να αναφερθώ και
εγώ επιγραµµατικά στους σκοπούς του ιδρύµατος και στο τι είναι
το ινστιτούτο. Έχει σηµαντική εκδοτική δραστηριότητα στο πλαί-
σιο της οποίας εκδίδει βιβλία Ελλήνων και ξένων επιστηµόνων,
ετήσιο επιστηµονικό περιοδικό, διοργανώνει συνέδρια και διαλέ-
ξεις, παρέχει δωρεάν φιλοξενία σε ερευνητές, επιστήµονες που
εργάζονται για τις διατριβές τους.

Το ινστιτούτο διευκολύνει επιστήµονες να ασχοληθούν µε την
έρευνα της µεταβυζαντινής περιόδου και προσφέρει κάθε χρόνο
έξι υποτροφίες και άλλα.

Επίσης, είναι σηµαντική η περιουσία του ινστιτούτου, αφού η
Ελληνική Κοινότητα της Βενετίας έχει προσφέρει σηµαντικά κτή-
ρια και στην ιδιοκτησία του υπάρχουν µερικά κτήρια ιδιαίτερης
αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής αξίας, όπως ο ναός του Αγίου
Γεωργίου των Ελλήνων, το κτήριο του µουσείου του Ινστιτούτου,
το κτήριο της Φλαγγινείου Σχολής και αλλά.

Επίσης, το ινστιτούτο έχει στην κυριότητα του -και αυτό έχει
ιδιαίτερη σηµασία- σηµαντικό αριθµό εικόνων, αντικείµενα και
σκεύη λατρείας, το Αρχείο Ελληνισµού της Βενετίας, το οποίο
περιλαµβάνει τις χρονιές 1498 έως 1959. Είναι ένα αρχείο ιδιαί-
τερης ιστορικής αξίας.

Σήµερα στην ιδιοκτησία του ινστιτούτου ανήκουν περισσότερα

από εξήντα κτήρια, ενώ τα ετήσια έσοδα του από ενοίκια ξεπερ-
νούν το ένα εκατοµµύριο ευρώ.

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, το γεγονός ότι µετά από πολλά χρόνια
µία Κυβέρνηση έρχεται να ασχοληθεί και να νοµοθετήσει για το
µοναδικής σηµασίας Ινστιτούτο της Βενετίας, που άλλωστε είναι
και το µοναδικό νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που λειτουρ-
γεί ως ερευνητικό κέντρο εκτός Ελλάδας.

Το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών, λοι-
πόν, θα τολµούσα να πω ότι δεν µας ανήκει. Στην πραγµατικό-
τητα ανήκει στη διεθνή επιστηµονική κοινότητα. Ανήκει στην
ιστορία και στον χρόνο των ανθρώπων και γι’ αυτό έχουµε την
ευθύνη να το διαχειριστούµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Μέ-
σω του ιστορικού ινστιτούτου οφείλουµε να υπερασπιστούµε
στην πραγµατικότητα και την ιστορία της χώρας µας, τη στιγµή
που συναντιέται η Ανατολή µε τη Δύση.

Είµαστε υποχρεωµένοι να διατηρήσουµε τη µοναδικότητα
αυτού του ινστιτούτου, να διατηρήσουµε και να ενισχύσουµε τον
επιστηµονικό και ερευνητικό του χαρακτήρα και να ενισχύσουµε
τον διεθνή του ρόλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως υπάρχουν πεδία συ-
ζήτησης στα οποία το σύνολο των δηµοκρατικών δυνάµεων θα
µπορούσαν να συναινέσουν. Νοµίζω πως είναι σηµαντικό για το
πολιτικό προσωπικό της χώρας να εµφανίζεται επί της ουσίας
συναινετικό σε ζητήµατα που αφορούν στον εκσυγχρονισµό δο-
µών, στη χάραξη νέων εξωστρεφών πολιτικών, αλλά κυρίως στην
εξωστρέφεια και τη διεύρυνση της παρουσίας της χώρας στο
εξωτερικό και µάλιστα σε τοµείς όπως αυτοί της παιδείας και του
πολιτισµού, στους οποίους η χώρα µας διαθέτει συντριπτικό,
αλλά δυστυχώς αναξιοποίητο µέχρι σήµερα πλεονέκτηµα έναντι
τουλάχιστον των Ευρωπαίων εταίρων της.

Θέλω εδώ να επισηµάνω ένα παράδοξο της ελληνικής πραγ-
µατικότητας. Συζητάµε στην πραγµατικότητα για ένα πολιτιστικό
ίδρυµα, για ένα ίδρυµα πολιτισµού και από τον διάλογο απουσιά-
ζει το Υπουργείο Πολιτισµού. Αυτό νοµίζω ότι µπορούµε να το
αποδώσουµε στην κεκτηµένη ταχύτητα, στη γραφειοκρατία και
στο γεγονός ότι δεν καταλαβαίνουµε πολλές φορές τη σηµασία
σηµαντικών ιδρυµάτων.

Ως εκ τούτου, θέλω να πω ότι η λειτουργία του ιδρύµατος
αυτού νοµίζω ότι αυτοδίκαια µεταξύ των δύο «εταίρων», µεταξύ
του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Παιδείας, ανή-
κει κυρίως στο Υπουργείο Παιδείας. Αυτό νοµίζω ότι είναι αυτο-
νόητο για όλους εδώ µέσα. Η Βενετία είναι από αιώνες βαθύτατα
συνδεδεµένη µε το Βυζάντιο. Εδώ δηµιουργείται ο διάλογος Ανα-
τολής και Δύσης. Η Βενετία επί σειρά αιώνων παρέµεινε σηµαν-
τικό κέντρο τεχνών και γραµµάτων.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, που νοµίζω ότι τους έχου-
µε επισηµάνει, ο εκάστοτε πρόεδρος θα πρέπει να είναι ελεύθε-
ρος να δώσει το επιστηµονικό του στίγµα, να επιλέξει την πολι-
τική που πιστεύει ότι θα διευρύνει τους στόχους του ινστιτούτου.
Ο πρόεδρος θα πρέπει να είναι µια σηµαντική δυναµική προσω-
πικότητα από τον χώρο των πανεπιστηµιακών, που κατά τη διάρ-
κεια της θητείας του θα έχει την πλήρη ευθύνη του σχεδιασµού
του επιστηµονικού και ερευνητικού προγράµµατος του ινστιτού-
του. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό που θεωρούµε όλοι καινοτοµία ή επι-
τυχία, σε αυτό που όµως όλη η υπόλοιπη Ευρώπη έχει κατακτή-
σει εδώ και δεκαετίες. Μιλάω για τον ρόλο του οικονοµικού
διευθυντή. Επειδή δεν υπάρχει στην πραγµατικότητα συνύπαρ-
ξη, δεν υπάρχει διάλογος µεταξύ των Υπουργείων διαχρονικά
στην Ελλάδα, θα πρέπει να καταλάβουµε ότι όλοι οι εποπτευό-
µενοι φορείς του Υπουργείου Πολιτισµού ή παρόµοιοι εποπτευό-
µενοι φορείς του Υπουργείου Παιδείας ή του Υπουργείου Εξω-
τερικών, στη συγκεκριµένη περίπτωση το Βυζαντινό Ίδρυµα Βε-
νετίας, πρέπει να λειτουργούν µε έναν απλό τρόπο. Είναι ξεχω-
ριστός ο ρόλος του διευθυντή ή του προέδρου από αυτόν του
οικονοµικού διευθυντή. Αυτό συµβαίνει σε όλη την Ευρώπη.
Εµείς το ανακαλύπτουµε σιγά-σιγά τα τελευταία χρόνια. Κάτι
είναι κι αυτό. Θυµηθείτε το, γιατί ελπίζω σύντοµα να συζητή-
σουµε και το θεσµικό πλαίσιο των εποπτευόµενων φορέων του
Υπουργείου Πολιτισµού. Νοµίζω ότι το ίδιο θα πρέπει να ισχύει
και για τη διαδικασία επιλογής των υποψηφίων διδακτορικών και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 29 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 2443



µεταδιδακτορικών υποτρόφων. Η ευθύνη για τη συνέχιση της
έρευνας πρέπει να ανήκει στους επιστήµονες.

Κλείνοντας, θέλω να απευθυνθώ στον Υπουργό και να του ζη-
τήσω κι εγώ µε τη σειρά µου το ζήτηµα του οργανισµού να µην
µείνει µία κατάθεση θεωρητική, αλλά να υπάρχει µία δέσµευση.
Προτείνω να συµπεριληφθεί ότι σε ένα εξάµηνο θα έχει ολοκλη-
ρωθεί η ύπαρξη, η νοµοθέτηση, η λειτουργία του οργανισµού,
γιατί εκτιµώ ότι είµαστε σε ένα κοµβικό σηµείο ως πολιτικό σύ-
στηµα, ως χώρα, ως πολιτεία, αλλά και ως Κυβέρνηση και θα
πρέπει να γίνουµε εξαιρετικά συγκεκριµένοι -όπως είπε και ο κ.
Ξυδάκης στην οµιλία του- σε αυτά που ανακοινώνουµε και να µην
αφήνουµε κανένα κενό που να µπορεί µια επόµενη ηγεσία Υ-
πουργείου να αµφισβητήσει.

Εύχοµαι µε την εφαρµογή του παρόντος νοµοσχεδίου, που
οφείλω να οµολογήσω ότι έρχεται σηµαντικά βελτιωµένο, να ξα-
ναγεννηθεί το µοναδικό ερευνητικό ίδρυµα που διαθέτουµε στο
εξωτερικό, να µην επαναλάβουµε λάθη του παρελθόντος και να
συµβάλουµε µε τον διάλογο στον σχεδιασµό και άλλων παρό-
µοιας σηµασίας ιδρυµάτων σε άλλες χώρες.

Η χώρα µας περνάει σταθερά στην καινούργια εποχή και στην
καινούργια εποχή δεν χωράνε ιδιοτελείς πολιτικές, προσωπικές
στρατηγικές και σκοπιµότητες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μουµουλίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Αγρινίου
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής, ο κ. Στύλιος, για επτά
λεπτά. Μετά θα ξεκινήσουµε µε τις δευτερολογίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα µι-
λήσω από τη θέση µου.

Θα αναφερθώ στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από τον
Υπουργό Παιδείας και όχι στο νοµοσχέδιο.

Κατατέθηκε µια τροπολογία και συζητείται, η οποία αφορά το
ΤΕΙ Αθήνας και το ΤΕΙ Πειραιά. Διαβάζοντας το συγκεκριµένο
άρθρο, βλέπουµε ότι δίνεται µια εξουσιοδότηση στον Υπουργό,
µια παράταση στα όργανα και των δύο ιδρυµάτων µέχρι τις 31
Ιανουαρίου του 2018. Στη συνέχεια παίρνει µια εξουσιοδότηση
ο Υπουργός από το συγκεκριµένο άρθρο, αν ψηφιστεί από τους
συναδέλφους Βουλευτές, να µπορεί να ανανεώσει τη συγκεκρι-
µένη προθεσµία µέχρι δύο φορές. 

Καταλαβαίνω το εξής: ότι αυτοσχεδιάζει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Ανακοίνωσε πέρσι την άνοιξη ο Πρωθυπουργός
ότι δηµιουργείται το Πανεπιστήµιο της Δυτικής Αθήνας µε τη συ-
νένωση και συγχώνευση των δύο ιδρυµάτων, του ΤΕΙ Αθήνας και
του ΤΕΙ Πειραιά, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται δεν υπάρχει ένα συγκε-
κριµένο και ένα συγκροτηµένο σχέδιο και δεν υπάρχει και ένα
πλαίσιο και ένα όριο, το οποίο θα έβαζε η Κυβέρνηση για να ολο-
κληρώσει και να υλοποιήσει τις συγκεκριµένες εξαγγελίες και δε-
σµεύσεις της.

Άρα, για άλλη µια φορά, έχουµε από το Υπουργείο Παιδείας
ανακοινώσεις, εξαγγελίες, οι οποίες είναι θεωρητικές, χωρίς να
έχουν περιεχόµενο. 

Ποιο είναι αυτό που θέλω επίσης να καταδείξω; Το ίδιο πράγµα
έγινε και µε τις πανελλήνιες εξετάσεις. Ανακοινώθηκε ότι καταρ-
γούνται οι πανελλήνιες εξετάσεις και στη συνέχεια ήρθε το
Υπουργείο πάλι χωρίς σχέδιο και είπε ότι θα γίνονται δύο φορές
το χρόνο οι πανελλήνιες εξετάσεις και ξανά πάλι από την αρχή.

Κάνω έκκληση και λέω στο Προεδρείο και στην Κυβέρνηση το
εξής: Η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας ας είναι πολύ πιο προ-
σεκτική και πολύ πιο συγκεκριµένη ειδικά µε τέτοια ευαίσθητα
θέµατα που αφορούν στον χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης

και αφορούν στο µέλλον της νέας γενιάς της πατρίδας µας και
αφορούν και στα παιδιά µας.

Έρχοµαι στο δεύτερο ζήτηµα. Έχει µέσα στην τροπολογία µια
αλλαγή στη συγκρότηση, την κατάργηση της θέσης του διευθύ-
νοντος συµβούλου ενός οργανισµού του Υπουργείου Παιδείας,
του ΙΝΕΔΙΒΙΜ.

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριες συνάδελφοι, ποιο είναι το έργο
και ο σκοπός του συγκεκριµένου οργανισµού; Ο Υπουργός είπε
ότι καταργείται η θέση του διευθύνοντος συµβούλου, χωρίς να
αιτιολογήσει γιατί γίνεται αυτό.

Γνωρίζετε ότι ο συγκεκριµένος οργανισµός είναι υπεύθυνος
για τη σίτιση των περισσοτέρων πανεπιστηµίων της χώρας, ότι
είναι υπεύθυνος για τη λειτουργία των φοιτητικών εστιών της
χώρας;

Γνωρίζετε ότι από τον συγκεκριµένο οργανισµό πληρώνονται
οι εκπαιδευτικοί των ΙΕΚ, οι ωροµίσθιοι, που είναι χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί που το συγκεκριµένο εισόδηµα είναι το µοναδικό τους;

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι από τον συγκε-
κριµένο οργανισµό πληρώνονται οι καθαρίστριες που καθαρί-
ζουν τα σχολεία σε όλη τη χώρα; Γνωρίζετε ότι ο συγκεκριµένος
οργανισµός µε τη διαχείριση τη δική σας, µε δύο διοικήσεις που
άλλαξαν επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µετά το 2015, έχει ένα µεγάλο
πρόβληµα υποχρηµατοδότησης και µη λειτουργίας; Γνωρίζετε
ότι υπάρχουν ευρωπαϊκά προγράµµατα, όπως το «Youth in Ac-
tion» και χάνουµε τα χρήµατα και έχουν επιστραφεί στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, διότι έχετε βάλει µια διοίκηση που δεν διαχειρί-
ζεται τα θέµατα του οργανισµού; Σε όλα αυτά τα ζητήµατα είναι
απούσα η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, είναι απούσα η Κυ-
βέρνηση. Η ευθύνη είναι συνολική, όλων σας. 

Άρα, λοιπόν, τι περιµένουµε; Περιµένουµε ότι θα έρθει κάποια
στιγµή, τον Γενάρη ή αργότερα, όπου οι εστίες δεν θα έχουν φύ-
λαξη, δεν θα «δουλεύει» καλά η σίτιση στα πανεπιστήµια και στα
ιδρύµατα, οι καθαρίστριες σε όλη τη χώρα δεν θα πληρωθούν,
οι εκπαιδευτές των ΙΕΚ δεν θα πληρωθούν. 

Ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης; Για όλα αυτά δεν υπήρξε
σήµερα µια τοποθέτηση από τον Υπουργό Παιδείας. 

Το τελευταίο: Το κεντρικό κτήριο του οργανισµού, του ΙΝΕΔΙ-
ΒΙΜ, βρίσκεται σε κατάληψη για πάνω από είκοσι µέρες τώρα και
δεν έχει γίνει η παραµικρή ενέργεια και η παραµικρή κίνηση από
το Υπουργείο Παιδείας, ώστε να δοθεί µια λύση στο πρόβληµα.
Γιατί είναι σε κατάληψη; Επιτρέπεται ένα δηµόσιο κτήριο να είναι
σε κατάληψη; Έχει γίνει κάποια ενέργεια; Σας πληροφορώ ότι
δεν έχει γίνει καµµία ενέργεια από το Υπουργείο Παιδείας, ώστε
να έρθει σε συνεργασία και σε συνεννόηση µε τον σύλλογο των
εργαζοµένων. 

Ο Υπουργός Παιδείας µε άλλα πράγµατα ασχολείται. Δεν
υπάρχουν Υφυπουργοί σε αυτό το Υπουργείο; Δεν συναντούν
τον σύλλογο των εργαζοµένων, δεν συζητούν; Οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι του οργανισµού του συγκεκριµένου δεν ξέρουν ποιο
είναι το µέλλον τους. Έχουν παρθεί αλληλοσυγκρουόµενες απο-
φάσεις από τα διοικητικά συµβούλια και έχουµε κάποιες κινήσεις
εντυπωσιασµού από το Υπουργείο Παιδείας ότι θα κάνουν δια-
χειριστικό έλεγχο από το 2011, ότι υπάρχει πόρισµα από τους
ελεγκτές δηµόσιας διοίκησης και το έστειλαν στον Άρειο Πάγο,
όταν το πόρισµα έχει πάει ήδη στη δικαιοσύνη και στον εισαγγε-
λέα. Να κάνουν διαχειριστικό έλεγχο. Γιατί δεν κάνουν; Γιατί
αυτός ο εντυπωσιασµός; Γιατί κάνετε αυτές τις κινήσεις και δεν
εργάζεστε ουσιωδώς; Σε εποχή οικονοµικής κρίσης αντιλαµβά-
νεστε πόσο σηµαντικό και πόσο ουσιαστικό είναι να µπορούν τα
παιδιά µας να έχουν στέγαση και σίτιση στα πανεπιστήµια και
στα ιδρύµατα. 

Απορώ πώς µία Κυβέρνηση, που λέει ότι είναι φιλολαϊκή και
αριστερή, αδιαφορεί για τους εργαζόµενους στον οργανισµό,
αδιαφορεί για τους ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς των ΙΕΚ. 

Θα χρειαστώ κάποια δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Στον Νοµό Άρτας ο Υπουργός Παιδείας δεσµεύτηκε στις

αρχές Σεπτεµβρίου εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, ότι δύο δηµοτικά
σχολεία θα λειτουργήσουν στο Αθαµάνιο –είναι και πατρίδα του
Πρωθυπουργού- και στα Άγναντα. Στις 30 Οκτωβρίου βγήκε το
ΦΕΚ για τη λειτουργία των δηµοτικών σχολείων. Έχουµε φτάσει
στον Δεκέµβρη και ακόµα δεν υπάρχει δάσκαλος και το τραγικό
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είναι ότι τα παιδιά αυτά δεν έχουν παρακολουθήσει ούτε µία ώρα
διδασκαλίας µέχρι τώρα. 

Δεν ξέρω αν µε ακούει κάποιος. Δεν ξέρω ποιος µπορεί να πα-
ρέµβει. Έχω απευθυνθεί πολλές φορές και στο Υπουργείο και
στις υπηρεσίες και στην περιφερειακή διευθύντρια και στον δι-
ευθυντή εκπαίδευσης, αλλά αυτά τα πράγµατα είναι ανήκουστα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Στύλιο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος

των οµιλητών.
Εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερολογιών. 
Επειδή όλοι έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον και θέλουν να τοπο-

θετηθούν, εγώ θα πρότεινα να µειώσουµε όσο το δυνατόν γίνεται
τον χρόνο στα πέντε λεπτά, µε ανοχή. Όποιος χρειαστεί παρα-
πάνω χρόνο, το βλέπουµε, διότι άµα πούµε επτά µε επτάµισι
λεπτά, θα φτάσουµε στα εννιά-δέκα και δεν θα τελειώσουµε
ποτέ, οπότε να ολοκληρώσουµε το συντοµότερο δυνατόν. 

Η κ. Τριανταφύλλου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι έγινε µια συνεδρίαση που ακούστηκαν σηµαντικά

και ενδιαφέροντα πράγµατα, παρά τις κάποιες διαφωνίες και αν-
τεγκλήσεις. Ίσως κάποιες φορές υψώθηκαν οι τόνοι. Δεν είναι η
πρώτη φορά. Νοµίζω, όµως, ότι είχαµε µια συνεδρίαση, η οποία
ήταν κανονική συνεδρίαση και κυρίως ακούστηκαν πράγµατα τα
οποία βοήθησαν στην ίδια τη νοµοθετική διαδικασία. 

Στις τροπολογίες συµφωνούµε. Τις υπερασπίστηκαν οι Υπουρ-
γοί τώρα. 

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω δυο-τρία πράγ-
µατα, τα οποία δεν είναι όλα πολύ σηµαντικά. Για τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις και για τις τροπολογίες ως προς την κοινοβου-
λευτική διαδικασία, υπάρχει ένα ουσιαστικό ζήτηµα. Το ουσια-
στικό ζήτηµα είναι, πρώτον, να µην υπάρχουν τροπολογίες άσχε-
τες µε το νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, υπήρξαν ακόµα και σήµερα. 

Το δεύτερο, που αφορά τις νοµοθετικές βελτιώσεις, το έγ-
καιρο της προσκόµισης, είναι πάρα πολύ ουσιαστικό ζήτηµα. Ως
προς τα υπόλοιπα, αν το γνώριζε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ή δεν
το γνώριζε, διίστανται οι απόψεις. Δεν είναι σηµαντικό ζήτηµα. 

Ακούγονται διάφορα πράγµατα και δεν χρειάζεται να ακούγον-
ται τέτοια πράγµατα όταν είµαστε όλοι στην Αίθουσα και τις επι-
τροπές και τα γνωρίζουµε. Για παράδειγµα, όσον αφορά στον
σκοπό, ο Υπουργός είπε, µετά την ακρόαση των φορέων, ότι ο
σκοπός θα αλλάξει. 

Συγγνώµη για τον τόνο προηγουµένως, κύριε Ψαριανέ. Δεν
συνηθίζω να υψώνω τους τόνους -και µάλιστα χωρίς λόγο- για
ζητήµατα τα οποία είναι πάρα πολύ απλά και µε πρακτικό τρόπο
µπορούν να απαντηθούν. 

Υπήρξε, όµως –θα µου πείτε ότι δεν αποτυπώθηκε και το βλέ-
πουµε σήµερα- µε σαφήνεια αυτή η δέσµευση του Υπουργού
αµέσως µετά την ακρόαση των φορέων. 

Κάποιες άλλες νοµοτεχνικές ρυθµίσεις αναφέρθηκαν, αλλά
δεν δόθηκαν από τον Υπουργό. Όµως, νοµίζω ότι είπε ο Υπουρ-
γός κατά τη διάρκεια της συζήτησης επί των άρθρων ότι θα τις
υλοποιήσει. 

Υπήρξαν, όµως, πράγµατι καινούργιες ρυθµίσεις που ήρθαν
σήµερα, ρυθµίσεις οι οποίες είναι σηµαντικές, δεν αλλάζουν το
νόηµα του νοµοσχεδίου, βοηθούν, όµως, στην καλύτερη λειτουρ-
γία αυτού που πάµε να νοµοθετήσουµε. 

Όσον αφορά το αν οι αλλαγές έγιναν µε βάση τις προτάσεις
των φορέων και των Βουλευτών και το αν κάποιοι από εµάς ήµα-
σταν ή δεν ήµασταν εκεί, εγώ νοµίζω ότι ήµασταν όλοι εκεί. Πάν-
τοτε έτσι γίνεται. Έγιναν µε βάση τις προτάσεις φορέων που
ακούστηκαν στην επιτροπή, αλλά και Βουλευτών και καλώς έγι-
ναν και θα αξιολογηθούν φυσικά και αξιολογούνται. Γι’ αυτό και
ψηφίζουν τα κόµµατα θετικά ή αρνητικά. 

Για την ανάγκη ύπαρξης του νοµοθετήµατος, του σηµερινού
θεσπίσµατος, το πρώτο πράγµα είναι ότι συνοµολογήθηκαν χρό-
νιες παθογένειες. Ακούσαµε και τους φορείς, ακούσαµε και τους
Βουλευτές της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης. 

Ακούστηκε, τουλάχιστον από κάποιους Βουλευτές της Συµπο-
λίτευσης, ποιες είναι αυτές οι παθογένειες. Περιγράφηκαν µε

έναν τρόπο, όχι τόσο από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
ούτε και από τους φορείς. 

Σχετικά µε τις παθογένειες, µπορεί να είναι διαχειριστικές δυ-
σκολίες, µπορεί να είναι διοικητικές αβελτηρίες, µπορεί να είναι
παρωχηµένη νοµοθεσία λόγω του χρόνου, των εξελίξεων κ.λπ..
Μπορεί να είναι όλα αυτά και πολλά άλλα, πάντως υπήρξε ανα-
γκαιότητα και γι’ αυτό σήµερα το νοµοθέτηµα έρχεται εδώ. Βέ-
βαια, είναι πάνδηµη, κατά την άποψή µας, η απαίτηση να λειτουρ-
γήσει το Ινστιτούτο Βενετίας, γιατί δεν λειτουργεί. 

Ακούστηκαν πολλά για τη σχέση του ΥΠΕΞ µε το Υπουργείο
Παιδείας και έχει µια σηµασία αυτό. Ακούστηκε, ας πούµε, ότι
εκχωρεί αρµοδιότητες το Υπουργείο Παιδείας στο ΥΠΕΞ. 

Εν πάση περιπτώσει, εµένα αυτό που µε προβληµατίζει και θα
έπρεπε να προβληµατίζει όλους τους Βουλευτές είναι το εξής:
Διαχρονικά το ΥΠΕΞ παίζει αυτόν τον ρόλο; Δεν αναφέροµαι
µόνο σ’ αυτή την Κυβέρνηση. Ακούστηκε ότι διαχρονικά παίζει
αυτόν τον ρόλο το ΥΠΕΞ. Πρέπει να µας προβληµατίσει αυτό.
Αυτός είναι ο ρόλος του Υπουργείου; Το δεχόµαστε αυτό; 

Βέβαια ο κ. Τασούλας, µε τον οποίο µπορεί να διαφωνούµε,
αλλά είναι ειλικρινής, είπε κάτι άλλο. Είπε: «Όχι από όλες τις ηγε-
σίες του ΥΠΕΞ», δηλαδή από όλα τα ΥΠΕΞ, αλλά από αυτές τις
ηγεσίες αυτών των κυβερνήσεων που θέλουν την κοµµατικοποί-
ηση, που ουσιαστικά προσπαθούν να υλοποιήσουν την αρχή της
κοµµατικοποίησης. 

Αυτό τι σηµαίνει; Εγώ το «διαβάζω» ότι έχει να κάνει µε την
Αριστερά ή και µε την Κεντροαριστερά. Καµµία σχέση το ένα µε
το άλλο, παρ’ όλα αυτά εγώ «διαβάζω» ότι οι απόπειρες έχουν
να κάνουν µε αυτόν ή µε αυτούς τους χώρους. 

Αν, κύριοι συνάδελφοι, το αποδεχόµαστε αυτό –εγώ δεν το
αποδέχοµαι έτσι όπως διατυπώνεται και δεν έχω τον χρόνο να
πω άλλα- είναι τεράστιο πρόβληµα για την ίδια τη λειτουργία και
την ύπαρξη του ΥΠΕΞ.

Τέλος, υπήρχε µεγάλη επίκληση στην αυθεντία. Η επίκληση
στην αυθεντία, το γνωρίζετε όλοι, είναι ένας τρόπος πειθούς. Θα
σταθώ λίγο, χωρίς να έχει µεγάλη σηµασία, σε αυτό που είπε ο
κ. Λοβέρδος. Επικαλέστηκε δύο ανθρώπους, µία πολύ γνωστή
ιστορικό και ένα άλλο πρόσωπο. Κατά την άποψή µου, για τη δεύ-
τερη περίπτωση, επειδή διάβασα το άρθρο, το οποίο δίνει µία
γραµµή και στα ίδια τα κόµµατα, κυρίως στο ίδιο το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, νοµίζω ότι καµµία αυθεντία δεν έχει
κανέναν λόγο να το κάνει αυτό. 

Ακούστηκαν διάφορες ανακρίβειες και υπερβολές, όπως για
παράδειγµα ότι καταστρέφεται ελληνικός πολιτισµός. Δεν θα το
σχολιάσω. 

Τι πιστεύω; Και τελειώνω µε αυτό, γιατί καταχράστηκα τον
χρόνο και σας ευχαριστώ για την ανοχή. Το ινστιτούτο πρέπει να
λειτουργήσει µε τέτοιον τρόπο, ώστε να προάγει την ιστορική
µνήµη, τη συνέχεια. Είπε πολύ σωστά ο κ. Λοβέρδος –τον επικα-
λούµαι αρκετά- ότι «το ίδιο το Βυζάντιο, ο ίδιος ο βυζαντινός πο-
λιτισµός, πραγµατικά δεν έχει τη θέση που του αξίζει στην εκπαί-
δευσή µας». Έτσι είναι. 

Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι αν είναι έτσι, αυτό σηµαίνει, όπως
είπα και στην επιτροπή, ότι ο σχεδιασµός και της έρευνας και
της γνώσης δεν διαµορφώνεται µε µοναδικό κριτήριο, δυστυχώς,
την ανακάλυψη της αλήθειας. 

Ας προσπαθήσουµε, λοιπόν, να δώσουµε αυτή την πνοή ζωής,
µε ένα καλύτερο θεσµικό πλαίσιο για τη λειτουργία του Ινστιτού-
του Βενετίας. Νοµίζω ότι είναι µια αρχή. Κι από εδώ και πέρα, αν
µπορούµε να έχουµε πρόσθετες βελτιωτικές προτάσεις, ας το
κάνουµε αυτό τον επόµενο χρόνο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Τριανταφύλλου. 
Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα ήθελα κι εγώ µια µικρή

ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχουν κι άλλα ζητήµατα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ινστιτούτο Βυζαντινών και

Μεταβυζαντινών Σπουδών της Βενετίας µας ώθησε σε µια ουσια-
στική συζήτηση, ακριβώς γιατί το ίδιο το ινστιτούτο έχει µια βα-
ριά ιστορία, που υποχρεώνει το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων
και κάθε σοβαρό νοµοθέτη να σκεφτεί δύο και τρεις φορές πριν
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προσχωρήσει σε προτάσεις και αποφάσεις. 
Όπως σε κάθε νοµοθεσία, αλλά περισσότερο τώρα γι’ αυτό το

ινστιτούτο, η σωστή νοµοθέτηση πρέπει να βασίζεται στη γνώση
για το παρελθόν και το όραµα για το µέλλον. Πολύ φοβάµαι ότι
το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα ενδιαφέρεται µόνο για το παρόν,
τι θα γίνει αύριο, µεθαύριο, τι θα γίνει κατά τη θητεία αυτής της
Κυβέρνησης.  

Προσωπική µας άποψη ήταν ότι πράγµατι µετά από εξήντα
χρόνια θα έπρεπε να δούµε τη δυνατότητα βελτιώσεων στη λει-
τουργία του, γιατί η φθορά του χρόνου, πραγµατικά, είναι ανα-
πόδραστη. Η ακινησία δεν ήταν ούτε είναι επιλογή µας. Γι’ αυτό,
άλλωστε, καταθέσαµε εποικοδοµητικά συγκεκριµένες προτάσεις
και σκέψεις. Οφείλω να οµολογήσω ότι υπήρχε καλή διάθεση
από τον κ. Αµανατίδη. Το προσπάθησε, αλλά το περίγραµµα θέ-
σεων που έχει και από το Υπουργείο του δεν του επέτρεψαν να
κάνει το επιπλέον βήµα για να συναντηθούµε στη µέση. 

Έγιναν προσπάθειες βελτίωσης. Οι προσπάθειες αυτές, όµως,
αποδεικνύονται ατελείς, τόσο ατελείς που να είναι ανεπαρκείς.
Δεν έχουµε πεισθεί ότι και οι σηµερινές αλλαγές, που είπαµε,
καλή τη πίστει, προσπάθησε να επιφέρει -και επιφέρει σε κάποιον
βαθµό- ο κ. Αµανατίδης, δεν αλλάζουν τη βασική κατεύθυνση του
νοµοθετήµατος. Και δεν έχουµε πεισθεί ότι µε την παρούσα του
µορφή επιτελεί αυτό που σας είπα στην αρχή. Δεν έχει όραµα
για το µέλλον. Έχει διαχειριστική έννοια και αγωνία για το παρόν.
Και γι’ αυτό δεν θα το ψηφίσουµε. 

Θα µου επιτρέψετε δύο σχόλια µόνο. Είπαµε ότι πρέπει να σε-
βαστούµε την ακαδηµαϊκή κοινότητα και την Ακαδηµία Αθηνών.
Νοµίζω ότι έγινε απ’ όλους µας, ο καθένας µε τον τρόπο του. Δεν
µπορώ, όµως, να δεχθώ κι ένα ξαφνικό µένος που προέκυψε
κατά του Υπουργείου Εξωτερικών, όχι στην παρούσα του µορφή,
διαχρονικά. 

Η ίδια η δηµιουργία του ινστιτούτου οφείλεται σε όραµα και
έµπνευση ενός διπλωµάτη, του Μαρίνου Σιγούρου.

Τα χρήµατα µαζεύτηκαν µε προσπάθειες του Γεράσιµου Μεσ-
σήνη, άµισθου προξένου της χώρας µας στη Βενετία. Σε όλα
αυτά τα εξήντα χρόνια ό,τι παρήχθη, παρήχθη µε αρµονική συ-
νύπαρξη, συλλειτουργία του ινστιτούτου µε το Υπουργείο των
Εξωτερικών. Αυτό είναι άλλο από την επικυριαρχία του Υπουρ-
γείου των Εξωτερικών πάνω στο ινστιτούτο.

Γι’ αυτό, όταν συζητάµε για την ιστορία, όταν συζητάµε για το
παρόν και το µέλλον κρίσιµων θεµάτων, θα πρέπει να µην είµαστε
φορείς είτε προσωπικών φιλοδοξιών είτε θεσµικών αγκυλώσεων.
Εµείς το προσπαθήσαµε, καταθέσαµε βελτιωτικές προτάσεις, οι
οποίες δεν έγιναν δεκτές. 

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα τα οποία είναι ανοιχτά. Για πα-
ράδειγµα στο άρθρο 8 αναφέρεται ότι στον οργανισµό του ινστι-
τούτου θα καθορίζεται η διάρθρωση των υπηρεσιών του ινστι-
τούτου. Αυτό σηµαίνει ότι ανοίγουν καινούργιες πόρτες για πι-
θανές θέσεις και άρα διορισµούς. 

Υπάρχει µια αντισυνταγµατική πρόβλεψη ότι µε ΚΥΑ µπορούν
να ρυθµίζονται θέµατα, ενώ θα πρέπει να υπάρχει προεδρικό διά-
ταγµα κ.λπ.. Εποµένως η θέση µας είναι αυτή που σας είπα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σε ποιο
αναφέρεστε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα σας πω. Είναι στο άρθρο 9.
Δείτε το.

Κύριε Υπουργέ, στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα σε θέµατα
των ηµερών που έχουν θέσει στο κέντρο του δηµοσίου διαλόγου
το Υπουργείο των Εξωτερικών. Σας είπα ότι αντιλαµβάνοµαι πως
είναι µια δυσάρεστη θέση για εσάς, γιατί δεν έχετε εµπλακεί προ-
σωπικά. Εδώ, όµως, για κακή τύχη, περισσότερο δική σας, εκ-
προσωπείτε θεσµικά το Υπουργείο των Εξωτερικών και πρέπει
να πούµε ορισµένα πράγµατα.

Εγώ δεν θα τα έλεγα, γιατί ο Υπουργός είναι απών. Οι συνε-
χείς, όµως, δηλώσεις του, τα καθηµερινά δελτία Τύπου, τον κα-
θιστούν ωσεί παρών. Και πρέπει, λοιπόν, να τοποθετηθούµε.
Πρέπει να τοποθετηθούµε –όπως υποσχέθηκα- χωρίς να παρα-
συρθώ από τον τόσο προφανή και ανεξέλεγκτο εκνευρισµό του.
Και θα το κάνω, δεν θα παρασυρθώ. Είπα επίσης ότι εγώ θα συ-
νεχίσω τον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε µόνο κριτήριο το εθνικό
συµφέρον. Και αυτό θα κάνω. Δεν θα παρασυρθώ, αλλά θα ελέγ-

ξω κοινοβουλευτικά.
Ξέρετε, χθες ζητήσαµε υπεύθυνα και εγώ και ο συνάδελφος

κ. Λοβέρδος να ενηµερωθούµε από τον κ. Κοτζιά ως εκπρόσωποι
των επικεφαλής των κοµµάτων µας για τα απόρρητα τηλεγρα-
φήµατα, στα οποία έχει αναφερθεί εδώ ο Πρωθυπουργός, κα-
λώντας τους Αρχηγούς να ενηµερωθούν. Οι Αρχηγοί ορίζουν
ανθρώπους για να ενηµερωθούν, τους εκπροσώπους τους. Δεν
ξέρω πώς ακριβώς το µεθόδευσε ο κ. Λοβέρδος, αλλά εγώ πάν-
τως έστειλα επιστολή. Εισπράξαµε µια έγγραφη κριτική από τον
Υπουργό των Εξωτερικών, τον κ. Κοτζιά, ότι αυτά είναι επικοινω-
νιακά τερτίπια.

Να τελειώσουµε, λοιπόν, µε τα κατά τον κ. Κοτζιά επικοινω-
νιακά τερτίπια. Καταθέσαµε ήδη –και βρίσκεται στο Υπουργείο
των Εξωτερικών- έγγραφη εξουσιοδότηση του ιδίου του Αρχη-
γού της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, του κ. Μητσοτάκη, που µε εξουσιοδοτεί πλήρως και
εγγράφως και ενυπογράφως να λάβω υπ’ όψιν το σύνολο των
εγγράφων που σχετίζονται µε αυτή την υπόθεση ανεξαρτήτως
διαβαθµίσεως.

Καταθέτω αυτή την εξουσιοδότηση στα Πρακτικά, ώστε να
είναι σε γνώση των συναδέλφων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα πράγµατα, όµως, δεν τελειώνουν εδώ, κύριε Υπουργέ. Πε-
ριµένω, λοιπόν, τη χθεσινή µου βεβαιότητα ότι δεν θα αρνηθεί
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση την ενηµέρωση, τουλάχιστον
τώρα που υπάρχει έγγραφη εξουσιοδότηση, να αλλάξει θέση,
γιατί έχει µια ευκαιρία. Γιατί εάν και τώρα δεν αλλάξει θέση, αν-
τιλαµβάνεστε ότι κανείς δεν µπορεί να µας αδικήσει να πούµε
πως υπάρχει µια προσπάθεια φίµωσης, συσκότισης και µεθόδευ-
σης, ώστε τίποτα ουσιαστικό να µην έρθει σε γνώση της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης και των πολιτικών κοµµάτων. Και θα περι-
µένουµε βέβαια την απάντησή του.

Πάµε, όµως, σε κάτι άλλο που συνέβη πριν από µία εβδοµάδα
στο Υπουργείο των Εξωτερικών, ενώ σοβούσε η συζήτηση για το
θέµα των εξοπλισµών της πωλήσεως στρατιωτικού υλικού στη
Σαουδική Αραβία. Σοβούσε η συζήτηση µε αποκορύφωµα την
πλήρως απαξιωτική συνολικά για το διπλωµατικό σώµα, αλλά ει-
δικά για τον πρέσβη µας στο Ριάντ, τοποθέτηση του Πρωθυ-
πουργού. Συνοµιλεί µε κάποιον Σφακιανάκη, ενδεχοµένως µεσά-
ζοντα, και µεταφέρει ουσιαστικά τις δικές του πληροφορίες. Με
λίγα λόγια είναι ο άνθρωπός του. Απαξιωτικοί χαρακτηρισµοί,
διασυρµός του εκπροσώπου της Ελλάδας στο Ριάντ!

Τι θα περίµενε κανείς µετά από αυτό, τη δηµόσια διαπόµ-
πευση; Τουλάχιστον την ανάκληση µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες
για υπηρεσιακούς λόγους στην Αθήνα. Υπάρχει τέτοιο πράγµα;
Όχι. 

Αλλά υπάρχει και κάτι άλλο: Στις 20 Νοεµβρίου, λοιπόν, το
Υπουργείο Εξωτερικών αποφασίζει, όπως γίνεται κάθε φορά, τις
µετακινήσεις των διπλωµατικών υπαλλήλων µε πρεσβευτικό
βαθµό για το έτος 2018. Ποιοι µετατίθενται; Ποιες πρεσβείες πε-
ριλαµβάνονται στις µετακινήσεις; Οι πρεσβεία του Αµπού Ντά-
µπι, η πρεσβεία της Βηρυτού, η πρεσβεία της Βιέννης, του Ισλα-
µαµπάντ, του Καράκας, της Μανίλας, της Μπανγκόκ, του Τόκιο,
της Πρίστινα. Πού είναι το Ριάντ; Είχατε ευκαιρία στις 20 Νοεµ-
βρίου. Αυτός ο απαράδεκτος διπλωµάτης, κατά τον Πρωθυ-
πουργό, τον Υπουργό Εξωτερικών και τον κ. Καµµένο, δεν µετα-
τίθεται στις κανονικές µεταθέσεις, αυτός που δεν έχει κάνει καλά
τη δουλειά του, πάντα κατά την Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουµουτσάκο,
έχουµε φτάσει στα εννέα λεπτά. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα µου επιτρέψετε να τελει-
ώσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Δεν µετατίθεται, λοιπόν, ούτε ανακαλείται. Αντιθέτως, παρα-
µένει εκεί που υποτίθεται ότι έχει προνοµιακές σχέσεις. Το ίδιο
συµβαίνει και µε τη φρουρά του. Επίσης, ο πρέσβης έχει συµ-
πληρώσει δύο χρόνια και θα µπορούσε να µετατεθεί κανονικά. 

Ή δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους οι διπλωµατικοί υπάλληλοι
και πρέπει να τιµωρηθούν και η ερώτηση είναι γιατί µένουν ή, αν
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την έκαναν καλά, γιατί διασύρονται; Δεν µπορεί και τα δύο να
συµβαίνουν. Μήπως τελικά όλα αυτά γίνονται επειδή αυτοί ξέ-
ρουν εκείνη την αλήθεια; Μήπως γι’ αυτό τους έχει επιβληθεί –
απ’ όσο πληροφορούµαστε και ξέρετε δεν χρησιµοποιώ πράγ-
µατα τα οποία δεν γνωρίζω- µε έναν τρόπο πρωτόγνωρο για το
Υπουργείο σιωπητήριο, µε τρόπο αυταρχικό άλλων µορφών κα-
θεστώτων;

Και ένα τελευταίο: Φαίνεται από την εξέλιξη της υπόθεσης ότι
αυτός, ο κ. Σφακιανάκης, που έδινε πληροφορίες στην ελληνική
πρεσβεία, δικαιώνεται από τις εξελίξεις, διότι η συµφωνία δεν
έγινε. Άλλοι ήρθαν εδώ ως εξουσιοδοτούµενοι και όχι ο κ. Πα-
παδόπουλος. 

Πρόκειται, λοιπόν, µάλλον περί πηγής πληροφοριών για την
πρεσβεία και κατ’ επέκταση για τη χώρα. Και αυτή την πηγή πλη-
ροφοριών έρχεται ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας εδώ να
την «κάψει» δηµοσίως. Αυτό συνέβη και αναρωτιέµαι ποιος θα
θελήσει να ξαναέχει επαφές, είτε στο Ριάντ είτε αλλού, ενηµε-
ρώνοντας, δίνοντας σε µια µικρή-µεσαία χώρα κάποιες πληρο-
φορίες που της χρειάζονται, όταν γνωρίζει ότι η Κυβέρνηση αυ-
τής της χώρας στο ανώτατο επίπεδο, όταν ζορίζεται λίγο και
προκειµένου και να ρίξει και ένα δεύτερο όνοµα στη συζήτηση,
αποκαλύπτει πηγές της; Αυτά είναι πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα
ζωτικής σηµασίας για τα συµφέροντα της χώρας, για την εξωτε-
ρική της πολιτική.

Αύριο καταθέτουµε επίκαιρη ερώτηση προς τον κ. Κοτζιά. Λυ-
πάµαι που µίλησα χωρίς να είναι εδώ, θα ήθελα να είναι εδώ,
αλλά σας είπα, όταν από µακριά κάνεις δεκαπέντε δελτία Τύπου
και δηλώσεις υβρίζοντας, δεν µπορούµε παρά να θεωρήσουµε
ότι είναι ωσεί παρών. Θα περιµένουµε τις απαντήσεις του. 

Κύριε Υπουργέ, καταθέτω για τα Πρακτικά τις µεταθέσεις. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε Κου-

µουτσάκο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υφυπουργέ, δεν

υπάρχει κάτι προσωπικό, µη διακόψουµε τώρα τη διαδικασία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι

δεν µιλάω για προσωπικό. Κοιτάξτε, αν είναι να µετατραπεί η συ-
ζήτηση, θέτω ένα θέµα ουσίας γιατί υπάρχει το νοµοσχέδιο.
Ωστόσο, είπαµε για θέµατα επικαιρότητας, έχει πει ο κ. Κοτζιάς
κ.λπ.. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι αδιαβάθµητο το έγγρα-
φο, κύριε Υφυπουργέ, αλλά το περιεχόµενο είναι τόσο σοβαρό
σαν να είναι διπλά απόρρητο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όπως
και αυτά που είπα για την Ακαδηµία είναι αδιαβάθµητα, ότι η ίδια
δεν θέλει, αλλά δεν είδα αντίδραση ότι η ίδια η Ακαδηµία δεν
θέλει να εµπλακεί, να πείτε ότι «εντάξει, αφού δεν θέλει, δεν επι-
µένουµε». Τέλος πάντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εκφεύγουµε της δια-
δικασίας, όµως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, έχουµε ένα νοµοσχέδιο. Ωραία, υπάρχουν θέµατα της
επικαιρότητας. Αν, όµως, σε κάθε νοµοσχέδιο, που έρχεται, ξα-
ναγίνεται επανάληψη, είτε γιατί κάποιοι από την Αντιπολίτευση
είτε και από τη Συµπολίτευση θέλουν να ξαναεπιχειρήσουν µέσω
δηλώσεων να επαναφέρουν το κλίµα, γιατί δεν άρεσε όταν έγινε
η συζήτηση τη Δευτέρα, γι’ αυτά µπορεί να κάνει δηλώσεις κάλ-
λιστα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ό,τι θέλει ο οποιασδήποτε και
να τα βγάλει.

Αλλιώς εδώ, όταν συζητάµε, θα πρέπει να γίνει και µια συζή-
τηση επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο, κύριε
Υφυπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σκε-
φθείτε, όµως, να ξανανοίγει ένα µεγάλο πολιτικό ζήτηµα. 

Εγώ θέλω να απαντήσω το εξής. Δεν µπορεί να γίνει η αντι-
στροφή της πραγµατικότητας, όσο και αν επιχειρήσουν. Δεν νο-
µίζω ότι αυτή τη στιγµή µπορείτε να το κάνετε σε ανακοίνωση.
Μπορώ να λήξω τη συζήτηση, αλλά δεν νοµίζω ότι είναι σωστό
να µιλάτε εσείς για όλα αυτά και εγώ να µην µπορώ. Δεν είναι
αυτή η διαδικασία της Βουλής αλλά, εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουµουτσάκο,
σας παρακαλώ πολύ, µην ανοίξουµε τώρα διάλογο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος
και επιγραµµατικός, κύριε Πρόεδρε.

Σέβοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία έχει έρθει ο κ. Αµανατί-
δης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν
έχω έρθει σε δύσκολη θέση, αλλά αν το κάνω, αδικείται το Κοι-
νοβούλιο και το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν έχει να κάνει µε
το…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δεν το λέω
µε κακή πίστη. Δεν το λέω ούτε µε κακή πίστη, ούτε µειώνοντάς
σας. Αυτές οι εξελίξεις τρέχουν και εδώ αν κάποιος δηµιουργεί
αυτό το ζήτηµα είναι οι συνεχείς παρεµβάσεις του Υπουργού
Εξωτερικών και µε ένα ανοίκειο ύφος. Χωρίς να έχει διαβάσει,
χωρίς να έχει αξιολογήσει, επιτίθεται, ξαναεπιτίθεται αλλά, δυ-
στυχώς, γι’ αυτόν τα αδιαβάθµητα έγγραφα του Υπουργείου του,
που είναι πια κοινά σε όλους, κρύβουν πολύ µεγαλύτερη δύναµη
και ισχύ απ’ ό,τι προσπαθεί να κρύψει µε τα απόρρητα και τα ει-
δικού χειρισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αδι-

κείτε το νοµοσχέδιο. Αισθάνοµαι άσχηµα για το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υφυπουργέ, σας

παρακαλώ να λήξει το θέµα εδώ.
Ο κ. Κωνσταντόπουλος έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε επισηµάνει και στην επιτροπή τη
σηµαντικότητα του παρόντος νοµοσχεδίου, ότι παρά τα λίγα
άρθρα που το αποτελούν, είναι τεράστιο ως προς το περιεχό-
µενό του. Ένα ινστιτούτο µε µακρά ιστορία, µε διεθνή αναγνω-
σιµότητα και µε πλούσιο έργο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο στην ακρόαση των φο-
ρέων όσο και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή,
αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια αναδείχθηκε το πολύπλευρο
έργο του ινστιτούτου. Ωστόσο, καταγράφηκε η επιθυµία του
Υπουργείου Εξωτερικών να ελέγχει σε όποιον βαθµό µπορεί τη
λειτουργία του ινστιτούτου. 

Είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι η απουσία της Ακαδηµίας
Αθηνών από τα όργανα διοίκησης του ινστιτούτου γεννά πολλά
ερωτήµατα. Διότι µε τη συµµετοχή της διασφαλίζεται, κύριε
Υπουργέ, το κύρος, καθώς και η διεθνής αναγνώριση του ινστι-
τούτου. Επίσης, κύριε Υπουργέ, ο σκοπός του ινστιτούτου πρέπει
να παραµείνει αµιγώς ερευνητικός, όπως ίσχυε έως σήµερα. 

Μια καθαρή θέση, κύριε Υπουργέ, είναι ό,τι ισχύει για τα ερευ-
νητικά κέντρα στη χώρα µας να ισχύσει και για το συγκεκριµένο
ινστιτούτο. Το συγκεκριµένο ινστιτούτο πρέπει να έχει επιστηµο-
νικό και ερευνητικό χαρακτήρα και όχι διπλωµατικό και διαχειρι-
στικό ρόλο.

Και έρχοµαι στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί. Για την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1363 και ειδικό 22, οι ρυθµιστικές
διατάξεις που περιέχει η τροπολογία είναι αναγκαίες. Για την
εφαρµογή και συµπλήρωση ατελειών του ν.4422/2017 που έφερε
η δική σας Κυβέρνηση, ψηφίζουµε παρών.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1364 και ειδικό 23, η τρο-
πολογία επηρεάζει οπωσδήποτε τον προληπτικό έλεγχο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου και σε µερικές περιπτώσεις και τον κατα-
σταλτικό, αφού καθιστά εκ των υστέρων, θα έλεγα, νόµιµες όλες
τις εκδοθείσες ατοµικές διοικητικές πράξεις. Αυτή την καταψη-
φίζουµε.
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Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1365 και ειδικό 24, η
«ΑΕΜΥ Α.Ε.» να θυµίσω ότι πολεµήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, λέγον-
τας ότι ιδιωτικοποιούµε την υγεία. Σήµερα, ωστόσο, είναι το βέλ-
τιστο εργαλείο της Κυβέρνησης για να κάνει προσλήψεις στα
νοσοκοµεία. Διότι σήµερα οι εξαγγελθείσες προσλήψεις θα ανα-
δεικνύονται ανεκτέλεστες. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, προτείνουµε µόνιµες προσλήψεις διά
µέσου ΑΣΕΠ. Την καταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία. 

Με την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1366 και ειδικό 25 είµα-
στε αντίθετοι.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας να τονίσω
ότι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις αµβλύνουν, θα έλεγα, µερικώς τις
ανησυχίες µας. Δεν τις θεραπεύουν. Και αυτό γιατί έρχονται την
τελευταία στιγµή, µε αποτέλεσµα να µην τυγχάνουν της ανάλο-
γης επεξεργασίας. 

Να τονίσω δε, κύριε Υπουργέ, ότι βασικές µας επισηµάνσεις
δεν έγιναν δεκτές. Η απουσία από την πενταµελή επιτροπή ενός
µέλους από τη Ακαδηµία Αθηνών, η απουσία του ερευνητικού χα-
ρακτήρα από το ινστιτούτο και η µετεξέλιξή του σε διπλωµατικό
φορέα µάς κάνει να διαφωνούµε κάθετα. 

Εποµένως, αν και υπάρχουν άρθρα που κινούνται στη θετική
κατεύθυνση, είµαστε υποχρεωµένοι να καταθέσουµε την επί της
αρχής διαφωνία µας.  

Τέλος, κύριε Υπουργέ, η συναίνεση δεν εξαντλείται στην καλή
διάθεση, η οποία, σήµερα θα έλεγα ότι ήταν εµφανής από όλες
τις πτέρυγες της Βουλής. Πρέπει να αποτυπώνονται µε σαφήνεια
και συγκεκριµένες δεσµεύσεις από τον συντάκτη του νόµου στο
σώµα του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕYΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωσταντόπουλο και για την οικονοµία στον χρόνο. 
Ελάτε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά κι εσείς. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που αλλιώς ξεκίνησε και αλλιώς

κατέληξε τελικά. Έγιναν βέβαια κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, τις οποίες λάβαµε υπ’ όψιν και είχαµε, πραγµατικά, όλη την
καλή πρόθεση να ψηφίσουµε θετικά κάποια άρθρα. 

Αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, ο κ. Ηλιόπουλος, στα θέµατα της τρέχουσας επικαιρότη-
τας. Οπότε, εγώ θα αναφερθώ µόνο στις τροπολογίες. 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία 1319. Εδώ επεκτείνεται κατά
πολύ το πεδίο δικαιοδοσιών του Υπουργείου Παιδείας. Με την
παρούσα -άσχετη µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου- τροπο-
λογία εξουσιοδοτείται ο Υπουργός να καθορίζει καθήκοντα εκ-
παιδευτικών, όχι µόνο των σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής και
των κέντρων διαφοροδιαγνώσεως, αλλά και των ειδικών εκπαι-
δευτικών που υπηρετούν στα σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας γενικής ή επαγγελµατικής εκπαίδευσης. 

Πάλι µε τροπολογία που δεν έχει ουδεµία σχέση µε το νοµο-
σχέδιο επιχειρεί η Κυβέρνηση να διευρύνει το φάσµα εξουσιο-
δοτήσεων του Υπουργού Παιδείας, ο οποίος, µέσω του θεσµικού
του οχήµατος, πρωταγωνιστεί σε όλες τις µεθοδεύσεις που αν-
τανακλούν παρωχηµένες καταβολές. 

Στην τροπολογία 1362 περί παρατάσεως της θητείας οργάνων
των ΤΕΙ Αθήνας και Πειραιά ψηφίζουµε «παρών». Πρόκειται για
τις θητείες οργάνων διοικήσεως που παρατάθηκαν έως την 30η

Νοέµβρη του 2017 και µε την τροπολογία αυτή παρατείνονται
έως την 31η Ιανουαρίου του 2018, µε τη δέσµευση ότι θα προ-
ηγηθεί νοµοσχέδιο. Με άλλα λόγια, µια ακριβώς µέρα πριν, πάλι
µε τροπολογία που κατετέθη αργά το βράδυ, προτίθεται η Κυ-
βέρνηση να επιλύσει µε µια ακόµη παράταση το ζήτηµα της θη-
τείας. 

Στην τροπολογία 1363 ψηφίζουµε επίσης «παρών». Βέβαια,
είναι µια άσχετη τροπολογία. Ρυθµίζονται θέµατα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Εδώ, στο άρθρο 1 της τροπο-
λογίας προστίθεται στον ν.4472/2017 διάταξη, σύµφωνα µε την
οποία µε κοινή υπουργική απόφαση καθορίζεται το ύψος των ει-
σφορών και κρατήσεων υπέρ των µετοχικών ταµείων. Πρόκειται,
δηλαδή, για τις κρατήσεις των µετοχικών ταµείων, ενώ δεν θέτει

θέµα για τα εφάπαξ. Επίσης, -πολύ σηµαντικό- δεν έχει συµπερι-
ληφθεί το Ταµείο Αρωγής του Λιµενικού Σώµατος. Αφήνει, δη-
λαδή, εν ολίγοις στις κοινές υπουργικές αποφάσεις το µέλλον
των κρατήσεων. 

Οι διαφαινόµενες ευεργετικές διατάξεις, όπως η αύξηση του
ύψους της εφάπαξ χρηµατικής αρωγής κατ’ έτος από τα 972
ευρώ στα 1.000 ευρώ και από τα 1.944 ευρώ στα 2.000 ευρώ δεν
πρέπει να µας παρασύρει. 

Επίσης, η πρόβλεψη ότι δεν θα αναζητηθούν επιστροφές κρα-
τήσεων αποτελεί εικονικό πλεονέκτηµα, αν όχι εµπαιγµό. Αυτό
έλειπε, να ζητηθούν έναντι των λαβόντων. Γενικώς, είναι µια αό-
ριστη διάταξη, χωρίς να φαίνεται να εξυπηρετεί κάποιο συγκε-
κριµένο στόχο. 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία µε αριθµό 1364. Χωρίς να έχει
τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση, επιχειρείται να νοµιµοποιηθούν
και έτσι να παραγάγουν τις έννοµες συνέπειές τους οι ατοµικές
διοικητικές πράξεις των συµβάσεων του Υπουργείου Υποδοµών,
που συνέχισαν, χωρίς να έχει διενεργηθεί έλεγχος νοµιµότητας
από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Πάλι µε άσχετη τροπολογία, που
άπτεται της αρµοδιότητας του Υπουργείου Μεταφορών, επιχει-
ρείται στα γρήγορα να διευθετηθούν και να θεραπευθεί η έλ-
λειψη ελέγχου νοµιµότητας, που έπρεπε να διενεργηθεί πριν από
τη σύναψή τους. 

Ψηφίζουµε «παρών» στην τροπολογία 1365. Αν και αντιλαµβα-
νόµαστε την ανάγκη καλύψεως των κενών και την ανάγκη στελε-
χώσεως των θέσεων του Νοσοκοµείου Θήρας, εντούτοις δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε µε την παρούσα τροπολογία, κα-
θώς υπεισέρχεται η ΑΕΜΥ, για να διευθετήσει ζητήµατα του
χώρου υγείας. 

Η ΑΕΜΥ αποτελεί ανώνυµη εταιρεία. Έτσι, καθίσταται εύλογη
η απορία µας περί του τρόπου προασπίσεως της εύρυθµης λει-
τουργίας του δηµοσίου χαρακτήρα της υγείας. Πώς είναι δυνα-
τόν, δηλαδή, να υπεραµύνεστε του δηµόσιου χαρακτήρα των
παροχών υγείας, όταν εµφιλοχωρεί µια ανώνυµη εταιρεία µε κε-
φάλαια κ.λπ.; 

Ένας άλλος λόγος για τον οποίο δεν υπερψηφίζουµε την τρο-
πολογία είναι ότι το ΑΣΕΠ δεν έχει καθοριστικό ρόλο παρά µόνο
εγκρίνει. Άρα ο ρόλος του είναι καθαρά τυπικός και διακοσµητι-
κός. Εδώ να πούµε ότι έχουµε καταθέσει και σχετική ερώτηση
στον αρµόδιο Υπουργό. Την έχω καταθέσει εγώ ο ίδιος στις 25
Ιουνίου 2017. Φυσικά, δεν πήραµε απάντηση από τον αρµόδιο
Υπουργό, κάτι που προσβάλλει και τους κατοίκους του νησιού. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1366 ψηφίζουµε «παρών».
Επιδιώκεται να ρυθµιστεί εκ του προχείρου µε τροπολογία της
τελευταίας στιγµής ένα ζήτηµα αρκετά σηµαντικό και ακανθώ-
δες, αυτό της Μεταφραστικής Υπηρεσίας. Εµείς δεν κάνουµε
στείρα αντιπολίτευση. Επισηµαίνουµε τα σωστά και τα λάθη και
ψηφίζουµε µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον. 

Κι επειδή είναι πάντα επίκαιρο, οποιαδήποτε ονοµασία του
µορφώµατος των Σκοπίων που περιλαµβάνει τον όρο «Μακεδο-
νία» ή παράγωγο για εµάς είναι εθνική προδοσία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γρέγο. 

Το λόγο έχει ο κ. Τάσσος εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Ένα γενικότερο σχόλιο, όσον αφορά τη θέση µας για το νο-

µοσχέδιο, έχει να κάνει -και το είπα αυτό στην πρωτολογία µου-
µε τη βασική µας αντίρρηση στην αγοραία αντίληψη περί έρευ-
νας. Δεν µπορεί, δηλαδή, η έρευνα να είναι θέµα κληροδοτηµά-
των, δωρεών. Αυτό δεν γίνεται. Η έρευνα είναι κοινωνικό αγαθό.
Εποµένως θα πρέπει να υποστηρίζεται από όλη την κοινωνία και
να γίνεται σε όφελος της κοινωνίας και όχι σε όφελος των επι-
χειρηµατικών οµίλων, όπως γίνεται τώρα. Αυτή είναι και η βασική
µας αντίρρηση. Στο πλαίσιο αυτό, τοποθετούµαστε και στο σχε-
τικό νοµοσχέδιο, που αφορά το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μετα-
βυζαντινών Σπουδών. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1319, που έχει ενσωµατωθεί ως άρθρο 12 και στην τρο-
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πολογία µε γενικό αριθµό 1320, που έχει ενσωµατωθεί ως άρθρο
13, ψηφίζουµε «παρών». 

Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1363 την καταψηφίζουµε,
γιατί οι εισφορές υπέρ των µετοχικών ταµείων και των λοιπών ει-
δικών λογαριασµών αφήνονται ουσιαστικά να ρυθµίζονται από
την ελεύθερη αγορά. Εποµένως είµαστε αντίθετοι σε αυτό και
την καταψηφίζουµε. 

Καταψηφίζουµε, επίσης, την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1364 και ειδικό 23, που ουσιαστικά παρακάµπτει το Ελεγκτικό
Συνέδριο. Την καταψηφίζουµε και για λόγους διαφάνειας και για
όλα αυτά που -υποτίθεται- πρέπει να υπηρετούνται. Αυτά δεν δια-
σφαλίζονται.

Όσον αφορά τις συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνο,
ψηφίζουµε «ναι» στη συγκεκριµένη τροπολογία για την ανώνυµη
εταιρεία µονάδων υγείας. Επισηµαίνουµε, πρώτον, να διασφαλι-
στεί η δουλειά όλων όσοι εργάζονται µε σχέσεις εργασίας ορι-
σµένου χρόνου, να γίνουν δηλαδή αορίστου χρόνου. Επιπλέον,
να γίνουν και άλλες προσλήψεις αορίστου χρόνου για την πλήρη
λειτουργία του Νοσοκοµείου Θήρας. Επίσης, θέλουµε οι εργα-
ζόµενοι να ενταχθούν σε µόνιµες θέσεις εργασίας πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης. 

Καταψηφίζουµε, επίσης, την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1366 και ειδικό 25, που αφορά τη Μεταφραστική Υπηρεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών, επειδή θέλουµε µόνιµο προσωπικό για
όλες τις γλώσσες και να παρέχεται η υπηρεσία αυτή δωρεάν
στους πολίτες. Αυτό δεν διασφαλίζεται. Αντίθετα ιδιωτικοποιείται
ακόµα περισσότερο αυτή η υπηρεσία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τάσσο.
Τον λόγο έχει για πέντε λεπτά ο κ. Κατσίκης από τους Ανεξάρ-

τητους Έλληνες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχε συµφωνη-

θεί στην Αίθουσα από την αρχή της συνεδριάσεως η ώρα αυτή
να αφιερωθεί στις θέσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
αναφορικά µε τις κατατιθέµενες τροπολογίες. Αντ’ αυτού ακού-
σαµε τη συνέχεια της προχθεσινής συζήτησης στην ολοµέλεια
στην επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας κατά παρά-
βαση του Κανονισµού αλλά και της κοινοβουλευτικής συνέπειας
που όφειλε να έχει -και δεν είχε- ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας από τη µια και από την άλλη, µε τη δική σας ανοχή να
προκαλεί τώρα, αυτή τη στιγµή και σε εµένα την απόφαση να συ-
νεχίσω εκείνο το οποίο ήθελα να αποφύγω. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, όχι µόνο επειδή ξεφύγαµε από τη διαδι-
κασία αλλά επειδή βλέπω ανθρώπους οι οποίοι, στο βατερλό το
οποίο υπέστησαν, δεν έχουν αντοχές και αποδεικνύονται σήµερα
ως οι ελάχιστοι µέσα στο Κοινοβούλιο, διότι λείπει αυτή η ψυχική
δύναµη την οποία όφειλαν να έχουν για να αποδεχθούν την ήττα
τους. 

Αντ’ αυτού µε θράσος συνεχίζουν να λένε σήµερα ότι η υπό-
θεση αυτή θα έρθει ξανά στη Βουλή και ότι δεν τελείωσε. Δεν
πείστηκαν και µάλιστα εξουσιοδοτούνται από τον Πρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας να πάρουν έγγραφα, διαβαθµισµένα ή αδια-
βάθµιτα, από τον Υπουργό κ. Κοτζιά, ο οποίος περιποιεί µεγάλη
τιµή ως Υπουργός χειριζόµενος τα θέµατα της εξωτερικής πολι-
τικής και της διπλωµατίας της χώρας µας. Διότι µε αυτά τα έγ-
γραφα -τάχα µου- θα αποδείξουν όσα δεν µπόρεσαν σε µια κα-
ταιγίδα αποκαλύψεων από τον Πρωθυπουργό προχθές, όπου
επετεύχθη το εξής: Όχι µόνο έλαµψε η αλήθεια µε κρυστάλλινο
και διαυγή τρόπο, αλλά απεδείχθη από την άλλη µεριά ότι ο υπαί-
τιος, ο οποίος µάλλον κλυδώνισε µια τέτοια συµφωνία ως προς
τη σύναψή της, ήταν εκείνο το όνοµα που ανέφερε πριν από λίγο
ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Σφακιανάκης.

Και διερωτώµαι, γιατί αντιδρά ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας στο όνοµα αυτό; Κι αν είχε πραγµατικό λόγο για να αντιδρά-
σει, γιατί δεν αντιδρά ο εν λόγω κ. Σφακιανάκης; Δεν αντιδρά ο
Σφακιανάκης, του οποίου του καταλογίστηκε το αίτιο προχθές,
και αντιδρά ο κ. Κουµουτσάκος ο οποίος εκπροσωπεί σήµερα τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Δεν πείθονται όταν έρχονται έγγραφα µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, τα οποία δεν αµφισβητούνται από κανέναν. Δεν µπορούν

ούτε οι ίδιοι να τα αµφισβητήσουν. Δεν έχουν ούτε ένα έγγραφο
αντίθετο ως προς αυτά που κατατέθηκαν και έλαµψε η αλήθεια,
αλλά προσπαθούν µέσα από τη διαστρέβλωση της αλήθειας και
την κακοποίηση της πραγµατικότητας να αποδείξουν ότι εκείνο
που εθίγη, το κοµµατικό τους όφελος δηλαδή, είναι πολύ πιο
πάνω απ’ όλα. Και θυσιάζουν την οποιαδήποτε εθνική θέση και
στάση θα έπρεπε να είχαν εδώ, µιας και µιλάµε για θέµα που
αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, έναντι του κοµµατικού
οφέλους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ) 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι σήµερα, µετά και την τοποθέτηση
του κ. Κουµουτσάκου, θα αρχίσουν πάλι τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης να λένε εκείνα που εξυπηρετούν τη Νέα Δηµοκρατία και
γενικότερα την Αντιπολίτευση, ώστε να συνεχίζεται ένα θέµα που
για µας έχει λήξει, που για µας έχει τελειώσει. 

Και, εν πάση περιπτώσει, µε ποια εµπιστοσύνη θα συνεχίζαµε
µια τέτοια συζήτηση, ακόµα κι αν θέλαµε να τη συνεχίσουµε,
όταν προχθές ακόµα στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Υποθέσεων
διέρρευσαν την πρόταση του κ. Τασούλα σχετικά µε το εάν εµείς
θέλαµε ή όχι να συνεχιστεί µια τέτοια συζήτηση στην Επιτροπή
Εξοπλιστικών στη βάση της πρότασης η οποία έγινε. 

Άρα, στο δηµοσιογραφικό πεδίο, είτε µιλάµε για απόρρητα
είτε για διαβαθµισµένα έγγραφα είτε για µυστικά του κράτους,
όλα γίνονται για την εξυπηρέτηση του σκοπού του κοµµατικού
οφέλους.

Δεν θέλω να πω περισσότερα γι’ αυτό το θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Θα ήθελα την ανοχή σας για τις

τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί δεν µιλούσατε

πριν γι’ αυτές; Τώρα καθυστερεί η συνεδρίαση! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δέκα λεπτά, έν-

τεκα µιλούσε ο κ. Κουµουτσάκος και υπήρχε ανοχή από το Προ-
εδρείο. 

Δεν θέλω να κάνω διάκριση της δικής σας Προεδρίας από
αυτή του προκατόχου σας. Δεν θέλω να µπω σε αυτή τη λογική.
Αφήστε µε, λοιπόν, να πω δύο λόγια για τις τροπολογίες. 

Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1363 και ειδικό αριθµό
22 του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω να πω ότι η προτεινόµενη τροπολογία αναδεικνύει για
µια ακόµη φορά το ανθρώπινο πρόσωπο που προσέδωσε στην
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο
Πάνος Καµµένος. Κατανοών την πρωτόγνωρη οικονοµική κατά-
σταση, την οποία αντιµετωπίζει το σύνολο του ένστολου προσω-
πικού και συµπαραστεκόµενος, τα δύσκολα αυτά χρόνια, σε
αυτούς και τις οικογένειές τους, καταθέτει την υπό συζήτηση
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1363 και ειδικό αριθµό 22.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Περικοπές θα γίνουν!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Μη βιάζεστε να µιλήσετε, κύριε

Κυριαζίδη, για περικοπές. Θα σας πω ότι συµβαίνει το αντίθετο.
Ρυθµίζει θέµατα κρατήσεων και εισφορών υπέρ των φορέων που
εποπτεύονται από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Δεν λέγονται
περικοπές αυτές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και αναδροµικά µάλιστα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Επίσης, καθορίζει το ανώτατο

ύψος εφάπαξ χρηµατικής αρωγής της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 4 του ν.354/1976 και της παραγράφου 15 του άρθρου 7 του
ν.788/1978.

Συγκεκριµένα, στον ν.4472/2017 θεσπίστηκαν νέες µισθολογι-
κές διατάξεις για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και του Λι-
µενικού Σώµατος, σύµφωνα µε τις οποίες το ύψος του βασικού
µισθού διαµορφώνεται µε βάση την κατάταξη των στελεχών σε
µισθολογικές κατηγορίες και µισθολογικά κλιµάκια σε αντιστοί-
χιση µε τον βαθµό, τα έτη υπηρεσίας και τη θέση τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είστε σαφής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτή η ανάγκη επανακαθορισµού των

κρατήσεων που διενεργούνται και υπολογίζονται επί των αποδο-
χών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Με την προτεινόµενη τροπολογία προστίθεται παράγραφος
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στο άρθρο 1 του προαναφερθέντος νόµου, σύµφωνα µε την
οποία δίνεται η δυνατότητα έκδοσης κανονιστικών διοικητικών
πράξεων, µε τις οποίες θα προσδιορίζεται το ύψος του ποσοστού
υπολογισµού των εισφορών και των κρατήσεων υπέρ των Μετο-
χικών Ταµείων Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας και των αντι-
στοίχων ειδικών λογαριασµών αλληλοβοηθείας και χρηµατικής
αρωγής και κλάδων οικονοµικής ενίσχυσης µερισµατούχων, του
ειδικού λογαριασµού πρόνοιας Πολεµικού Ναυτικού, επί των µη-
νιαίων τακτικών αποδοχών των µετόχων τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα τη διαβάσουν ό-
ταν µοιραστεί. 

Σας παρακαλώ, µην τη διαβάζετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το κάνετε συνέ-

χεια. Αφήστε µε να τελειώσω! 
Δεν θα µιλήσω για τις άλλες. Θα πω απλώς ότι τις ψηφίζουµε.

Αφήστε µε τουλάχιστον να τελειώσω µε αυτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάζετε το κάρο πριν

από το άλογο, γι’ αυτό σας το λέω. Θα µοιραστεί η τροπολογία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Σας ζήτησα λίγο χρόνο παρα-

πάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είναι θέµα χρό-

νου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Θα αναφερθώ, λοιπόν, στο δεύ-

τερο άρθρο, γιατί εκδηλώθηκαν αντιδράσεις από συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρόκειται για περικοπές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-
γο επί προσωπικού µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Με το δεύτερο άρθρο, λοιπόν,
της υπό συζήτηση τροπολογίας αυξάνεται -κύριε Κυριαζίδη,
ακούστε εάν έχετε την καλοσύνη- το ποσό της χρηµατικής αρω-
γής που καταβάλλεται σε κάθε ανήλικο τέκνο των οικογενειών
στρατιωτικών που αποβιώνουν, σκοτώνονται ή εξαφανίζονται σε
καιρό ειρήνης. Το ποσό αυτό ορίζεται στα 1000 ευρώ αντί του
ύψους ενός βασικού µισθού λοχαγού και σε 2000 ευρώ σε περι-
πτώσεις θανάτου σε διατεταγµένη υπηρεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατσίκη, έχει
υποστηριχθεί η τροπολογία, δεν έχετε άλλο τον λόγο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Γιατί δεν έχω τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τελειώσει προ
πολλού!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τι πάει να πει «έχω τελειώσει»;
Δηλαδή, όπου θέλετε δίνετε τον λόγο επιλεκτικά, όσο χρόνο θέ-
λουν και εγώ έχω τελειώσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελληνικά µιλάω! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Και εγώ ελληνικά απαντάω.

Δηλαδή, γιατί δεν καταλαβαινόµαστε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Τα είπε ο κ. Καµµένος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω, παρα-

καλώ! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε συνάδελφε, µε συγχω-

ρείτε, όταν οι Υπουργοί λένε αυτά τα οποία ακούτε σε µια τρο-
πολογία, δεν έχετε εσείς το δικαίωµα να στηρίξετε την τροπο-
λογία ή να την αναπτύξετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Τα έχουµε ξανακούσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεν ξανακούτε τίποτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατσίκη, έχετε

πάρει τον υπερδιπλάσιο χρόνο, σας παρακαλώ πολύ. 
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο και φαντάζοµαι ότι θα είναι εντός

θέµατος. Είµαι σίγουρος γι’ αυτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι δεν έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχετε τον λόγο!

Έχουµε δυσκολία να συνεννοηθούµε στα ελληνικά σήµερα. Δεν
έχετε κανέναν λόγο! Καθίστε κάτω!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δηλαδή, µπορεί ένας συνάδελφος
να καταφέρεται και να αναφέρεται σε εµένα και εγώ να µην έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω! 

Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πού είστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Στην Έδρα είµαι. Κα-

θίστε κάτω!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, τι σηµαίνει αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν ξέρετε τι σηµαί-

νει το να καθίσετε κάτω; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, σας ζήτησα τον λόγο επί προ-

σωπικού. Δεν το κατάλαβα αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Σαρίδης έχει τον

λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αυτό το ζούσαµε σε άλλα έτη,

Πρόεδρε, σε άλλες εποχές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σε άλλα έτη το ζούσαµε αυτό. Εκ

του Κανονισµού έχω το δικαίωµα να ζητήσω τον λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί έχετε το δι-
καίωµα; Όχι δεν υπήρξε κανένα προσωπικό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς το κρίνετε αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κατάχρηση του προ-

σωπικού, οπωσδήποτε, έχει υπάρξει εδώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν µπορώ να σας το εξηγήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ούτε αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι. 
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, απλά, αυτό που λέω, αυτό κά-

νετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, επί της

ουσίας και όχι µε επικοινωνιακές προθέσεις η Ένωση Κεντρώων,
όπως είπαµε και πριν, θα ψηφίσει «παρών» επί της αρχής στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και «παρών» επί του συνόλου. 

Όσον αφορά στις τροπολογίες, η Ένωση Κεντρώων θα στηρί-
ξει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1319, σύµφωνα µε την ο-
ποία διερευνούµε το περιεχόµενο της εξουσιοδότησης προς τον
Υπουργό, ώστε να µπορεί να προχωρήσει στον καθορισµό των
ειδικότερων καθηκόντων και υποχρεώσεων του προσωπικού της
ειδικής αγωγής. 

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1320, που προ-
βλέπει τη σύσταση προσωποπαγών θέσεων στο νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου του Μουσείου της Ακρόπολης, ώστε να µετα-
φερθεί εκεί το προσωπικό από τον Οργανισµό Ανέγερσης του
νέου Μουσείου της Ακρόπολης και περιέχει αποσπασµατική ανα-
φορά ως νοµοτεχνική διόρθωση του πρόσφατου νόµου του
ν.4481 και των διατάξεων περί πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγ-
γενικών δικαιωµάτων, δεν έχουµε άλλη επιλογή από το να ψηφί-
σουµε «παρών», κυρίως επειδή αυτή η τροπολογία έγινε ανα-
γκαία λόγω κακής διαχείρισης και πρόχειρης µέχρι στιγµής νο-
µοθέτησης.

Θα δώσουµε τη θετική µας ψήφο στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1362 του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, που προβλέπει την παράταση της θητείας των οργάνων
διοίκησης των ΤΕΙ. 

Να και µείνουµε λίγο στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1363
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε τίτλο: «Ρύθµιση θεµάτων αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας». Είναι σωστή η
σκέψη της συγκεκριµένης τροπολογίας. Μειώθηκαν οι µισθοί, άλ-
λαξαν τα µισθολόγια και άρα θα πρέπει να προσαρµοστούν ανά-
λογα και οι κάθε είδους και ύψους κρατήσεις αποδοχών. 

Το ερώτηµα, όµως, που, πραγµατικά, προκύπτει σχετικά µε την
τροπολογία είναι το εξής: Τι αποδεικνύει η τροπολογία; Μήπως
καταδεικνύει µε σαφή και αδιαµφισβήτητο τρόπο το µέγεθος της
οικονοµικής εξόντωσης, που υφίστανται τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων της χώρας µας; 

Βέβαια για να το απαντήσουµε αυτό, θα πρέπει πρώτα να µας
απαντήσει υπευθύνως ο αρµόδιος Υπουργός, για το αν έχει γίνει
κάποια µελέτη, αν υπάρχει, δηλαδή, κάποιος υπολογισµός για τα
αποτελέσµατα, για τις οικονοµικές επιπτώσεις που θα έχει η εν
λόγω τροπολογία στα ταµεία. Αν δεν µας απαντήσει ο Υπουργός
σε αυτό το ερώτηµα, εµείς δεν µπορούµε να δώσουµε τη θετική
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µας ψήφο και θα µείνουµε στο «παρών». Υπάρχουν σχετικές µε-
λέτες για το τι γίνεται µε τα ταµεία; Τι λένε για τη µείωση των
εσόδων των ταµείων;

Επίσης θα θέλαµε µια απάντηση από τον Υπουργό σε αυτούς
που ρωτούν, υποψιάζονται µήπως αυτή η µείωση στις κρατήσεις,
εξυπηρετεί τη συγκάλυψη άλλων µειώσεων, εκείνων που έγιναν
στους µισθούς. 

Θα καταψηφίσουµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1364, η
οποία αναφέρεται στις ατοµικές διοικητικές πράξεις, οι οποίες
εκδόθηκαν ή πρόκειται να εκδοθούν στο πλαίσιο εκτέλεσης συµ-
βάσεων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που συνή-
φθησαν κατά το χρονικό διάστηµα από 7-4-2014 έως 15-2-2017,
χωρίς να έχει διενεργηθεί πριν από τη σύναψή τους ο προβλε-
πόµενος έλεγχος νοµιµότητας από τον Επίτροπο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου. Αυτές, λοιπόν, οι ατοµικές διοικητικές πράξεις µε αυ-
τή την τροπολογία θα παράγουν όλες τις έννοµες συνέπειές
τους.

Ως σχόλιο για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1365 σχετικά
µε τη διαδικασία πρόσληψης προσωπικού για την άµεση κάλυψη
αναγκών του Νοσοκοµείου της Σαντορίνης, να πω το εξής: Να
δούµε πόσες τροπολογίες ακόµα, αγαπητοί συνάδελφοι, θα χρει-
αστούν, για να αποκτήσει, επιτέλους, η Σαντορίνη ένα νοσοκο-
µείο. «Παρών» εδώ από την Ένωση Κεντρώων.

Κλείνω την εισήγησή µου µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1366, σχετικά µε την οργάνωση και τη λειτουργία της Μεταφρα-
στικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών, την οποία και θα
υπερψηφίσουµε έπειτα από την παρουσίασή της από τον Υπουρ-
γό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εγώ ευχαριστώ

ιδιαιτέρως, κύριε Σαρίδη, και για τον σεβασµό της διαδικασίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Αιγείρας
Αχαΐας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ψαριανός για πέντε λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απόντος του Υπουργού Παιδείας, θα ήθελα να πω ότι και συµ-

βολικά και σηµειολογικά παρεδόθησαν τα κλειδιά του Ινστιτού-
του Βενετίας στο Υπουργείο Εξωτερικών. Το Υπουργείο Παιδείας
αποχώρησε. Τώρα, όµως, αποχώρησε και το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών. Δεν ξέρω ποιος θα παραλάβει τα κλειδιά του ινστιτούτου.
Δεν βλέπω κανέναν Υπουργό ή Υφυπουργό εδώ, για να παραλά-
βει το Ινστιτούτο Βενετίας και να το τακτοποιήσει. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, γιατί θα ήταν ευτυχής συγκυρία, έστω ο
κ. Αµανατίδης όση ώρα ήταν εδώ και αν παρέµενε ή τώρα που
θα ξαναέρθει, να έλεγε σε µια επίδειξη συναινετικής διάθεσης -
όπως µας καλεί η Κυβέρνηση η οποία δεν έχει δείξει καµµία συ-
ναίνεση ποτέ σε τίποτα αλλά τώρα τη ζητάει- ότι γίνονται δεκτές
οι προτάσεις της Αντιπολίτευσης αλλά και στελεχών του κυβερ-
νώντος κόµµατος, όπως οι προτάσεις που έκανε ο κ. Φίλης, ο
πρώην Υπουργός, ο κ. Ξυδάκης και πολλοί άλλοι συνάδελφοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι βρήκαν λογικές τις ενστάσεις
και τις διαφωνίες των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και όσων και
εγώ υποστήριξα και στις επιτροπές και εδώ.

Θα ήµουν ευτυχής, αν ήµουν στη θέση του κ. Αµανατίδη, να
πω ότι γίνεται δεκτό, να έχει τον πρωτεύοντα ρόλο το Υπουργείο
Παιδείας, να έχει τη συνευθύνη του Ινστιτούτου Βενετίας µε το
Υπουργείο Εξωτερικών και µε το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Ας µην ξαναπούµε τι και πώς προέκυψε το Ινστιτούτο Βενετίας
και όλο το ιστορικό και γιατί στη Βενετία και όχι σε άλλη πόλη,
λόγω των στενών δεσµών και της ενετικής επιρροής στην Ελ-
λάδα και της επιστροφής του ελληνικού στοιχείου στη Βενετία,
όπου έγινε αυτό που έγινε.

Γιατί είναι σηµαντικό να παραµείνει το ινστιτούτο και να ενι-

σχυθεί ο ρόλος του και να του δώσουµε και άλλα παραπάνω από
αυτά που θα θέλαµε να του δώσουµε και παραπάνω και από αυτά
που του πήραµε; Γιατί σχεδόν δεν υπάρχει, σχεδόν δεν λειτουρ-
γεί. Να λειτουργήσει, λοιπόν, και να λειτουργήσει δυνατά, κυ-
ρίως, αυτοχρηµατοδοτούµενο -έχει αποδείξει ότι µπορούσε να
το κάνει- και να το αφήσουµε να λειτουργήσει. 

Όσον αφορά την τριµελή επιτροπή που την έκαναν πενταµελή,
χωρούσε στην πενταµελή εκπρόσωπος της Ακαδηµίας Αθηνών.
Εγώ δεν ξέρω προσωπικά ότι η Ακαδηµία Αθηνών δήλωσε επι-
σήµως ότι δεν θέλει να ασχοληθεί µε το Ινστιτούτο Βενετίας. Εγώ
αυτό δεν το άκουσα ποτέ. Το είπατε εσείς δύο φορές. Οι εκπρό-
σωποι της Ακαδηµίας Αθηνών στις επιτροπές ήταν σαφέστατοι.
Δεν είπαν τίποτα τέτοιο. Δεν ξέρω αν είναι κάποια αποψινή από-
φαση της Ακαδηµίας Αθηνών, να µη θέλει να ασχοληθεί και να
µη θέλει να συµµετέχει εκπρόσωπός της ή του Εθνικού Ιδρύµα-
τος Ερευνών ή κάποιου άλλου µεγάλου ελληνικού ιδρύµατος και
να λειτουργήσει το Ινστιτούτο της Βενετίας όπως όλα τα εθνικά,
ελληνικά ιδρύµατα ερευνών µέσα στον χώρο της Ελλάδας.

Θα ήταν ευτυχής συγκυρία εσείς, ως εναποµείνας Υπουργός
-επειδή λέω ότι όσο λείπατε, παρέδωσε το Υπουργείο Παιδείας
και σηµειολογικά τα κλειδιά του Ινστιτούτου της Βενετίας και τα
παραλάβατε- να πείτε ότι δέχεστε τη συµµετοχή ενός µέλους της
Ακαδηµίας Αθηνών ή άλλου µεγάλου ελληνικού ερευνητικού κέν-
τρου στην πενταµελή επιτροπή, ότι δέχεστε τον πρωταρχικό
ρόλο παιδείας και πολιτισµού για το Ινστιτούτο Βενετίας και δευ-
τερευόντως του Υπουργείου Εξωτερικών το οποίο εκπροσω-
πείτε. 

Τότε θα µπορούσε να δικαιωθεί η επίκληση που κάνετε για συ-
ναινετική απόφαση, για να ψηφίσουµε µαζί ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο, που είναι συµβολικό, που είναι σηµειολογικό, που δεν έχει
ιδεολογικές εντάσεις και έντονες ιδεολογικές διαφορές και αν-
τεγκλήσεις και θα το ψήφιζαν όλες οι πλευρές ή σχεδόν όλες οι
πλευρές της Βουλής και θα ήταν µια καλή µέρα αυτή για συναι-
νετικές διαδικασίες από εδώ και πέρα.

Δυστυχώς το αρνείστε. Αρνείστε ακόµα και τις ενστάσεις και
τις προτάσεις που έκαναν και ο κ. Ξυδάκης και ο κ. Φίλης και
άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Θα καταψηφίσουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, εφόσον δεν θέ-
λετε να δεχθείτε τίποτα, εφόσον έχετε πάρει µια απόφαση και
δεν έχετε σκοπό να την αλλάξετε. Καταλαβαίνω γιατί την πήρατε.
Έπρεπε να παρθεί αυτή η απόφαση. Εφόσον τις δυο προηγού-
µενες φορές απορρίφθηκε, την τρίτη και φαρµακερή ας πάρουµε
αυτό -το Ινστιτούτο Βενετίας ξαναλέω- να δούµε τι θα το κά-
νουµε.

Ως προς τις τροπολογίες έχουµε ξαναπεί- και ως Ποτάµι και
ως άνθρωποι- ότι δεν είναι η καλύτερη πρακτική να έχουµε εφτά
ή δεκατρείς ή διακόσιες τριάντα δύο τροπολογίες άσχετες ή µι-
σοσχετικές σε ένα σωρό νοµοσχέδια, όταν έχετε τη δυνατότητα
σε κάθε νοµοσχέδιο ανά τοµέα κυβερνητικής ευθύνης να προ-
τείνετε αυτά που θέλετε, να προτείνετε ως εµβόλιµες τροπολο-
γίες ακόµα και σε διµερείς συµφωνίες µεταξύ Ελλάδας και Σαου-
δικής Αραβίας ας πούµε, παρ’ όλο που δεν περνούν από εδώ
αυτά, περνούν αλλιώς.

Εγώ, προσωπικά, θα ήθελα όλες οι πλευρές της Βουλής, να
καταψηφίζουν αυτές τις τροπολογίες. Όσον αφορά εµάς, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο κ. Μαυρωτάς, θα πει σε ποιες θα
δηλώσουµε «παρών», ποιες θα δεχθούµε και σε ποια επιµέρους
άρθρα αναλυτικά θα τοποθετηθούµε από τα έδρανα.

Χάσαµε άλλη µια ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να βρούµε έναν
κοινό τόπο και να συµφωνήσουµε σε ένα πράγµα, που όλες οι
πλευρές όπου έβαλαν ενστάσεις και έδειξαν διαφωνίες ήταν λο-
γικές και θα µπορούσαν αυτές να συνεκτιµηθούν και να συντε-
θούν σε αυτό το νοµοσχέδιο. Χάσαµε άλλη µια ευκαιρία. Δεν
πειράζει. Μπορεί να έρθει άλλη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο. Θα µιλήσετε από το έδρανό σας;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, από του Βήµα-

τος.
Κυρίες και κύριοι, είχαµε το πρωί προτείνει -και έγινε δεκτό
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από το Προεδρείο- να µιλήσουµε το απόγευµα για τις τροπολο-
γίες. Εκφράστηκε σε σχέση µε τις τροπολογίες άλλων Υπουρ-
γείων ο κ. Κωνσταντόπουλος, για τα θέµατα του σχεδίου νόµου
και µε τη δευτερολογία του ο κ. Ψαριανός και για τις τροπολο-
γίες θα αγορεύσει ο κ. Μαυρωτάς.

Εγώ θέλω να κάνω δύο επισηµάνσεις. Πρώτα από όλα η τρο-
πολογία του Υπουργείου Αµύνης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ένας µηχανισµός εφαρµογής -δεν λέω ότι είναι λάθος- µέ-
τρων που έχουµε καταψηφίσει. Δεν µπορεί να ψηφίσουµε υπέρ
ενός µηχανισµού, που εφαρµόζει καταψηφισθέντα από εµάς
µέτρα και συνεπώς είµαστε ενάντιοι. Ψηφίζουµε «όχι».

Ως προς το Υπουργείο Εξωτερικών θα πούµε «όχι» στην τρο-
πολογία του για το µεταφραστικό, διότι δεν έχουµε κατορθώσει
να κάνουµε µια ενδελεχή συζήτηση, που θα µπορούσε να άρει
επιφυλάξεις που έχουµε για παρεµβάσεις. Λόγου χάρη, ας πού-
µε, η προφορική συνέντευξη δηµιουργεί υποψίες. Συνεπώς για
να είµαστε εντάξει απέναντι στις αρχές µας και στην αντιπολι-
τευτική µας πρακτική, λέµε «όχι».

Σας είχα πει από το πρωί, κύριε Αµανατίδη, ότι έχουµε µία συµ-
περιφορά απέναντι στο Υπουργείο Εξωτερικών και στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Αµύνης αρκετά συνεπή και πολύ διαφορετική από
τη συνολική αντιπολιτευτική µας συµπεριφορά. Είστε δε ο κατ’
εξοχήν καλός µάρτυρας ως προς αυτό, διότι είστε µέλος κι εσείς
του ΕΣΕΠ και έχετε αυτή τη δυνατότητα επί χρόνια τώρα, καθώς
νοµίζω ότι είστε Υφυπουργός από το καλοκαίρι του 2015. Έτσι
δεν είναι; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπάρχει, λοιπόν, ικανός χρόνος που

έχουµε λειτουργήσει µαζί στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πο-
λιτικής και έχετε ακούσει όχι µόνο τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη
και το Ποτάµι, αλλά όλα τα κόµµατα, όπως και τη Νέα Δηµοκρα-
τία, για το πώς λειτουργούµε µέσα στο ΕΣΕΠ.

Συνεπώς υπερασπιζόµαστε κοινές αρχές στην εξωτερική µας
πολιτική και στο σηµερινό σχέδιο νόµου νοµίζω ότι είχαµε µία
πάρα πολύ δηµιουργική συµπεριφορά στην Ολοµέλεια.

Ωστόσο θέλω να διαµαρτυρηθώ ενώπιόν σας –είστε Υφυπουρ-
γός σ’ αυτό το Υπουργείο- για συµπεριφορά εναντίον µου του
Υπουργού των Εξωτερικών. Διαµαρτύροµαι από την Αίθουσα της
Ολοµέλειας της Βουλής. Έχω προσβληθεί. Επειδή τον γνωρίζω
πολλά χρόνια, πραγµατικά, παραξενεύτηκα στην αρχή για τη
συµπεριφορά του. Προσωπικά και απέναντί µου οι χθεσινές του
ανακοινώσεις είναι, πραγµατικά, ακατανόητες.

Θέλω να έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, τα εξής: Ο Πρω-
θυπουργός τη Δευτέρα απ’ αυτό το Βήµα είπε –επαναλαµβάνω
αυτά που είπατε, κύριε Κουµουτσάκο- ότι υπάρχουν κάποια στοι-
χεία που ο ίδιος κατέθεσε εδώ αγορεύοντας, βέβαια για το 2016,
που αφορούσαν τη λειτουργία του πρέσβη µας εκεί. Επειδή, µά-
λιστα, το έγγραφο που επικαλείτο και κρατούσε στο χέρι του
είναι διαβαθµισµένο ως ειδικού χειρισµού και άκρως απόρρητο
ή απόρρητο όπως είπε, κάλεσε τους Προέδρους των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, να πάνε στο Υπουργείο Εξωτερικών και να το
δουν.

Εχθές εµείς είχαµε µία σύσκεψη, για να δούµε ως προς το ζή-
τηµα της Σαουδικής Αραβίας πώς θα συνεχίζαµε, γιατί δεν τελεί-
ωσε εδώ. Ήµασταν µε την κ. Γεννηµατά και µου ζήτησε να πάω
εκ µέρους της στο Υπουργείο Εξωτερικών και να δω τα έγγραφα
που µας είπε ο Πρωθυπουργός.

Σηµειώστε ότι είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος –όποιος
ξέρει τον Κανονισµό της Βουλής, γνωρίζει ότι αναπληρώνω τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, το ίδιο συµβαίνει και
µε τον κ. Ξυδάκη και µε όλους όσοι έχουµε αυτόν τον ρόλο- και
ταυτόχρονα είµαι και µέλος του ΕΣΕΠ. Έχω δε διατελέσει και επί
δύο χρόνια Υφυπουργός σ’ αυτό το Υπουργείο.

Πήγα και ζήτησα κάποιον από το διπλωµατικό γραφείο του
Υπουργού. Πήγα σεµνά, κανονικά στον θυρωρό, όπως ξέρω να
σέβοµαι τις ελληνικές αρχές. Ένας υπάλληλος από το διπλωµα-
τικό γραφείο του Υπουργού, πολύ ευγενής, µου είπε ότι δεν έχει
σχετική ενηµέρωση και εντολή. Σωστά. 

Εγώ, βέβαια µετά, ως πολιτικός, διαµαρτυρήθηκα µε ανακοί-
νωσή µου και άσκησα κριτική. Εισέπραξα µία, πραγµατικά, απα-
ράδεκτη για τα κοινοβουλευτικά µας δεδοµένα κριτική, µε επι-

στολή από το εξωτερικό του κ. Κοτζιά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι µόνο εσείς, κύριε Λοβέρ-

δο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κι εσείς, κύριε Κουµουτσάκο. Σε µας

τους δύο αναφέρθηκε µε τον χειρότερο τρόπο. 
Εγώ δεν έκανα κάτι παραπάνω απ’ αυτό που ζήτησε ο Πρωθυ-

πουργός. Μάλιστα ορισµένα σηµεία της ανακοίνωσης είναι και
έξω από τα όρια των ανθρωπίνων σχέσεων. Τα αντιπαρέρχοµαι.
Όµως το πρόβληµα παραµένει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα, για να ξεπεραστούν όλα
αυτά τα πραγµατικά πρωτοφανή, κάναµε µε την κ. Γεννηµατά κι-
νήσεις λειτουργούσης Αντιπολίτευσης απέναντι σε γραφειοκρα-
τία. Έκανε συγκεκριµένη εξουσιοδότηση προς εµένα –όπως και
προς εσάς ο Πρόεδρός σας, κύριε Κουµουτσάκο- λέγοντας τα
εξής: «Ως Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης εξουσιοδοτώ τον Κοινοβουλευτικό µας
Εκπρόσωπο και µέλος του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πο-
λιτικής κ. Ανδρέα Λοβέρδο, να εµφανιστεί ενώπιον των αρµόδιων
υπηρεσιών του Υπουργείου Εξωτερικών της Βουλής και πάσης
άλλης αρχής και οργάνου, προκειµένου να λάβει γνώση των δια-
βαθµισµένων εγγράφων, που ανέφερε ο Πρωθυπουργός στη
Βουλή κατά τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας της 27ης Νοεµβρίου
2017».

Το καταθέτω, µαζί µε τη συνοδευτική δική µου επιστολή. Εκεί
έχουµε καταντήσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω µε το εξής: Επειδή απειλήθηκα από τον Υπουργό και
πάλι µε ανακοινώσεις µε την υπόµνηση άρθρων του Ποινικού Κώ-
δικα και λοιπών λαµπρών διατάξεων, για τις ευθύνες εκείνου ο
οποίος δηµοσιοποιεί κείµενα κ.λπ. κ.λπ. –φυσικά, ο άνθρωπος
αγνοούσε την κοινοβουλευτική διαδικασία, την οποία είχα χρη-
σιµοποιήσει- παραξενεύτηκα. 

Όµως ήρθη η όποια παρεξήγηση είχα στο µυαλό µου, γιατί θε-
ώρησα παράδοξη τη συµπεριφορά, από τα έγγραφα που κατέ-
θεσε στην Ολοµέλεια τη Δευτέρα ο κ. Καµµένος. Τα πήρα ένα-
ένα, κύριε Υπουργέ, και είδα ότι στις 27 Φεβρουαρίου του 2017,
πριν τη συνεδρίαση του ΚΥΣΕΑ που πήρε την απόφαση να υπο-
γραφεί η συγκεκριµένη δήθεν διακρατική συµφωνία, τα µέλη του
ΚΥΣΕΑ όλα ήξεραν ότι υπάρχει Παπαδόπουλος. Και το έγγραφο
αυτό κατέθεσε ο κ. Καµµένος τη Δευτέρα στη Βουλή. Το κατα-
θέτω και πάλι στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διότι συναρµολογώ το έγγραφο αυτό που κατέθεσε ο κ. Καµ-
µένος, µε την υπογραφή του Προεδρεύοντος εδώ, µε την εισή-
γησή του στο ΚΥΣΕΑ -που την καταθέτω και αυτή, δεν είναι απόρ-
ρητη- όπου στο τελευταίο της σηµείο λέει: «Το έγγραφο αυτό
που κατέθεσε και που ως σχέδιο πήγε στο ΚΥΣΕΑ και κατέστη
κείµενο συµβάσεως που έµελλε να υπογραφεί». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ήξερε ο κ. Κοτζιάς αυτά. Γι’ αυτόν τον λόγο µας απειλεί µε
διώξεις. Γι’ αυτόν τον λόγο µας καθυβρίζει κάθε µέρα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, είστε εδώ και σας παρακαλώ πάρα πο-
λύ να µεταφέρετε το εξής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώστε, κύριε Λο-
βέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με συγχω-
ρείτε πάρα πολύ, δεν είστε τώρα ενηµερωµένος, ενδεχοµένως,
και δεν φταίτε. Όµως το πρωί ο κύριος Πρόεδρος -και άφησα τα
Πρακτικά στους συνεργάτες σας για να σας τα δώσουν- µου
αφιέρωσε και εµένα και στους υπόλοιπους εκπροσώπους έξι συν
τρία λεπτά σύνολο εννέα για τη δευτερολογία µας. Δεν θα τα
χρειαστώ. Ήθελα απλώς να κλείσω µε µια φράση.
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Σας παρακαλώ πάρα πολύ, να ενηµερωθείτε και οι τέσσερις
Υπουργοί του Υπουργείου ότι έχετε απέναντί σας υπεύθυνες αν-
τιπολιτεύσεις. Είστε µάρτυρες, ξαναλέω, ως µέλη του ΕΣΕΠ και
εσείς, αυτής µας της στάσης. 

Όµως να του πείτε ότι η ιταµή συµπεριφορά απέναντι σε στε-
λέχη που έχουν διαδραµατίσει τον ρόλο τους και έχουν µια πο-
ρεία στην ελληνική πολιτική, θα πρέπει να τη σκέφτεται δυο φο-
ρές. Και επειδή είναι στο εξωτερικό, ας έρθει εδώ να τα πούµε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Με ανακοινώσεις αυτού του χαρα-
κτήρα δουλειά δεν γίνεται. Και του επιστρέφω λέξη προς λέξη,
όσα έχει πει όλες αυτές τις ηµέρες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

πολύ σύντοµος.
Σήµερα χάσαµε µια ευκαιρία µέσα από µια συνθετική διαδικα-

σία που θα µπορούσαµε να είχαµε κάνει, να καταλήξουµε σε µια
υπερψήφιση από πολλές πλευρές του νοµοσχεδίου σχετικά µε
το Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών Βενε-
τίας. 

Σ’ ό,τι αφορά αυτό που είπε προηγουµένως ο κύριος Υπουρ-
γός, σχετικά µε τη στάση της Ακαδηµίας Αθηνών ότι δεν θέλει
τη συµµετοχή της στο Ινστιτούτο της Βενετίας, έχω εδώ ουσια-
στικά την κατάθεση-µαρτυρία του κ. Δεληβοριά στην ακρόαση
των φορέων, όπου πουθενά, µα πουθενά, δεν αναφέρει ως εκ-
πρόσωπος της Ακαδηµίας ότι ήθελαν να αποσυρθούν από το Ιν-
στιτούτο της Βενετίας. Μάλιστα, λέει: «Το συµπέρασµα στο
οποίο θα κατέληγε κανείς, είναι ότι η απόσυρση αυτού του σχε-
δίου νόµου και η συγκρότηση µιας νέας επιτροπής…» κ.λπ., δη-
λαδή ήταν κατηγορηµατικά αντίθετος.

Οι βασικές µας ενστάσεις έχουν να κάνουν και µε τους σκο-
πούς, όπως αναφέρονται µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που
έχει φύγει η έρευνα. Το δεύτερο κοµµάτι έχει να κάνει µε τη δι-
οίκηση, όπου δεν υπάρχει το επιστηµονικό συµβούλιο, αλλά µετά
στον οργανισµό θα συγκροτηθεί ουσιαστικά. Αυτό είναι κάτι το
οποίο δεν έχει ούτε χρονοδιαγράµµατα ούτε τίποτα.

Η επιλογή του Προέδρου είναι κάτι, στο οποίο εµείς θα θέλαµε
να ακολουθηθούν πιο ακαδηµαϊκές διαδικασίες. Γενικά θα θέ-
λαµε ο ρόλος του Ινστιτούτου της Βενετίας, να είναι πιο πολύ
προσανατολισµένος στο ακαδηµαϊκό κοµµάτι και λιγότερο στο
διπλωµατικό κοµµάτι. Νοµίζω ότι αυτό το ήθελαν και πολλοί συ-
νάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως κατάλαβα από τις οµιλίες. Εί-
χαµε την ίδια ακριβώς επιχειρηµατολογία, αλλά µε διαφορετική
ψήφο στο τέλος λόγω φαντάζοµαι του παραταξιακού πατριωτι-
σµού.

Σε γενικές γραµµές νοµίζω ότι σήµερα χάθηκε µια ευκαιρία,
να πετύχουµε µεγαλύτερες συγκλίσεις. Ελπίζω να µην τα βρούµε
αυτά τα πράγµατα µπροστά µας, από αυτό το νοµοσχέδιο που
ψηφίζουµε σήµερα.

Σχετικά µε τις τροπολογίες επειδή ειπώθηκε ότι θα πω και µε-
ρικά πράγµατα, αναφέρθηκα στην οµιλία µου για τις τροπολογίες
του Υπουργείου Παιδείας σχετικά µε την ΔΕΠΠΣ, µε τη Διοι-
κούσα Επιτροπή για τα Πρότυπα Πειραµατικά Σχολεία. Δεν ήταν
δυστυχώς ο Υπουργός Παιδείας να τα ακούσει αυτά όπως και
για το ΙΝΕΔΙΒΙΜ.

Θα είµαστε αρνητικοί στις τροπολογίες και θα ψηφίσουµε
µόνο «παρών» στη συγκεκριµένη για το Υπουργείο Παιδείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Μαυρωτά.
Τον λόγο έχει ο κ. Ξυδάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα προσεκτικά τις δευτερολογίες των συναδέλφων για

την πορεία της συζήτησης και νοµοθέτησης αυτού του νοµοσχε-
δίου. Συµφωνώ σε αρκετές από τις αναλύσεις και τις παρατηρή-
σεις. Θα διαφωνήσω στην τελική εκτίµηση. Νοµίζω ότι µε αρκε-
τούς τρόπους, κατορθώσαµε µία σύγκλιση και µία σύνθεση. Ελή-
φθησαν υπ’ όψιν από τον έχοντα τη νοµοθετική πρωτοβουλία
Υπουργό πολλές από τις παρατηρήσεις και τις συµβολές και των

επιστηµονικών φορέων και των συναδέλφων από όλες τις παρα-
τάξεις. 

Πιθανόν να µην έχουµε φθάσει στο optimum µίας κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας, στο βέλτιστο αποτέλεσµα και στη βέλτιστη
διαδικασία. Νοµίζω όµως ότι και µε τη συµβολή των συναδέλφων
των υπολοίπων κοµµάτων και µε την πνευµατική και πολιτική συµ-
βολή πολλών συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ διαµορφώσαµε ένα νοµο-
σχέδιο, για το οποίο µπορώ να πω ότι αυτή τη στιγµή δεν ντρε-
πόµαστε. Νοµοθετούµε υπό τη σκιά µεγάλων προγόνων και πο-
λιτικών και επιστηµόνων για το ινστιτούτο αυτό το µικρό, αλλά
µε πολύ µεγάλο συµβολικό βάρος και νοµίζω ότι νοµοθετούµε
και µε την ανάσα των επερχόµενων γενεών.

Έχω δύο τελευταίες παρατηρήσεις προς τον Υπουργό, κάτι
που το είπαν πολλοί συνάδελφοι από του Βήµατος, να δώσουµε
χρονικό ορίζοντα στη σύνταξη, στην κατάρτιση του οργανισµού
να πάρει σάρκα και οστά. Οπωσδήποτε χρειάζεται ένα διάστηµα,
να συγκροτηθεί η εποπτική αρχή και να εκλέξει τον επιστήµονα
πρόεδρο, σε ένα εύλογο χρόνο να το περιλάβει ο Υπουργός, να
έχει οργανισµό.

Το ινστιτούτο το 2016 και το 2017 είναι ακυβέρνητο ουσια-
στικά. Περνά µεγάλη κρίση. Σε αυτό υπάρχουν ευθύνες και διοι-
κητικές και σε όλους, και σε αυτούς που όρισαν και σε αυτούς
που εποπτεύουν. Με αυτή την νοµοθετική πρωτοβουλία πάµε να
θεραπεύσουµε την ακυβερνησία του τελευταίου διαστήµατος, η
οποία είχε ξανασυµβεί στη δεκαετία του ’80. 

Ας µην αφήσουµε το ινστιτούτο, από τη στιγµή που θα αρχίσει
η δηµοσίευση του νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
τη συγκρότηση της εποπτικής επιτροπής, να περάσει χρόνος
χωρίς να έχει οργανισµό, χωρίς να έχει χαρακτηριστικά κανονι-
στικά, χωρίς να έχει εσωτερικό κανονισµό, καθηκοντολόγιο, ορ-
γανικές θέσεις. Υπάρχουν οι ελάχιστες προβλέψεις µέσα στον
νόµο, άρα µία από τις ελάχιστες προβλέψεις να είναι αυτή. 

Και η δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής. Με µία διασαφήνιση,
το Επιστηµονικό Συµβούλιο που επικουρεί τον Πρόεδρο στα κα-
θήκοντά του και στην επιλογή των υποτρόφων, να έχει τα ίδια
χαρακτηριστικά µε τα χαρακτηριστικά που έχει η εισηγητική επι-
τροπή, δηλαδή το σώµα των εκλεκτόρων µέλη ΔΕΠ πρώτης και
δεύτερης βαθµίδος όχι αορίστως Επιστηµονικό Συµβούλιο. Ένας
χηµικός µηχανικός δεν µπορεί να είναι επιστηµονικό συµβούλιο
σε ένα Ινστιτούτο Βυζαντινών Σπουδών. Αυτά τα δύο νοµίζω είναι
δύο µικρές τελευταίες πινελιές. 

Έγιναν κάποια βήµατα. Εύχοµαι σε άλλα τέτοια νοµοθετήµατα
µεγάλου συµβολικού περιεχοµένου, να έχουµε την ευκαιρία να
στείλουµε ένα µήνυµα στον ελληνικό λαό και στους ψηφοφόρους
κάθε παράταξης ότι νοµοθετούµε για το κοινό καλό και όχι για
µικροκοµµατικές ιδιοτέλειες. Σήµερα το πλησιάσαµε και θα το
πλησιάσουµε ακόµη περισσότερο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Έχω να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2018».

Επίσης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν.3126/2013 «Ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύει: 

Πρώτον, στις 17 Νοεµβρίου 2017 ποινική δικογραφία που αφο-
ρά τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη. 

Δεύτερον, στις 16 Νοεµβρίου 2017 ποινική δικογραφία που
αφορά στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτη Καµµένο.

Και θα κλείσουµε µε τον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, στο τέλος µιας, θεωρώ, γόνιµης διαδικα-
σίας η οποία διεξήχθη τόσο στις επιτροπές όσο και κατά τη διάρ-
κεια της Ολοµέλειας αλλά και όλο το προηγούµενο διάστηµα,
τον ενάµιση χρόνο από όταν πρωτοβγήκε η ιδέα, γιατί έπρεπε να
υλοποιηθεί κάποτε, της αλλαγής του νοµοθετικού πλαισίου για
το Ινστιτούτο Βενετίας -µιλάω δηλαδή από την άνοιξη του 2016-
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νοµίζω ότι έχουν ειπωθεί πάρα πολλά θέµατα. 
Είναι θέµατα στα οποία µέσα από τη συζήτηση σε άλλα συµ-

φωνήσαµε σε άλλα διαφωνήσαµε, αλλού ήταν καλύτερα διευκρι-
νισµένα, αλλού δόθηκαν οι διευκρινήσεις µέσα από όλες τις
διαδικασίες των επιτροπών. Δεν θα ξαναµπώ σε αυτά που έχω
πει, το πώς έγινε δηλαδή η διαδικασία, τι δεν έγινε κ.λπ.. Θεωρώ,
όµως, ότι δεν έµεινε κανένα σηµείο κρυφό.

Πιστεύω ότι δεν έχει πλέον νόηµα να επαναλάβω ότι το Ινστι-
τούτο ανήκει στον ελληνικό λαό πρώτα από όλα, για να εξυπη-
ρετήσει τον σκοπό, αυτόν τον ίδιο σκοπό που είχε και το 1951
όταν ιδρύθηκε και αυτόν δεν τον αλλάζουµε ούτε σε ένα κόµµα.

Αυτό που ειπώθηκε, κύριε Μαυρωτά, ότι βγήκε η λέξη «έρευ-
να», ήταν αυτό που είχαµε προτείνει εµείς που κάναµε την αλ-
λαγή. Επειδή θέλαµε να µην υπάρχει κανένας προβληµατισµός -
κάναµε και ερωτήσεις στην κοινότητα και παντού- διατηρήσαµε
ακριβώς αυτό που λέει ο νόµος του 1951, ο οποίος δεν έχει αυτή
τη λέξη.

Δεν έβγαλα ούτε ένα κόµµα, αφού µου είπατε ότι µπορεί να
υπάρχει διαφοροποίηση και µου είπατε «τι σκέφτεστε εσείς, τι
σκέφτονται οι άλλοι» κ.λπ.. Δεν έβγαλα τίποτα για να µην υπάρχει
καµµία παρεξήγηση. Είναι ακριβώς το ίδιο. Γι’ αυτό δεν υπάρχει
η λέξη «έρευνα» εκεί. Καταλάβατε; Αυτός είναι ο λόγος. Σας το
εξηγώ, για να το ξέρετε ότι δεν το έβγαλα εγώ µετά επί τούτου.
Αυτό ακριβώς αναφέρει ο νόµος του 1951.

Σχετικά µε το κόστος θέλω να πω το εξής. Το ινστιτούτο έχει
κόστος για την ελληνική πολιτεία. Μέχρι πρότινος µέχρι τη νο-
µοθέτηση αυτού υπάρχουν τέσσερις υπάλληλοι του ΥΠΕΞ, οι
οποίοι είναι στο Ινστιτούτο Βενετίας και τους πληρώνει το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. Με τη νοµοθέτηση αυτή για πρώτη φορά µπαί-
νει υπάλληλος από το Υπουργείο Παιδείας και δύο από το ΥΠΕΞ.
Άρα έχει κόστος για το ελληνικό δηµόσιο. Δεν είναι ότι δεν έχει
κόστος και είναι µόνο αυτοχρηµατοδοτούµενο. Υπήρχε βοήθεια. 

Σε σχέση µε το αν δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί κάποτε
και τι θα γίνει τότε, υπάρχει πρόβλεψη µέσα στον νόµο. Γιατί το
άκουσα και το έχουµε πάρει υπ’ όψιν µας. Υπάρχει µέσα η πρό-
βλεψη, να πάρει κρατική χορηγία από το ελληνικό κράτος. Υπάρ-
χει αυτή η πρόβλεψη. Δεν το κόβουµε αυτό. Δεν λέµε δηλαδή:
«τέρµα εσείς, είστε αυτό και τελειώσαµε, κάντε ό,τι θέλετε».
Υπάρχει πρόβλεψη µέσα στον νόµο, γιατί υπάρχει χρηµατοδό-
τηση και από το ελληνικό κράτος.

Θεωρώ ότι το κλειδί των τοποθετήσεων που ακούστηκαν, που
διαβάστηκαν δυο φορές µάλιστα -και εγώ θεωρώ ότι είναι και έλ-
λειψη επιχειρηµάτων, το να λες συνέχεια για την κ. Αρβελέρ- δη-
λαδή οι λέξεις-κλειδί στις δηλώσεις της κ. Αρβελέρ είναι «όπως
πληροφορήθηκα». Αυτοί που την πληροφόρησαν, νοµίζω ότι της
έδωσαν κακές πληροφορίες.

Θα ήθελα να διαβάσει πώς είναι το νοµοσχέδιο και αν θέλει να
το συζητήσουµε. Νοµίζω ότι το κλειδί είναι οι λέξεις «όπως πλη-
ροφορήθηκα». Αυτοί που της τα είπαν, δεν της τα είπαν καλά.
Γιατί, πραγµατικά, ούτε τα κλειδιά του ινστιτούτου θέλουµε ούτε
κανείς άλλος τα θέλει ούτε είναι στο ένα Υπουργείο ή στο άλλο. 

Είναι η ελληνική Κυβέρνηση, η οποία για πρώτη φορά βάζει τις
βάσεις. Είµαι υπερήφανος. Θεωρώ ότι δεν χάσαµε καµµία ευκαι-
ρία. Διάθεση συνεργασίας να υπάρχει όλων των εµπλεκοµένων,
έτσι ώστε το ινστιτούτο αυτό να συνεχίσει τη λαµπρή πορεία, που
είχε και στο προηγούµενο διάστηµα.

Θέλω να ευχαριστήσω και τους συνεργάτες µου εδώ και την
Ελληνική Ορθόδοξη Κοινότητα της Βενετίας και όλους όσοι συµ-
µετείχαν στον διάλογο αυτό και τους πρέσβεις και τους προξέ-
νους και τα στελέχη από το Υπουργείο Παιδείας και από το Υ-
πουργείο Εξωτερικών, για το ότι φτάσαµε µέχρι εδώ. 

Όσον αφορά -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- στα δύο
θέµατα, δεν µπορώ να κάνω δεκτές τώρα τις νοµοτεχνικές. Σαν
δήλωση, όµως, Υπουργού εδώ στο Σώµα λέω ότι µε τη λήξη στο
τρίµηνο που βάλαµε για τον πρόεδρο και τα όργανα, σε έξι µήνες
δεσµευόµαστε ως Κυβέρνηση, να έχει τελειώσει ο κανονισµός.
Αυτή την στιγµή δεν µπορώ να το κάνω. Αν είναι τόσο σηµαντικό,
µπορούµε να το νοµοθετήσουµε µετά.

Επίσης για το επιστηµονικό συµβούλιο, ναι, συµφωνούµε µ’
αυτό που είπε ο κ. Ξυδάκης. 

Τελειώνοντας, θα αναφερθώ σε τρία πράγµατα. Καταλαβαίνω

ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -και ο κ. Κουµουτσάκος και
ο κ. Λοβέρδος- επιχείρησαν να απαντήσουν σε αυτά που απάν-
τησε το Υπουργείο Εξωτερικών ή και συνολικά η Κυβέρνηση σε
µια συζήτηση που έγινε την Δευτέρα, της οποίας τα αποτελέ-
σµατα σταµατήσαν µια παραφιλολογία και µια συσκότιση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δοθήκαν οι απαντήσεις. Το να ξα-
ναγίνεται προσπάθεια, είναι ένα ξαναζεσταµένο φαγητό, το
οποίο δεν περνάει πλέον στον κόσµο.

Όσον αφορά τώρα κάποια προσωπικά κ.λπ., ας έχετε λίγη
υποµονή, θα έρθει και ο Υπουργός, θα τα πείτε.

Ωστόσο το ότι και ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Κουµουτσάκος έφε-
ραν εδώ την ειδική εξουσιοδότηση για να δουν τα έγγραφα, θεω-
ρώ ότι δεν είναι µια πράξη γραφειοκρατίας. Είναι µια πράξη ου-
σίας, γιατί σε τέτοια ζητήµατα καλό είναι να τηρούνται οι διαδι-
κασίες, γιατί δεν είναι τύπος. Είναι ταυτόχρονα και ουσία. Δεν
είναι γραφειοκρατία. Είναι ζήτηµα ουσίας και το καταλαβαίνετε.

Θα ήθελα να απαντήσω και στον κ. Καλαφάτη, ο οποίος ναι
µεν ζήτησε από εµένα να µεταφέρω στον κ. Κοτζιά, ωστόσο στο
δελτίο Τύπου του λέει ότι ζήτησε από εµένα να απαντήσω, τι είπε
ή τι δεν είπε ο Δήµαρχος Θεσσαλονίκης. Όπως έχω δηλώσει
εγώ, αφού µου το ζητάει έστω διά δελτίου Τύπου -δεν είναι εδώ-
καλύτερα θα ήταν ο δήµαρχος να πει ότι έκανε ένα ατόπηµα,
όµως µετά το ανασκεύασε και τελείωσε. Έκανε ένα ατόπηµα και
νοµίζω ότι το έχει κάνει και άλλες φορές, αλλά µετά ανασκεύασε.
Το ίδιο έκανε και ο Δήµαρχος Θεσσαλονίκης. Τα άλλα όλα τα
περί υπόπτων και υπόπτων συµπεριφορών νοµίζω ότι δεν στέ-
κουν στην πραγµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Θεωρώ τον εαυτό µου αρκετά υπεύθυνο. Κατέβαλα µια προσπά-
θεια όπως αναγνωρίστηκε, και ευχαριστώ όλα τα µέλη και τα
κόµµατα εδώ της Βουλής, επειδή κατέβαλαν συνθετική προσπά-
θεια και αυτό είναι γνώρισµά µας στη νοµοθέτηση. 

Θα σας καλούσα, αυτό ακριβώς το κλίµα που εκφράστηκε για
να προχωρήσει το Ινστιτούτο Βενετίας, να εκφραστεί και στην
πράξη, γιατί και οι νόµοι γίνονται για τους ανθρώπους και οι άν-
θρωποι τούς εφαρµόζουν και αυτοί είναι που θα φέρουν την απο-
τελεσµατικότητά τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ελληνικό Ινστιτούτο
Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντι-
νών και Μεταβυζαντινών Σπουδών και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1
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έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1362 και ειδικό 21 ως έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1362 και ειδικό 21 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1363 και ειδικό 22 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1363 και ειδικό 22 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1364 και ειδικό 23 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1364 και ειδικό 23 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1365 και ειδικό 24 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1365 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1366 και ειδικό 25 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1366 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ελ-

ληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ελλη-

νικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπου-
δών και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Νοµική Μορφή - Έδρα - Σκοπός - Εποπτεία

1. Το «Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών
Σπουδών» (Ινστιτούτο), το οποίο συστάθηκε µε το πρώτο εδάφιο
του άρθρου 1 του ν. 1766/1951 «Περί συστάσεως εν Βενετία Ελ-
ληνικού Ινστιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών»
(Α’ 114), αποτελεί ελληνικό νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.) και έχει την έδρα του στη Βενετία της Ιταλίας.

2. Σκοπό του Ινστιτούτου αποτελεί η προαγωγή των Βυζαντι-
νών και Μεταβυζαντινών Σπουδών. Στο πλαίσιο του σκοπού
αυτού, το Ινστιτούτο:

α) Αναδεικνύει τις εν γένει ιστορικές, φιλολογικές και άλλες
συναφείς πτυχές του ελληνικού πολιτισµού κατά τους βυζαντι-
νούς και µεταβυζαντινούς χρόνους, καθώς και δι’ αυτών προάγει
την πολιτιστική διπλωµατία, µέσω διοργάνωσης, µεταξύ άλλων,
διεθνών εκδηλώσεων, σεµιναρίων και εκθέσεων,

β) παρέχει εκπαιδευτικά προγράµµατα,
γ) διαχειρίζεται το χαρτώο, αναλογικό και ψηφιακό αρχειακό

υλικό, καθώς και άλλα πολυµέσα που διαθέτει,
δ) διασυνδέεται µε αναγνωρισµένα ελληνικά και διεθνή εκπαι-

δευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα, µε φορείς εποπτικών µέσων
και βάσεων δεδοµένων και οργανώνει µε τους παραπάνω κοινές
εκδηλώσεις και δραστηριότητες,

ε) προβαίνει σε διεθνείς εκδοτικές δραστηριότητες και
στ) αξιοποιεί µε ενδεδειγµένο τρόπο το µουσειακό υλικό του.
3. Για την εκπλήρωση των ανωτέρω το Ινστιτούτο: 
α) Παρέχει υποτροφίες σε ερευνητές, οι οποίοι είναι πτυχιού-

χοι ανώτατου ελληνικού ή οµοταγούς αλλοδαπού ιδρύµατος,
καθώς και φιλοξενία σε επισκέπτες ερευνητές, κατά τα οριζό-
µενα στον Οργανισµό του,

β) συµµετέχει στα διεθνή δίκτυα διάδοσης εκπαιδευτικών και
πολιτιστικών προγραµµάτων, καθώς και στα διεθνή δίκτυα εκπαι-
δευτικών δράσεων στους τοµείς δράσης του, 

γ) διοργανώνει προγράµµατα και εκδηλώσεις συναφείς µε το
αντικείµενο δράσης του και 

δ) προβάλλει το αρχειακό και άλλο µουσειακό υλικό του.
4. Το Ινστιτούτο υπάγεται στη γενική εποπτεία του Υπουργείου

Εξωτερικών και, όσον αφορά στη µορφωτική και εκπαιδευτική
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δραστηριότητά του, στην εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Άρθρο 2
Εποπτική Επιτροπή

1. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, για την κατά το
προηγούµενο άρθρο εποπτεία του Ινστιτούτου, συγκροτείται στο
Υπουργείο Εξωτερικών πενταµελής άµισθη Εποπτική Επιτροπή
από τα ακόλουθα µέλη:

α) Τον Προϊστάµενο της, συναφούς µε το αντικείµενο του Ιν-
στιτούτου, Διεύθυνσης του Υπουργείου Εξωτερικών µε τον ανα-
πληρωτή του.

β) Ένα πρόσωπο µε αποδεδειγµένη γνώση και εµπειρία στα
θέµατα που άπτονται του σκοπού του Ινστιτούτου µε τον ανα-
πληρωτή του, οι οποίοι ορίζονται από τον Υπουργό Εξωτερικών. 

γ) Δύο (2) µέλη Δ.Ε.Π. ελληνικού Α.Ε.Ι. ή ερευνητές ελληνικών
Ερευνητικών Κέντρων, πρώτης ή δεύτερης βαθµίδας, µε τους
αναπληρωτές τους, οι οποίοι ορίζονται από τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

δ) Ένα (1) µέλος Δ.Ε.Π. ελληνικού Α.Ε.Ι. µε τον αναπληρωτή
του ή έναν (1) Ερευνητή ελληνικού Ερευνητικού Κέντρου µε τον
αναπληρωτή του, οι οποίοι επιλέγονται από τους Υπουργούς
Εξωτερικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κατόπιν
δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος.

2. Σε περίπτωση µη εκδήλωσης ενδιαφέροντος για το υπό πε-
ρίπτωση δ’ της προηγούµενης παραγράφου µέλους, τη θέση του
καταλαµβάνει πρόσωπο µε αποδεδειγµένη γνώση και εµπειρία
στα θέµατα που άπτονται του σκοπού του Ινστιτούτου, το οποίο
ορίζεται µε τον αναπληρωτή του, µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εξωτερικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

3. Η Εποπτική Επιτροπή, κατά την πρώτη συνεδρίασή της, η
οποία ορίζεται στην πράξη συγκρότησής της, εκλέγει από τα
µέλη της, σε µυστική ψηφοφορία και µε απλή πλειοψηφία, τον
Πρόεδρο αυτής. Σε περίπτωση αδυναµίας εκλογής Προέδρου
κατά την πρώτη συνεδρίαση, ορίζεται ως Πρόεδρος ένα εκ των
µελών της µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Χρέη γραµµατέα της Επο-
πτικής Επιτροπής ασκεί υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών.

4. Η θητεία των µελών της Εποπτικής Επιτροπής είναι τριετής
και δύναται να ανανεώνεται για µία µόνο φορά µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών. Οι συνεδριάσεις της Επιτροπής πραγµα-
τοποιούνται στο Υπουργείο Εξωτερικών και κατά περίπτωση
στην έδρα του Ινστιτούτου.

5. Η ιδιότητα µέλους της Εποπτικής Επιτροπής είναι ασυµβί-
βαστη µε την ιδιότητα του διατελέσαντος σε θέση οργάνου διοί-
κησης ή προσωπικού του Ινστιτούτου.

6. Πέραν της ασκούµενης εποπτείας, η Εποπτική Επιτροπή δύ-
ναται να υποβάλει προς το Ινστιτούτο προτάσεις και εισηγήσεις
για την αποτελεσµατικότερη υλοποίηση του σκοπού του.  Ο Πρό-
εδρος του Ινστιτούτου υποχρεούται, τουλάχιστον κατ’ έτος, να
καταθέτει ενώπιον της Εποπτικής Επιτροπής αναλυτική έκθεση
των πεπραγµένων του Ινστιτούτου.

Άρθρο 3
Όργανα Διοίκησης Ινστιτούτου

Τα όργανα διοίκησης του Ελληνικού Ινστιτούτου Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Σπουδών είναι:

α) ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου και
β) η Διαχειριστική Επιτροπή.

Άρθρο 4
Πρόεδρος του Ινστιτούτου

1. Ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου ασκεί τη γενική και µορφωτική
διεύθυνση του Ινστιτούτου, ρυθµίζει τη συνολική εσωτερική λει-
τουργία του, πράττει καθετί το αναγκαίο, απαραίτητο και ενδε-
δειγµένο, σύµφωνα µε τον εν γένει σκοπό του, για τις σχέσεις
του Ινστιτούτου µε κάθε άλλο κράτος, φορέα, αρχή, νοµικό πρό-

σωπο δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου και το εκπροσωπεί ενώπιον
πάσης δικαστικής, διοικητικής ή φορολογικής αρχής, όπως επί-
σης και ενώπιον κάθε πιστωτικού ιδρύµατος τόσο της ελληνικής
και της ιταλικής επικράτειας, όσο και διεθνώς. Ο Πρόεδρος µε-
ριµνά για την εκπλήρωση των σκοπών του Ινστιτούτου, κατά τα
ως άνω οριζόµενα.

2. Ως Πρόεδρος του Ινστιτούτου διορίζεται µέλος Δ.Ε.Π. πρώ-
της ή δεύτερης βαθµίδας ελληνικού Α.Ε.Ι. ή αναγνωρισµένου εκ-
παιδευτικού ιδρύµατος της αλλοδαπής, ή ερευνητής πρώτης ή
δεύτερης βαθµίδας ελληνικού Πανεπιστηµίου ή αναγνωρισµένου
εκπαιδευτικού ιδρύµατος της αλλοδαπής ή Ερευνητής ελληνικού
ή αναγνωρισµένου αλλοδαπού Ερευνητικού Κέντρου µε συναφές
αντικείµενο µε τους σκοπούς του Ινστιτούτου, µε διακεκριµένο
επιστηµονικό έργο και αποδεδειγµένη διοικητική εµπειρία, συ-
ναφή προς τους σκοπούς και τις δραστηριότητες του Ινστιτού-
του, που διαθέτει την ελληνική ιθαγένεια. Ο Πρόεδρος είναι
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης µε µόνιµη διαµονή
στην έδρα του Ινστιτούτου.

3. Ο διορισµός του Προέδρου πραγµατοποιείται, κατόπιν δη-
µόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Εξωτερικών και Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων. Η απόφαση εκδίδεται µετά από εισήγηση της
Εποπτικής Επιτροπής. Για τη σύνταξη της εισήγησής της, η Επο-
πτική Επιτροπή λαµβάνει υπ’ όψιν τη σχετική εισήγηση άµισθης
τριµελούς επιτροπής αξιολόγησης που συστήνει η ίδια µε από-
φασή της και απαρτίζεται από καθηγητές πρώτης βαθµίδας ή
αναπληρωτές καθηγητές ελληνικού Α.Ε.Ι. ή αναγνωρισµένου εκ-
παιδευτικού ιδρύµατος της αλλοδαπής ή ερευνητές  πρώτης ή
δεύτερης βαθµίδας ελληνικού ή αναγνωρισµένου αλλοδαπού
Ερευνητικού Κέντρου µε συναφές αντικείµενο µε τους σκοπούς
του Ινστιτούτου. Η διαδικασία υποβολής της εισήγησης οφείλει
να έχει ολοκληρωθεί εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριών (3)
µηνών από την έκδοση της δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης
ενδιαφέροντος από τους Υπουργούς, ειδάλλως η εισήγηση της
Εποπτικής Επιτροπής υποβάλλεται χωρίς προηγούµενη σχετική
εισήγηση. Η απόφαση διορισµού του Προέδρου δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

4. Η θητεία του Προέδρου του Ινστιτούτου είναι τετραετής και
δύναται να παρατείνεται για ακόµη δύο (2) έτη µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εξωτερικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων. Η επιλογή του ίδιου προσώπου στη θέση αυτή δεν επι-
τρέπεται. Ο διοριζόµενος στη θέση αυτή τελεί, για όσο χρόνο
διαρκεί η θητεία του στο Ινστιτούτο, σε αναστολή άσκησης των
καθηκόντων του ως µέλος Δ.Ε.Π., σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις.

5. Ο Πρόεδρος λαµβάνει αποδοχές ηµεδαπής και επίδοµα
υπηρεσίας αλλοδαπής, µε όλα τα νόµιµα επιδόµατα και προσαυ-
ξήσεις, αντίστοιχα µε αυτά του Συµβούλου Πρεσβείας Β’ που
υπηρετεί στην Πρεσβεία της Ρώµης. Η µισθοδοσία του Προ-
έδρου καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του Ινστιτούτου.

6. Ο διοριζόµενος κατά τα ανωτέρω Πρόεδρος του Ινστιτού-
του, έως την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που προβλέ-
πεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 8 του παρόντος, υπο-
χρεούται να λάβει κάθε απαιτούµενη πρωτοβουλία και να προβεί
σε κάθε αναγκαία και απαραίτητη ενέργεια για την απογραφή
της κινητής, ακίνητης και εν γένει περιουσίας του Ινστιτούτου,
µε ειδική αναφορά στους τρόπους αξιοποίησής της, σε συνερ-
γασία µε την προβλεπόµενη στο άρθρο 5 του παρόντος Διαχει-
ριστική Επιτροπή. Το πόρισµα της απογραφής υποχρεούται να
γνωστοποιήσει στον Υπουργό Εξωτερικών εντός έξι (6) µηνών
από την ανάληψη των καθηκόντων του. Η απογραφή διενεργείται
υποχρεωτικά ετησίως και το πόρισµά της υποβάλλεται στην αρ-
µόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Εξωτερικών.

Άρθρο 5
Διαχειριστική Επιτροπή

1. Συστήνεται στην έδρα του Ινστιτούτου άµισθη τριµελής Δια-
χειριστική Επιτροπή η οποία είναι αρµόδια για την οικονοµική
διαχείριση του Ινστιτούτου και συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών.
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2. Ως µέλη της Διαχειριστικής Επιτροπής ορίζονται:
α) ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου, που προεδρεύει και της Επι-

τροπής, µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος υποδεικνύεται από
τον ίδιο,

β) ο έλληνας Πρέσβης στη Ρώµη µε τον αναπληρωτή του, ο
οποίος υποδεικνύεται από τον ίδιο και

γ) ο Πρόεδρος της Ελληνικής Ορθόδοξης Κοινότητας Βενε-
τίας µε τον αναπληρωτή του, επίσης µέλος της Ελληνικής Ορθό-
δοξης Κοινότητας Βενετίας, ο οποίος υποδεικνύεται από τον ίδιο.

3. Ο κατά τα οριζόµενα στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1
του επόµενου άρθρου, Οικονοµικός Διευθυντής συµµετέχει,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, στη Διαχειριστική Επιτροπή και εισηγεί-
ται σχετικά µε τα θέµατα που αφορούν στην οικονοµική κατά-
σταση του Ινστιτούτου και παρέχει κάθε απαραίτητη πληροφορία
για τον πλήρη και αποτελεσµατικό έλεγχο και τη διαχείριση που
διενεργεί η Επιτροπή του παρόντος άρθρου στο πλαίσιο των κα-
θηκόντων της.

4. Η Διαχειριστική Επιτροπή δύναται να καλεί, κατά τις τακτι-
κές ή και έκτακτες συνεδριάσεις της, µέλη του προσωπικού του
Ινστιτούτου ή και τρίτα πρόσωπα, εφόσον αυτό κρίνεται ανα-
γκαίο. Χρέη γραµµατέα της Διαχειριστικής Επιτροπής εκτελεί ο
Γραµµατέας που προβλέπεται στην υποπερίπτωση αα’ της περί-
πτωσης β’ της παραγράφου 1 του επόµενου άρθρου.

Άρθρο 6
Προσωπικό Ινστιτούτου

1. Οι οργανικές θέσεις του προσωπικού του «Ελληνικού Ινστι-
τούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών» είναι οι εξής:

α) Συνιστάται µια (1) θέση Οικονοµικού Διευθυντή στην οποία
διορίζεται πρόσωπο µε αποδεδειγµένη, τουλάχιστον τριετή εµ-
πειρία και γνώση στο αντικείµενο των οικονοµικών, λογιστικών
και φορολογικών θεµάτων. Ο Οικονοµικός Διευθυντής πρέπει να
διαθέτει την ελληνική ιθαγένεια, να είναι κάτοχος πτυχίου τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης συναφούς µε το αντικείµενο απασχόλησής
του στη θέση αυτή και να είναι γνώστης της ιταλικής γλώσσας.
Η επιλογή του Οικονοµικού Διευθυντή ενεργείται κατόπιν δηµό-
σιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών µετά από εισήγηση τριµελούς επιτροπής
που συγκροτεί προς τούτο ο Υπουργός Εξωτερικών και η οποία
αποτελείται από τον Πρόεδρο του Ινστιτούτου και τα προβλεπό-
µενα στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 1 του άρθρου
2 µέλη. Η επιτροπή, για τη σύνταξη της σχετικής εισήγησης,
πραγµατοποιεί έλεγχο πλήρωσης των προβλεπόµενων στην πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, καθώς και των οριζόµενων
στο ν. 3528/2007 «Κύρωση του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.» (Α’
26) προσόντων. Η θητεία του Οικονοµικού Διευθυντή είναι τριε-
τής και µπορεί να ανανεώνεται για δύο (2) επιπλέον έτη µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών. Η επιλογή του ίδιου προσώπου
στη θέση αυτήν δεν επιτρέπεται. Ο Οικονοµικός Διευθυντής µπο-
ρεί να παυθεί οποτεδήποτε, µε αιτιολογηµένη απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από γνώµη της
Διαχειριστικής Επιτροπής, για λόγους υπηρεσιακής ανεπάρκειας
ή πληµµελούς και αναποτελεσµατικής άσκησης των καθηκόντων
του. Ο Οικονοµικός Διευθυντής του Ινστιτούτου είναι πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης και λαµβάνει αποδοχές ηµεδα-
πής και επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής, µε όλα τα νόµιµα επιδό-
µατα και προσαυξήσεις, αντίστοιχα µε αυτά του Ακολούθου
Πρεσβείας στην Πρεσβεία της Ρώµης, µε µόνιµη διαµονή στην
έδρα του Ινστιτούτου. Η µισθοδοσία του Οικονοµικού Διευθυντή
καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του Ινστιτούτου.

β) Θέσεις διοικητικού προσωπικού: 
αα) Μία (1) θέση Γραµµατέα που καλύπτεται από µόνιµο υπάλ-

ληλο του κλάδου ΠΕ Διοικητικών του Υπουργείου Εξωτερικών,
µε µόνιµη διαµονή στην έδρα του Ινστιτούτου, που λαµβάνει τις
αποδοχές της ηµεδαπής µε τις προσαυξήσεις και τα επιδόµατα
υπηρεσίας στην αλλοδαπή, κατά τις εκάστοτε ισχύουσες διατά-
ξεις για τους υπηρετούντες υπαλλήλους σε αρχές της εξωτερι-
κής υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών. Η µισθοδοσία του
ανωτέρω υπαλλήλου καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του

Υπουργείου Εξωτερικών.
ββ) Μία (1) θέση υπαλλήλου, κατόχου πτυχίου τριτοβάθµιας

εκπαίδευσης, που καλύπτεται από επιτόπιο προσωπικό, µε µό-
νιµη διαµονή στην έδρα του Ινστιτούτου, µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου κατά τα οριζόµενα στην
παρ. 2 του άρθρου 149 του ν. 3566/2007 «Κύρωση ως Κώδικα
του «Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών»» (Α’117), µε αν-
τικείµενο απασχόλησης τη διοικητική υποστήριξη του Ινστιτού-
του. Η µισθοδοσία του ανωτέρω υπαλλήλου καλύπτεται από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών. 

γγ) Μία (1) θέση Βιβλιοθηκονόµου ή Αρχειονόµου που καλύ-
πτεται από µόνιµο υπάλληλο του κλάδου Βιβλιοθηκονόµων ή Αρ-
χειονόµων ή άλλου συναφούς κλάδου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε µόνιµη διαµονή στην έδρα του
Ινστιτούτου, που λαµβάνει τις αποδοχές της ηµεδαπής, µε τις
προσαυξήσεις και τα επιδόµατα υπηρεσίας στην αλλοδαπή, κατά
τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις για τους υπηρετούντες υπαλ-
λήλους στο εξωτερικό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων. Η µισθοδοσία του ανωτέρω υπαλλήλου καλύ-
πτεται από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων.

γ) Τρεις (3) θέσεις Βοηθητικού Προσωπικού: 
Μία (1) θέση καθαρίστριας και δύο (2) θέσεις φυλάκων, που

καλύπτονται µε προσωπικό εξωτερικής υπηρεσίας που προσλαµ-
βάνεται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, η οποία διέπεται από την ελληνική εργατική νοµοθεσία και
οι τυχόν ανακύπτουσες εργατικές διαφορές επιλύονται από τα
αρµόδια δικαστήρια της Ελλάδας. Το προσωπικό αυτό παρέχει
τις υπηρεσίες του στην έδρα του Ινστιτούτου και η µισθοδοσία
του καλύπτεται από τον προϋπολογισµό αυτού.

2. Η πρόσληψη στο Ινστιτούτο εξωτερικών συνεργατών µε
σύµβαση έργου, πραγµατοποιείται, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στον Οργανισµό του Ινστιτούτου, µε σχετική απόφαση
του Προέδρου αυτού, µετά από έγκριση της Διαχειριστικής Επι-
τροπής και η µισθοδοσία τους καλύπτεται από τον προϋπολογι-
σµό του Ινστιτούτου.

Άρθρο 7
Πόροι του Ινστιτούτου

1. Το «Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών
Σπουδών» είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο και η οικονοµική του
διαχείριση πραγµατοποιείται βάσει των αρχών δηµοσιονοµικής
διαχείρισης και εποπτείας, καθώς και το δηµόσιο λογιστικό της
κείµενης ελληνικής νοµοθεσίας.

2. Πόροι του Ινστιτούτου είναι:
α) έσοδα που προέρχονται από την εκµετάλλευση και αξιοποί-

ηση της κινητής και ακίνητης περιουσίας του,
β) έσοδα από την πώληση βιβλίων και εντύπων, από την πώ-

ληση εισιτηρίων, καθώς και από την πάσης φύσεως δραστηριό-
τητα του Ινστιτούτου από την παροχή υπηρεσιών ή εκτέλεση
έργων,

γ) εισφορές και λοιπές παροχές των συµµετεχόντων στις εκ-
δηλώσεις, τα προγράµµατα, τα συνέδρια, τα σεµινάρια ή τις ηµε-
ρίδες που οργανώνει το Ινστιτούτο, καθώς και οι εισφορές αυτών
που κάνουν χρήση των εν γένει εγκαταστάσεων και υπηρεσιών
αυτού,

δ) δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοτήµατα και πάσης φύσεως
µεταβιβάσεις περιουσιακών στοιχείων από χαριστική αιτία, που
γίνονται προς το Ινστιτούτο από οποιοδήποτε ηµεδαπό ή αλλο-
δαπό φυσικό ή νοµικό πρόσωπο,

ε) τόκοι από καταθέσεις του Ινστιτούτου σε τράπεζες ή άλλους
πιστωτικούς οργανισµούς,

στ) επιχορηγήσεις, παροχές ή κονδύλια, όπως ενδεικτικά, κον-
δύλια από κρατικούς ή άλλους ηµεδαπούς ή αλλοδαπούς δηµό-
σιους ή ιδιωτικούς φορείς, κονδύλια από ευρωπαϊκούς και
διεθνείς οργανισµούς και προγράµµατα,

ζ) επιχορηγήσεις ή χρηµατοδοτήσεις από φορείς του δηµο-
σίου ή ιδιωτικού τοµέα, από κληροδοτήµατα, καθώς και από προ-
κηρύξεις εδρών (endowments) και σχετικές προσκλήσεις ενδια-
φέροντος για τη χρηµατοδότησή του µέσω εισφορών,
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η) οποιαδήποτε άλλη περιοδική ή εφάπαξ απόδοση οποιουδή-
ποτε περιουσιακού στοιχείου ή επένδυσης που περιέρχεται στο
Ινστιτούτο και δεν κατονοµάζεται ειδικώς, καθώς και

θ) πρόσοδοι από εκπαιδευτικά προγράµµατα.
3. Η αδυναµία εκπλήρωσης των οικονοµικών υποχρεώσεων

του Ινστιτούτου, σε καµία περίπτωση δεν δηµιουργεί οποιαδή-
ποτε ευθύνη του ελληνικού Δηµοσίου.

Άρθρο 8
Οργανισµός Ινστιτούτου

1. Ο Οργανισµός του Ινστιτούτου εγκρίνεται από την Εποπτική
Επιτροπή µετά από σχετική εισήγηση της Διαχειριστικής Επιτρο-
πής. Ο Οργανισµός κυρώνεται και τίθεται σε ισχύ µε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών Εξωτερικών
και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η ίδια διαδικασία
ακολουθείται και για την τροποποίηση του Οργανισµού.

2. Με τον Οργανισµό ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν
στην εσωτερική οργάνωση και τη λειτουργία του Ινστιτούτου και
ιδίως: 

α) η εκπλήρωση των σκοπών του Ινστιτούτου,
β) η διάρθρωση των υπηρεσιών του Ινστιτούτου,
γ) οι επιµέρους αρµοδιότητες της Εποπτικής Επιτροπής, των

οργάνων διοίκησης και του προσωπικού,
δ) η πρόσληψη εξωτερικών συνεργατών µε σύµβαση έργου,
ε) τα προσόντα, τα δικαιώµατα, τα καθήκοντα και ο πειθαρχι-

κός έλεγχος του προσωπικού, καθώς και
στ) ο προϋπολογισµός, ο απολογισµός και η εν γένει διαχεί-

ριση των οικονοµικών του Ινστιτούτου.
3. Για την υποστήριξη στο σχεδιασµό του επιστηµονικού και

ερευνητικού έργου του Ινστιτούτου, καθώς και στη διαδικασία
επιλογής των υποτρόφων και φιλοξενουµένων, στον Οργανισµό
προβλέπεται η συγκρότηση άµισθου επιστηµονικού συµβουλίου,
ορίζεται η σύνθεση αυτού, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για τη λειτουργία του.

Άρθρο 9
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών και του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού ρυθµίζεται κάθε θέµα που αφορά σε προβλεπόµενες
δράσεις του Ινστιτούτου.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του κατά περί-
πτωση συναρµόδιου Υπουργού ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα
που αφορά στις διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 10
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως τη θέση σε ισχύ του προβλεπόµενου στο άρθρο 8 Ορ-
γανισµού, τα θέµατα που αφορούν στην εσωτερική οργάνωση
και λειτουργία του Ινστιτούτου ρυθµίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών και του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού.

2. Η θητεία των υπηρετούντων µελών στη διοίκηση του Ινστι-
τούτου και στην Εποπτική Επιτροπή λήγει αυτοδίκαια µε τον ορι-
σµό ή την επιλογή των νέων µελών τους που πραγµατοποιείται
το αργότερο εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 11
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως καταργούνται:

α) ο ν. 1766/1951 «Περί συστάσεως εν Βενετία Ελληνικού Ιν-
στιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών» (Α’ 114),
εκτός του πρώτου εδαφίου του άρθρου 1 αυτού και

β) το άρθρο 63 του ν. 3566/2007 «Κύρωση ως Κώδικα του Ορ-
γανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών» (Α’ 117).

2. Από την έκδοση του Οργανισµού που προβλέπεται στο
άρθρο 8 ή την έκδοση της απόφασης του Υπουργού Εξωτερικών
που προβλέπεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 10, καταργείται
το β.δ. 720/1966 «Περί Οργανισµού του εν Βενετία Ελληνικού Ιν-
στιτούτου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Σπουδών» (Α’ 174).

Άρθρο 12

Η περίπτωση δ’ της παρ. 6 του άρθρου 34 του ν. 3699/2008
(Α’ 199) αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) τα ειδικότερα καθήκοντα και τις υποχρεώσεις: αα) του εκ-
παιδευτικού προσωπικού που υπηρετεί σε ΣΜΕΑΕ, ΚΕΔΔΥ ή Τµή-
µατα Ένταξης ή που συµµετέχει σε προγράµµατα παράλληλης
στήριξης - συνεκπαίδευσης και παροχής διδασκαλίας κατ’ οίκον
και ββ) του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και του Ειδικού
Βοηθητικού Προσωπικού που υπηρετεί σε ΣΜΕΑΕ και ΚΕΔΔΥ ή
σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας, γενικής ή επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης.»

Άρθρο 13

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4481/2017
(Α’ 100) τροποποιείται, από την έναρξη ισχύος του ν. 4481/2017,
ως εξής:

«Επίσης, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 12 του άρθρου
53 και της παραγράφου 15 του παρόντος άρθρου, καταργούνται
τα άρθρα 54 έως 58 του ν. 2121/1993 και η παρ. 3 του άρθρου
72 του ν. 2121/1993.»

Άρθρο 14

Στο άρθρο 2 του ν. 4473/2017 (Α’ 78) προστίθεται παράγρα-
φος 3 ως εξής:

«3. Η προθεσµία της παραγράφου 1 παρατείνεται για τα όρ-
γανα διοίκησης του Τ.Ε.Ι. Αθήνας και του Τ.Ε.Ι. Πειραιά έως την
31η Ιανουαρίου 2018. Η προθεσµία αυτή µπορεί να παρατείνεται
εκ νέου για δύο ακόµη φορές µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η παράταση θητείας της πα-
ρούσας αφορά και στα όργανα διοίκησης των δύο ως άνω Τ.Ε.Ι.
η θητεία των οποίων λήγει οποτεδήποτε έως την 31η Ιανουαρίου
2018.»

Άρθρο 15

Η θητεία των υπηρετούντων µελών της Διοικούσας Επιτροπής
Πρότυπων Πειραµατικών Σχολείων (Δ.Ε.Π.Π.Σ.), κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, παρατείνεται έως την έκδοση νέας υπουρ-
γικής απόφασης βάσει της παρ. 1 του άρθρου 40 του ν. 3966/
2011 (Α’ 118) και όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2018.

Άρθρο 16

1.  Το άρθρο 3 του ν. 4115/2013 (Α’ 24) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Τα όργανα διοίκησης του «Ιδρύµατος Νεολαίας και Δια Βίου
Μάθησης» είναι το Διοικητικό Συµβούλιο και ο Πρόεδρος του Δι-
οικητικού Συµβουλίου.»

2.  Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4115/2013 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Το «Ίδρυµα Νεολαίας και Δια Βίου Μάθησης» διοικείται
από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο προσώπων εγνωσµένου κύ-
ρους και διακριθέντων στο δηµόσιο βίο, µε σπουδές και εµπειρία
συναφείς προς τους σκοπούς του ιδρύµατος, που ορίζεται µε
απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε τριετή θητεία. Με την ίδια απόφαση ορί-
ζονται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Ιδρύµατος. Ένα από τα µέλη του Διοικητικού Συµ-
βουλίου είναι ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων στο Ίδρυµα, ο
οποίος ορίζεται από τον οικείο Σύλλογο εργαζοµένων ή, εφόσον
αυτός δεν υπάρχει, µε καθολική ψηφοφορία των εργαζοµένων
στο ίδρυµα.»
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3. Καταργείται η παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4115/2013.
4. Η παρ. 6 του άρθρου 4 του ν. 4115/2013 αντικαθίσταται ως

εξής:
«6. Εισηγητής ορίζεται από τον Πρόεδρο του Δ.Σ. για κάθε

θέµα που συζητείται στο Δ.Σ..»
5.  Η παρ. 13 του άρθρου 4 του ν. 4115/2013 αντικαθίσταται

ως εξής:
«13. Το Δ.Σ. µπορεί µε απόφασή του να µεταβιβάζει αρµοδιό-

τητές του στον Πρόεδρο του Δ.Σ.. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. δεν έχει
δικαίωµα ψήφου, όταν πρόκειται για τη λήψη απόφασης για τη
µεταβίβαση αρµοδιοτήτων του Δ.Σ. σε αυτόν.»

6.  Η περίπτωση β’ του άρθρου 7 του ν. 4115/2013 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«β) Η κατανοµή των αρµοδιοτήτων του Προέδρου και των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, καθώς και των υπηρεσιών
του Ιδρύµατος.»

7.  Η περίπτωση Α’του άρθρου 10 του ν. 4115/2013 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Α) Επίπεδο Ανώτατης Διοίκησης
Περιλαµβάνει το Διοικητικό Συµβούλιο και τις αυτοτελείς ορ-

γανωτικές µονάδες/ Συµβούλους που υπάγονται στο Διοικητικό
Συµβούλιο. Οι αυτοτελείς οργανωτικές µονάδες - οργανωτικοί
ρόλοι και οι Ειδικοί Σύµβουλοι του επιπέδου αυτού είναι:

Με υπαγωγή στο Διοικητικό Συµβούλιο:
- Νοµική Υπηρεσία (Επίπεδο Διεύθυνσης)
-Τµήµα Γραµµατείας Νοµικής Υπηρεσίας (Επίπεδο Τµήµατος,

µε υπαγωγή στη Νοµική Υπηρεσία)
- Υπεύθυνος Εσωτερικού Ελέγχου
- Τµήµα Γραµµατείας Διοικητικού Συµβουλίου (Επίπεδο Τµή-

µατος)
- Τµήµα Δηµοσιότητας και Προβολής (Επίπεδο Τµήµατος)
- Σύµβουλοι Διοίκησης
- Τµήµα Διαχείρισης Ποιότητας (Επίπεδο Τµήµατος)
- Τµήµα Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών (Επίπεδο Τµήµα-

τος).»
8. Στην παρ. 4 του άρθρου 11 του ν. 4115/2013, µετά τις λέξεις

«µε απόφαση του Δ.Σ.» διαγράφονται οι λέξεις «,ύστερα από Ει-
σήγηση του Διευθύνοντος Συµβούλου».

9. Καταργούνται τα δύο πρώτα εδάφια της παρ. 5 του άρθρου
3 του ν.δ. 572/1970 (Α’ 125), ενώ το τρίτο εδάφιο αντικαθίσταται
ως εξής:

«Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου προΐσταται των
Υπηρεσιών του Ιδρύµατος και τις διευθύνει.»

10. Η παρ. 2 του άρθρου 3Α του ν.δ. 572/1970 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Στο ΕΙΝ υφίστανται επίσης αυτοτελείς υπηρεσίες:
α) υπαγόµενες απευθείας στον Πρόεδρο του Διοικητικού του

Συµβουλίου, που είναι οι εξής: αα. Γραφείο Προέδρου, ββ. Τµή-
µα Γραµµατείας Διοικητικού Συµβουλίου, γγ. Τµήµα Δηµοσίων
Σχέσεων και Τύπου και

β) Το Τµήµα Εσωτερικού Ελέγχου, το οποίο υπάγεται στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο.»

11. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 3Γ
του ν.δ. 572/1970, µετά τη φράση «που υπάγεται απευθείας», οι
λέξεις «στον Διευθύνοντα Σύµβουλο» αντικαθίστανται µε τις λέ-
ξεις «στο Διοικητικό Συµβούλιο».

Άρθρο 17
Τροποποίηση του ν. 4472/2017 (Α’ 74)

1. Μετά το άρθρο 161 του ν. 4472/2017 (Α’74) προστίθεται
άρθρο 161Α, ως εξής:

«Άρθρο 161Α
Ρύθµιση θεµάτων κρατήσεων και εισφορών 

υπέρ των φορέων που εποπτεύονται 
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας

1. Με κοινές αποφάσεις των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουρ-
γών και του Υπουργού Οικονοµικών που εκδίδονται κατόπιν ει-
σήγησης των οικείων Διοικητικών Συµβουλίων ή Διοικουσών Επι-

τροπών, καθορίζονται το ύψος, το ποσοστό και η βάση υπολογι-
σµού των προβλεπόµενων εισφορών και κρατήσεων υπέρ των
Μετοχικών Ταµείων Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας, των αν-
τίστοιχων Ειδικών Λογαριασµών και Κλάδων Οικονοµικής Ενίσχυ-
σης Μερισµατούχων επί των αποδοχών των µετόχων και των
λοιπών υπόχρεων στην καταβολή τους, της κράτησης του άρ-
θρου 7 του ν. 994/1949 (Α’136) επί των αποδοχών των εν ενερ-
γεία µετόχων του Μετοχικού Ταµείου Ναυτικού και της εισφοράς
της περίπτωσης ι’ του άρθρου 10 του ν. 1137/1946 (Α’ 113) επί
των αποδοχών των εν ενεργεία αξιωµατικών και ανθυπασπιστών,
µετόχων του Μετοχικού Ταµείου Στρατού. Με τις ίδιες αποφά-
σεις µπορεί να τροποποιούνται οι προβλεπόµενοι όροι διενέρ-
γειας των κρατήσεων ή καταβολής εισφορών του προηγούµενου
εδαφίου, να ρυθµίζονται οι όροι και η διαδικασία συµψηφισµών
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2. Οι αποφάσεις της παραγράφου 1 µπορεί να έχουν αναδρο-
µική ισχύ από την 1.1.2017, εφόσον εκδοθούν µέχρι 31.12.2018.»

2. Σε περίπτωση που τα ποσά των κρατήσεων που έχουν διε-
νεργηθεί και των εισφορών που έχουν καταβληθεί από την
1.1.2017 έως την έναρξη ισχύος των κοινών υπουργικών αποφά-
σεων που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση της προηγούµενης πα-
ραγράφου υπερβαίνουν τα ποσά που προκύπτουν από τον
υπολογισµό των κρατήσεων και εισφορών επί των αποδοχών που
λαµβάνουν οι αναφερόµενοι σε αυτήν, οι διαφορές συµψηφίζον-
ται µέχρι εξάλειψής τους µε επόµενες κρατήσεις ή εισφορές, αν-
τίστοιχα, επί των µηνιαίων αποδοχών τους.

3. Σε περίπτωση που από την 1.1.2017 έως την έναρξη ισχύος
των κοινών υπουργικών αποφάσεων που θα εκδοθούν κατ’ εξου-
σιοδότηση της παραγράφου 1, τα Μετοχικά Ταµεία Στρατού,
Ναυτικού και Αεροπορίας επέστρεψαν στους µετόχους κρατή-
σεις για το βοήθηµα για τη δηµιουργία οικογενειακής ή επαγγελ-
µατικής αυτοτέλειας των τέκνων τους, λόγω θανάτου των τέκνων
αυτών µετά την 1.1.2017, τυχόν διαφορές που προκύπτουν λόγω
του επανυπολογισµού των κρατήσεων, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της ίδιας παραγράφου, δεν αναζητούνται έναντι των λαβόντων
τις επιστραφείσες κρατήσεις.

4. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, πλην της παραγράφου 1, η ισχύς
της οποίας αρχίζει από την 1.1.2017.

Άρθρο 18
Καθορισµός ανώτατου ύψους εφάπαξ χρηµατικής 
αρωγής της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 354/1976

και της παρ. 15 του άρθρου 7 του ν. 788/1978

Το ανώτατο ύψος της εφάπαξ χρηµατικής αρωγής της παρ. 4
του άρθρου 4 του ν. 354/1976 (Α’148), που προστέθηκε µε την
παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3036/2002 (Α’171), καθώς και της
παρ. 15 του άρθρου 7 του ν. 788/1978 (Α’104) που προστέθηκε
µε την παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 2936/2001 (Α’166), ορίζεται
στο ποσό των χιλίων (1.000) και δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ αντί-
στοιχα.

Άρθρο 19

Ατοµικές διοικητικές πράξεις που εκδόθηκαν ή πρόκειται να
εκδοθούν στο πλαίσιο εκτέλεσης συµβάσεων του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, που συνήφθησαν, από την έναρξη
ισχύος της περίπτωσης 1 της υποπαραγράφου Γ1 της παραγρά-
φου Γ’ του άρθρου πρώτου του ν. 4254/2014 (Α’85) και µέχρι τις
15.2.2017, χωρίς τη διενέργεια ελέγχου νοµιµότητας από τον
Επίτροπο του Ελεγκτικού Συνεδρίου πριν τη σύναψή τους, πα-
ράγουν όλες τις έννοµες συνέπειές τους, εφόσον δεν ανακλήθη-
καν από τη Διοίκηση ή δεν ακυρώθηκαν µε δικαστική απόφαση.

Άρθρο 20

1. Για την κάλυψη των αναγκών του Γενικού Νοσοκοµείου
Θήρας επιτρέπεται η πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου από την A.E.M.Y. Α.Ε.. Για τις
προσλήψεις αυτές εκδίδεται η εγκριτική απόφαση της Επιτροπής
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της παρ. 1 του άρθρου 2 της Π.Υ.Σ. 33/2006 (Α’ 280), όπου απαι-
τείται και η απόφαση κατανοµής του Υπουργού Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3833/2010 (Α’40).

2. Προκειµένου να διενεργηθούν οι προσλήψεις της παραγρά-
φου 1, εκδίδεται προκήρυξη από την A.E.M.Y. Α.Ε., η οποία κοι-
νοποιείται και εγκρίνεται από το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής
Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.). Στην προκήρυξη αναφέρονται αναλυτικά
ο αριθµός ανά κατηγορία και ειδικότητα του προσωπικού που θα
προσληφθεί, τα προσόντα και τα κριτήρια κατάταξης και γίνεται
σύντοµη περιγραφή των καθηκόντων τους ή των απαιτήσεών
τους. Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της A.E.M.Y.
Α.Ε., του Γενικού Νοσοκοµείου Θήρας και του Α.Σ.Ε.Π., καθώς
και περίληψη αυτής, η οποία θα περιλαµβάνει τον αριθµό ανά ει-
δικότητα προσωπικού, τα απαιτούµενα προσόντα, τα όρια ηλι-
κίας και την προθεσµία υποβολής των αιτήσεων, σε δύο (2)
τουλάχιστον εφηµερίδες πανελλαδικής κυκλοφορίας.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, Οικονοµικών και Υγείας καθορίζονται: α) τα απαιτούµενα
ανά ειδικότητα προσόντα (κύρια, πρόσθετα ή επικουρικά), β)
τυχόν πρόσθετα κριτήρια πρόσληψης σε σχέση µε τα κριτήρια
του άρθρου 18 του ν. 2190/1994 (Α’28) και ο συνολικός τρόπος
βαθµολόγησης, λαµβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες ανάγκες του
Γενικού Νοσοκοµείου Θήρας, γ) η προθεσµία υποβολής αιτή-
σεων των υποψηφίων και ο τρόπος υποβολής τους, δ) τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά, για την απόδειξη των κριτηρίων
πρόσληψης, καθώς και κάθε θέµα σχετιζόµενο µε τη διαδικασία
πρόσληψης του ανωτέρω προσωπικού.

4. Οι υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις τους στην A.E.M.Y.
Α.Ε.. Η αξιολόγηση των αιτήσεων γίνεται από ειδική επιτροπή, η
οποία ορίζεται από την Α.Ε.ΜΥ. Α.Ε. και µπορεί να αποτελείται
και από εκτός της A.E.M.Y. Α.Ε. υπαλλήλους. Η επιτροπή συν-
τάσσει προσωρινούς πίνακες κατάταξης, προσληπτέων και
απορριπτέων, οι οποίοι δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα της
Α.Ε.Μ.Υ. Α.Ε. και του Γενικού Νοσοκοµείου Θήρας και αποστέλ-
λονται ταυτόχρονα στο Α.Σ.Ε.Π. για έλεγχο νοµιµότητας. Κατά
των προσωρινών πινάκων οι υποψήφιοι δικαιούνται να ασκήσουν
ένσταση ενώπιον του Α.Σ.Ε.Π., µέσα σε αποκλειστική προθεσµία
δέκα (10) ηµερών που αρχίζει από την εποµένη της δηµοσίευσής
τους. Το Α.Σ.Ε.Π. διενεργεί τον έλεγχο νοµιµότητας, καθώς και
τον κατ’ ένσταση έλεγχο των πινάκων µέσα σε ένα (1) µήνα από
την ηµεροµηνία υποβολής των ενστάσεων και εν συνεχεία ενη-
µερώνει την A.E.M.Y. Α.Ε., προκειµένου να καταρτίσει τον ορι-
στικό πίνακα προσληπτέων.

5. Η A.E.M.Y. Α.Ε. προσλαµβάνει το προσωπικό της παραγρά-
φου 1 µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
αµέσως µετά την κατάρτιση των οριστικών πινάκων προσλη-
πτέων και κατάταξης των υποψηφίων. Μετά την κατάρτιση και
δηµοσίευση των προσωρινών πινάκων κατάταξης και πριν τον
αυτεπάγγελτο ή κατ’ ένσταση έλεγχο του Α.Σ.Ε.Π., µπορεί να
πραγµατοποιηθούν από την A.E.M.Y. Α.Ε. προσλήψεις προσωπι-
κού, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 18 του άρθρου 18 του ν.
2190/1994.

Άρθρο 21
Μεταφραστική Υπηρεσία Υπουργείου Εξωτερικών

Το άρθρο 22 του ν. 3566/2007 (Α’117) «Κύρωση ως Κώδικα του
«Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών»» αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Στο Υπουργείο Εξωτερικών λειτουργεί, σε επίπεδο Διεύ-
θυνσης, Μεταφραστική Υπηρεσία, υπαγόµενη στη Γενική Διεύ-
θυνση Προσωπικού, Διοικητικής Οργάνωσης και Οικονοµικής
Διαχείρισης και στην οποία προΐσταται υπάλληλος του κλάδου
ΠΕ ή ΤΕ Πτυχιούχων Διοικητικών του Υπουργείου Εξωτερικών.

2. Κύρια αρµοδιότητα της Μεταφραστικής Υπηρεσίας αποτε-
λεί η παροχή υπηρεσιών επίσηµης µετάφρασης δηµόσιων και
ιδιωτικών εγγράφων είτε αυτά προσκοµίζονται από ιδιώτες είτε
από δηµόσιες υπηρεσίες, καθώς και η επικύρωση της µετάφρα-
σης αυτής. Αλλοδαπά δηµόσια έγγραφα µεταφράζονται εφόσον
φέρουν την επισηµείωση της σφραγίδας APOSTILLE, στην περί-
πτωση που προέρχονται από αρχή χώρας συµβεβληµένης στη

Σύµβαση της Χάγης, η οποία κυρώθηκε µε το ν. 1497/1984
(Α’188), σε κάθε άλλη δε περίπτωση εφόσον φέρουν θεώρηση
από την ελληνική προξενική αρχή της χώρας προέλευσης του
εγγράφου ή από την προξενική αρχή της χώρας αυτής στην Ελ-
λάδα. Για έγγραφα χωρών για τις οποίες η Ελλάδα έχει εκφράσει
επιφυλάξεις για την προσχώρησή τους στη Σύµβαση της Χάγης
και για όσο διάστηµα δεν έχουν αρθεί οι επιφυλάξεις αυτές, η
επικύρωση θα γίνεται µόνο από την οικεία ελληνική προξενική
αρχή. Δηµόσια έγγραφα θεωρούνται τα προβλεπόµενα από την
ανωτέρω Σύµβαση της Χάγης.

3. Επίσηµη µετάφραση είναι η ακριβής και πιστοποιηµένη και
ως προς το περιεχόµενό της, µετάφραση επικυρωµένου ή θεω-
ρηµένου, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, εγγράφου. Η επί-
σηµη µετάφραση από και προς την ελληνική γλώσσα του ανω-
τέρω εγγράφου που διενεργείται από τη Μεταφραστική Υπηρε-
σία αποτελεί διοικητικό έγγραφο.

4. Η Μεταφραστική Υπηρεσία δύναται να διενεργεί επίσηµη
µετάφραση και ανεπικύρωτου ή αθεώρητου ή ανυπόγραφου ή
µηχανογραφηµένου εγγράφου. Η επίσηµη µετάφραση από και
προς την ελληνική γλώσσα του ανωτέρω εγγράφου που διενερ-
γείται από τη Μεταφραστική Υπηρεσία δεν αποτελεί διοικητικό
έγγραφο.

5. Η Μεταφραστική Υπηρεσία συνεργάζεται, κατά παρέκκλιση
από τα οριζόµενα στο άρθρο 130 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε
ιδιώτες µεταφραστές που περιλαµβάνονται στο «Μητρώο Επίση-
µων Μεταφραστών ΥΠΕΞ», το οποίο καταρτίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Εξωτερικών και αναρτάται στην επίσηµη ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου Εξωτερικών. Στο «Μητρώο Επίσηµων Με-
ταφραστών ΥΠΕΞ» περιλαµβάνονται οι επιτυχόντες σε ειδική
γραπτή ή και προφορική δοκιµασία ελέγχου της επάρκειας της
δηλούµενης, εκ µέρους του υποψηφίου, ξένης γλώσσας, η οποία
πραγµατοποιείται µετά από σχετική προκήρυξη που εκδίδεται
από τον Υπουργό Εξωτερικών. Με απόφαση του Υπουργού Εξω-
τερικών ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα επιλογής των συνερ-
γαζόµενων ιδιωτών µεταφραστών, οι προϋποθέσεις συµµετοχής,
ο τρόπος διεξαγωγής της δοκιµασίας, η εξεταστέα ύλη, ο ορι-
σµός της εξεταστικής επιτροπής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.

6. Τα θέµατα οργάνωσης και εσωτερικής λειτουργίας της Με-
ταφραστικής Υπηρεσίας, όπως ενδεικτικά η µηχανογράφηση και
η µηχανοργάνωση αυτής, ιδίως µέσω συστηµάτων ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης, ο τρόπος κατανοµής του µεταφραστικού έργου,
το σύστηµα ελέγχου ποιότητας της µετάφρασης, η διαχείριση
εγγράφων, η τήρηση αρχείου µεταφράσεων, η έκδοση αντιγρά-
φων µεταφράσεων, ο τρόπος πληρωµής των µεταφραστικών δι-
καιωµάτων, τα δικαιώµατα, οι υποχρεώσεις, οι ευθύνες, οι κυ-
ρώσεις και το σύστηµα ελέγχου και αξιολόγησης των συνεργα-
ζόµενων µε τη Μεταφραστική Υπηρεσία ιδιωτών µεταφραστών,
καθορίζονται από τον «Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας της
Μεταφραστικής Υπηρεσίας ΥΠΕΞ», ο οποίος κυρώνεται µε προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Εξω-
τερικών.

7. Τα µεταφραστικά τέλη, το ύψος αυτών, καθώς και ο τρόπος
χρέωσης της σελίδας µετάφρασης, καθορίζεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εξωτερικών. Τα µεταφρα-
στικά τέλη καταβάλλονται ως εξής:

α) Στην περίπτωση που τα έγγραφα προσκοµίζονται από ιδιώ-
τες, τα µεταφραστικά τέλη καταβάλλονται από τους ίδιους στη
Μεταφραστική Υπηρεσία, η οποία τα κατανέµει στους µεταφρα-
στές, ανάλογα µε την εργασία που παρέχουν. Από τα εισπρατ-
τόµενα από τους ιδιώτες µεταφραστικά τέλη παρακρατείται
ποσοστό 10%, το οποίο χρησιµοποιείται, µεταξύ άλλων, και για
την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών της Μεταφραστικής Υπη-
ρεσίας. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών δύναται να µε-
ταβάλλεται το ως άνω ποσοστό παρακράτησης. Η διαδικασία
κατάθεσης και απόδοσης των ως άνω µεταφραστικών τελών κα-
θορίζεται στην υπ’ αριθµ. 093.7/ΑΣ8640/24.12.2015 (Β’2921)
κοινή απόφαση του Υφυπουργού Εξωτερικών και του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Οικονοµικών.

β) Στην περίπτωση που τα έγγραφα προσκοµίζονται από δη-
µόσιες υπηρεσίες τα µεταφραστικά τέλη καταβάλλονται από τις
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ίδιες, εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος, που δεν επιτρέπεται
να ξεπερνά τις εξήντα (60) ηµέρες από την παραλαβή από τις οι-
κονοµικές τους υπηρεσίες των δικαιολογητικών δαπάνης, που
συντάσσονται και αποστέλλονται από τη Μεταφραστική Υπηρε-
σία. Για την ανάθεση σε επίσηµο µεταφραστή, κάθε αίτηµα δη-
µόσιας υπηρεσίας προς µετάφραση πρέπει να συνοδεύεται από
ανάληψη δαπάνης ισόποση µε το εκτιµώµενο κόστος της, βάσει
της υπ’ αριθµ. Φ.093.29/ ΑΣ1057/26.2.2007 απόφασης του Υφυ-
πουργού Εξωτερικών «Καθορισµός των µεταφραστικών τελών
και της διαµόρφωσης σελίδας των µεταφράσεων» (Β’348), όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει.

8. Καθήκοντα διοικητικού προσωπικού της Μεταφραστικής
Υπηρεσίας ασκούν υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών των
αντίστοιχων κλάδων.

9. Στη Μεταφραστική Υπηρεσία υφίστανται, προς κάλυψη των
αναγκών της, δέκα (10) προσωποπαγείς θέσεις ΔΕ Διοικητικού
που καλύπτονται από υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. πρωτ.
ΔΙΠΙΔ/Β.1.1/ 15/οικ.15159/28.5.2013 (Γ’638) απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης. Υφίσταται, επίσης, και µία (1) θέση, που έχει συσταθεί κατά
τις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 17 του ν. 2839/2000 (Α’196).
Οι, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, υπηρετούντες
σε προσωποπαγείς θέσεις, δύο (2) µόνιµοι µεταφραστές / διερ-
µηνείς στην Κεντρική και στις Περιφερειακές Υπηρεσίες, εξακο-
λουθούν να παραµένουν ως έχουν, µέχρι την καθ’ οιονδήποτε
τρόπο αποχώρησή τους από την Υπηρεσία. Στην Περιφερειακή
Υπηρεσία Πολιτικών Υποθέσεων (Υ.Π.Υ.) του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, µε έδρα την Ξάνθη, εξακολουθεί να υφίσταται µία (1) θέση
µεταφραστή / διερµηνέα µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου.»

Άρθρο 22
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                   2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ 8. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Τρίτης 17 Οκτωβρίου 2017 και της Τετάρτης 18 Οκτωβρίου
2017 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τρίτης 17 Οκτωβρίου 2017 και της Τετάρτης 18 Οκτωβρίου
2017 επικυρώθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 30 Νοεµβρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών,
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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